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وزي��ر فرهنگ و ارش��اد اس��امي ب��ا بي��ان اينكه 
اهميت ضرورت كاغذ به قدري اس��ت كه حتي در 
ش��رايط جنگي هم به عنوان يك كالاي اساسي و 
اس��تراتژيك به ش��مار مي آيد، همان گون��ه كه در 
ده��ه اول انقاب اس��امي جنگ را ب��ه همدلي و 
همبس��تگي به پايان رس��انديم و تضمين ٣ دهه 
انقاب ش��د، اكنون هم مي توان با در كنار يكديگر 
بودن دهه هاي متوالي امنيت مل��ي را تامين كرد. 
ايرنا با بيان اين مطلب افزود: در نشستي با مديران 
مس��وول رس��انه هاي مكتوب و مس��وولان حوزه 
رسانه مش��كات نش��ريات مكتوب در حوزه هاي 
مختلف كاغذ، زينك، آگهي هاي دولتي و... بررسي 
شد. س��يد عباس صالحي در اين نشست گفت: در 
ماه هاي اخير ش��اهد اتفاقات مختلفي در كش��ور 
بوديم كه حوزه رسانه با آن در ارتباط بوده است. در 
ابتداي سال وقوع سيل با وسعت گسترده در كشور 
خس��ارات زيادي وارد كرد هر چند ش��اهد بركاتي 
نيز در اين زمينه بوديم ك��ه از آن جمله مي توان به 
تامين و ترميم س��دها و همچنين نمايش همدلي 
و همبس��تگي اجتماعي اش��اره كرد. وي در عين 
حال تصريح كرد: وقوع س��يل به دليل اينكه كشور 
در معرض عوارض طبيعي است نس��بتي با رسانه 
ايجاد كرد مبني بر اينكه مس��ووليت رسانه به ويژه 
رسانه هاي مكتوب در اينگونه حوادث چگونه است. 
او ادام��ه داد: برخي رس��انه ها در كنار رس��انه هاي 
مكمل حركت كردن��د و نس��خه هاي الكترونيك 
براي خود ايجاد كردند. اينكه رس��انه هاي مكتوب 
چگونه مي توانند با موضوعات كشور نسبت برقرار 
كنند و براي آنها جدي باش��د. هر چ��ه قدر در اين 
حوزه دخيل تر باش��يم با فض��اي اجتماعي ارتباط 
گس��ترده تري پيدا مي كنيم. صالحي يادآور ش��د: 
در سيلي كه اتقاق افتاد ش��اهد تجربه هاي خوبي 
از رس��انه ها بوديم و بازخواني اي��ن تجربه ها براي 

آينده موثر است. وي گفت: مس��اله ديگري كه در 
ماه هاي اخير ش��اهد آن بودي��م موضوعات حوزه 
بين المللي بود. موضوع برجام ب��ا نگاه تنش زدايي 
و فعاليت سياسي و اجتماعي در مجامع بين المللي 
بود. تورم در سال هاي ٩٥ و ٩٦ تك رقمي شده بود 
و مس��ير روابط اقتصادي و اجتماعي كشور در اين 
بازه زماني قابل پيش بيني ب��ود ولي خروج دولت 
امريكا از برجام تاطم هاي اقتصادي و رواني پديد 
آورد. او اظهارداشت: با اين شرايط، مناسبات رسانه 
با فضاي جديد كش��ور داراي اهميت است. آنها در 
جهت اطاع رساني و توجه به منافع ملي از اهميت 
برخوردار هستند. همه ما شاهد اتفاقات خاصي در 
منطقه هستيم كه نبايد آن را دس��ت كم بگيريم. 
صالحي در عين حال تصريح ك��رد: همان گونه كه 
در دهه اول انقاب اس��امي جن��گ را به همدلي 
و همبس��تگي به پايان رس��انديم و تضمين ٣ دهه 
انقاب ش��د، اكنون هم مي توان با در كنار يكديگر 

بودن دهه هاي متوالي امنيت ملي را تامين كرد.
وزير فرهنگ و ارشاد اس��امي از كمبود اقام مورد 
نياز رس��انه به عنوان موضوع س��وم مورد توجه از 
س��وي اين وزارتخانه در ماه هاي اخير ي��اد كرد و 
گفت: كاغذ يكي از اقامي اس��ت ك��ه در ماه هاي 
اخير دچار مشكاتي ش��د. اول اينكه مصرف كاغذ 
روزنامه در سال ٩٦ به كشور وارد شده، ٥٥ هزار تن 
واردات داشته ايم. در سال ٩٧ تاكنون ٣٩ هزار تن 
بوده است. واردات كاغذ فاصله قابل توجهي نسبت 
به سال ٩٦ داشته كه اين فاصله بازار كاغذ را گرفتار 
التهاباتي كرد ك��ه اين موضوع براي رس��انه مهم و 
جدي اس��ت. عضو ش��وراي عالي انقاب فرهنگي 
با تاكيد بر اينكه كاغذ حتي در ش��رايط جنگ نيز 
به عنوان يك كالاي اس��تراتژيك به شمار مي آيد، 
گفت: با اين كالا مي تواني��م هويت و امنيت خود را 

حفظ كنيم. 

وزير فرهنگ و ارشاداسلامي مطرح كرد 

همدلي راز تامين امنيت ملي كشور  مجيد اعزازي|
دبيرگروه راه وشهرسازي|

تحويل محموله 130 هزار تني نفت ك��وره ايران در 
يكي از بنادر چين همزمان با رايزني هاي محمد جواد 
ظريف، وزير خارجه ايران با مقام هاي آن كشور، نه تنها 
تخطي آشكار اژدهاي آسيا از سياست هاي تحريم آميز 
امريكا به شمار مي رود و فروپاش��ي ديوار تحريم ها را 
نويد مي دهد كه آينده اي تازه از مناسبات سياسي و 

اقتصادي در فضاي بين الملل را به تصوير مي كشد. 
1- جنگ تج��اري چين و امري��كا موضوع جديدي 
نيس��ت، اما اين مس��اله در دوران رياست جمهوري 
دونال��د ترامپ به دلي��ل وضع تعرفه هاي س��نگين 
ب��ر واردات كالاه��اي چين��ي و همچنين ب��ه اجرا 
گذاشتن برخي سياس��ت ها همچون ضوابط جديد 
پذيرش مهاجر، ابعاد جديدي پيدا كرده و از س��وي 
مجله اكونوميس��ت، نوعي »جنگ س��رد« توصيف 
شده اس��ت. جنگي كه طي روزهاي گذشته تشديد 
شده و به نظر مي رس��د، چين در اين جنگ از كارت 
»برجام« ني��ز اس��تفاده مي كند و به پش��توانه اين 
توافقنامه بين المللي، نه تنها دور تازه تحريم ها عليه 
تهران را غيرقانوني اعام كرده كه در عمل نيز از اين 
تحريم ها پيروي نمي كند، مس��اله اي كه هنوز ساير 
طرف هاي برجام )تروئيكاي اروپا و روسيه( شجاعت 

يا فرصت انجام آن را نيافته اند.
2- تروئيكاي اروپا )انگليس، فرانسه و آلمان( به همراه 
ساير اعضاي اتحاديه اروپا طي دوران زمامداري ترامپ 
مشكات كمتري نسبت به چين نداشته اند. امريكاي 
ترامپ هم براي آنه��ا فاجعه بار بوده ب��ه گونه اي كه 
نه تنها رشته هاي گفتماني، آرماني، امنيتي و تاريخي 
جهان غرب در دو طرف اقيانوس اطلس را گسس��ته 
كه پيوندهاي تجاري فراآتانتيك را نيز سست كرده 
است. وضع تعرفه براي ورود كالاهاي غربي به امريكا 
و همچنين خروج واش��نگتن از معاهدات راهبردي 
همچون معاهده آب و هوايي پاريس، برجام و... امريكا 

را از يك هم پيمان قدر به يك آشناي خطرناك تبديل 
كرده است. اما اروپا به دليل همان پيوندهاي كمي و 
كيفي قديمي تمايل دارد تا اين دوره از حكومتداري 
امريكا را به حساب اين كشور ننويس��د، از همين رو، 
چراغ خام��وش و با محافظه كاري ب��ه انتظار آخرين 
روز كاري ترامپ در كاخ س��فيد نشسته اند. اما دوران 
ترامپ براي اروپا آموزنده هم بوده است به گونه اي كه 
در اتاق هاي فكر اتحاديه اروپ��ا، درباره راه هاي گريز از 
ه ژموني دلار امريكا و تقويت يورو ب��ه ميان آمد و در 
اين ميان، دور جديد تحريم ه��ا عليه ايران به فرصت 
مناسبي براي راه اندازي سيستم تبادلات مالي مبتني 
بر يورو تبديل شد. اما تاكنون، اين سيستم به صورت 

تام و تمام به منصه ظهور نرسيده است.
3- معناي حركت اخير چي��ن در خريد نفت از ايران 
در دوران تحريم هاي يكجانبه امريكا، براي كشورمان 
مي تواند به معني فروپاش��ي ديوار تحريم ها با اتكا به 
قدرت نرم توافقنامه برجام باشد؛ براي اروپا الگو شود و 
در مورد امريكاي ترامپ، تلنگري براي تجديد نظر در 
سياست هاي بين المللي اين كشور به شمار رود. طي 
ماه هاي اخير، گروهي از تحليلگران امريكايي به اين 
مساله اذعان داش��ته اند كه با تداوم رفتارهاي تجاري 
و سياسي دولت ترامپ در عرصه بين الملل و استفاده 
بيش از حد از اب��زار تحريم، جاي��گاه دلار و هژموني 
اقتصادي امريكا در تجارت بين الملل تضعيف مي شود. 
تاكنون نيز كش��ورهاي متعددي از حذف دلارامريكا 
در مبادلات دو جانبه خود س��خن به ميان آورده اند و 
در آخرين مورد ديروز روسيه و ونزوئا اعام كردند كه 
دلار را از مب��ادلات دوجانبه خود حذف خواهند كرد. 
از همين رو، در صورتي كه حركت چين روي س��اير 
طرف هاي برجام اثر گذار باش��د و اروپا را در عزم خود 
براي تقويت يورو مصمم تر كن��د، تحقق پيش بيني 
اين دسته از تحليلگران دور از انتظار نخواهد بود و در 
اين صورت، مي توان نظم مالي جديدي را براي جهان 

متصور شد.

فراتر از فروپاشي ديوار تحريم ها
سرمقاله

محسن شمشيري|
راه اندازي بازار متشكل ارزي و ايجاد نهاد و ساختاري 
كه بتواند با شفافيت بيشتر و با اعام نرخ ها و مشخص 
ش��دن عرضه كنندگان و متقاضيان عمده ارز، عما 
جايگزين دلالي ارز و بازار مبه��م و معامات پنهان و 
نامشخص سنتي شود، و نوسان نرخ ها را كاهش داده و 
به كشف قيمت هاي واقعي منجر شود، سال هاست كه 
به شكل هاي مختلف و از جمله با پيشنهاد بورس ارز 

مورد توجه مسوولان و كارشناسان بوده است. 
اما جدي ترين برنامه ايجاد بازار متش��كل ارزي كه از 
دي ماه 97 از س��وي مسوولان و كارشناسان مختلف 
مطرح شد و سرانجام رييس كل بانك مركزي نيز در 
13 اس��فندماه 97 اعام كرد كه بازار متشكل ارزي 
قرار اس��ت از فروردين 9۸ راه اندازي ش��ود، ش��امل 
سازوكاري است كه همه بازيگران بازار از عرضه كننده 
تا متقاضي و ميزان ارز عرضه ش��ده و تقاضا ش��ده و 
نرخ هاي كف و سقف بازار در همان روز مشخص شده 
و اين موضوع به ش��فافيت بيش��تر و كاهش دلالي و 
حضور نوسان گيران و سفته بازان كمك خواهد كرد 
و ميزان عرضه و تقاضا نيز به واقعيت هاي بازار نزديك 

خواهد شد. 
اگرچه اين مكانيزم قطعا در كنار بازار آزاد و سنتي به 
بهبود شرايط كمك خواهد كرد اما به دليل مشكات 
س��اختاري اقتصاد ايران نمي توان انتظار داش��ت كه 
حجم قابل توج��ه قاچاق كالا، تقاضاي س��فته بازي 
ارز، اثرتحريم ها و... تنها از طريق بازار متش��كل ارزي 
كنترل شود اما اين ساز وكار مي تواند تاحدود زيادي 
به شفافيت، بهبود شرايط، تامين ارز مورد نياز توليد 
و كالاهاي اساسي و... كمك كند.  تصميم گيري براي 
تشكيل بازار متشكل ارزي، به دنبال نوسانات شديد 
نرخ ارز از م��رداد 96 تاكنون و بيش از 20 ماه رش��د 
ش��ديد نرخ ارز و تحت تاثير قرار دادن اقتصاد ايران، 
شكل جدي تري به خود گرفته و به گفته وزير اقتصاد 
و دارايي قرار است در هفته جاري يا در آينده نزديك 
رونمايي شود و طبق شنيده ها، درحال حاضر مديران 
بازار متشكل ارزي در حال بررسي شرايط و تمهيدات 
لازم در اين زمينه هستند تا هر چه زودتر اين بازار را 
ايجاد كرده و بتوانند بر ش��رايط بازار ارز ايران اثرگذار 
باشند.  كارشناس��ان معتقدند كه بازار متشكل ارزي 
مي تواند در كاهش دلال ب��ازي و خريد و فروش هاي 
پنهاني و اعام نرخ هاي غير واقعي و ايجاد نوسان در 
بازار موثر باشد و با مشخص شدن نرخ ها، ميزان عرضه 
و تقاضا و ش��ركت ها و افراد موثر در عرضه و تقاضاي 
ارز، به كاهش دلالي و سفته بازي و اخال در بازار ارز 
كمك كند. در ح��ال حاضر طبق گفته فع��الان بازار 
ارز، دلالان هر روز سايه س��نگين بازار متشكل ارزي 
را بر س��ر معامات خود حس مي كنند و در مكالمات 
و مراودات معامله گران فردايي نيز اين نكته احساس 
مي شود كه با ايجاد اين بازار جديد، روند فعاليت آنها 
در بازار چگونه خواهد ش��د؟ و بان��ك مركزي چگونه 

مي تواند بازار س��ازي كن��د و در نتيجه چ��ه بخش از 
عرضه و تقاضاي ارز در اقتصاد اي��ران را در آينده بازار 

سنتي تامين خواهد كرد؟
نگراني دلالان از راه اندازي بازار متشكل ارزي موجب 
ش��ده آنها به هم گروه��ان خود توصيه كنن��د كه با 
احتياط پا در راه خريد و فروش هاي ارز با قيمت هاي 
بي ثبات كنوني بگذارند. آنها بر اين باورند كه هر لحظه 
ممكن است بازار متش��كل ارزي راه اندازي شده و جو 
رواني آن، بس��ياري از خريدارها و فروشندگان كان 

را متأثر كند.
اين جو تا جايي پي��ش رفته كه روس��اي كانال هاي 
دلال��ي ارز، به معامله گران��ي كه س��ابقه چنداني در 
خريد و فروش و معامات ارزي نداشته يا مي خواهند 
سرمايه اندكي را وارد اين بازار كنند، توصيه مي كنند 
كه كل سرمايه را وارد نكنند و نيمي از آن را در اين بازار 
به كار گيرند؛ چراكه با راه اندازي بازار متش��كل ارزي، 

مشخص نيست كه چه اتفاقي رخ خواهد داد.
بازار متشكل ارزي با س��هامداري فرابورس و چندين 
نهاد ديگر تش��كيل ش��ده اس��ت تا زمين��ه را براي 
شكل گيري قانوني فرآيند نقش آفريني بازار متشكل 
ارزي فراهم كند. به گفت��ه عبدالناصر همتي، رييس 
كل بانك مركزي، سياست گذار ارزي كشور هر آنچه 
لازم بوده در مورد راه اندازي و ايجاد بازار متشكل ارزي 
انجام داده و از اينجا به بعد، كار در حوزه هيات مديره 
اين بازار پيگيري خواهد ش��د. همتي اعام كرده كه 
بازار متشكل ارزي محلي اس��ت كه مي توان در قالب 
آن، نرخ اس��كناس ارز را هم بر اساس منطق عرضه و 
تقاضا و نه به صورت صوري، تعيين ك��رد و از مزاياي 

آن بهره مند شد.
طبق گفت��ه محمود شكس��ته بند، مديرعام��ل بازار 
متشكل ارزي، تمام مراحل ثبت ش��ركت در سامانه 
ثبت شركت ها انجام شده و كار وارد فاز عملياتي شده 
است؛ كارهاي كارشناس��ي، برنامه هاي نرم افزاري و 
سيس��تم هاي مورد نياز اين بازار نيز در حال طراحي 
و تدوين اس��ت و بطور مرتب هيات مديره ش��ركت، 
جلسات مستمري را با كارشناسان فناوري اطاعات 
برگزار مي كند.  ساختمان محل استقرار بازار متشكل 
ارزي نيز تجهيز شده اس��ت و به محض نهايي شدن 
ثبت ش��ركت، هيات مديره، مديران و كارشناس��ان 
در محل بازار متش��كل ارزي مستقر مي شوند.آنگونه 
كه يك مقام مس��وول در نظام بانك��ي پيش تر اعام 
كرده بود، قرار است محل تشكل بازار متشكل ارزي، 
س��اختمان بانك مركزي در خيابان فردوسي باشد و 
در روزهاي آينده، محل مهم��ي براي معامات ارزي 
و تعيين نرخ شفاف براس��اس قواعد بازار خواهد بود 
و البته در كنار آن بايد توجه داش��ت كه مش��كات 
س��اختاري اقتصاد ايران را نمي ت��وان كاما از طريق 
اين بازار حل كرد زيرا حجم عمده قاچاق كالا، خروج 
ارز، حفظ ارزش پول، نكاتي اس��ت كه مي تواند روي 

فعاليت و اثرگذاري اين بازار موثر باشد.

در انتظار بازار متشكل ارزي 
گزارش فرهنگ

 همين صفحه  

سرمقاله

 فراتر از 
فروپاشي ديوار تحريم ها

تحويل محمول��ه 130 
هزار تني نفت كوره ايران 
در يكي از بن��ادر چين 
همزمان ب��ا رايزني هاي 
محمد جواد ظريف، وزير 
خارجه ايران با مقام هاي 
آن كشور، نه تنها تخطي 
آش��كار اژدهاي آسيا از 
سياست هاي تحريم آميز امريكا به شمار مي رود و 
فروپاشي ديوار تحريم ها را نويد مي دهد كه آينده اي 
تازه از مناس��بات سياس��ي و اقتصادي در فضاي 

بين الملل را به تصوير مي كشد. 
1- جنگ تجاري چي��ن و امريكا موضوع جديدي 
نيست، اما اين مس��اله در دوران رياست جمهوري 
دونالد ترامپ به دليل وضع تعرفه هاي سنگين بر 
واردات كالاهاي چيني و همچنين به اجرا گذاشتن 

برخي سياست ها همچون ضوابط جديد...

مجيد اعزازي

 صفحه10  

دانش و فن

واگذاري ساخت و پرتاب 
ماهواره به بخش خصوصي

 رييس س��ازمان فضايي ايران از صنعتي س��ازي 
زيرس��اخت هاي فضايي كش��ور توس��ط بخش 
خصوص��ي خب��ر داد و گفت: بخ��ش خصوصي 
براي ق��راردادن ماهواره در مدار، فعال مي ش��ود 
و ما ديگر ماهواره را در زمين تحويل نمي گيريم. 
مرتضي براري با بيان اينكه مطابق اهداف برنامه 
10 ساله دوم فضايي كش��ور ۴ پروژه كان شامل 
ماهواره هاي س��نجش از دور اپتيك��ي، راداري، 

مخابراتي و ايستگاه چند منظوره ماهواره اي...

صنعت،معدن و تجارت

خوب و بد  ورود 
خودروهاي دست دوم

تعادل |
طرح ورود خودروهاي اس��توك )دست دوم( 
اين روزه��ا به يك بحث داغ در ب��ازار خودرو 
مبدل ش��ده اس��ت؛ اما پرس��ش اينجاست 
كه آيا چني��ن ط��رح پيش��نهادي مي تواند 
به ش��رايط ملتهب بازار خ��ودرو كمك كند 
يا خي��ر؟ اما خ��وب و بد اي��ن ط��رح از نگاه 
موافق��ان ومخالفان چيس��ت؟ »تعادل« در 
گزارش ام��روز خود ب��ه واكاوي اين موضوع 
از زواي��اي مختلف پرداخته اس��ت. تحولات 
بازار خودرو در روزهاي اخير نش��ان مي دهد 
كه س��ه گانه، »كاهش تولي��د، كاهش عرضه 
و ممنوعيت هاي واردات��ي« عطش تقاضا در 
بازار خودرو را به ش��دت افزايش داده اس��ت. 
رصد اين وضعي��ت در بازار خ��ودرو، موجب 
ش��ده تا برخي در مقام موافقت با طرح ورود 

خودروهاي دست دوم به كشور برآيند. 
14

امريكا با كانادا و مكزيك بر سر تعرفه هاي گمركي توافق كرد

گزارش » تعادل« از هراس دلالان از بازار متشكل ارزي

سهل گيري  واشنگتن  بر متحدان  براي  تمركز  بر چين 

در انتظار بازار متشكل ارزي 

بازار سرمايه

 در باغ سبز سهام
 فلزات اساسي

5 15

وزي��ر کش��ور از تعيي��ن تکلي��ف 5 ه��زار ميليارد 
تسهيات برای جبران خس��ارت مناطق سيل زده 
خبر داد و گفت: از اين رق��م دو هزار و 500 ميليارد 
تومان به بخش کش��اورزی و همي��ن رقم به بخش 
مس��کونی اختصاص می يابد که پرداخت ها در اين 

دو بخش شروع شده است.
به گزارش ايرن��ا، عبدالرض��ا رحمان��ی فضلی روز 
گذشته پس از پايان جلس��ه بررسی رفع مشکات 
پرداخت تس��هيات بانکی مناطق سيل زده افزود: 
اخيراً در دولت تصويب شد 15 هزار ميليارد تومان 
در قالب تس��هيات بايد به افرادی که خانه هايشان 

خسارت ديده  يا کاماً تخريب شده است پرداخت 
ش��ود که پنج هزار ميليارد تومان آن تعيين تکليف 
و در بين بانک ها تقسيم شده اس��ت و بانک ها بايد 
آن را پرداخ��ت کنند. وی با بي��ان اينکه بحث عقد 
قرارداد نيز در اين جلس��ه مطرح ش��د گفت در اين 
جلسه مقرر شد که با همه افراد عقد قرار داد تا آخر 
خرداد تدوين ش��ود و پرداخت ها نيز همزمان با آن 
صورت گيرد. رحمانی فضلی موضوع بعدی جلس��ه 
را 10 هزار ميليارد تومان باق��ی مانده عنوان کرد و 
گفت: در جلسه اخير گفته شد در صورتی که بانک 
مرکزی اين رق��م را تأمين و تصوي��ب کند، بانک ها 

در پرداخت آن مش��کلی نخواهند داش��ت در غير 
اين صورت اگر دولت س��ود را تضمي��ن کند حاضر 
هس��تند تعهد خود را انجام دهند. رحمانی فضلی 
تصريح کرد: در جلس��ه روز ش��نبه  مقرر شد بنياد 
مسکن موضوع را پيگيری کرده و بانک ها با معرفی 
نماينده ای کار را انجام بدهن��د. وی با بيان اين که 
بيش از پنج هزار روس��تا و 230 ش��هر در اثر سيل 
دچار آسيب ش��دند، ادامه داد: مردم شرايط سخت 
ايام سيل را پشت سر گذاش��تند و در دوران مقابله 
با س��يل با کمک مردم کار خوبی ش��د.الان هم که 
در دوره بازسازی و نوسازی هس��تيم، بايد با همان 

هماهنگی و همکاری کاره��ا را پيگيری کنيم. وزير 
کش��ور در عين حال گفت: همه اقداماتی که بنياد 
مس��کن، اس��تانداران و دولت بايد در دوران موقت 
انجام می دادند تا م��ردم در ش��رايط مطلوبی قرار 
بگيرند، انج��ام دادند. رحمانی فضل��ی از تمهيدات 
دولت برای اجاره مس��کن در مناطق سيل زده خبر 
داد و گفت: هر کسی آمادگی اجاره داشته باشد در 
روس��تاها 6 ميليون تومان و در شهرها 12 ميليون 
تومان می دهي��م. عاوه بر اين خانه های مس��کن 
مهر را هم در اختيار س��يل زدگان ق��رار داديم هر 

چند باز هم شرايط اينها شرايط مطلوبی نيست. 

وزير کشور: پرداخت خسارت مناطق سيل زده شروع شده است

خبر



روي موج خبر

    تصويب طرح »تسهيل و رفع موانع توليد«؛پاد| 
جلسه ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي ديروز به 
رياست رييس جمهور و با حضور روساي قوه مقننه 
و قضاييه و ديگر اعضاء تش��كيل شد. به موجب اين 
تصميم، شركت هاي حايز ش��رايط بند »ز« تبصره 
10 قانون بودجه سال 97، مي توانند تا پايان سال 98 
با تجديد ارزيابي دارايي خود، سرمايه شان را افزايش 
دهند و از معافيت مالياتي مربوط برخوردار ش��وند. 
همچنين به ستاد تس��هيل و رفع موانع توليد اجازه 
داده شد كه به منظور جلوگيري از تعطيلي بنگاه هاي 
توليدي كه طرح احياي توليد و ساماندهي ملي آنها به 
تاييد ستاد رسيده است، در مورد استمهال و تقسيط 
برخي از بدهي هاي آنها تصميم گيري نمايد. در بخش 
ديگري از جلسه، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، 
گزارشي از برنامه توليد و تأمين نيازهاي مخابراتي 
كشور را ارايه كرد و تصميمات لازم براي پشتيباني از 
گسترش خدمات مخابراتي و حمايت از به روز رساني 
فناوري هاي ارتباطي و تامين مالي پروژه ها اتخاذ شد.

    حس�ين طائ�ب مس�وول اطلاعات س�پاه 
شد؛سپاه نيوز|در مراسمي با حضور فرمانده كل 
سپاه حجت الاسلام حسين طائب به عنوان مسوول 
اطلاعات س��پاه معرفي ش��د. در مراسمي با حضور 
»سرلشكر سلامي«، فرمانده كل سپاه، حجت الاسلام 
حسين طائب به عنوان مسوول اطلاعات سپاه و سردار 
سرتيپ پاسدار حسن محقق نيز به جانشين اطلاعات 
سپاه معرفي شدند . در اين مراسم همچنين از خدمات 
سردار سرتيپ پاس��دار حسين نجات قدرداني شد. 
همچنين با حكم سرلشكر سلامي فرمانده كل سپاه، 
س��ردار حس��ين نجات به عنوان معاون فرهنگي و 
اجتماعي سپاه منصوب شد. پيش تر سردار محمدرضا 
نقدي معاون فرهنگي سپاه بود كه وي به عنوان معاون 

هماهنگ سپاه منصوب  شده است.

    دبي�ر ش�وراي اجرايي فن�اوري اطلاعات 
منصوب شد؛پاد|

رييس جمهور در حكمي رضا باقري اصل را به عنوان 
»دبير شوراي اجرايي فناوري اطلاعات« منصوب كرد. 
متن حكم حسن روحاني به شرح زير است: جناب 
آقاي مهندس رض��ا باقري اصل، در اجراي بند»ب« 
ماده )۴( قانون وظايف و اختيارات وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات مصوب 1۳8۲/9/19 مجلس و ماده 
)۶( اساسنامه شوراي عالي فناوري اطلاعات  با عنايت 
به تجربيات ارزنده جناب عالي و بنا به پيشنهاد وزير 
محترم ارتباطات و فناوري اطلاعات، به عنوان »دبير 
شوراي اجرايي فناوري اطلاعات« منصوب مي شويد. 
اميد است با اتكال به خداوند متعال و همكاري ساير 
اعضاي محترم آن شورا و همچنين بهره گيري از آراء 
صاحب نظران و متخصصان ذي ربط، بستر لازم جهت 
ارتقاء و توسعه هرچه بيشتر فناوري اطلاعات در كشور 

را فراهم آوريد.

    دس�تور وزير كش�ور براي انتصاب زنان در 
سمت معاون استاندار؛پرتال وزارت كشور|

سخنگوي وزارت كشور گفت: با دستور وزير كشور 
مقرر شد كه در س��اختار جديد استانداري ها براي 
انتصاب معاون توسعه مديريت و منابع، حتي الامكان 
از زنان توانمند و شايسته استفاده شود. سيد سلمان 
ساماني در تشريح جلسه شوراي معاونين وزارت كشور 
كه به رياست رحماني فضلي وزير كشور برگزار شد؛ 
اظهار كرد: در اين جلسه گزارشي از روند ضابطه مند 
كردن انتصاب مديران وزارت كشور و استانداري ها در 
دولت تدبير و اميد توسط معاونت توسعه مديريت و 

منابع ارايه شد. 

    طرح تفكيك وزارت صمت در دس�تور كار 
مجلس قرار مي گيرد؛ايسنا|

عضو هيات رييسه مجلس دهم گفت كه طرح تفكيك 
وزارت صمت به زودي در دس��تور كار مجلس قرار 
مي گيرد. علي اصغر يوسف نژاد اظهار كرد: طبق اعلام 
كميسيون اجتماعي مجلس دهم به هيات رييسه 
مجلس طرح تفكيك وزارت صناي��ع و بازرگاني در 
اين كميسيون به عنوان كميسيون اصلي تصويب 
شده است. وي همچنين گفت كه گزارش كميسيون 
اجتماعي مبني بر تصويب اين طرح به زودي در دستور 

كار مجلس قرار مي گيرد.
 

    فش�ار حداكثري امريكا عليه ايران جواب 
نمي دهد؛ ايرنا|

وزير خارجه آلمان موضع سخت امريكا در قبال ايران 
را نادرست خواند و خاطرنشان كرد: اتحاديه اروپا بر 
خلاف ترامپ بر اين عقيده است كه استراتژي فشار 
حداكثري راه به جايي نخواهد برد. »هايكو ماس« در 
گفت وگو با روزنامه پاسائور نوير پرسه خروج يك جانبه 
واش��نگتن از برجام را غيرقابل درك خواند و گفت: 
اتحاديه اروپا به جاي تشديد درگيري هاي لفظي، به 
گفت وگو اعتقاد دارد. وي گفت: ايران بايد به تعهدات 
خود در برجام بدون هيچ گونه كم و كاس��تي پايبند 

باشد و اين موضوع قابل تغيير نيست. 

    امري�كا دس�ت از رفتاره�اي غيرقانون�ي 
بردارد؛مهر|

س��خنگوي وزارت امور خارجه گفت: ضروري است 
كه امريكا براي بهبود ش��رايط ملت ونزوئلا دست از 
تروريسم اقتصادي و رفتارهاي غيرقانوني و خلاف 
موازين حقوق بشري بردارد. سيد عباس موسوي در 
واكنش به اخبار مربوط به گفت وگوي دولت ونزوئلا 
و مخالفان در نروژ، ضمن استقبال از اين ابتكار اظهار 
داشت: اميدواريم كه اين گفت وگوها به يك راه حل 
سياسي بين طرفين منتج شده و ونزوئلا بتواند هر چه 
سريع تر در آرامش وضعيت اقتصاد و معيشت مردم 
خود را بهبود بخشد. موسوي افزود: متأسفانه امريكا 
با بلوكه ك��ردن و غارت منابع مالي ونزوئلا مردم اين 
كشور را تحت مجازات دسته جمعي قرار داده است كه 
ضروري است براي بهبود شرايط ملت ونزوئلا دست 
از تروريسم اقتصادي و رفتارهاي غيرقانوني و خلاف 

موازين حقوق بشري بردارد.

ايران2

سخنگوي شوراي نگهبان از ارسال ايرادات به مجلس خبر داد

جزييات 10 ايراد شوراي نگهبان به استاني شدن انتخابات مجلس
گروه ايران|

سرانجام مصوبه استاني شدن انتخابات مجلس كه از زمان 
طرح تا بررسي و در نهايت تصويب آن در مجلس باعث به 
وجود آمدن دامنه وس��يعي از مخالفت ها و موافقت ها در 
فضاي سياسي و اجتماعي كشور شده بود و مباحث فراواني 
در رد يا قبول آن مطرح ش��ده بود با اعلام ايرادات10گانه 
شوراي نگهبان براي بررسي و اصلاح به بهارستان عودت 
داده شد تا احتمال استفاده از اين قانون براي انتخابات پيش 
روي كشور در سال98 تا حد چشمگيري كاهش پيدا كند. 
البته سخنگوي شوراي نگهبان تاكيد كرده كه اين شورا 
مخالفتي با استاني شدن انتخابات ندارد؛ اما در عين حال 
يادآور شده كه اجراي اين قانون ممكن است در نهايت منجر 

به كاهش مشاركت عمومي در انتخابات شود. 
عباسعلي كدخدايي سخنگوي شوراي نگهبان ديروز در 
گفت وگو با رسانه ها به اين نكته اشاره كرد: ايرادات شوراي 
نگهبان به طرح استاني شدن انتخابات مشخص شده و به 
مجلس ارسال مي شود. وي با بيان اينكه شوراي نگهبان 
مخالف استاني ش��دن انتخابات نيس��ت، گفت: كاهش 
مشاركت مردم، عدم رعايت حقوق نامزدها و شهروندان از 
ايرادات شوراي نگهبان به استاني شدن انتخابات است علاوه 
بر اين عدالت انتخاباتي هم رعايت نشده است. كدخدايي 
گفت: طرح اصلاح قانون انتخابات طبق قانون، اشكالات و 
ايراداتي را از جهت قانون اساسي داشت و ابهامات متعددي 
نيز وجود داشت به دليل اينكه متن مصوبه گويا نيست و 
مقصود قانونگذار روشن نيست. سخنگوي شوراي نگهبان 
افزود: بيش از 10 مورد ابهام در اين طرح وجود داشت، چهار 
مورد مصوبات مجلس در اين موضوع خلاف شرع و مواردي 
خلاف قانون اساسي تشخيص داده شد. وي تصريح كرد: 
نتيجه نهايي بررسي اين طرح به مجلس ارسال خواهد شد.

    ش�وراي نگهبان مشكلي با انتخابات استاني 
ندارد

كدخدايي با تاكيد بر اينكه شوراي نگهبان با نفس استاني 
شدن انتخابات مشكلي ندارد، گفت: روش هايي كه براي 
استاني ش��دن انتخابات در نظر گرفته شده است، ناقض 
حقوق شهروندان و مردم است. سخنگوي شوراي نگهبان 
ادامه داد: كاهش مش��اركت مردم و ناديده گرفتن حقوق 
نامزدها با توجه به تفكيكي كه بين حوزه هاي اصلي و فرعي 
شده، از ايرادات شوراي نگهبان به استاني شدن انتخابات 

مجلس است. وي اظهار داشت: در موضوع عدالت انتخاباتي 
كه در سياست هاي كلي ابلاغي از سوي مقام معظم رهبري 
مورد تاكيد قرار گرفته، در اين طرح تامين و رعايت نشده 
اس��ت. كدخدايي افزود: ايراد اصل پانزدهم قانون اساسي 
مبني بر استفاده از واژه هاي غيرفارسي مانند »پلاكارد« 
و »ايده« نيز از ايرادات ش��وراي نگهب��ان به اين طرح بود. 
سخنگوي شوراي نگهبان تصريح كرد: در ماده ۳1 طرح 
اصلاح قانون انتخابات كه اص��لاح ماده ۵9 را مد نظر قرار 
داده است، مربوط به ممنوعيت مطلق فعاليت انتخاباتي 
كاركنان دولت در ساعات غير اداري است. در حال حاضر 
اي��ن ممنوعيت در س��اعات اداري وج��ود دارد و فعاليت 
مسوولان و مديران در جاي ديگري آمده است. وي تاكيد 
كرد: ممنوعيت فعاليت هاي انتخاباتي و تبليغاتي كاركنان 

دولت در غير ساعات اداري مورد ايراد بود.

    ابهام موضوع اقليت هاي ديني 
كدخدايي گفت: در مورد اقليت هاي ديني كه در كشور 
حضور دارند، ابهامي وجود داشت. در جايي اشاره شده از 
تعريف و روشي كه ثبت نام به صورت انفرادي و گروهي 
است، اقدام كنند اما در ماده ديگري آنها مستثني شده اند 
بنابراين ابهامي در اين ماده وجود دارد كه مي تواند ناقض 

حقوق اقليت هاي ديني باشد كه اصلاح خواهد شد.
س��خنگوي ش��وراي نگهبان بيان كرد: در مواردي به 
فعاليت هاي احزاب، گروه ها و جبهه ها اشاره شده است اما 
احكام آنها برابر نيست يا به صورت مشخص، روشن نشده 
است كه آيا وقتي كه گروه هاي سياسي را ياد مي كنند، 
مقصودشان احزاب است يا بالعكس؟ اينها بايد به خوبي 

روشن شود تا در اجرا با اشكالي مواجه نشويم.
وي گفت: در ماده ۳7، قانونگذار درصدد بوده است كه 

تخريب نامزدها را ممنوع كن��د اما درواقع ممنوعيت 
مطلق نقد را آوردند. به عبارت ديگر، رسانه هاي رسمي 
هيچ گونه نقدي را نس��بت به نامزدها نمي توانند انجام 
دهند؛ بنابراين سوال شده است كه آيا منظور از نقد، نقد 
مطلق افراد است يا مواردي كه منجر به دروغ و استهزاء 
اس��ت لذا به نظر ما اين بند ناقض حقوق شهروندان و 

رسانه ها است.
كدخدايي در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه در چه 
صورت اين قانون در انتخابات آينده مبناي عمل خواهد 
گرفت؟ افزود: اين اصلاحات بايد تشريفات خاص خود 
را طي كند. درصدد نيس��تم كه اي��ن زمان بندي را به 
صورت قطعي اعلام كنم. دوستانمان در وزارت كشور و 
مجلس بايد اين موضوع را اعلام كنند.  سخنگوي شوراي 
نگهبان تاكيد كرد: اگر استعفاها را ملاك قرار دهيم تا 

اواس��ط خرداد فرصت استعفا وجود دارد و شرايط اين 
قانون بايد به گونه اي باش��د كه افرادي كه مي خواهند 
وارد گردونه انتخابات شوند، احكام اين قانون بر اين افراد 
هم جاري باش��د. وي اظهار داشت: اگر بماند بعد از اين 
زمان هاي مقرري كه براي انتخابات در نظر گرفته شده 
است، نمي تواند به صورت كلي لازم الاجرا باشد اما در هر 
صورت به فعاليت دوستان مان در مجلس بستگي دارد.

    انجام اصلاحات
اما پرسشي كه با اين توضيحان به ذهن خطور مي كند آن 
است كه مجلس دهم از چه طريقي مي تواند نظر شورا را 
براي تاييد اين قانون جلب كند؟ سخنگوي شوراي نگهبان 
در پاسخ به اين پرسش افزود: اگر مجلس در زمان باقيمانده 
بتواند اصلاحات قانون انتخابات را انجام دهد، طبيعتاً آن 
بخشي كه طي تشريفات قانوني را بخواهد، لازم الاجرا هم 
خواهد بود. كدخدايي در واكنش به سوالي مبني بر اينكه 
ش��ما همواره تاكيد كرده ايد ك��ه مجازات هايي در قانون 
انتخابات براي برخورد با متخلفان انتخابات بايد پيش بيني 
شود و بازدارنده باشد و اگر اصلاح قانون انتخابات به انتخابات 
مجلس يازدهم نرسد، چگونه اين خلأ را برطرف مي كنيد؟ 
تصريح كرد: اگر اين اصلاحيه لازم الاجرا نش��ود، طبيعتاً 

قانون فعلي حاكم خواهد بود.
سخنگوي شوراي نگهبان متذكر شد: البته انتظار داشتيم 
كه مجلس شوراي اسلامي در طول سال هاي گذشته اين 
تلاش را داشته باشد كه بتواند قانون انتخابات را در فرصت 
لازم اصلاح كند و ابلاغ و لازم الاجرا شود كه اين كار به هر 
دليلي انجام نشد. وي تاكيد كرد: آنچه الان لازم الاجراست، 
قانون فعلي اس��ت كه طبق قانون فعل��ي هم با متخلفان 
انتخابات برخورد خواهد شد. كدخدايي در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه آيا شوراي نگهبان مي تواند خلأ قانوني در 
اين زمينه را تا حدي برطرف كند؟ يادآور ش��د: اختيارات 
شوراي نگهبان هم محدود است و ما هم تابع قانون هستيم 
و قوانين متعددي كه مربوط به نظارت بر انتخابات است، 
محدوديت ه��اي خ��ودش را دارد و ما ه��م در چارچوب 
آن قوانين عمل مي كنيم. س��خنگوي ش��وراي نگهبان 
درباره وضعيت بررسي لايحه جامع انتخابات در مجلس 
خاطرنشان كرد: بنده اطلاعي ندارم و در جريان جزييات 
بررسي اين لايحه در مجلس نيستم و فكر نمي كنم كه ديگر 

زماني براي بررسي آن مانده باشد.

سفير ايران در لندن:

اقدامات پس از ضرب الاجل در چارچوب برجام خواهد بود
سفير کشورمان در لندن تشريح کرد که ايران از چارچوب 
برجام به عنوان ابزاری برای ترغيب بيشتر شرکای اروپايی 
به اجرای تعهدات شان در برجام استفاده کرده است. بعيدي 
نژاد همچنين به پشتيبانی مردم ايران از نظام کشورشان 
برای رو به رو شدن با امريكا و تلاش ايران برای اتکای کمتر 
اقتصاد به نفت اشاره کرد. حميد بعيدی نژاد، سفير ايران در 
لندن در گفت وگو با راديو بی بی سی در پاسخ به اين سوال 
که چرا ايران يک ض��رب الاجل ۶0 روزه برای ش��رکايی 
اروپايی برجام قائل شده است گفت: ايران تا کنون وفادارانه 
به تعهدات برجامی خود عمل کرده است و تنها انتظارمان 
اين بوده اس��ت که اعضای ديگر برجام نيز به سهم خود به 
تعهداتشان ]در چارچوب برجام[ عمل کنند. متأسفانه اين 
به اعتبار توافق هسته ای آسيب وارد کرده است. وی با اشاره 
به اقدامات و تحريک های غيرضروری امريكا مانند تروريستی 
اعلام کردن سپاه پاسداران امريكا گفت که ايران همواره به 
دنبال اين بوده است که به صلح و ثبات منطقه کمک کند. 
بعيدی نژاد سپس درباره توان ايران برای ايستادگی در مقابل 
تنش های جديد که امريكا اخيراً در خاورميانه ايجاد کرده 
است گفت: ما تا کنون بسيار با احتياط قدم برداشته ايم و 
اکنون تمام ملت ايران پشتيبان موضع نظام هستند، چراکه 

يک سال از خروج امريكا از برجام می گذرد  و ما به شرکای 
اروپايی خود زمانی کافی داديم تا مشکلات پيش رو را اصلاح 
کنند. از آنجا که ما منافع تعريف شده مان در چارچوب برجام 
را که در زمينه اقتصادی و روابط تجاری بودند، دريافت نکرده 
بوديم به ش��رکايمان يک سال زمان داديم تا مساله را حل 
کنند که متأسفانه تا کنون نتوانسته اند آن را حل کنند. سفير 
کشورمان در لندن تصريح کرد: مردم ما می دانند که ايران 
با وجود دو سال و نيم زمانی که برای ورود به مذاکره صرف 
کرد و يک سال زمانی که برای حل کردن مسائل باقی مانده 
به شرکای خود داد، بهترين عملکرد را داشته است. ما باور 
داريم که اگر رفتار مناسبی نداشته باشيم، برجام که توافق 
هسته ای ايران است، از بين خواهد رفت. بنابراين اکنون ما 
بايد اقدام کنيم. اگر امريكا بدون ضرورتی تحريک به اقدامی 
فراتر کند ما عزم مواجه شدن با امريكا را داريم. ما طرفدار 
ايجاد مشکل يا درگيری نيستيم اما به شما اطمينان می دهم 
که همه مردم ما برای مقاومت در برابر امريكا و پرداخت هزينه 

اين مقاومت آماده هستند.

    ايران تصميمي براي خروج از برجام ندارد
بعيدی نژاد در پاسخ به اين سوال که آيا ايران در صورت انجام 

نشدن کاری از سوی شرکای اروپايی برجام در فرصت تعيين 
شده از سوی ايران به غنی سازی اورانيوم ادامه خواهد داد يا 
نه گفت: بله ما اقداماتی را انجام داده ايم تا اگر اين بازه دو ماهه 
به گونه ای مناسب برای حل کردن مسئله به قدر کفايت 
نتيجه بخش نباشد، ما اقدامات بعدی خود را انجام خواهيم 
داد که به شما اطمينان می دهم اين اقدامات در چارچوب 
برجام هستند. ما در اين مقطع تصميم نداريم که از توافق 
هسته ای خارج شويم که البته اين از گزينه هايی بود که آن را 
مورد بررسی قرار خواهيم داد، اما اکنون تصميم ما اين بوده 
اس��ت که از چارچوب برجام به عنوان ابزاری برای ترغيب 

بيشتر شرکايمان به اجرای تعهداتشان استفاده کنيم.
به گزارش ايسنا، سفير کش��ورمان در لندن درباره تاثير 
تحريم ها بر اوضاع اقتصادی ايران و اينکه آيا حفظ اقتصاد 
ايران در ش��رايط تحريم ها ممکن است، گفت: وضعيت 
سخت است اما ما می توانيم کارهای بيشتری انجام دهيم 
چراکه اقتصاد و منابع بسيار خوبی داريم. شايد نتوانسته 
باشيم به خوبی در شاخه های ديگر سرمايه گذاری کنيم 
اما اين يکی از همان مواقعی است که همان طور که هميشه 
گفته ايم می توانيم چالش ها را به فرصت تبديل کنيم. ما 
بر اين عقيده ام که زمان کاهش اتکايمان به صادرات نفت 

فرا رسيده است که اين کار را پيش از اين نيز آغاز کرده ايم. 
می توانيم ببينيم که در زمينه ه��ای ديگر چه کارهايی 
می توانيم انجام دهيم و نفت را به محصولاتی ديگر تغيير 
دهيم که بتوانيم به ارزش بيشتری در بازار صادر کنيم. وی 
همچنين نفتی بودن اقتصاد ايران را رد کرده و گفت: طبق 
آخرين اطلاعات به دست آمده، تنها ۳0 درصد بودجه ما 
وابسته به نفت است. بنابراين اين يک موفقيت به حساب 
می آيد چراکه ما به طوری جدی در کشور مصمم هستيم 
تا در شرايطی اين چنينی که با سختی هايی مواجه هستيم، 
از اين وضعيت استفاده کنيم تا اتکای خود به نفت را کمتر 

کني��م. تا الان در زمينه کاهش اي��ن اتکا عملکرد خوبی 
داشته ايم؛ اکنون در حال صادر کردن محصولات ديگری 
مانند محصولات پتروشيمی و در جست وجوی بسياری 
ديگر از محصولات در اين زمينه هستيم. می توانم به شما 
بگويم که انقلابی خاموش در حال رخ دادن در اقتصاد ايران 
است. در حالی که با فشار زيادی از بيرون مواجه هستيم، 
در تلاشيم تا اتکای خود را به عوامل خارجی کاهش دهيم 
و ببينيم که برای منعطف تر کردن اقتصادمان و کاهش 
اتکای آن به سودی که از خارج از کشور به دست می آيد، 

چه کاری می توانيم انجام دهيم.

 قادر به شكست دشمن
در جنگ اطلاعاتي هستيم

فرمانده كل س��پاه مقياس 
عمل اطلاع��ات س��پاه را 
جغرافياي تهديد عليه ايران 
دانست و گفت: ما در جنگ 
اطلاعاتي قادر به شكست 
دشمن هستيم. به گزارش 
مهر، سردار سرلشكر پاسدار 
حس��ين س��لامي در آيين تكريم و معارفه مسوولان 
اطلاعات سپاه در سخناني با نقد فلسفه سياسي امريكا 
اظهار كرد: ريشه اصلي شكست هاي امريكا در فلسفه 
سياسي اين كش��ور نهفته اس��ت كه در بند كشيدن، 
وابس��ته كردن و اسير كردن كشورها و ملت ها از جمله 
ش��اخص هاي آن اس��ت. وي افزود: اين فلس��فه براي 
امريكايي ها نه توليد قدرت، كه تنها توليد دشمن كرده 
است؛ به گونه اي كه امروز شكست و افول مدنيت سياسي 
آنها را رقم زده است. او افزود: ما امروز در فضاي جنگ تمام 
عيار اطلاعاتي با امريكا و جبهه دشمنان انقلاب و نظام 
اسلامي هس��تيم و اين فضا تركيبي از عمليات رواني و 
عمليات سايبري، تحركات نظامي، ديپلماسي عمومي 
و القاي رعب و وحش��ت اس��ت و در اين نبرد لحظه اي 
از انديش��يدن به امريكا و تمركز بر دشمن، تشخيص 
راهبرده��ا و الگوي رفتاري آن نبايد غافل ش��ويم. وي 
تصريح كرد: دشمنان ديگر ما هم مثل امريكا قاعده مند 
عمل مي كنند و هرگاه احساس خطر مي كنند از ما دور 
مي شوند؛ آنها بر اين باور بودند كه هرچه فشار را تشديد 
كني��م، ايراني ها عكس العمل نش��ان نمي دهند، اما با 

اقدامات اخير مفروضات آنها فرو ريخت.

تاكيد بر تنظيم سريع تر لايحه 
جامع حقوق شهروندي

دبير هيات مركزي نظارت 
بر حفظ حقوق شهروندي 
گفت: رياس��ت قوه قضاييه 
خواستار تهيه و تنظيم لايحه 
جامع حقوق شهروندي در 
اسرع وقت اس��ت تا بعد از 
ط��ي مراح��ل قانون��ي به 
تصويب برس��د. محس��ن محدث در رابطه با برگزاري 
نخستين جلسه هيات مركزي نظارت بر حفظ حقوق 
ش��هروندي اظهار كرد: قانون حقوق شهروندي دايره 
شمول بسيار گسترده اي دارد، يعني از حقوق شهروندي 
آموزشي تا حقوق شهروندي مالياتي و موارد ديگر كه 
همه جزو حقوق شهروندي اس��ت، اما اين ماده واحده 
به صورت اختصاصي در راس��تاي پروس��ه رسيدگي 
كيفري در نظر گرفته ش��ده يعني پنج مرحله كشف، 
 تعقيب، تحقيق، رسيدگي و اجرا كه قانونگذار در قانون 
آيين دادرسي كيفري آورده است. وي ادامه داد: در اين 
پنج مرحله چنانچه رعايت حقوق بزهكار يا بزه ديده در 
نيروي انتظامي، زندان، محاكم قضايي و دادسراها رعايت 
نشود با توجه به روندي كه در اين قانون تعريف شده ما 
نظارت مي كنيم و اگر حق بزهكار يا بزه ديده تضييع شده 
باشد حسب مورد به دادسراي انتظامي و اگر جرم باشد به 
دادسراي عمومي و انقلاب مربوطه معرفي مي كنيم. او با 
اشاره به ابلاغ مقام معظم رهبري و حميت رياست جديد 
به بحث حقوق شهروندي، تصريح كرد: آيت الله رييسي 
دستور دادند در اسرع وقت جلسه هيات مركزي حقوق 

شهروندي برگزار شود.

مردم عراق در برابر تهديدها 
در كنار ايران مي ايستند

ريي��س ديوان وق��ف اهل 
س��نت عراق در دي��دار با 
سفير ايران در بغداد تاكيد 
كرد، مردم ع��راق در كنار 
جمهوري اس��لامي ايران 
در براب��ر تهديدها خواهند 
ايس��تاد. به گزارش ايسنا، 
ايرج مسجدي س��فير ايران در عراق به دعوت »شيخ 
عبدالطيف الهميم« رييس ديوان وقف اهل سنت عراق 
با اين عالم برجسته اهل سنت روزه خود را افطار كرد. 
در اين ديدار رياس��ت ديوان وقف سني عراق، ضمن 
تش��كر از حضور سفير جمهوري اس��لامي در ديوان 
وقف اهل سنت با اشاره به اوضاع پر التهاب اخير براي 
س��ربلندي جمهوري اس��لامي ايران و غلبه بر اوضاع 
سخت فعلي ابراز اميدواري كرد. وي افزود: مردم عراق 
در كنار ايران در برابر تهديدها خواهند ايس��تاد. شيخ 
عبدالطيف الهميم همچنين تحريم هاي اعمال شده 
عليه مردم ايران را غير انساني و ظالمانه توصيف كرد. 
رياست وقف سني با اشاره به مواضع جمهوري عراق در 
مورد تحولات اخير در منطقه اظهار كرد: جامعه عراق 
همواره به حمايت از مصالح جمهوري اسلامي ايران در 
برابر مستكبران علاقه مند بوده است و معتقد است كه 
تحركات اخير امريكا، تمامي كشورهاي منطقه از جمله 
هم پيمانانش را تهديد مي كند. س��فير ايران در بغداد 
نيز در اين ديدار با تشكر و قدرداني از مواضع شايسته 
رياست ديوان وقف سني عراق بر لزوم يكپارچگي امت 

اسلام تأكيد كرد.

يقينا جنگي در منطقه رخ 
نخواهد داد

» محمد جواد ظريف« وزير 
خارجه اي��ران گفت: يقين 
داريم آنطور كه مقام معظم 
رهبري هم فرمودند جنگي 
در نخواه��د گرفت چون نه 
ما خواهان جنگ هس��تيم 
و نه كسي اين تصور يا توهم 
را دارد كه بتوان��د در منطقه با ايران مقابله كند اما لازم 
است حركت هاي خطرناك داخل امريكا براي مردم اين 
كشور روشن شود. ظريف پيش از ترك پكن در پاسخ به 
سوال ايرنا افزود: واقعيت اين است كه ترامپ رسما گفته 
و مجددا بتازگي هم تاكيد كرده است كه خواهان جنگ 
نيست اما افرادي اطراف وي نشسته اند و به بهانه اينكه 
مي خواهند امريكا را در برابر ايران قدرتمندتر كنند او را 
به سمت جنگ سوق مي دهند. وي اظهارداشت: آنچه 
در س��فر نيويورك به عنوان ›تيم ب‹ مطرح كردم يك 
واقعيت اس��ت و همه مردم هم از آن خبر داشتند اما به 
خاطر فضاي رواني حاكم بر جامعه امريكا كمتر كسي 
جرات طرح اين موضوع را داشت. اوخاطرنشان كرد: آنچه 
به عنوان سياست »اول امريكا« در اين كشور مطرح شده 
است در حال تبديل به يك سياست »اسراييل اول« يا 
برخي »حكام مرتجع منطقه اول« است و منافع اينها هم 
از طريق قدرت مالي و تبليغات به دولت امريكا تحميل 
شده است و آنها در حال حاكميت پيدا كردن هستند. 
ظريف  تصريح كرد: لازم است اين اعلام مواضع سياسي 
به اقدامات عملي اقتصادي كه مردم ايران بتوانند از برجام 

منافعشان را برداشت كنند، تبديل شود.

اصلاح مصوبه ۱۴ميليارد 
دلاري كالاهاي اساسي

عضو كميس��يون برنامه 
از  مجل��س  بودج��ه  و 
احتم��ال اص��لاح مصوبه 
مجلس درباره اختصاص 
1۴ميليارد دلار به كالاهاي 
اساس��ي خب��ر داد. ب��ه 
گزارش تسنيم حميدرضا 
حاجي بابايي با اش��اره به مصوبه ق��وه مقننه درباره 
اختصاص 1۴ ميليارد دلار به كالاهاي اساسي، گفت: 
در زمان تصويب بودجه سال 98 مجلس بدون اينكه 
مشخص كند جامعه هدف اين 1۴ ميليارد چه كساني 
هس��تند يا چگونه اين پول هزينه خواهد شد يا اصلًا 
اين كالاهاي اساسي به چه كالاهايي گفته مي شود، 
چك سفيدامضا به دولت داد. نماينده مردم همدان 
در مجلس با بيان اينكه مش��كل اوليه اختصاص 1۴ 
ميليارد دلار به كالاهاي اساسي از مجلس آغاز شد، 
ادامه داد: همان زمان هم نمايندگان اعتراضي نسبت 
به اينكه مجلس در جريان امور توزيع اين مبلغ قرار 
نخواهد گرفت، داشتند كه همين گونه هم شد. رييس 
فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس با اعلام اينكه ۲ 
ماه از سال 98 گذش��ته و دولت اقدامي براي اجرايي 
كردن اين مصوبه مجلس نداشته است، اضافه كرد: 
در چند روز گذشته محمدباقر نوبخت رييس سازمان 
برنامه و بودجه در كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
حضور يافت��ه و توضيحاتي درب��اره هزينه كرد اين 
1۴ ميليارد دلار به اعضاي كميس��يون ارايه كرد كه 

توضيحات قانع كننده اي نبود. 
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چهره ها



ديدگاه 3 كلان

مركز آمار ايران جزييات قيمت هاي محصولات كشاورزي در زمستان سال گذشته را منتشر كرد

تورم 3  رقمي بيشتر  محصولات كشاورزي
گرچه طبق گزارش مركز آمار ايران اغلب محصولات 
كش��اورزي در زمستان سال گذش��ته تورم نقطه اي 
سه رقمي را تجربه كرده اند ولي در ميان محصولات 
كشاورزي كالايي مانند »ذرت دانه اي«، هم بوده است 
كه تورم نطقه اي آن  كاهشي بوده و منفي چهار درصد 

گزارش شده است.
به گزارش تعادل، مركز آمار ايران گزارش��ي با عنوان 
»گزيده متوسط قيمت محصولات و هزينه خدمات 
كشاورزي در زمس��تان 1397«، منتشر كرده است 
كه در آن به ارايه اطلاعاتي درباره قيمت محصولات 

كشاورزي پرداخته است.
اين گزارش درباره قيم��ت »غلات«، چنين توضيح 
داده اس��ت: قيم��ت فروش ي��ك كيلوگ��رم »ذرت 
دانه اي« در زمس��تان س��ال 1397 در كل كش��ور 
1799 تومان بوده اس��ت. در ميان استان هاي كشور 
اس��تان هرمزگان با 2000 تومان بيشترين و استان 
كرمان ب��ا 1140 تومان كمترين قيم��ت فروش را 
در كل كشور داش��ته اند. تورم نقطه اي اين محصول 
)قيمت محصول نسبت به زمستان سال قبل( منفي 
0.4 درصد بوده اس��ت.همچنين اين گزارش درباره 
تغييرات قيمتي »محصولات ليفي«، اين طور آورده 

است: در زمستان سال 1397 متوسط قيمت فروش 
ي��ك كيلوگرم »پنبه )وش( «، براب��ر با 6730 تومان 
بوده است. اين محصول در انحصار استان هاي فارس 
با قيم��ت 6965 و قم با قيمت 6162 تومان اس��ت. 
تورم نقطه اي محصول در دوره مذكور 125.4 درصد 

برآورد شده است.
همچنين گزارش مركز آمار ايران درباره »محصولات 
جاليزي«، نشان داده است: در زمستان سال گذشته 
قيمت فروش يك كيلوگرم »هندوانه«، در كل كشور 
921 تومان بوده است. اين ميوه در استان سيستان 
و بلوچستان گران قيمت تر از ساير استان ها و معادل 
1382 تومان و در اس��تان بوش��هر ارزان تر از س��اير 
اس��تان ها و با قيمت 800 تومان به فروش رس��يده 
است. تورم نقطه اي اين محصول در زمستان نيز 17.8 

درصد بوده است.
در گروه محصولات جاليزي قيم��ت »خيار« نيز در 
زمستان گذشته به كيلويي 3220 تومان رسيده كه 
گران قيمت ترين نوع آن در اس��تان مركزي با 5926 
تومان و ارزان قيمت ترين در اس��تان بوشهر با 3000 
تومان به فروش رس��يده اس��ت. تورم نقطه اي خيار 
نيز معادل 225.3 بوده اس��ت.همچنين درباره گروه 

»سبزيجات« نيز بيان شده است: »گوجه فرنگي« در 
زمستان سال گذشته كيلويي 2132 تومان بوده است 
كه در استان مركزي با قيمت 5636 تومان بالاترين 
قيمت و در استان بوشهر با 1861 تومان پايين ترين 
قيمت فروش را داشته اند. تورم نقطه اي اين محصول 

نيز 220.7 درصد برآورد شده است.
در زمستان سال گذشته قيمت فروش يك كيلوگرم 
»بادمجان« در كل كش��ور برابر با 1648 تومان بوده 
كه اس��تان كرمان با 4229 تومان و استان هرمزگان 
با 1616 توم��ان به ترتيب گران تري��ن و ارزان ترين 
استان ها در فروش اين محصول بوده اند. تورم نقطه اي 

اين گروه نيز معادل 147 درصد بوده است.
همچني��ن در گروه س��بزيجات »پي��از« نيز به طور 
ميانگين در زمستان س��ال 97 معدل 3562 تومان 
بوده است. استان هرمزگان با 4800 تومان بالاترين 
قيمت و استان سيستان و بلوچستان با 1808 تومان 
پايين ترين قيمت را در فروش اين محصول داشته اند. 
تورم نقطه اي پياز در زمس��تان سال گذشته معادل 

280.9 درصد بوده است.
در گروه س��بزيجات ميانگين قيم��ت يك كيلوگرم 
»اسفناج«، نيز در زمس��تان گذشته 13217 تومان 

بوده است كه استان گيلان با 3915 تومان بيشترين 
قيمت و استان خراسان جنوبي با 500 تومان كمترين 
قيمت اين محصول را به نام خود ثبت كرده اند. تورم 
نقطه اي اين گروه نيز 92.7 درصد بوده است.در بخش 
»محصولات علوفه اي« نيز توضيحاتي درباره تغييرات 
قيمتي »يونجه« ارايه شده به اين ترتيب كه قيمت اين 
محصول در كل كشور به طور ميانگين كيلويي 1168 
تومان بوده است كه استان كهگيلويه و بوير احمد آن 
را به گران ترين قيمت يعني 2228 تومان و اس��تان 
خوزستان با 4857 تومان آن را به ارزان ترين قيمت 
در كل كشور به فروش رسانده است. تورم نقطه اي اين 
گروه در زمستان سال گذشته 74.5 درصد بوده است.

  مركبات در جنوب گران و در شمال ارزان
مركز آمار گزارشي درباره برخي ميوه هاي دسته بندي 
ش��ده در گروه مركبات هم ارايه كرده اس��ت. طبق 
گزارش اين مركز در زمس��تان س��ال گذشته قيمت 
فروش يك كيلوگ��رم پرتقال در كل كش��ور به طور 
ميانگين 2138 تومان بوده است كه استان هرمزگان 
با 3957 تومان گران ترين و استان مازندران با 1395 
تومان ارزان ترين استان براي فروش مركبات بوده اند. 
تورم نقطه اي اين گروه در زمستان قبل 87.2 درصد 

بوده است.
همچنين در فصل مذكور قيمت فروش يك كيلوگرم 
»نارنج« در كل كشور 2267 تومان بوده كه خوزستان 
با 2981 تومان گران تري��ن و گيلان با 1195 تومان 

ارزان ترين اس��تان فروش اين محصول بوده اس��ت. 
تورم نقطه اي اين گروه معادل 23.5 درصد بوده است.

در بخشي از اين گزارش درباره تغييرات قيمتي »دام 
و فرآورده هاي دامي«، چنين توضيح داده شده است: 
در زمستان س��ال 1397 قيمت فروش يك كلوگرم 
گوسفند و بره زنده در كش��ور 41 هزار و 658 تومان 
بوده است كه استان سيستان و بلوچستان با 47 هزار 
و 373 تومان بالاترين و استان كهگيلويه و بويراحمد 
با 31675 تومان پايين ترين قيمت فروش را در كل 
كشور داشته اند. قيمت فروش اين محصول نسبت به 
فصل مشابه س��ال 96 معادل 150.1 درصد افزايش 

داشته است.
همچنين در زمستان سال گذشته قيمت فروش هر 
كيلوگ��رم »گاو پرواري كمتر از دو س��ال« از قرار هر 
كيلو 35 هزار و 903 تومان بوده است. استان تهران 
با 41893 تومان بيش��ترين و استان البرز با 24 هزار 
و 374 كمترين قيمت فروش اين محصول را در كل 
كشور داشته اند. تورم نقطه اي اين گروه 152.7 درصد 

بوده است.
همچنين در زمس��تان م��ورد اش��اره قيمت فروش 
يك كيلوگرم »شيرگوس��فند چرخ نش��ده« در كل 
كش��ور 5284 تومان بوده و تورم نقطه اي آن معادل 
24.5 درصد برآورد ش��ده است. اس��تان آذربايجان 
ش��رقي با 5756 تومان گران ترين و استان سيستان 
و بلوچس��تان با 2106 توم��ان ارزان ترين ش��ير را 

فروخته اند. 
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ضرورت همكاري و همدلي 
كارگر و كارفرما براي رونق توليد

فارس|مدي��ركل حمايت از مش��اغل وزارت 
كار بيان كرد: كارگر و كارفرما دو ركن انساني 
رون��ق توليد هس��تند كه براي برداش��تن هر 
گامي  در  راستاي بهبود شرايط  بايد علاوه بر 
حيات بنگاه  اقتصادي، درب��اره اين اركان نيز 
برنامه ريزي هايي انجام شود. اميدوارم در سال 
رونق توليد و با توجه به شرايط خاصي كه در آن 
قرار گرفته ايم، همراهي، همكاري و همدلي و 
كوشش و تلاش مضاعف كارگران و كارفرمايان 
در انسجام هرچه بيش��تر و بهتر آنان در رونق 
توليد اثرات خوبي براي ش��كوفايي اقتصادي 

فراهم شود.
كريم ياوري، مديركل حمايت از مشاغل و بيمه 
بيكاري وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي با 
تاكيد بر اينكه ب��راي تحقق عملي رونق توليد 
ع��لاوه بر تمام اقدامات مثب��ت و عملي  توجه 
به چند نكته براي اركان توليد در س��ال رونق 
توليد ضروري است افزود: سه ركن اصلي توليد 
كارگر، كارفرما و كارگاه هستند كه بايد مورد 
توجه قرار گيرند و به ويژه دو ركن انس��اني در 
سال رونق توليد بسيار مهم هستند.  اگر اركان 
اصلي توليد را در راس س��ه ضل��ع مثلث قرار 
دهيم؛ محيط مثلث يعني كار، توليد، اشتغال 

و حيات اقتصادي بنگاه ها.
وي اضاف��ه كرد: ضرورت دارد در س��ال رونق 
تولي��د اركان توليد در كارگاه ع��لاوه بر خلق 
كار و ارزش اف��زوده از تولي��دات و محصولات 
ب��ه بع��د آموزش ه��اي مهارت��ي و فن��ي دو 
حرفه اي و آموزش هاي مرتب��ط با حقوق كار 
و وظيفه شناس��ي هريك در محيط كار توجه 

ويژه داشته باشند.
اين مقام مسوول در وزارت كار تعاريف مندرج 
در قانون كار را براي اركان توليد تش��ريح كرد 
و گفت: كارگر از لحاظ اين قانون كس��ي است 
كه به هر عنوان در مقابل دريافت حق الس��عي 
اعم از مزد، حقوق، سهم سود در ساير مزايا به 

درخواست كارفرما كار مي كند.
كارفرما شخصي اس��ت حقيقي يا حقوقي كه 
كارگر به درخواست و به حس��اب او در مقابل 
دريافت حق السعي كار مي كند وكارگاه محلي 
است كه كارگر به درخواست كارفرما يا نماينده 
او در آنج��ا كار مي كن��د از قبيل موسس��ات 
صنعت��ي، كش��اورزي، معدني، س��اختماني، 
ترابري، مسافربري، خدماتي، تجاري، توليدي، 

اماكن عمومي و امثال آنها.
ياوري گفت: منظور از وظيفه شناس��ي يعني 
اينكه كارفرما به وظايف قانوني خود براي تامين 
ابزار و تجهيزات و مواد اوليه، خريد و فروش و 
كليه امور كارگاهي )اداري، بازرگاني، فروش، 
توليد و تامين مواد و نقدينگي آب، برق و گاز، 
بيمه، ماليات و....( و پرداخت مطالبات قانوني 
كارگران و حس��ن خلق با آن��ان اهتمام كند. 
كارگر هم بايد نس��بت به انجام كار و توليد در 
محل كارگاهي كه ابزار و تجهيزات و ماش��ين 
آلات و م��واد اوليه در خط توليد فراهم ش��ده 
اهتمام كرده و كار با كيفيت و كميت مطلوب 

در مقابل حق السعي دريافتي ارايه كند.
مديركل حمايت از مش��اغل وزارت كار گفت: 
ارايه نظرات مشورتي براي بهبود امور كارگاه از 
هر حيث به ويژه كميت و كيفيت توليد امري 
نيكو و پسنديده است؛ البته در غالب كارگاه ها 
اين نظرات توس��ط نماين��دگان، انجمن هاي 
صنفي كارگاهي و شوراي اسلامي كار منتخب 
از س��وي كارگران ب��ه كارفرماي��ان و مديران 

بنگاه هاي اقتصادي ارايه مي شود. 
مديركل حماي��ت از مش��اغل وزارت كار،  در 
عين حال اف��زود: اما در پاره اي م��وارد اصرار 
بر اعمال نظرات مش��ورتي از س��وي كارگران 
ي��ا نماين��دگان قانون��ي آنان ممكن اس��ت با 
ديدگاه ها و نكته نظرات مالكان، س��هامداران، 
مديران، كارآفرينان و كارفرمايان در بنگاه هاي 

اقتصادي همخواني نداشته باشد .
وي بيان كرد:در اين صورت مطابق مقررات و 
قوانين تمام مس��ووليت به عهده كارفرمايان و 

مديران بنگاه ها است.
ياوري يادآور شد: در قوانين و مقررات مرتبط 
در بخش حدود وظايف، اختيارات و نحوه انجام 
فعاليت توسط نمايندگان كارگران، انجمن هاي 
صنفي، ش��وراهاي اس��لامي كار و كانون هاي 
شهرستاني، اس��تاني و كشوري مرتبط با آنان 
توجه به آموزش اعضاء م��ورد توجه ويژه قرار 

گرفته است .
مديركل حمايت از مش��اغل وزارت كار افزود: 
ض��رورت دارد ارايه آموزش ح��دود و وظائف 
و اختي��ارات نماين��دگان، انجمن هاي صنفي 
و ش��وراهاي اس��لامي كار از طريق اس��اتيد و 
كارشناس��ان خبره در اين امور به تش��كل ها 
 بيش از بيش مورد توج��ه و اهتمام قرار گيرد.

به گفته وي آش��نايي كارگران در محيط كار 
به حقوق قانوني خ��ود و نحوه چگونگي انجام 
بهتر وظايفي كه در كارگاه به عهده آنان است 
براي بهب��ود و رونق توليد ضروري اس��ت كه 
باي��د اقدامات لازم در اين موضوع در دس��تور 

كار قرار گيرد. 
اين مقام مسوول در وزارت كار ابراز اميدواري 
ك��رد كه در س��ال رون��ق توليد و ب��ا توجه به 
ش��رايط خاص��ي ك��ه در آن ق��رار گرفته ايم، 
همراهي، همكاري و همدلي و كوشش و تلاش 
مضاعف كارگ��ران و كارفرمايان در انس��جام 
هرچه بيشتر و بهتر آنان در رونق توليد اثرات 
خوبي براي ش��كوفايي اقتصادي فراهم كرده 
و زمينه ه��اي آن را فراهم كند كه  دش��منان 
 قس��م خورده اين م��رز و بوم س��رخورده تر و 

مايوس شوند.

گزارش مركز پژوهش هاي مجلس درباره ضرورت  بررسي تغييرات اقليم:

قوانين و سياست ها براساس بحران آتي تنظيم شوند
سازمان امور مالياتي درباره بخشنامه اخير ماليات بر ارزش افزوده به »تعادل« توضيح داد 

بررسي ماليات واحدهاي توليدي در سطح استان 
از آنجايي كه ايران در منطقه اي قرار دارد كه بيشترين تبعات تغيير 
اقليم در آن ديده خواهد شد، تغيير سياستگذاري ها در كشور براي 
تاب آوري هر چه بيش��تر در مقابل اين پديده ضروري اس��ت. اين 
ميان بررس��ي ها نشان مي دهند تنها كشورهايي كه اقتصادي پويا 
و مولد دارند مي توانند از اين رهگذر س��لامت بگذرند وگرنه دچار 
بحران اجتماعي، اقتصادي و امنيتي خواهند شد. اين ميان توجه 
به شرايط بومي در سياس��تگذاري به اندازه اي ضروري است كه با 
الگو برداري از كش��ورهاي ديگر نمي توان نس��خه اي يكسان براي 

ديگر كشورها پيچيد.
به گزارش تعادل، آن طور كه مركز پژوهش هاي مجلس در آخرين 
گزارش خود آورده است، تغييرات اقليم يا تغيير آب و هوا به معناي 
هرگونه تغيير مش��خص در الگوهاي مورد انتظ��ار براي وضعيت 
ميانگين آب و هوايي اس��ت كه در طولاني م��دت در يك منطقه 
خاص يا براي كل اقليم جهاني، رخ مي دهد. اين پديده باعث تغيير 
غير عادي در اقليم درون اتمسفر زمين شده و پيامدهاي متنوعي 
دارد كه مي تواند از افزايش دما ش��روع شده و درنهايت بنيان هاي 

اجتماعي و امنيت جوامع را تحت تاثير قرار هد. 
پديده تغيير اقليم يكي از اصلي ترين تهديدها براي اقتصاد و محيط 
زيست جهاني شناخته شده است كه در صورت انجام ندادن اقدامات 
مناس��ب، تبعات آن بر آينده بشري- به خصوص جوامعي با سطح 
توسعه يافتگي پايين تر- بيشتر خواهد ش��د. كشورها براي حفظ 
توس��عه پايدار و در نهايت امنيت ملي خ��ود راهبردهاي مختلفي 
را براي س��ازگاري با اين پديده اتخاذ كرده اند كه اقدامات تقنيني 
اساس��ي ترين و اصلي ترين آنها بوده اس��ت. بررس��ي سير قوانين 
كش��ورهاي نش��ان مي دهد كه به خصوص بعد از پيمان كيوتو در 
س��ال 1997 قوانين متعددي در جهت كاهش گازهاي گلخانه اي 
و سازگاري با تغيير اقليم وضع ش��ده است. اين روند در سال هاي 
اخير كمتر شده و تمركز آن بيشتر به سمت جاري سازي اين پديده 
در اسناد بالادستي و برنامه هاي توسعه قرار گرفته است. رويكردي 
كه در نهايت بتواند از آس��يب پذيري جوامع به تغيير اقليم بكاهد، 
ظرفيت هاي آنها را در سازگاري و تاب آوري افزايش دهد، به توسعه 
با نگاه پايدار و حفظ محيط زيست اولويت دهد و در عين حال نيز 
از فرصت هاي ممكن آن بهره جويد. در اين راستا و نظر به موقعيت 
جغرافيايي كش��ور ايران كه بيشترين تبعات منفي از اين پديده را 
متحمل مي شود )عمدتا عرض هاي مياني جهان( وضع يك قانون 
عمومي براي س��ازگاري با پديده تغيير اقليم كشور به طور جدي 
ضروري به نظر مي رس��د. قانوني كه با اتكا به ظرفيت هاي علمي و 
عملياتي كشور، فرهنگ و هويت ملي، استفاده از تجربيات جهاني؛ 
تدوين راهبردها و سياس��تگذاري هاي لازم را در سازگاري با اين 
پديده س��بب ش��ود. در اين رابطه بايد توجه داش��ت كه براساس 
پيش بيني هاي جهاني، منطقه خاورميانه و غرب آسيا با بيشترين 
كمبود آب مواجه خواهند شد كه در آغاز اقتصاد و جامعه اين مناطق 
را متاثر مي كند و در صورت بي توجهي به آن به بحراني امنيتي دامن 

مي زند. اين ميان بررسي كشور استراليا از جهت مشابهت اقليمي 
با ايران مي تواند آموزنده باش��د. در اين كشور و در طول سال هاي 
2000 تا 2015 قوانين متعددي را براي پاسخ به پديده تغيير اقليم 
به ويژه از منظر كاهش گازهاي گلخانه اي تصويب كردند. علاوه بر 
اين دولت موظف شده كه اقداماتي چون مديريت خطرات و حفظ 
دارايي هاي عمومي مانند منابع طبيعي، انعطاف پذيري اقتصادي، 
استمرار و حفظ ارايه خدمات دولت به مردم و حمايت از بخش هاي 
آسيب پذير را مورد توجه قرار دهد. طرح بررسي الزامات و اقدامات 
سازگاري با تغيير اقليم و نقش قوه مقننه نيز با اين انگيزه و به منظور 
بررسي اقدامات تقنيني ديگر كشورها پيرامون اين پديده، توسط 
بازوي پژوهش��ي مجلس تعريف شد. طرح، بخش هاي مختلفي را 
شامل مي شود كه به تبعات اين پديده بر حوزه هاي مختلف منطقه 
جغرافيايي ايران همراه با رويكردها و اقدامات برخي از كشورها در 
سازگاري با تغيير اقليم اشاره مي شود. با بررسي سوابق قانوناگذاري 
و سياس��ت گذاري در اين حوزه به اصولي در تدوين قانون عمومي 
تغيير اقليم اشاره مي شود. در اين راستا محورهايي چون اختيارات 
دولت، سازمان لازم براي مديريت اين پديده، جاري سازي چالش 
تغيير اقليم در تدوين قوانين و برنامه هاي توس��عه، بهره برداري از 
فرصت ها، شفاف سازي داده و اطلاعات، تغيير الگوي مصرف، كاهش 
انتشار گازهاي گلخانه اي، حمايت از تحقيق و توسعه، تامين منابع 
مالي، ارتقاي مشاركت و مسووليت پذيري جامعه و نظارت و ارزيابي 

اقدامات همواره مورد توجه بوده است. 
بايد در كنار تدوين قوانين جديد، بازنگري جديد، بازنگري قوانين 
قبلي و به خصوص برنامه هاي توس��عه از منظ��ر كاهش گازهاي 
گلخانه اي، سازگاري با تغيير اقليم، پايداري محيط زيست، ارتقاي 
تاب آوري جامعه و كاهش آسيب پذيري مدنظر قرار بگيرد.درنهايت 
هم اين اصل پذيرفته شده كه تنها با اقتصادي پويا و مولد است كه 

مي توان بر تبعات منفي اين پديده فائق آمد.

سازمان امور مالياتي با بخشنامه اي كه روز گذشته منتشر شد، ادارات 
كل اس��تان ها را موظف كرد كه پرونده ماليات��ي هر واحد توليدي 
در اس��تان محل فعاليت آن بنگاه بررس��ي شود. اين تصميم كه در 
راستاي قانون بودجه 97 اتخاذ شده، گرچه در سال هاي گذشته هم 
تا حدودي اجرا مي شد اما به نظر مي رسد نتوانسته نظر مسوولان را 
جلب كند و اكنون دست اندركاران نهاد متولي اخذ ماليات در كشور 

خواهان اجراي بي چون و چراي اين حكم قانوني هستند. 
اين ميان سازمان امور مالياتي در پاسخ به تعادل گفت: در برخي از 
استان هاي تازه تفكيك شده مانند تهران و البرز پرونده هايي وجود 
داشتند كه به جاي بررسي در استان محل فعاليت، در استان ديگري 

كارهاي خود را حل و فصل مي كردند.
 اكنون با اين بخش��نامه بنا اس��ت ديگر چنين پرونده هايي وجود 
نداشته باشند. هر چند در بخشنامه فوق به برخي بنگاه هاي توليدي 
داراي مجوز خاص هم اشاره شده اما از اداره كل امور مالياتي استان 
خواسته تا پرونده اين واحدها را به دفتر امور اجرايي ماليات بر ارزش 

افزوده ارسال كنند. 
روز گذشته محمد قاسم پناهي، سرپرست سازمان امور مالياتي، در 
بخشنامه اي به ادارات كل امور مالياتي استان ها دستورالعمل مالياتي 
س��ازمان امور مالياتي در خصوص حكم مقرر در جز بند ه تبصره 6 
قانون بودجه س��ال 98 در رابطه با محل اخذ ماليات و ارزش افزوده 
واحدهاي توليدي در س��ال جاري را ابلاغ ك��رد. در بند مورد بحث 
آمده محل اخذ ماليات و ع��وارض ارزش افزوده واحدهاي توليدي 
محل اس��تفرار واحد توليد ملاك است. ادارات كل امور مالياتي نيز 
موظف شدند فهرست پرونده هاي داراي مجز خاص كه قابل ارسال 
به ادارات كل امور مالياتي محل اس��تقرار واحد توليدي نيستند را 
پس از پر كردن فرم مربوطه، به دفتر نظارت بر امور اجرايي ماليات 

بر ارزش افزوده ارسال كنند. 
در همين رابطه پيگيري هاي »تعادل« از س��ازمان امور مالياتي در 
رابطه با اين بحث، با پاس��خ سازمان امور مالياتي مواجه شد. بر اين 
اساس، سازمان امور مالياتي بخشنامه فوق را براساس قانون بودجه 
س��ال 1398 ابلاغ كرده كه خواهان اين اس��ت كه نظ��ام درآمد و 

هزينه اي استاني شود. 
گرچه تاكنون نيز همين مسير طي شده ولي در استان هايي چون 
الب��رز و تهران يا مرك��زي و قم كه اخيرا از يكديگر تفكيك ش��دند 
همچن��ان پرونده ها در محلي جدا از واحدهاي توليدي بررس��ي و 

ماليات اخذ شده است.
 اين قانون از آن جهت صادر شده كه ديگر پرونده اي مانند گذشته 
بررسي نشود و تمام پرونده ها در محل واحدهاي توليدي خود حل 
و فصل ش��وند.اين تصميم مجلس در جهت توسعه پايدار و آمايش 
سرزميني است تا به اين ترتيب هر استان بتواند از مواهب توليد در 
محل خويش بيش از پيش بهره مند ش��ود تا شايد از اين راه شرايط 
براي افزايش انگيزه هاي توليدي و سرمايه گذاري بيشتر شود. با اين 
همه اجراي كامل اين قانون نيازمند عزم جزم مس��وولان مالياتي 

كش��ور است. چنانكه خود نيز اش��اره كردند، در گذشته همچنين 
قانوني وجود داشت اما از اجراي كامل آن خبري نبوده است.

سازمان امور مالياتي در ادامه پاسخ خود مي افزايد: برخي از واحدها 
دو كارخانه در دو استان يا چند مجموعه دارند، چنانچه شخصيت 
حقيقي در اين پرونده ها باشد، پرونده در استان واحد توليدي اصلي 
بررسي خواهد شد. اگر پرونده مورد بحث در مورد اشخاص حقوقي 
باشد، مساله را با بررسي تعداد واحدهاي توليدي و محل آنها ادامه 
مي دهند و هر واحد در استان خود نسبت به پرداخت ماليات اقدام 
مي كند. به هر روي اين بخشنامه در راستاي ضابطه مند كردن هر چه 
بيشتر سازمان امور مالياتي است و همچنان كه گفته شد با توجه به 
قانون بودجه سال جاري سازمان تصميم گرفت تا نسبت به اجراي 
اين قانون با حداكثر توان اقدام نمايد. در بخشي از اين ابلاغيه آمده 
اس��ت ادارات كل امور مالياتي موظفند پرونده واحدهاي توليدي 
با شخصيت هاي حقيقي را كه محل اس��تقرار آنها در استان تحت 
مسووليت آنها نيست را به اداره كل امور مالياتي استان محل استقرار 

واحد توليدي ارسال كنند.
ادارات كل ام��ور مالياتي موظفن��د پرونده واحده��اي توليدي با 
ش��خصيصت حقوقي داراي يك محل فعاليت را كه محل استقرار 
آنها در اس��تان تحت مسووليت آنها نيس��ت و فاقد مجوز خاص از 
سازمان متبوع جهت رس��يدگي به پرونده است را به اداره كل امور 
مالياتي استان محل استقرار واحد توليدي ارسال نمايند. چنانكه در 
خصوص محل فعاليت اصلي بين ادارات كل امور مالياتي اختلاف 
نظر وجود دارد، موضوع در كميت��ه اي مركب از نمايندگان ادارات 
كل امور مالياتي و معاونت هاي ذي ربط سازمان بررسي و تصميمي 
مقتضي اتخاذ خواهد شد. ادارات كل امور مالياتي موظفند فهرست 
پرونده ه��اي داراي مجوز خاص كه قابل ارس��ال به ادارات كل امور 
مالياتي محل اس��تقرار واحد توليدي نيست را به دفتر امور اجرايي 

ماليات بر ارزش افزوده ارسال كنند. 

وزير اقتصاد با صدور بخشنامه اي اعلام كرد

مهلت ارايه صورت هاي مالي سال ۹۷ شركت هاي دولتي
وزير امور اقتص��ادي و دارايي در بخش��نامه اي علاوه 
بر يادآوري تكاليف قانوني دس��تگاه ها و شركت هاي 
دولتي عنوان كرد:  مهلت ارايه صورت هاي مالي سال 
97 ش��ركت هاي دولتي تا 31 خرداد امس��ال است و 

تمديد نمي شود.
فرهاد دژپس��ند وزي��ر ام��ور اقتص��ادي و دارايي در 
بخش��نامه اي انجام برخي تكاليف قانوني به ويژه ارايه 
صورت ه��اي مالي را ب��ه وزارتخانه ها و دس��تگاه ها و 

شركت هاي دولتي يادآوري كرد.
در اين بخشنامه كه مورخ 24 ارديبهشت سال 98 ابلاغ 

شده، آمده است: 
موسسه هاي انتفاعي و غيرانتفاعي دولتي تابعه آن دستگاه 
كه با تلاش مضاعف موجب برگزاري به موقع جلس��ات 
هيات هاي امناء، مجامع عمومي و شوراهاي عالي در سال 
1397 گرديد و با عنايت به لزوم رعايت و اجراي صحيح و 
به موقع مفاد ماده 110 قانون ماليات هاي مستقيم، ماده 
132 قانون محاس��بات عمومي كشور و تبصره هاي آن، 
ضمن تأكيد بر رعاي��ت و اجراي احكام موضوع جزو )3( 
بند )ط( تبصره )2( ماده واحده قانون بودجه سال 1398 
كل كش��ور، توجه به رعايت مواردزير ازسوي شركت ها، 
سازمان ها و موسس��ه هاي انتفاعي و غيرانتفاعي دولتي 

زيرمجموعه آن حوزه مورد انتظاراست: 
1- مهل��ت زماني ارئ��ه صورت هاي مالي س��ال 1397 

ش��ركت هاي دولتي )حداكثر تا 31 خ��رداد 1398( به 
هيچ وج��ه قابل تمديد نيس��ت و مدي��ران ذي ربط اين 
شركت ها بايد صورت هاي مالي مورد اشاره را مطابق موعد 
مقرر در تبصره )2( ماده 132 قانون محاسبات عمومي 
كشور و بخش اخير جزو )1( بند )ه�( تبصره )20( قانون 
بودجه سال 1398 كل كشور به همراه گواهي هيات مديره 
يا هيات عامل حسب مورد، به حسابرس مستقل و بازرس 
 قانون ارايه نموده و رس��يد دريافت نمايند و براي اخذ به 
موقع گزارش حس��ابرس و بازرس قانون��ي و در نتيجه 
برگزاري به موقع جلس��ه مجمع عمومي، هيات امناء يا 

شوراي عالي پيگيري و اقدام لازم به عمل آورند.
2- لازم اس��ت واحدهاي مربوط به آن دس��تگاه تاريخ 
پيش بيني برگزاري جلس��ات هيات هاي امناء، مجامع 
عمومي و شوراهاي عالي شركت هاي دولتي، موسسه هاي 
انتفاعي و غيرانتفاعي مرتب��ط را به منظور برنامه ريزي 
و ايجاد هماهنگي لازم حداكثر تا پانزدهم تيرماه س��ال 
1398 به اين وزارت و س��اير اعضاي محترم هيات امناء، 

مجمع عمومي يا شوراي عالي اعلام نمايند.
3- »حسابرس مس��تقل و بازرس قانوني« مكلف است 
ترتيب��ي اتخاذ نمايد گزارش حسابرس��ي ش��ركت ها، 
سازمان ها و موسس��ه هاي انتفاعي و غيرانتفاعي دولتي 
م��ورد بررس��ي، در مهلت مقرر تهي��ه و ارايه ش��ود و از 
درخواست »تمديد مهلت« موضوع تبصره )3( ماده 132 

قانون محاسبات عمومي كشور خودداري نمايد و به نحوي 
در فرآيند رسيدگي ها عمل نمايد تا اصلاح صورت هاي 
مالي كه براساس نظر حسابرس انجام مي شود منجر به 

تأخير در ارايه گزارش حسابرسي نشود.
4- ب��ا عناي��ت به مف��اد تصويبنام��ه ش��ماره 3300/
ت39037ك م��ورخ 19 فروردين 1387 كميس��يون 
موضوع اصل 138 قانون اساس��ي، انتخاب حسابرس و 
بازرس قانوني ش��ركت هاي موضوع ماده 1 تصويب نامه 
مذكور براساس مفاد ماده 2 آن و ابلاغيه ها و اطلاعيه هاي 
ذي ربط توسط كارگروه انتخاب حسابرس خواهد بود و 

رعايت آن براي كليه شركت هاي مشمول الزامي است.
5- ض��رورت دارد مديران عامل ش��ركت هاي دولتي و 
موسسه هاي انتفاعي و غيرانتفاعي دولتي رعايت و اجراي 
قوانين و مقررات مرتبط با واريز »س��ود سهام دولت« و 

»ماليات«، از جمله ماده 4 و بند )ج( ماده 28 قانون الحاق 
برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت 
)2( و ماده 44 قانون محاسباتعمومي كشور را مورد توجه 

قرار دهند.
6- ب��ا عنايت به بندهاي )1( و )2( بخش��نامه ش��ماره 
56121/4461 م��ورخ 21 فروردي��ن 98 مع��اون اول 
محترم رييس جمهور در اجراي بند )19( سياست هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي مبني بر »شفاف س��ازي اقتصاد و 
سالم سازي آن« و بند )2�4( بس��ته »ارتقاء توان توليد 
ملي« مصوب ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي و همچنين 
تكليف مقرر در جزو )1( بند )ط( تبصره )2( قانون بودجه 
س��ال 1398 كل كش��ور؛ نظر به طراحي، پياده سازي و 
راه اندازي »سامانه يكپارچه اطلاعات شركت هاي دولتي« 
در وزارت ام��ور اقتصادي و داراي��ي و به منظور تجميع، 
يكپارچه سازي و نگهداري اطلاعات شركت هاي دولتي، 
موسس��ه هاي انتفاعي و غيرانتفاع��ي دولتي اقتصادي 
فعال زيرنظر دولت و مديران آنها، مقتضي اس��ت كليه 
ش��ركت هاي دولتي مش��مول ماده 4 قانون محاسبات 
عمومي كشور و ماده 4 قانون مديريت خدمات كشوري 
و ماده 5 قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام 
مالي كشور و همچنين موسسه هاي انتفاعي وابسته به 
دولت، ضمن معرفي نماين��ده تام الاختيار خود به دفتر 
امور شركت هاي دولتي اين وزارت، اطلاعات خود را در اين 

سامانه تكميل و بارگذاري كنند. وزارتخانه ها، سازمان ها 
و موسس��ه هاي دولتي و شركت هاي مادرتخصصي نيز 
موظفند در خص��وص ش��ركت هاي زيرمجموعه خود 
اقدامات لازم را انجام دهند. عدم ارايه اطلاعات فوق و عدم 
اقدام دستگاه هاي مذكور، در حكم تصرف غيرقانوني در 

وجوه و اموال دولتي محسوب مي شود.
7- با توجه به مفاد جزو )9( بند )ط( تبصره 02( ماده 
واحده قانون بودجه سال 1398 كل كشور عضويت 
همزمان مقامات موضوع م��اده 71 قانون مديريت 
خدمات كش��وري مصوب 8 مهر 1386 و معاونان و 
مديران دس��تگاه هاي اجرايي موضوع ماده 5 قانون 
مديريت خدمات كشوري و ماده 5 قانون محاسبات 
عمومي كشور و همچنين كاركنان شاغل در كليه 
پست هاي مديريتي و كارشناسي در مديريت عاملي 
و ساير مسووليت هاي اجرايي و عضويت هيات مديره 
شركت هاي دولتي و نهادهاي عمومي غيردولتي و 
س��ازمان ها، اعم از زيرمجموعه خود و زيرمجموعه 

ساير دستگاه ها ممنوع است. 
8- مجامع عمومي شركت هاي دولتي كه براساس 
مصوبه هيات واگذاري در فهرس��ت واگذاري سال 
1398 قرار مي گيرند ب��ا توجه به مفاد بند )1( ماده 
18 قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 قانون 

اساسي برگزار خواهد شد.



بانك و بيمه4اخبار

»تعادل«ازكاهشقيمتاونسجهانيوارزدربازارگزارشميدهد

هراس دلالان از بازار متشكل ارزي

تقويتروابط»اعتبارمحور«بهجاي»وثيقهمحور«

امروز،پایانفرصتفروشسهامبانکهایادغامی

گروه بانك و بيمه|احسان شمشيري| 
روز شنبه 28 ارديبهشت 98، نرخ ارز در صرافي ها روند 
كاهشي هفته گذشته را ادامه داد و صرافي هاي مجاز 
بانكي و ملي قيمت خريد ي��ورو را 16400 و فروش 
ي��ورو 16500 تومان، قيمت خريد دلار را 14450 و 
فروش آن را 14550 تومان اعلام كردند. در بازار آزاد 
معاملات نقدي نيز نرخ ارز همچنان روند كاهش��ي 
خود را ادامه داد و نرخ دلار به 14550، يورو 16487، 
پوند انگليس 18704، درهم امارات 4003، لير تركيه 
2427، فرانك سوييس 14550، يوان چين 2124 

تومان معامله شد. 
به گزارش »تعادل«، در بازار طلا نيز به دنبال كاهش 
نرخ دلار به 14550 تومان و همچنين كاهش اونس 
طلا به نرخ 1278 دلار، قيمت طلا و سكه نيز كاهش 
يافت و مظنه يك مثقال طلا يك ميليون و 958 هزار 
تومان، يك گرم طلاي18عيار 452 هزار، سكه امامي 
4 ميلي��ون و 950 هزار، نيم س��كه 2 ميليون و 750 
هزار، ربع سكه 1 ميليون و 750 هزار، سكه گرمي يك 

ميليون تومان معامله شد. 
در تداوم نقش آفريني صرافي ه��اي بانكي در بازار با 
ريل گذاري بانك مركزي، قيمت دلار در بازار آزاد به 
اين صرافي ها بسيار نزديك شده است و ثبات نسبي در 
بازار به چشم مي خورد. نرخ لحظه اي دلار سنا 14 هزار 
و 550 تومان و يورو 16 هزار و 500 تومان اعلام شد . 
همچنين بر اساس ميانگين قيمت هاي روز پنجشنبه 
سامانه سنا نرخ دلار 14 هزار و 707 تومان، يورو 16 
هزار و 639 تومان، درهم 3هزار و 993 تومان، يوآن 
2هزار و 250 تومان و لير تركيه 2هزار و 530 تومان 

اعلام شده است.
قيمت ارز در بانك ها و صرافي هاي بانكي نيز نس��بت 
به هفته گذشته كاهش يافته است. روز شنبه بانك ها 
قيمت ارز را نسبت به آخرين روز كاري هفته گذشته 
كاه��ش دادند و ه��ر دلار امريكا را 14 ه��زار و 136 

تومان خريدند.
همچنين قيمت خريد يورو نس��بت به هفته گذشته 
با كاهش همراه ش��د و به زير 16 هزار تومان رسيد؛ 
بطوري كه ش��عب ارزي بانك ها امروز هر يورو را 15 
هزار و 773 تومان مي خرند. هر پوند انگليس نيز روز 
شنبه در شعب ارزي بانك ها به قيمت 17 هزار و 993 

تومان خريداري مي شود.
از سوي ديگر، قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان 
از قيمت فروش آن در بازار بالاتر اس��ت؛ به طوري كه 
قيمت فروش ارز مسافرتي در بانك ها 16 هزار و 566 
تومان اعلام شده كه با احتساب كارمزد به حدود 16 
هزار و 900 تومان مي رس��د. صرافي هاي مجاز بانك 
مركزي نيز هر يورو را به قيمت 16 هزار و 400 تومان 

مي خرند و 16 هزار و 500 تومان مي فروشند.
ه��ر دلار امريكا ه��م در اين صرافي ه��ا كاهش قابل 
توجهي نسبت به هفته گذشته پيدا كرده و به قيمت 
14 هزار و 450 تومان خريداري مي شود و به قيمت 
14 هزار و 550 تومان به فروش مي رس��د. نرخ ارز در 
بازار آزاد نيز 10 تا 20 تومان بالاتر از صرافي ها و سنا 

برآورد شده است.

افتدلار،قيمتطلاراكاهشيكرد
در اين رابطه يك كارش��ناس بازار طلا و س��كه گفت: 
ارزش طلا و سكه در بازار داخلي برخلاف بازار جهاني 
روند نزولي به خود گرفته كه اين موضوع متاثر از افت 

ارزش دلار و كاهش داد و ستد در بازار داخلي است.
محمدرضا كش��تي آراي در رابطه با وضعيت بازار طلا 
و سكه طي هفته گذش��ته اظهار كرد: بررسي ها نشان 
از آن دارد ك��ه روند قيمت گذاري طلا و س��كه در بازار 
داخلي برخلاف بازارهاي جهاني روند كاهشي به خود 

گرفته است.
اين كارشناس بازار طلا و سكه يادآور شد: بطور متوسط 
قيمت طلا در بازارهاي جهاني هشت دلار رشد داشته 
و هر اونس دلار از قيمت 1286 دلار در ابتداي هفته به 

قيمت 1294 دلار در انتهاي هفته رسيده است.
وي يادآور ش��د: طي هفته گذش��ته ميزان دادوستد و 
تقاضا به شدت افت كرد و افت تقاضا عاملي شد تا حباب 
سكه تمام از حدود 570 هزار تومان به 500 هزار تومان 

كاهش يابد.
كشتي آراي خاطرنش��ان كرد: قيمت دلار امريكا طي 
هفته گذش��ته بطور متوس��ط با كاهش 850 توماني 
مواجه ش��د و در كنار كاهش تقاضا، قيمت طلا و سكه 
در بازار داخلي برخلاف بازار جهاني روند نزولي به خود 

گرفته است.
اين كارشناس بازار طلا و سكه بيان كرد: در ماه مبارك 
رمضان عموماً سطح دادوس��تد و تقاضا افت مي كند و 
در روزهاي اخير به واسطه كاهش ميل سرمايه گذاري 
در بازار طلا به واسطه نوس��انات آن در ماه هاي اخير، 
ارزش طلا و حباب سكه كاهش قابل توجهي را به ثبت 

رسانده است.

ارزي متش�كل ب�ازار س�نگين س�ايه 
برسردلالان

از سوي ديگر، زمزمه هاي راه اندازي بازار متشكل ارزي 
كافي بود تا دلالان هر روز س��ايه س��نگين آن را بر سر 
معاملات خ��ود حس كنند موضوعي كه مي توان آن را 
به صورت واضح در مكالم��ات و مراودات معامله گران 

فردايي ديد.
زمزمه راه اندازي بازار متشكل ارزي كافي بود تا دلالان 
هر روز سايه س��نگين آن را بر سر معاملات خود حس 
كنند؛ موضوعي كه مي توان آن را به صورت مشخص در 
مكالمات و مراودات معامله گران فردايي ديد. تنها كافي 
است عضو يك يا دو كانال معاملات فردايي ارز در فضاي 
مجازي باش��يد تا ببينيد كه چطور بازارس��ازي بانك 
مركزي مي تواند برخي نقشه هاي دلالان و سوداگران 
بازار ارز را نقش بر آب كند. دلالان و سوداگران بازار ارز، 
راه اندازي بازار متش��كل ارزي و برخي تحركات بانك 
مركزي براي نقش آفريني در بازار اسكناس را خطري 
جدي براي خود مي دانند و بر اين باورند كه اگر اين بازار 
راه اندازي شود، بطور قطع بر روي روند كاري آنها و البته 
تعيين نرخ اثرگذار خواهد بود؛ هرچند هنوز هم برخي 
از آنها خوش باورانه معتقدند كه مي توانند كماكان نقش 

خود را در بازار ارز ادامه دهند.
زمزمه هاي راه اندازي بازار متشكل ارزي در كنار نقش 

فعالانه بانك مركزي طي هفته هاي گذشته، به خوبي 
به دلالان نشان داد كه حداقل اگر مي توانند در برخي 
ساعات از معاملات روزانه و شبانه، نرخ را به دلخواه خود 
بالا ببرند، اما اين روند عمر كوتاهي دارد و بازارس��ازي 
بانك مركزي از طريق صرافي هاي بانكي، راه را بر آنها 
خواهد بس��ت و حداقل، اجازه برنامه ريزي بلندمدت 
و ميان مدت را ب��ه آنها در ب��ازار ارز نمي دهد. نگراني 
دلالان از راه اندازي بازار متشكل ارزي موجب شده آنها 
ب��ه هم گروهان خود توصيه كنند ك��ه با احتياط پا در 
راه خريد و فروش هاي ارز با قيمت هاي بي ثبات كنوني 
بگذارند. آنها بر اين باورند كه هر لحظه ممكن است بازار 
متشكل ارزي راه اندازي شده و جو رواني آن، بسياري از 

خريدارها و فروشندگان كلان را متأثر كند.
اين جو تا جايي پيش رفته كه روساي كانال هاي دلالي 
ارز، به معامله گراني كه سابقه چنداني در خريد و فروش 
و معاملات ارزي نداشته يا مي خواهند سرمايه اندكي 
را وارد اين بازار كنند، توصيه مي كنند كه كل سرمايه 
را وارد نكنند و نيمي از آن را در اين بازار به كار گيرند؛ 
چراكه با راه اندازي بازار متشكل ارزي، مشخص نيست 

كه چه اتفاقي رخ خواهد داد.

اتماممراحلراهاندازيبازارمتشكلارزي
دربانكمركزي

اكنون توپ تشكيل بازار متشكل ارزي در زمين شركت 
بازار متش��كل ارزي است؛ ش��ركتي كه با سهامداري 
فرابورس و چندين نهاد ديگر تش��كيل ش��ده است تا 
زمينه را براي شكل گيري قانوني فرآيند نقش آفريني 
بازار متش��كل ارزي فراهم كند. به گفت��ه عبدالناصر 

همتي، ريي��س كل بانك مركزي، سياس��تگذار ارزي 
كشور هر آنچه لازم بوده در مورد راه اندازي و ايجاد بازار 
متشكل ارزي انجام داده و از اينجا به بعد، كار در حوزه 

هيات مديره اين بازار پيگيري خواهد شد.
همتي اعلام كرده كه بازار متشكل ارزي محلي است كه 
مي توان در غالب آن، نرخ اسكناس ارز را هم بر اساس 
منطق عرضه و تقاضا و نه به صورت صوري، تعيين كرد 

و از مزاياي آن بهره مند شد.
محمود شكسته بند، مديرعامل بازار متشكل ارزي نيز 
در رابطه ب��ا آخرين وضعيت راه اندازي بازار متش��كل 
ارزي گفته اس��ت: تمام مراحل ثبت شركت در سامانه 
ثبت شركت ها انجام شده و كار وارد فاز عملياتي شده 
اس��ت؛ كارهاي كارشناس��ي، برنامه هاي نرم افزاري و 
سيس��تم هاي مورد نياز اين ب��ازار نيز در حال طراحي 
و تدوين اس��ت و بط��ور مرتب هيات مديره ش��ركت، 
جلسات مس��تمري را با كارشناسان فناوري اطلاعات 

برگزار مي كند.

س�اختمانمحلاستقراربازارمتشكلارزي
تجهيزشد

اكنون خبرها حكايت از آن دارد كه س��اختمان محل 
استقرار بازار متش��كل ارزي نيز تجهيز شده است و به 
محض نهايي شدن ثبت شركت، هيات مديره، مديران 
و كارشناس��ان در محل بازار متش��كل ارزي مس��تقر 
مي ش��وند. آنگونه كه يك مقام مسوول در نظام بانكي 
پيش تر اعلام كرده بود، قرار اس��ت محل تش��كل بازار 
متش��كل ارزي، س��اختمان بانك مركزي در خيابان 

فردوسي باشد.

پيشبينيافزايشنرخاونسجهاني
تازه ترين نظرسنجي كيتكو نيوز نشان مي دهد كه 
كارشناس��ان اقتصادي و سرمايه گذاران بين المللي 
درباره ادامه روند صعودي قيم��ت طلا در روزهاي 
آين��ده اتفاق نظر دارند. قيم��ت طلا در هفته اي كه 
گذش��ت تحت تاثي��ر افزايش تقاض��اي فيزيكي و 
مكان امن سرمايه گذاري و كاهش شاخص سهام در 
بازارهاي بين المللي با افزايش روبرو شد و به بالاترين 

سطح در يك ماه اخير رسيده است.
در نظرسنجي اين هفته 18 تحليلگر اقتصادي وال 
استريت شركت كرده اند كه 9 نفر معادل 50 درصد 
به افزاي��ش قيمت طلا در روزهاي آينده راي دادند. 
نفر معادل 33 درصد ني��ز پيش بيني كردند قيمت 
طلا با كاهش روبرو خواهد شد و 3 نفر ديگر معادل 
17 درص��د نيز گفتن��د قيمت طلا تغيي��ر چنداني 

نخواهد داشت.
در نظرس��نجي آنلاين نيز 332 نفر شركت كردند 
كه 167 نفر معادل 50 درصد گفتند قيمت طلا در 
هفته جاري افزايش خواهد يافت. در مقابل 110 نفر 
معادل 33 درصد ني��ز پيش بيني كردند قيمت طلا 
كاهش خواهد داشت و 55 نفر معادل 17 درصد نيز 

به عدم تغيير قيمت طلا راي دادند.
همچنين افش��ين نبوي تحليلگر ارش��د موسس��ه  
ام كي اس س��وييس در اين باره گف��ت: پيش بيني 
من اين اس��ت كه قيمت طلا طي هفته آينده بطور 
محتاطانه اي افزايش خواهد يافت. قيمت هر اونس 
طلا در كوتاه م��دت بين 1276 ت��ا 1309 دلار در 

نوسان خواهد بود.

حسين   باستان زاد|
تقوي��ت رواب��ط كارگ��زاري اعتبارمحور ب��ه جاي 
وثيقه محور ب��ه عنوان نخس��تين اق��دام راهبردي 
كوتاه مدت )آني( جهت كاهش موانع مالي-تجاري 

بين المللي تلقي مي شود.
چالش هاي دو سال گذشته بازار ارز از يك طرف متاثر 
از تحريم هاي ظالمانه و به دنبال آن چالش هاي مربوط 
به محدوديت هاي ناظر بر رواب��ط كارگزاري مالي و 
تجاري بين المللي بوده و از ط��رف ديگر تحت تاثير 
نا اطميناني عاملين اقتص��ادي )بنگاه ها و خانوارها( 

قرار داشته است.
تحريم ها سبب تشديد محدوديت هاي دسترسي به 
خدمات مالي در بخش هاي بانك، بيمه )بيمه تجاري 
و اعتباري(، خدمات كارگزاري مالي، دسترس��ي به 
شبكه هاي پرداخت و تسويه دلاري و بعضا غيردلاري، 
دسترسي به ش��بكه هاي ارتباطي انحصاري مالي و 
خبري بين المللي )س��وئيفت، رويت��رز، بلومبرگ و 
غيره(، بازارهاي مالي و كالاهاي جهاني ش��ده است، 
به طوري كه ع��لاوه بر محدوديت مب��ادلات مالي-

تجاري )كالا و خدمت(، عملا تسويه مبادلات مذكور و 
به  دنبال آن جريان نقدي و تعهدي مربوط به صادرات 
و واردات و حتي مبادلات مربوط به انتقالات و تسعير 
ذخاير خارجي كشور نيز در بسياري از بازارهاي پولي 

دنيا دچار كاهش ش��ده و نيز هزينه سربار مبادلات 
مذكور رشد معني داري پيدا كرده است.

پدي��ده مذكور به عل��ت مازاد تاريخي تراز حس��اب 
جاري، اندازه بالاي ذخاير بين المللي كش��ور جهت 
تامين مصارف ارزي و نيز قابليت استفاده جايگزين از 
سيستم هاي پرداخت و تسويه كشورهاي عمده طرف 
تجارت خارجي به طور عام و حوزه يورو به طور خاص 
عملا شدت اثرات منفي بر عدم تعادل بخش خارجي 

و بازار ارز را تا حدي كاهش داده است.
با وج��ود م��ازاد تاريخ��ي حس��اب ج��اري موازنه 
پرداخت هاي كشور طي دو دهه گذشته به طور عام و 
دو سال گذشته بطور خاص، عملا كسري تراز حساب 
سرمايه و مالي بر ميزان ذخاير بين المللي كشور طي 

سه سال گذشته موثر بوده است.
كاهش ذخاي��ر عمدتا به دليل عدم وصول بخش��ي 
از درآمدهاي صادرات��ي، بازپرداخت مانده تعهدات 
خارجي، خروج ارز توسط ايرانيان ساكن در خارج از 
كشور )در قالب انتقالات سرمايه اي و سرمايه گذاري 
خارجي(، عدم وص��ول مطالبات خارجي كش��ور و 
همچنين خريد طلا و ارز ناشي از نااطميناني عاملين 
اقتصادي )خانوارها و بنگاه ها( توس��ط ش��هروندان 

مقيم بوده است.
عدم ام��كان س��رمايه گذاري در بخش هاي مختلف 

اقتص��ادي به دليل ش��دت نا اطميناني ه��ا و وجود 
پس اندازهاي خرد در دست كارگزاران عادي اقتصاد 
كه تنها با بازارهاي مالي س��نتي نظير ارز و طلا آشنا 
هس��تند باعث شده اس��ت هر گونه تنش در محيط 
اقتصاد كلان موجب هجوم اين پس اندازهاي خرد به 
بازار ارز ش��ده و به تبع خود افزايش نرخ ارز و سقوط 

ارزش پول ملي را به همراه داشته باشد.
مجموع��ه رخداده��اي مذك��ور در كنار بازگش��ت 
محدوديت بر استفاده از نظام هاي پرداخت و تسويه 
بين المللي و تضعيف روابط كارگزاري بانكي موجب 
كاهش ارزش پول ملي و نيز رش��د ش��اخص قيمت 

اسعار شده است.
به عبارت ديگر يكي از مهم ترين چالش هاي بازار ارز در 
كنار محدوديت هاي روابط كارگزاري مالي بين المللي، 
كسري حساب مالي و سرمايه كشور است كه به علت 
نااطميناني عاملين اقتصادي داخلي بوده كه بايد مورد 

توجه سياستگذاران قرار گيرد.
به منظور رف��ع چالش نا اطميناني در بازار ارز، از يك  
طرف بايد سياست هاي احتياطي كلان با هدف بهبود 
ثبات مال��ي )در بازار داريي هاي مال��ي و غيرمالي( و 
كنترل انتظارات تورمي، پايداري موازنه پرداخت ها 
و بخش مالي، ثبات ش��دت جريان وج��وه )نقدي و 
اعتباري( ميان بخش هاي حقيقي-مالي و پايداري 

ديون بخش هاي داخلي و خارجي ارتقا يافته و از طرف 
ديگر هر يك از چالش هاي مذكور موثر بر نااطميناني 
در بازار ارز به صورت مجزا و مرحله اي مورد تحليل و 

سياست گذاري زمان دار قرار گيرند.
در همين راستا، تقويت روابط كارگزاري مالي-تجاري 
بين المللي اعتبارمحور به جاي وثيقه محور به عنوان 
نخس��تين اقدام راهبردي كوتاه م��دت )آني( جهت 
كاهش موانع مالي-تجاري تلقي مي ش��ود كه عدم 
اجراي آن ساير مراحل و اقدامات احيايي را خنثي و 

متوقف خواهد ساخت.
افزايش تدريجي سهم مبادلات مالي-تجاري تعهدي 
به جاي نقدي و گس��ترش عرضه خدمات و ابزارهاي 
مبادلات مذكور توس��ط نهادهاي واس��طه گر مالي 
داخل��ي به عن��وان دومي��ن مرحل��ه از راهبردهاي 
عادي س��ازي مب��ادلات مالي-تج��اري بين المللي 
كشور در ميان مدت )يك ساله( است كه از يك طرف 
هزينه هاي سربار مبادلات مالي-تجاري را كاهش داده 
و از طرف ديگر زمينه رشد مبادلات مذكور و بازگشت 

به روند تاريخي آنها را فراهم مي سازد.
بهينه س��ازي تركي��ب دارايي هاي خارجي كش��ور 
)دولتي و خصوصي( بر اس��اس مولفه هاي بازدهي، 
قابليت تصرف ) تبديل، انتقال و نقدپذيري(، كاهش 
ريسك هاي نوسانات ارزش هر يك از ابزارهاي مالي 

سبد ذخاير، نوس��انات برابري اس��عار، ريسك هاي 
نهاده��اي عام��ل كارگ��زار در اقتصاده��اي هدف، 
مكانيسم هاي پوشش ريسك هر يك از صور دارايي در 
كشورهاي مختلف و نيز تركيب خدمات متقابل ارزان 
مالي براي متقاضيان اقتصاد ملي، به عنوان سومين 
راهبرد مرحله اي عادي سازي مبادلات مالي-تجاري 

بين المللي كشور تلقي مي شود.
مجموعه راهبردهاي احياي��ي مذكور در كنار بهبود 
زيرس��اخت هاي مقرراتي س��لامت مال��ي و نظارت 
احتياطي و نيز انطباق با اس��تانداردهاي بين المللي 
ناظر ب��ر مقررات مذكور در ش��بكه مال��ي به عنوان 
چهارمين راهبرد اصلاحي در ميان مدت )يك ساله( 

تلقي مي شود.
مجموعه راهبردهاي ذكرش��ده از يك طرف زمينه 
كاهش تدريج��ي نا اطميناني عاملي��ن اقتصادي را 
فراهم ساخته و از طرف ديگر موجب كاهش تقاضاهاي 
احتياطي و س��وداگرانه ب��راي دارايي هاي خارجي، 
تقليل انتقالات جاري و سرمايه اي بين المللي اسعار 
و نيز كاهش هزينه هاي سربار مبادلات مالي-تجاري 
بين المللي كشور خواهد شد. لازم به ذكر است كه اين 
راهبردها با مفروض بودن روند تحريم ها پيشنهاد شده 
و كارايي آنها نيز با شدت و دامنه اثرگذاري تحريم هاي 

خارجي عملًا رابطه معكوس دارد.

در پی تصميم ادغام پنج بانک و موسسه مالی وابسته 
به نيروهای مسلح در سپه، نخستين گام اجرايی ادغام 
با فروش سهام از 18 فروردين تا 29 ارديبهشت ماه 
کليد خورد و تنها تا پايان امروز فروش سهام فرصت 

باقی است.
در هفته های پايانی س��ال گذش��ته بود که موضوع 
ادغام بانک های وابس��ته به نيروهای مس��لح کليد 
خورد بر اين اساس يکی از موضوعات مورد توجه در 
اين زمينه، بحث تعيين تکليف س��هام اين بانک ها و 
نيز سهامداران شان است. از اين رو طبق توافقی که 
ميان بانک مرکزی با س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
شده است، سهامداران اين بانک ها می توانند سهام 
خود را در تاريخ مش��خص با حداکثر قيمت اس��می 

يا قيمت زمان بسته ش��دن نماد)هر کدام که بالاتر 
باشد( بفروشند.

 فرآيند فروش سهام س��هام داران بانک ها  با انتشار 
اطلاعيه های جداگانه ای از )18 فروردين( آغاز شد. 
بر اين اس��اس افرادی که علاقه مند به فروش سهام 
خود در اين بازه زمانی نباش��ند، می توانستند سهام 
خود را تا ارزش گذاری مجدد پس از ادغام نگه دارند.

همچنين مطاب��ق اطلاعيه اين بانک ها و مؤسس��ه 
اعتباری، به م��دت 30 روز کاری تا روز يک ش��نبه 
29 ارديبهش��ت، )امروز(  امکان اس��تفاده از شرايط 
خريد سهام فراهم شد که اين فرصت امروز به پايان 

می رسد.
در همين حال، در حالی که تنها يک روز تا پايان زمان 

تعيين شده »29 ارديبهشت ماه 98« فروش سهام 
چهار بان��ک ادغامی باقی مانده، ناظر بازار س��هام با 
صدور  اطلاعيه جزييات سفارش گيری فروش سهام 

بانک ادغامی انصار را اعلام کرد.
معاون بازار ب��ورس اوراق بهادار ته��ران اعلام کرد: 
پيرو اطلاعيه 18 فروردي��ن ماه 98 مبنی بر فروش 
س��هام چهار بانک ادغامی »انصار، حکمت ايرانيان، 
مهر اقتصاد، بانک قوامين« روز جاری نماد معاملاتی 
ش��رکت بانک انص��ار »وانصار2« بر اس��اس مصوبه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی »سران سه قوه« در 
خصوص چارچوب ادغام بانک ها و موسسات اعتباری 
وابسته به نيروهای مسلح در بانک سپه مبنی بر اجازه 
انجام معامله در خارج از س��اعت معاملاتی و در نماد 

»وانصار2« آماده سفارش گيری است.
از س��ويی ديگر ناظ��ر بازار فرابورس ني��ز اعلام کرد 
پيرو پيام های قبلی اين مديريت در راستای اجرای 
طرح ادغ��ام بانک ها و موسس��ه اعتباری، معاملات 
در نماد های تعيين ش��ده برای اش��خاص حقيقی 
براس��اس س��فارش های فروش وارده در س��امانه 
معاملات و با قيمت ثاب��ت 1000 ريال در نمادهای 
»وکوثر1«، »ومه��ر1«، »حکم��ت1«، »وقوام1« 
امروز 28 ارديبهشت ماه 98 به صورت معامله خارج 

از جلسه رسمی معاملاتی ثبت می شود.
همچنين معاملات در نماد های تعيين ش��ده برای 
اشخاص حقوقی غيروابس��ته به نيروهای مسلح بر 
اساس سفارش های فروش وارده در سامانه معاملات 

و صرفاً بر اس��اس قيمت پايانی سهام در زمان توقف 
نماد معاملاتی مربوطه »مبلغ 788 ريال در خصوص 
ش��رکت بانک حکمت، مبلغ 588 ريال در خصوص 
ش��رکت اعتباری کوثر مرکزی، مبلغ 641 ريال در 
خصوص شرکت بانک قوامين و مبلغ 707 ريال در 
خصوص بانک مهر اقتص��اد« به ترتيب در نمادهای 
معاملاتی »حکم��ت2«، »وکوث��ر2«، »وقوام2« و 
»ومهر2« امروز 28 ارديبهش��ت م��اه 98 به صورت 
معامله خارج از جلسه رسمی معاملاتی ثبت می شود.

گفتنی است بر اساس اطلاعيه اوليه، اين چهار بانک  
و مؤسس��ه اعتباری ادغامی، تا امروز  امکان استفاده 
از شرايط خريد سهام را برای سهامداران خود فراهم 

کرده اند.
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استفادهازگشايشاعتبار
اسناديداخليبانكپاسارگاد

بانك پاسارگاد با ارايه خدمات گشايش اعتبار اسنادي 
داخلي ضمن اعتمادسازي ميان طرفين قرارداد كليه 
شرايط لازم براي انجام معامله بدون ريسك را براي 

خريداران و فروشندگان داخلي فراهم مي كند.
به گزارش روابط عمومي بانك  پاسارگاد، خسرو رفيعي 
مشاور مديرعامل و مدير روابط عمومي بانك پاسارگاد 
ضمن اعلام اين خبر گفت: انجام معامله بين خريدار و 
فروشنده در فضاي قابل اعتماد و بدون ريسك، امري 
بسيار مهم در فعاليت هاي تجاري و اقتصادي است 
كه با ارايه خدمات گش��ايش اعتبار اسنادي داخلي 
توسط بانك پاسارگاد محقق ش��ده است. وي ادامه 
داد: خريداران با بهره مندي از اين خدمات مي توانند 
از مزاياي��ي نظير تأمين كالا يا م��واد اوليه با حداقل 
نقدينگي، دريافت اعتبار با كارمزد كمتر از تسهيلات، 
و پرداخت وجه به فروش��نده بع��د از اجراي كامل 
تعهدات توسط ايشان برخوردار شوند. فروشندگان نيز 
ضمن اعتماد به خريدار از دريافت كامل مبلغ قرارداد 
فروش، اطمينان حاصل مي كنند. مدير روابط عمومي 
بانك پاسارگاد در خصوص ويژگي هاي اين خدمات 
تصريح كرد: تسهيل مبادلات تجاري، انعطاف پذيري 
متناسب با نياز مشتري، كارمزد گشايش به مراتب 
كمتر از سود تسهيلات، اطمينان از پرداخت وجه و 
توجه به كيفي��ت كالاي مورد معامله از ويژگي هاي 
اين خدمات هس��تند. رفيعي در پايان خاطرنشان 
كرد: گشايش اعتبار اسنادي داخلي يكي از خدمات 
ارايه شده در طرح بسته حمايتي بانك پاسارگاد است. 
اعطاي تسهيلات ارزان قيمت و صدور انواع ضمانتنامه 
بانكي از ديگر خدمات اين طرح هستند كه به منظور 
كمك به افزايش توليد و اشتغال آفريني ارايه مي شوند.

گفتني است مشتريان جهت كسب اطلاعات بيشتر 
مي توانند به شعبه هاي بانك پاسارگاد در سراسر كشور 
مراجعه كنند. همچنين مركز مشاوره و اطلاع رساني 
بانك پاسارگاد به شماره 82890 و سيستم دريافت 
نظرها در سايت آماده ارايه مشاوره و پاسخگويي به 

مشتريان است.

لغوهمايشسياستهايپولي
وارزيباهدفكاهشهزينهها

پژوهشكده پولي و بانكي، همايش سياست هاي پولي و 
ارزي را كه در سه دهه گذشته و از سال 1369 تاكنون، 
همه س��اله در ارديبهش��ت يا خرداد برگزار مي شد، 
لغو ك��رد و دليل آن را كاهش هزينه ها در راس��تاي 
سياست هاي دولت و بانك مركزي براي كاهش هزينه 
اعلام كرد. اين همايش هر س��اله با حضورمسوولان 
بانك مركزي، وزارت امور اقتصادي و دارايي، مديران 
بانك ها، كارشناس��ان بانكي و پژوهشگران داخلي و 
خارجي برگزار مي شود و در آن مباحث، سخنراني ها، 
پنل ها و كارگاه هاي مختلفي برگزار مي شد. به گزارش 
»تعادل«، كارشناسان در مورد اثرگذاري اين همايش 
بر سياست هاي پولي و ارزي، تورم و عملكرد بانك ها 
و اصلاح ساختار بانك ها ديدگاه هاي متفاوتي دارند. 
برخي با انتقاد از هزينه ها و اثرگذار نبودن آن معتقدند 
كه اين همايش نتوانسته به اهداف خود برسد و عملا 
س��اختار بانك هاو بازار پول و ارز كشور، بدون توجه 
به دستاوردها و توصيه كارشناسان در اين همايش، 
مسيري متفاوت را طي كرده است. اما در عين حال، 
بسياري از صاحب نظران معتقدند كه اين همايش به 
درك شرايط و ضرورت اصلاح ساختار بانكي كشور 
كمك كرده ام��ا از آنجا كه زمينه هاي اجراي نظرات 
كارشناسان اقتصادي و بانكي فراهم نشده، در نتيجه 
اثرگذاري آن بر روند اصلاح ساختار بانك ها در حد مورد 
انتظار نبوده، و در نتيجه برگزاري چنين همايش هاي 
سالانه اي بايد ادامه يابد تا محل ديدار و گفت وگوي 
كارشناسان بانكي از سراسر جهان باشد و زمينه تبادل 
نظر بين صاحب نظران را فراهم كند.  رييس پژوهشكده 
پولي و بانكي اعلام كرد: همايش سياست هاي پولي و 
ارزي با درك شرايط اقتصادي حاضر و همسو با ساير 
اقدام��ات بانك مركزي و دولت محترم در راس��تاي 
كاهش هزينه ها امسال برگزار نمي شود. علي ديواندري 
تصريح كرد: همايش سالانه سياست هاي پولي و ارزي 
از اسفندماه سال 1369 با هدف تبيين سياست هاي 
پولي و ارزي برنامه ريزي شد. اگر به روند موضوعات 
مطرح ش��ده در اين همايش نگاهي گذرا بيندازيم، 
خواهيم ديد كه همواره يافتن راه حل  براي مسائلي 
نظير تورم، بيكاري، س��رمايه گذاري خارجي، ركود 
و س��اير چالش هاي اساسي مبتلا به سيستم بانكي 
به صورت منظم و س��الانه در آن طرح ش��ده است. 
وي ادامه داد: امس��ال نيز همايش دوره بيست و نهم 
با مضمون مقاوم سازي نظام بانكي در دستوركار قرار 

گرفت و در حال دريافت مقالات هستيم. 

ضرورتنظارتبرتوزيع
ارزدولتي

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس از 
آمادگي نمايندگان براي همراهي با دولت به منظور 
س��اماندهي اقتصادي خبر داد. منص��ور مرادي در 
گفت وگو با ايبِنا، با بيان اينكه ارز دولتي اختصاص يافته 
براي تامين كالاهاي اساسي به دست مصرف كننده 
واقع��ي نمي رس��د، گفت: يكي از مش��كلات فعلي 
بازار نوسان قيمتي و تورم افسار گسيخته است كه 
عدم توزيع كالاه��اي وارداتي ب��ا ارز دولتي در بين 
مصرف كنندگان نيز بر آن افزوده است. نماينده مردم 
مريوان در مجلس با بيان اينكه ضعف دستگاه هاي 
نظارتي بر تورم قيمت ها دامن زده است، افزود: بايد 
دريافت كننده ارز دولتي تحت نظارت كافي نسبت به 

واردات و همچنين توزيع اقلام بين مردم اقدام كند.
مرادي با تاكيد بر اينكه كالاهاي مشمول ارز دولتي 
پروس��ه طولاني را به رسيدن به دس��ت مردم طي 
مي كنند، تصريح كرد: متاسفانه برخي از اعتماد بانك 
مركزي سوءاس��تفاده كرده و با درياف��ت ارز دولتي 
كالاهاي را به قيمت آزاد به بازار عرضه مي كنند كه 

اين خود منشأ فساد و تورم فعلي است.
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خبر 5 بازار سرمايه

»تعادل«درگفتوگوباكارشناسانبازارسرمايهبررسيميكند

در باغ سبز سهام فلزات اساسي 
گروه بورس|هادي سلگي|

با اينكه تحريم هاي اخير آمريكا، فروش فلزات اساسي 
ايران را در ليس��ت جديد خود قرار داد، آمارها نشان 
مي دهد اين صنايع هنوز بالاترين سهم را در تركيب 
سبد س��رمايه گذاري حقوقي ها دارند. كارشناسان 
علت اين موضوع را در عواملي چ��ون داغ بودن بازار 
داخلي اين محصولات، شرايط تورمي كشور، قيمت 
بالاي اين محصولات  در بازار جهاني، افزايش مداوم  
نرخ دلار، نمايان شدن سوددهي و فروش فوق العاده 

آنها در صورت هاي مالي 12 ماهه مي دانند.  

  بيشترین  رقم سرمایه گذاری 
به گزارش »تعادل« آمارها نشان مي دهد كه در حال 
حاضر بيشترين رقم سرمايه گذاری در پرتفوی کل 
صندوق های سرمايه گذاری مربوط به صنعت فلزات 
اساسي مي شود. مبلغ سرمايه گذاري در اين صنعت 
در كل سبد صندوق هاي س��رمايه گذاري كشور به 
ميزان 4.3 هزار ميليارد تومان است.  در مرحله بعد 
بيشترين سهم مربوط به بخش بانك ها و موسسات 
اعتباري مي ش��ود كه مبلغ آن 2.1 ه��زار ميليارد 
تومان اس��ت. محصولات ش��يمياي و فرآورده هاي 
نفتي، مخابرات، شركت هاي چند رشته اي صنعتي 
هم بعد از دو صنعت گفته شده به ترتيب بيشترين 

سهم ها از كل اين سبد را در اختيار دارند. 
افزاي��ش س��هم فلزات اساس��ي در مي��ان پرتفوي 
حقوقي ها در شرايطي رخ داده است كه چندي پيش 
رسانه ها به نقل از مقامات آمريكايي اعلام كردند كه 
فلزات اساسي ايران به صنايع جديد تحت تحريم اين 
كشور درآمده است. از همين رو پيش بيني مي شد 
كه حداقل اين اعلام نظر و جنبه رواني آن تاثيراتي 
روي فروش محصولات اين صنعت داشته باشد. اما 

با اين وجود اين اتفاق نيفتاد.
محمد خبري زاد يكي از كارشناس��ان بازار سرمايه 
در اين خصوص ب��ه »تعادل« گفت: ش��ركت هاي 
مهمي در گروه فلزات اساس��ي مثل فولاد مباركه، 
مس و امثالهم قبلا تحريم  شدند و اين تحريم  روي 
فروش صادراتي آنها تاثيراتي هم گذاشت، اما بعد از 
آن شركت هاي مذكور مسيرهاي فروش محصولات 
خود را پيدا كردند. به همين  دليل بازار زياد توجهي 

به تحريم اعلامي جديد آمريكا نشان نداد. 
وي افزود: از طرفي نوع محصولات اين شركت ها به 
گونه اي است كه هميش��ه مي توانند فروش داشته 
باش��ند و همينطور در ب��ازار داخلي ه��م براي اين 
محصولات به شدت سر و دس��ت مي شكنند. علت 
ديگر اقبال بازار به اين كالاها ش��رايط تورمي كشور 

اس��ت. اين شرايط باعث مي ش��ود پول ها به سمت 
كالاهايي كه س��وددهي و نقدينگ��ي بالايي  دارند، 
برود. از سويي قيمت اين محصولات در بازار  جهاني 
هم بالا اس��ت و از جهت ديگر شاهد افزايش مداوم  
نرخ دلار هستيم. مجموعه اين عوامل موجب شده 
كه چش��م انداز اين صنايع از نظ��ر فعالان اقتصادي 

مثبت ارزيابي شود. 
اين كارش��ناس بازار اعلام كرد: دورنماي سوددهي 
اين صنعت فوق العاده بالاست و اگر صورت هاي مالي 
12 ماهه اين شركت ها را نگاه كنيم متوجه عملكرد 
و فروش بسيار بالاي آنها خواهيم شد. بنابراين دليل 
اصلي اينكه صندوق ها در اين صنعت سرمايه گذاري 

كرده اند همين سود بالاي آن بوده است.
وي تاكي��د كرد: البت��ه فروش اين ش��ركت ها تنها 
در داخل كش��ور نبوده اس��ت و اگر آم��ار گمرك را 
نگاه كنيم متوجه مي ش��ويم كه وضعيت صادراتي 
اين شركت ها بس��يار خوب اس��ت و شركت هايي 
كه ش��رايط صادرات دارند يعني كالاي مازاد دارند 
صادرات خود را انجام مي دهند.  مثل ش��ركت هاي 
فولاد هرمزگان، فولاد خوزس��تان و كاوه كه راحت 
در حال صادرات هس��تند. اما صحبت كلي بر س��ر 
اين اس��ت كه اگر فروش صادراتي اين ش��ركت ها 
با محدوديت هم مواجه ش��ود ب��از به دليل تقاضاي 
بالاي��ي ك��ه در داخل ب��راي آنها وج��ود دارد، اين 

شركت ها از اين جهت هم لطمه نخواهند ديد.
وي گف��ت: اكنون بازار نس��بت به ديگ��ر بازارهاي 
موازي مانند مس��كن، طلا و ... كمترين رشد در بازه 
يك سال ونيم داشته است و شركت ها از نظر ارزشي 
قيمت بالايي دارند و ب��ه همين دليل هم نقدينگي 
در حال ورود به آن اس��ت و اگر تا حدودي مس��ائل 
سياسي حل شود باز روزهاي اوج بورس فرا مي رسد.

خبري زاد درباره صنايعي كه در آينده رش��د خوبي 
خواهند داشت نيز گفت: صنعت فلزات اساسي مانند 
سنگ آهن و صنعت پتروشيمي مي تواند بيشترين 

بازدهي را در آينده نصيب سهامداران كنند.  

  تحریم فلزات موضوع جدیدي نيست
»تعادل« در گف��ت و گو با يك كارش��ناس ديگري 
جزئيات بيش��تري از اين موض��وع را پيگيري كرد. 
نويد اختري زاد در اين خص��وص گفت:  ما بايد ابتدا 
بپذيريم كه عمده شركت هاي حاضر در بازار سرمايه 
ش��ركت هاي كاموديتي مح��ور ، صادراتي، فلزاتي و 
معدني هستند، لذا اين را از بازار سرمايه نمي توان به 
اين دليل كه تحريم شده است، از بازار سرمايه حذف 
ك��رد.  وي در ادام��ه افزود: نكته دوم اين اس��ت كه 

تحريم فلزات و علي الخصوص صنعت فولاد موضوع 
جديدي نيس��ت و اين تحريم ها 6 ماه پيش اعمال 
شد و اعلام علني مجدد آن تنها با هدف ايجاد تاثير 
رواني بود. اگر قرار باش��د اين تحريم ها روي فلزات 
تاثي��ر بگذارد، اي��ن تاثير باي��د از چندين ماه پيش 

شروع مي شد. 
اين كارش��ناس بازار سرمايه در ادامه افزود: هرچند 
كه نمي ت��وان انكار ك��رد اين تحري��م روي صنايع 
فلزاتي ما هيچگونه تاثيري نخواهد داشت، ولي يك 
محرك بس��يار مثبتي در بازار سرمايه مخصوصا در 
زمينه شركت هاي فلزاتي و معدني وجود دارد و آن 
اهرم دلار اس��ت. يعني هرچقدر فروش اين صنايع 
كم تر و از ميزان صادرات آن كاس��ته شود ، از طرف 
ديگر اين دلار بالاي 14 هزار توماني است كه مقدار 
كاهش فروش را جبران مي كند. بنابراين نبايد خيلي 
وضعيت را منفي ببينيم و حتي بسياري از شركت ها 

به دليل اين رشد قيمتي دلار خوشحال هستند.
وي همچنين گف��ت: نكته ديگر ب��ه قيمت فلزات 
جهاني برمي گ��ردد. قيمت اين فلزات ب��ا توجه به 
جن��گ بين امريكا و چين تح��ت تاثير قرار گرفته و 

به اندازه مق��داري قيمت كالاهاي جهاني را كاهش 
داده اس��ت. لذا از اي��ن منظر ش��ركت هاي داخلي 
مي توانند مقداري دچار مش��كل ش��وند اما در كل 
بايد گفت در اين صنايع اوضاع بدي حاكم نيست به 
عنوان مثال محصولات شركت ذوب آهن اصفهان، 
مس ملي ايران، ف��ولاد كاوه جنوب در بورس كالا با 
قيمت هاي بس��يار بالاتر از قيمت هاي پايه خريد و 

فروش مي شوند. 
البته وي عنوان كرد: امكان ندارد تحريم هاي آمريكا 
تاثير نداش��ته باش��د، اما قبلا باز اين تحريم ها روي 
ش��ركت هاي فلزي اعمال ش��د. يعني در سال 90 و 
91 آمريكا ش��ركت صنايع ملي مس را به طور كامل 
تحريم كرد و مي ش��ود گفت 30 درصد از صادرات و 
40 درصد از سود اين شركت تحت تاثير قرار گرفت. 
اما با اين حال بايد گفت تجربه اين تحريم ها باعث شد 
كه روش هاي زيادي براي دور زدن آن براي صادرات 
محصولات پيدا كنند. از س��وي ديگ��ر اهرم دلار هم 

موجب جبران اين كاهش فروش خواهد شد. 
وي افزود: به نظر نمي رسد با توجه به مسائل سياسي 
و اقتصادي كشور قيمت دلار به ميزان زيادي ريزش 

پيدا كند و اين موضوع چشم انداز درآمدهاي خوبي 
براي ش��ركت هاي صادرات محور ب��ه وجود آورده 
اس��ت. بازار محصولات ش��ركت هاي اصلي فلزي 
و معدني  كش��ور در بورس كالا بس��يار هم در حال 
حاضر گرم اس��ت و به نظر نمي رس��د كاهش��ي در 
زمينه فروش محصولات اين شركت ها به وجود آيد.

اخت��ري زاده در خصوص صنايعي كه چش��م انداز 
رش��د دارند نيز گف��ت: يك��ي از صنعت هايي كه به 
نظر مي رس��د دوران رونقي خواهد داش��ت صنعت 
بانكداري اس��ت. اگر به صورت هاي مالي بانك هاي 
حاضر در بورس نگاه كني��م، مي بينيم كه ترازهاي 
عمليات��ي آنه��ا بع��د از اج��راي آي.آر.اف.اس در 
حال مثبت ش��دن اس��ت. از طرفي با شفاف شدن 
صورت هاي مالي بانكي  به نظر مي رس��د بازار اقبال 
بس��يار بيشتري به آن داشته باش��د.همينطور بايد 
اضافه ك��رد صنايع مرتب��ط به نف��ت مانند صنايع 
پالايشي و  پتروش��يمي از تحريم بي تاثير نخواهند 
بود،  ولي صنعت بانكداري به دليل صورت  هاي مالي 
مثبت اخير آن ممكن اس��ت با افزايش قيمت سهام 

روبه رو شوند. 

گروه بورس| 
شاخص بورس در پايان معاملات روز شنبه با رشد 

1۷32 واحدي به 212 هزار و ۷۵0 واحد رسيد.
بررسي آمار معاملات بورس نشان مي دهد كه همه 
شاخص هاي بورس در پايان داد و ستدهاي ديروز 

با رشد دسته مواجه شدند. 
به طوري كه شاخص كل با 1۷32 واحد رشد معادل 
0.۸2 درصد ب��ه 212 هزار ۷۵0 واحد، ش��اخص 
قيم��ت »وزني- ارزش��ي« با 496 واح��د افزايش 
معادل 0.۸2 درصد به 61 هزار يك واحد، شاخص 
كل »هم وزن« با 1011 واحد رش��د معادل 2.21 
درصد ب��ه 46 هزار و ۷49 واحد، ش��اخص قيمت 
»هم وزن« ب��ا ۷02 واحد افزاي��ش، معادل 2.21 
درصد به 32 هزار و 4۵1 واحد رس��يد. از س��ويي 

ديگر ۵ نماد »اخابر ب��ا 1۷۵ واحد، وبملت با 121 
واح��د، كچاد با 120 واحد، وامي��د با 113 واحد و 
رانفو با 10۸ واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر 
شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند.به اين ترتيب، 
در پايان داد و ستدهاي روز قبل در بورس، در 2۸2 
هزار نوبت معاملاتي، 3 ميليارد و ۸24 ميليون برگه 
اوراق بهادار به ارزش 11 هزار و 119 ميليارد تومان 
در بورس معامله ش��د و ارزش بازار به ۸1۵ هزار و 

110 ميليارد تومان رسيد.

  رشد 29 واحدي آیفكس
دادوس��تدهاي فرابورس ايران در نخستين روز از 
آخرين هفته كاري ارديبهشت ماه با تغيير مالكيت 
3 ميلي��ارد و 920 ميليون ورقه ب��ه ارزش بيش از 

6هزار و ۷90 ميليارد ريال خاتمه يافت و همزمان 
شاخص كل اين بازار نيز رشد 29 واحدي را تجربه 
كرد. در روز شنبه 2۸ ارديبش��ت ماه نمادهايي از 
گروه هاي مختلف اعم از فلزات اساسي، پالايشي، 
خودروي��ي و ... بر رش��د 1.13 درص��دي آيفكس 
اثرگ��ذار بودند بط��وري كه نمادهاي »ش��رانل«، 
»ذوب«، »كرم��ان«، »خدي��زل«، »دماون��د« و 
»سرچشمه« تا سطح حداكثر ۷.4 واحد تاثير مثبت 
بر اين نماگر داش��تند و موجب صع��ود آيفكس تا 
بالاتر از ارتفاع 2 هزار و 612 واحدي شدند. در حال 
حاضر بازدهي اين نماگر از ابتداي ارديبهش��ت ماه 
به ۵.4 درصد و از آغاز س��ال جديد به 1۵.۷ درصد 

رسيده است.
در اين ميان س��هامداران به ترتي��ب 13۸ و ۵6۸ 

ميليون س��هم را ب��ه ارزش ۵۸1 و 2 هزار و 300 
ميليارد ريال ميان خود دست به دست كردند و در 
بازار پايه دادوستدها به تغيير مالكيت 624 ميليون 

سهم به ارزش 2 هزار و ۸4 ميليارد ريال انجاميد.
نماد »ذوب« به عنوان پربيننده ترين نماد معاملاتي با 
جابه جايي بيش از 20۵ ميليون سهم به ارزش افزون 
بر 361 ميليارد ريال، بيش��ترين رقم حجم و ارزش 
معاملات را در ميان تمامي نمادهاي مورد مبادله در 
بازارهاي فرابورس كس��ب ك��رد.  نگاهي به مبادلات 
بازار ابزارهاي نوين مالي نيز نش��ان مي دهد مجموع 
دادوستدهاي اوراق بدهي، صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامله و اوراق تسهيلات مسكن به رقم 3۸ ميليون 
ورقه به ارزش يك هزار و 4۷1 ميليارد ريال رسيد و رقم 
ميانگين موثر بازده تا سررسيد اين اوراق در دامنه 20.۷ 
تا 23.91 درصد نوسان كرد.  همچنين ديروز شاهد 
خبر مهمي در بازار بودي��م كه مي تواند در وضعيت 
عملكرد ناش��ران و نهادهاي ملي تاثيرگذار باش��د. 
مديريت نظارت بر نهادهاي مالي و مديريت نظارت 

بر كارگزاران طي اطلاعيه اي اع��لام كرد نهادهاي 
مالي در اسرع وقت اطلاعات خود را در سامانه كدال 

تصحيح يا تكميل كنند.

  ضرورت تصحيح و تكميل اطلاعات
بنابر اعلام مديري��ت نظارت بر نهاده��اي مالي و 
مديريت نظارت ب��ر كارگزاران، در س��ال 139۸ 
كليه مبادلات مالي سازمان بورس از طريق سامانه 
صدور صورتحساب انجام خواهد گرفت و از آنجا كه 
س��امانه مذكور اطلاعات مربوط به نهادهاي مالي 
را از س��امانه كدال فراخواني مي كند، لذا ضروري 
اس��ت كليه نهادهاي مالي در اس��رع وقت نسبت 
به تصحيح يا تكميل اطلاعات مربوط به شناس��ه 
ملي، كد اقتصادي، نام مديرعامل، ش��ماره موبايل 
مديرعامل، نام مدير مالي، شماره تلفن همراه مدير 
مالي، شماره تلفن شركت، كد پستي، نمابر، آدرس 
بر اس��اس روزنامه رسمي و س��رمايه ثبت شده بر 

اساس آخرين روزنامه رسمي اقدام كنند.

چرخششاخصهادرمدارصعودي
نگاهيبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس
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 نامه فرابورس
 به وزارت  راه و شهرسازي

امير هاموني، مديرعامل فرابورس ايران از ارسال 
نامه اي از سوي فرابورس ايران به وزارت راه خبر 
داد. به گ��زارش ايرنا در اين نامه اعلام ش��د كه 
فرابورس ايران آماده تامي��ن مالي براي تمامي 
حوزه ه��اي حمل ونقل هواي��ي و ريلي از طريق 

عرضه اوليه سهام يا انتشار اوراق است.
مديرعامل فرابورس ايران با بيان اينكه نخستين 
صكوك منتش��ر ش��ده در فرابورس مربوط به 
شركت هواپيمايي ماهان است، گفت: تامين مالي 
شركت هواپيمايي ماهان از طريق اوراق صكوك 
بالغ بر يك هزار ميليارد تومان بود كه اين شركت از 
طريق فروش همين اوراق توانست ناوگان هوايي 

خود را توسعه دهد.
هاموني با بيان اينكه ايران اير و ساير شركت هاي 
هوايي نيز از اين قاعده مستثني نيستند، اعلام 
كرد: انتشار اوراق صكوك و عرضه بلوكي سهام 
براي ساير ش��ركت هاي صنعت هوايي از جمله 
ظرفيت ها و روش هايي است كه بازار سرمايه براي 
تامين مالي اين شركت ها انديشيده و اين موضوع 
در حالي است كه براي پذيرش و عرضه اوليه سهام 
اينگونه شركت ها نيز در بازارهاي اصلي فرابورس 
شرايط فراهم است و مي توان اقدامات كارشناسي 

را در خصوص آن انجام داد.

  س�ود هر سهم »قلرس�ت« تغيير چنداني 
نداشت: شركت قند لرستان در دوره 9 ماهه منتهي 
به 31 فروردين ماه 139۸، به ازاي هر س��هم خود 
391 ريال س��ود اختصاص داد كه نسبت به دوره 
مشابه در سال 9۷ تغيير چنداني را نشان نمي دهد.

به گزارش س��نا، شركت قند لرس��تان با سرمايه 
400ميليارد ريال، صورت هاي مالي ميان دوره اي 
9ماه��ه دوره مالي منته��ي به 31 تي��ر 139۸ را 

به صورت حسابرسي نشده منتشر كرد.
ش��ركت قن��د لرس��تان در دوره ياد ش��ده، مبلغ 
1۵6ميليارد و 334 ميليون ريال سود خالص كسب 
كرد و بر اين اساس مبلغ 391 ريال سود به ازاي هر 
سهم خود كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در 
سال 9۷ تنها يك درصد كاهش سود داشته است. با 
احتساب زيان انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
22۷ ميليارد و 21۷ ميليون ريال سود انباشته پايان 

دوره در حسابهاي اين شركت منظور شد.
»قلرست« در دوره 9 ماهه سال مالي منتهي به تير 
139۷، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 94ميليارد 
و 9۸6 ميلي��ون ريال س��ود خالص كس��ب كرد و 
بدين ترتيب مبلغ 396 ريال سود به ازاي هر سهم 

خود اختصاص داد.

    زيان هر سهم »خوساز« كاهشي بود: شركت 
محورسازان ايران خودرو در دوره 12 ماهه منتهي به 
29 اسفند ماه 139۷، به ازاي هر سهم خود 3 ريال 
زيان شناسايي كرد كه نس��بت به دوره مشابه در 
سال 96 كاهش ۷9 درصدي زيان را نشان مي دهد.

شركت محورسازان ايران خودرو با سرمايه يك هزار 
و 119 ميلي��ارد و ۸۷6 ميليون ريال، صورت هاي 
مالي 12 ماهه دوره مالي منتهي به 29 اسفند 139۷ 

را به صورت حسابرسي شده منتشر كرد.
شركت محورسازان ايران خودرو در دوره ياد شده، 
مبلغ 2 ميلي��ارد و 92۷ ميليون ريال زيان خالص 
محقق كرد و بر اين اس��اس مبل��غ 3 ريال زيان به 
ازاي هر سهم خود شناسايي كرد كه نسبت به دوره 

مشابه در سال 96 كاهش زيان داشته است.
ش��ركت محورس��ازان ايران خودرو، در اين دوره 
افزايش 34۸ درصدي س��رمايه را به ثبت رسانده 
است و با توجه به اين افزايش سرمايه نسبت به دوره 
مشابه در س��ال قبل، در زيان هر سهم كاهش ۷9 
درصدي را نشان مي دهد. »خوساز« افزايش 214 
درصدي س��اير درآمدهاي غيرعملياتي- درآمد 
سرمايه گذاري ها و نيز افزايش 4۷9 درصدي ساير 
درآمدهاي غيرعمليات��ي را از جمله دلايل عمده 

كاهش زيان خود اعلام كرده است.
با احتساب زيان انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
1۸3 ميليارد و 4۸۵ ميليون ريال زيان انباشته پايان 

دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد.
»خوس��از« در دوره 12 ماهه س��ال مالي منتهي 
به اس��فند 96، به صورت حسابرس��ي شده، مبلغ 
3ميليارد و 41۷ ميليون ريال زيان خالص محقق 
كرد و بدين ترتي��ب مبلغ 14 ريال زيان به ازاي هر 
سهم خود شناس��ايي كرده بود. لازم به ذكر است، 
در گزارش صورت هاي مال��ي 12 ماهه منتهي به 
29اسفند 139۷ شركت محورسازان ايران خودرو 
به صورت حسابرسي شده تفاوتي نسبت به گزارش 

حسابرسي نشده اين دوره مشاهده نمي شود.

  »وبشهر« سود هر سهم خود را افزايش داد: 
ش��ركت توسعه صنايع بهش��هر در دوره 12 ماهه 
منتهي به 29 اس��فند ماه 139۷، به ازاي هر سهم 
خود 2۵0 ريال س��ود اختصاص داد كه نسبت به 
دوره مشابه در سال 96 رشد 66 درصدي را نشان 
مي دهد. شركت توسعه صنايع بهشهر با سرمايه ۸ 
هزار و 2۵0 ميليارد ريال، صورت هاي مالي 12 ماهه 
دوره مالي منتهي به 29 اسفند 139۷ را به صورت 

حسابرسي نشده منتشر كرد.
شركت توسعه صنايع بهشهر دوره ياد شده، مبلغ 
2هزار و 63 ميليارد و 43۷ ميليون ريال سود خالص 
كس��ب كرد و بر اين اس��اس مبلغ 2۵0 ريال سود 
به ازاي هر س��هم خود شناسايي كرد كه نسبت به 
دوره مش��ابه در سال 96 معادل 66 درصد افزايش 

داشته است.
شركت توسعه صنايع بهشهر، افزايش 66 درصدي 
جمع درآمدهاي عملياتي را از جمله دلايل عمده 

كاهش زيان خود اعلام كرده است.

كارشناسبازارسرمايه:كارشناسبازارسرمايهمطرحكرد

نقش بنگاه ها در بازار بدهي كمرنگ استپتانسيل رشد بازار سرمایه تا 60 درصد 
ارزش دلاري بازار سهام در ابتداي سال 139۷ بالغ بر 10۸ ميليارد دلار 
و قيمت دلار در بازار آزاد 4900 تومان بود. چنانچه فرض كنيم ارزش 
دلاري بازار سهام بايد حفظ شود و آن را در ميانگين قيمت نيمايي يا آزاد 
دلار ضرب كنيم، ارزش بازار سهام پتانسيل رشد ۵ تا 60 درصد را دارد.

يك كارس��ناس بازار س��رمايه با بيان اين مطلب به سنا گفت: از طرف 
ديگر، اگر رشد بازار س��هام را با رشد قيمت ها در بازار مسكن، ارز، طلا، 
اتومبيل و حتي كالاهاي عمومي مقايسه كنيم، حاكي از جا ماندن اين 
بازار از ساير بازارها است. بنابراين احساس جا ماندن از ساير بازارها كه در 
عموم فعالان بازار سهام مشاهده مي شود، يك پتانسيل قوي براي رشد 

بالقوه بازار ايجاد مي كند.
ولي نادي قمي در عين حال با بيان اينكه بازار س��هام در دو هفته اخير 
وضعيت شكننده اي داشته است، افزود: به نظر مي رسد لغو معافيت هاي 
نفتي، تحريم فلزات و تنش هايي كه اخيراً امريكا در منطقه پديد آورده 
است، شرايط بلاتكليفي، ترس و سردرگمي را براي فعالان بازار سهام 

به وجود آورده است.
وي ادامه داد: اين موضوع سبب شده است كه ضمن خروج نقدينگي تا 

حدودي از انرژي جنبشي بازار كاسته شود.
نادي قمي خاطرنش��ان كرد: بدون در نظ��ر گرفتن اين موضوعات كه 
در جاي خود بسيار با اهميت است، به نظر مي رسد كه مي توان دلايل 

متعددي را براي توصيه به خريد سهام عنوان كرد.
وي در بيان اين دلايل اظهار داش��ت: نخس��ت اينكه سود سال 139۷ 
ش��ركت ها به مدد رشد نرخ ارز و بالا رفتن قيمت مواد خام در بازارهاي 
جهاني، مطلوب بوده، به نحوي كه پيش بيني مي شود سود شركت هاي 
بورسي و فرابورسي بالغ بر 140 هزار ميليارد تومان )بدون در نظر گرفتن 

زيان شركت هاي زيان ده بازار( شود.
او توضيح داد: اين در حالي اس��ت كه در نيمه اول س��ال 139۷ دولت 

از پذيرش قيمت هاي بازاري ارز س��رباز مي زد و شركت ها ناچار بودند 
محصولات خود را بر اساس قيمت ارز 4200 توماني عرضه كنند.

به گفته نادي، چنانچه قيمت جهاني مواد خام )نفت، فلزات و محصولات 
پتروشيمي( در سال 139۸ همچنان در س��طح بالا بماند، با توجه به 
جهش قيمت ارز در سامانه نيما در ابتداي سال 139۸، مي توان انتظار 
داشت كه سود شركت هاي بورس��ي و فرابورسي به 1۷۵ هزار ميليارد 
تومان برس��د. در صورت فروكش كردن تنش ها، اين سودآوري بسيار 

بيشتر خواهد بود.
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: با عنايت به اينكه در فصل برگزاري 
مجامع شركت ها هس��تيم و با توجه به روند تقسيم سود ۸0 درصدي 
بازار، P/E بازار س��هام حدود ۵ مرتبه برآورد مي شود كه با اعداد و ارقام 

تاريخي آن فاصله دارد.
نادي قمي با اشاره به اينكه ارزش دلاري بازار سهام در ابتداي سال 139۷ 
بالغ بر 10۸ ميليارد دلار و قيمت دلار در ب��ازار آزاد 4900 تومان بود، 
گفت: چنانچه فرض كنيم ارزش دلاري بازار سهام بايد حفظ شود و آن 
را در ميانگين قيمت نيمايي يا آزاد دلار ضرب كنيم، ارزش بازار سهام 

پتانسيل رشد بين ۵ تا 60 درصد را دارد.
وي افزود: از طرف ديگر اگر رش��د بازار سهام را با رشد قيمت ها در بازار 
مسكن، ارز، طلا، اتومبيل و حتي كالاهاي عمومي مقايسه كنيم، حاكي 
از جا ماندن اين بازار از ساير بازارها است. بنابراين احساس جا ماندن از 
ساير بازارها كه در عموم فعالان بازار سهام مشاهده مي شود يك پتانسيل 

قوي براي رشد بالقوه بازار ايجاد مي كند.
او در پايان خاطرنشان كرد: به هر حال براي سرمايه گذاري در بازار سهام 
بايد به ريسك هاي پيش رو توجه كرد و البته توجه داشت كه رشد بازار 
س��هام يك رشد اسمي اس��ت و در نتيجه كاهش ريسك ها يا افزايش 

بهره وري و توسعه بازار فروش نيست.

يك صاحبظر بازار سرمايه، بازار بدهي را در بازار سرمايه ايران بسيار جوان 
توصيف كرد و گفت: با وجود عمر كوتاه بازار بدهي، اين بازار توانسته است 

طيف وسيعي از سرمايه گذاران را به خود جذب كند.
سيد محسن فاضليان در گفت وگو با سنا، اظهار كرد: نظام تامين مالي 
بانك پايه و بازار پايه دو نظام مهم تامين مالي در اقتصادهاي كش��ورها 
هستند و اينكه بازار سرمايه بتواند جايگاه بانك را در تامين مالي اقتصاد 
بگيرد، براي يك نظام اقتصادي كه به صورت سنتي بانك پايه بوده است. 

حداقل در كوتاه مدت و ميان مدت، بسيار دور از ذهن خواهد بود.
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: نظام اقتصاد ايران به دليل انحصار چند 
دهه گذشته در اختيار بانك ها بوده است و بازار سرمايه نيز با توجه به عمر 
جوان خود بايد پس از سپري كردن سال هاي زياد و نشان دادن كارايي و 
اثربخشي كانال هاي تامين مالي خود، اعتماد فعالين بخش هاي مختلف 

اقتصادي را به خود جلب كند.
فاضليان، بازار سرمايه را داراي كاركردهاي مختلفي از جمله شفافيت، 
اطلاع رساني دقيق و به موقع و نظارت اركان مختلف از جمله سازمان 
بورس به عنوان بالاترين ركن در بازار و همچنين پويايي و انعطاف مقررات 
دانست و گفت: اين كاركردها در بازار سرمايه مستلزم شرايطي است كه 

نظام سنتي اقتصادي، چندان با الزامات آن آشنا نيست.
وي توضيح داد: در نظام بانكي، نهاد ناظر نظارت خود را روي موسسات 
پولي و اعتباري متمركز مي كند كه از اين رو مشتريان نظام بانكي چه 
بخش س��پرده گذار و چه بخش گيرندگان تسهيلات هر دو بخش به 
صورت غير مستقيم توسط مقررات نهاد ناظر تحت تاثير قرار مي گيرند. 
اما در نظام بازار سرمايه با توجه به ويژگي واسطه زدايي اين بازار، خيلي 
از فعالان اقتصادي و سرمايه گذاران و سرمايه پذيران به صورت مستقيم 

از نظارت اركان مختلف نظارتي بازار سرمايه تحت تاثير خواهند بود.
او در پاسخ به سوالي درخصوص راه هاي افزايش نقش بازار سرمايه در 

تامين مالي شركت ها و بنگاه هاي مالي گفت: كارهاي بسيار بنيادين 
براي تحقق اين امر بايد صورت بگيرد. براي مثال سرمايه گذاران در اين 
بازار بايد متوجه باش��ند كه سرمايه گذاري در اين بازار به صورت عادي 
متضمن ريسك نكول است و آنگاه با توجه به رتبه ريسك اعتباري قيمت 
اوراق تعيين شده و هزينه تامين مالي آن براي باني اوراق مشخص شود.

فاضليان ادامه داد: به جهت بررسي كم و كيف اين بازار از حيث ارقام بايد 
گفت در چند سال اخير اين بازار در مقايسه با تامين مالي از بانك توانسته 
نسبتا خوب ظاهر ش��ود و جايگاهي فراتر از قبل- هر چند هنوز بسيار 
كوچك- كسب كند. او در عين حال خاطرنشان كرد: نكته مهم اينجا است 
كه مشتري بزرگ بازار بدهي در سه سال گذشته دولت و شركت هاي 
بزرگ شبه دولتي همچون تامين اجتماعي بوده اند. اين موضوع باعث 

شده است تا نقش بنگاه هاي ديگر در اين بازار كمرنگ شود.
فاضليان گفت: اوراق دولتي هم در اين بازار با شرايط خاص و خارج از روال 
معمول ديگر اوراق منتشر مي شود؛ براي مثال بسياري از اوراق دولتي در 
بازار بدهي ايران فاقد بازار گردان هستند كه اين موضوع هم ار عارضه هاي 

حضور پررنگ دولت در بازار بدهي است.
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: نكته ديگر در مورد بازار بدهي وجود 
ابزارهاي مختلف طراحي شده در بازار سرمايه است كه كمتر مورد اقبال 
فعالين اقتصادي بوده اس��ت. البته در دنيا هم همين طور است و اقبال 

نسبت به يك ابزار خاص بدهي بيشتر از ساير اوراق است.
او با بيان اينكه در بازار بدهي اس��لامي در س��طح دني��ا اوراق صكوك 
اجاره از اقبال بيشتري برخوردار بوده است، اظهار داشت: در ايران هم 
متداول ترين اوراق اجاره اس��ت، اما در زم��ان تدوين مقررات ابزارهاي 
مختلف تامين مالي اس��لامي، بايد دغدغه هاي فعالين اقتصادي براي 
استفاده از اين ابزارها را نيز در نظر داشت تا شاهد ابزارهاي بلا استفاده 

در بازار نباشيم.

ديدگاه

روي خط شركت ها 
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در نشست شوراي گفت وگوي دولت  و  بخش خصوصي تهران مورد واكاوي قرار گرفت

رييس اتحاديه بافندگان فرش دستباف تشريح كرد

عضو شوراي ملي زعفران: عضو هيات نمايندگان اتاق تهران مطرح كرد

چالش بنگاه ها در پايتخت

مشكلات قاليبافان

ضرورت ايجاد فرصت شغلي از طريق رشد صنعتي 
مجم��ع جهاني اقتص��اد رتبه بن��دي رقابت پذيري 
اقتص��ادي را ب��ا ارزيابي وضعيت هر كش��ور در ١٢ 
ستون اصلي كه خود نيز از از چندين منظر تشكيل 
ش��ده اند انجام مي دهد و واقعيت آن است كه ما در 
بس��ياري از اين بخش ها نسبت به رقباي منطقه اي 

خود عقب هستيم.
عضو هيات نمايندگان ات��اق تهران مي گويد بدون 
حض��ور بخ��ش خصوصي قوي در كش��ور ش��اهد 
رش��د روزافزون مش��كلات خواهيم ب��ود. عليرضا 
كلاهي صمدي مي گويد: بزرگ ترين چالش اقتصاد 
ايران رشد اقتصادي پايين و عدم ايجاد فرصت هاي 
ش��غلي مناس��ب از طريق رش��د صنعتي است. در 
واقع هرگاه درآمدهاي نفت��ي ما جهش پيدا كرده، 
چه پي��ش از انقلاب و چه پس از انقلاب، ما ش��اهد 
بزرگ ترش��دن دول��ت و كاهش رش��د اقتصادي و 
افزايش ت��ورم بوده ايم و ش��ايد كاهش فروش نفت 
به دلي��ل فش��ارهاي تحريم هاي امري��كا را بايد به 
فرصتي براي رشد صنعتي و ايجاد اشتغال صنعتي 
در كشور تبديل كنيم. رشد پايدار اقتصادي و ايجاد 
فرصت هاي ش��غلي براي جوانان جز از طريق توجه 
بيش��تر به بخش خصوصي واقعي و واگ��ذار كار به 
بخش خصوصي ميسر نخواهد شد و دولت بايد تنها 

به سياس��ت گذاري و فراهم كردن بسترها براي كار 
بخش خصوصي و تسهيل در امور اقدام كند.

او به عنوان كارش��ناس و فعال صنعت برق با اشاره 
به اينكه بايد برنامه ريزي هاي دقيقي براي افزايش 
رقابت پذيري در صنايع پايين دس��تي و جلوگيري 
گران فروش��ي مواد اوليه به صنايع پايين دستي در 
اولويت حمايت هاي صنعتي دولت باشد، مي گويد: 
براي بهبود شرايط صنايع از جمله صنعت برق تدوين 
برنامه هاي اجراي گوناگون مانند توس��عه صادرات، 
مديري��ت انحصارات، اص��لاح قراردادهاي يكطرفه 
دولتي، اصلاح س��اختار اقتصاد صنعت برق و... بايد 

مورد توجه ويژه قرار گيرد.
كلاهي مي گويد: واقعيت آن اس��ت كه بوروكراسي 

ايران دچار ناكارآمدي و روزمرگي شده و در صورت 
ع��دم ورود تش��كل هاي صنعتي و ات��اق بازرگاني 
ب��ه عن��وان پارلمان بخ��ش خصوصي ب��ه موضوع 
برنامه ريزي و اجراي صحيح اين برنامه ها شاهد رشد 

روزافزون مشكلات خواهيم بود.
اين عض��و هيات نماين��دگان اتاق ته��ران موضوع 
مهم بع��دي را كه بايد در دس��تور كار ق��رار بگيرد 
بهبود امتي��ازات اي��ران در رقابت پذي��ري اقتصاد 
مي داند و مي گويد: مجمع جهاني اقتصاد رتبه بندي 
رقابت پذيري اقتص��ادي را با ارزياب��ي وضعيت هر 
كش��ور در ١٢ ستون اصلي كه خود نيز از از چندين 
منظر تشكيل ش��ده اند، انجام مي دهد و واقعيت آن 
است كه ما در بسياري از اين بخش ها نسبت به رقباي 

منطقه اي خود عقب هستيم. 
او يك��ي از دلاي��ل مش��كلات امروز كش��ور را عدم 
توجه به ش��اخص ها و ارزيابي هاي جهاني مي داند و 
مي افزايد: در صورتي كه بس��ياري از اين شاخص ها 
مبناي علمي و اصولي قوي دارند و بيانگر بس��ياري 
از واقعيت ها هس��تند. مطمئن هستم هد فگذاري 
براي بهبود رقابت پذيري به خصوص در حوزه هايي 
كه امتيازات ما ضعيف است مي تواند زمينه را براي 

رشد اقتصادي فراهم كند.

عضو ش��وراي ملي زعف��ران اعلام كرد ك��ه دلالان طي 
سال هاي اخير ترفندهاي جديد ياد گرفتند و مشتريان 
خارجي را از كش��ورهاي مختلف همچون چين به خانه 
روستاييان توليدكننده زعفران مي برند و چوب حراج به 
زعفران ايراني مي زنند تا سود بيشتري نصيب شان شود.

زعفران ايراني همان طلاي سرخي است كه سال هاست 
ايراني ه��ا براي همه كش��ورها و مردم دني��ا آن را توليد 
مي كنند و با وجود سهم بيش از ۹۵ درصدي ايران در توليد 
زعفران، نمي توانيم نقش كليدي در بازار جهاني ايفا كنيم 
چرا كه برخي دلالان، سود جيب شان از ايران و زعفران 
ايراني اهميت بيشتري دارد. علي حسيني گفت: دلالان 
همچنان حضور پررنگي در بازار دارند و در اين بازه زماني 
با شايعه پراكني سعي دارند تا بازار را در اختيار بگيرند و به 
هر قيمتي كه دل شان مي خواهد زعفران ايراني را بفروشند 
اما اينها همان كساني هستند كه هيچ نقش و جايگاهي در 
توليد و بازار زعفران ندارند و تنها به برند اين محصول ارزآور 
ايراني ضربه مي زنند.وي افزود: برخي از اين دلالان براي 
آنكه به مشتريان خارجي ثابت كنند زعفران را از كشاورزان 
به صورت مستقيم خريداري مي كنند آنها را به خانه هاي 
توليدكنندگان زعفران ايراني در روستاهاي كشور مي برند 
و در واقع با چوب حراج زدن به زعفران ايراني، ضمن جلب 
اعتماد مش��تريان خارجي، به دنبال قدري سود بيشتر 

براي خودش��ان هستند.او ادامه داد: از سوي ديگر شاهد 
خروج قانوني و غيرقانوني زعفران و پياز زعفران به كشور 
افغانستان هستيم، همين مي شود كه دلالان ايراني براي 
افغانستاني ها كار مي كنند و به برند زعفران ايراني ضربه 
مي زنند تا فقط پول بيشتري گيرشان بيايد.حسيني اظهار 
كرد: وضعيت توليد زعفران در سال گذشته بسيار مناسب 
بوده و حدود ۴۰۰ تن از اين محصول ارزآور را برداش��ت 
كرديم و امسال با توجه به افزايش بارندگي ها پيش بيني 
مي شود، كه توليد بيشتري داشته باشيم و با توجه به اينكه 
در آينده نزديك توليد زعفران به حدود ۵۰۰ تن مي رسد، 
بايد بيش از پيش به اين نكته توجه كنيم كه بازاري براي 
زعفران ايراني فراهم كنيم تا اين محصول ارزآور ايراني به 

تهديدي براي كشاورزان تبديل نشود.

دلالان به خانه كشاورزان رخنه كرده اند

تعادل|
فع�الان اقتص�ادي در نشس�ت اخير ش�وراي 
گفت وگوي بخش خصوصي استان تهران فرصت 
يافتند »مش�كلات زيس�ت محيطي« و »ارزي 
بنگاه ها« را با نمايندگان دولت در ميان بگذارند. 
اما »مشكلات دفع پسماندهاي شهرك صنعتي 
چرمشهر«، »مساله تخصيص ارز به واردات مواد 
اوليه توليد روغن نباتي«، »بهبود رابطه سازمان 
تامين اجتماعي و بخش خصوصي« و همچنين 
»مس�اله تامين نقدينگي مورد نياز بنگاه ها«، 
چهار محوري بود كه مورد بحث و بررس�ي قرار 
گرفت. در اين ميان اما مشكلات شهرك صنعتي 
چرمش�هر بيش از ساير مش�كلات خودنمايي 
مي كرد. در اين شهرك با وجود تصميم گيري ها 
در اي�ن ارتب�اط، ت�ا اين لحظ�ه اقدام�ي براي 
انتقال پس�ماندها صورت نگرفته است. اين در 
حالي اس�ت كه هم اكنون يك درصد از فروش 
واحدهاي مستقر در اين شهرك صنعتي بابت 
آلايندگي ها اخذ مي شود. اما نمايندگان دولت 
علت را اينگونه ش�رح مي دهندكه قرار بر اين 
بود تا سازمان پسماند براي جنوب شرق تهران 
تشكيل شود، اما بروكراسي هاي اداري مانع از 
تشكيل اين سازمان شده است. موضوع ديگري 
كه در اين نشس�ت ب�ر آن تاكيد ش�د، اما نياز 
كارخانه هاي روغن نباتي به ارز براي واردات مواد 
اوليه مورد نياز اي�ن صنايع بود. همين موضوع 
باعث شد تا نمايندگان بخش خصوصي خواستار 
نامه نگاري ش�وراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي اس�تان تهران با بان�ك مركزي براي 
برداشتن ممنوعيت تخصيص ارز به واحدهاي 

اين بخش شوند.

پنجاه و هفتمين نشست ش��وراي گفت وگوي دولت 
و بخش خصوصي اس��تان تهران برگزار ش��د. در اين 
نشس��ت بحث و بررسي روي مش��كلاتي كه برخي 
واحدهاي توليدي و حوزه هاي مختلف كس��ب و كار 
با آن مواجه هس��تند، در دس��توركار قرار گرفت. در 
آغاز اين نشست، ابتدا موضوع طرح انتقال پسماند از 
شهرك صنعتي چرمشهر كه مشكلات عديده اي براي 
واحدهاي توليدي اين ش��هرك ايجاد كرده است، به 
بحث گذاشته ش��د. در همين رابطه، محمد عيديان، 
قائم مقام دبير ش��وراي گفت وگ��وي دولت و بخش 
خصوصي اس��تان تهران، با بيان اينكه اين موضوع از 
سال 13۹6 طي چندين نوبت در جلسات اين شورا و 
كارگروه هاي مربوطه مورد بررسي قرار گرفته، گفت: 
با وج��ود تصميم گيري ها در اين ارتباط، تا اين لحظه 
اقدامي براي انتقال پسماند شهرك صنعتي چرمشهر 

صورت نگرفته است.
او ب��ا اين توضيح كه ش��هرك صنعتي چرمش��هر در 
حدود 32 سال پيش افتتاح شده است، افزود: در حال 
حاضر در اين ش��هرك صنعتي نزديك به 1۰۰ واحد 

توليدي فعال و نيمه فعال مش��غول به كار هس��تند و 
۴۰ واحد نيز طي س��ال هاي اخير بطور كامل تعطيل 
شده اس��ت. عيديان، ميزان اشتغال مستقيم در اين 
شهرك صنعتي را 1۵۰۰ نفر عنوان كرد و يادآور شد 
كه ظرفيت صادراتي اين بخش در حدود 2۵۰ ميليون 
تن در سال است. قائم مقام شوراي گفت وگوي دولت و 
بخش خصوصي استان تهران با اين توضيح كه حجم 
انباشت پسماند در شهرك صنعتي چرمشهر در حدود 
2۰۰ هزار مترمربع گزارش شده است، گفت: با وجود 
پرداخ��ت يك درصد از فروش واحدهاي مس��تقر در 
اين شهرك صنعتي بابت آلايندگي ها، هنوز اقدامي 
ب��راي انتقال پس��ماند اين ش��هرك صنعتي صورت 

نگرفته است.
در ادامه، مديرعامل شركت خدماتي شهرك صنعتي 
چرمش��هر طي توضيحاتي، خاطرنش��ان كرد كه در 
آخرين نشست كارگروه رفع موانع توليد مصوب شد 
اراضي هوش��نگ آباد به عنوان مكان انتقال پسماند 
شهرك صنعتي چرمشهر در نظر گرفته و همچنين يك 
درصد عوارض آلايندگي نيز به واحدهاي مستقر در اين 
شهرك صنعتي عودت داده شود كه تاكنون اجرايي 
نشده اس��ت. محمود جعفري افزود: با وجود آمادگي 
كامل صنايع براي انتقال پسماند، تاكنون محلي براي 
دفع اين پسماند توسط استانداري تهران آماده نشده 
است و همچنان اداره حفاظت محيط زيست نيز تحت 
عنوان عوارض آلايندگي طي تبصره 38 بند 1 قانون 
ارزش افزوده، صنايع مستقر در اين شهرك صنعتي 

را بدهكار مي كند.
همچنين در اين رابطه، محم��د لاهوتي عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران گف��ت: ارزش صادرات صورت 
گرفته از اين ش��هرك صنعتي طي سال 13۹1، بالغ 
ب��ر 2۰۰ ميليون دلار بود كه ب��ه دنبال وضع عوارض 
آلايندگي واحدهاي مس��تقر، نزديك به ۹۰ ميليارد 
تومان پرداخت شده است و در حال حاضر صادرات اين 
شهرك به ۴۵ ميليون دلار كاهش يافته است. او تصريح 
كرد كه شهرك صنعتي چرمشهر از لحاظ موقعيت و 
شرايط موجود، جزو بدترين شهرك هاي صنعتي در 
كشور است و واحدهاي فعال در اين مجموعه خواستار 

تعيين تكليف انتقال پسماند اين حوزه هستند.
در ادام��ه، محم��د امامي امي��ن، مع��اون هماهنگي 
استانداري تهران با تاكيد بر اينكه اراضي هوشنگ آباد 
براي انتقال پسماند شهرك صنعتي چرمشهر مورد 
تصويب قرار گرفته اس��ت، گفت: ق��رار بر اين بود كه 
يك سازمان پسماند براي جنوب شرق تهران تشكيل 
شود اما بروكراسي هاي اداري هنوز اجازه تشكيل اين 

سازمان را نداده است.
كيومرث كلانتري، مديركل حفاظت محيط زيست 
اس��تان تهران، نيز با بي��ان اينكه هي��چ واحدي در 
چرمشهر مشمول جريمه هاي محيط زيستي نشده 
و تنها عوارض آلايندگي از اين واحدها اخذ مي شود، 
افزود: اراضي هوشنگ آباد و عزيزآباد در جنوب تهران 
ب��راي انتقال و مديريت پس��ماند ش��هرك صنعتي 

چرمشهر جانمايي شده است و در اين رابطه به سازمان 
همياري شهرداري تهران مجوز محيط زيستي لازم 

نيز داده شده است.

     مشكلات تخصيص ارز 
در ادامه اين نشست، مشكلات مربوط به كارخانه هاي 
صنايع روغن نباتي كشور در زمينه تخصيص ارز مورد 
نياز براي واردات روغن خام و همچنين تجديدنظر در 

قيمت محصولات مورد بحث و بررسي قرار گرفت. 
در همين رابطه، دبير انجمن صنفي صنايع روغن نباتي 
كش��ور طي توضيحاتي، ميزان توليد روغن نباتي در 
كشور طي سال گذشته را يك ميليون و 8۰۰ هزار تن 
اعلام كرد كه به گفته وي، ميزان مصرف در داخل نيز 

به همين ميزان است. 
اميرهوشنگ بيرشك، با بيان اينكه اين ميزان توليد 
نس��بت به س��ال ۹6 در حدود 1۵ درصد رشد داشته 
اس��ت، افزود: در ح��ال حاضر موج��ودي روغن خام 
ب��راي بخش خصوصي به ميزان 116 هزارتن اس��ت 
و موجودي انبارهاي ش��ركت بازرگاني دولتي نيز به 
33۰ هزار تن مي رس��د كه در مجم��وع، حدود ۴۵۰ 
هزارتن كل موجودي روغن خام در كشور براي توليد 

محصولات اين حوزه است.
او يكي از چالش هاي جدي واحدهاي توليدي صنعت 
روغن نباتي كش��ور را روند كند تخصيص ارز از سوي 
بانك مركزي عنوان كرد و گفت: يا توجه به بخشنامه 
دولت طي سال گذش��ته كه بازگشت ارز صادراتي به 

داخل را ملزم كرد و همچنين فروش ريالي محصولات 
به بازار »عراق و افغانس��تان« كه جزو بازارهاي عمده 
توليدات كارخانه هاي روغن كش��ور است، مشكلات 
و گرفت��اري چالش برانگيزي گريب��ان اين واحدها را 
گرفته اس��ت؛ بطوريكه در حال حاضر تخصيص ارز 
به دو كارخانه بزرگ توليد روغن نباتي كشور متوقف 
ش��ده و عملا ميزان توليدات اين بخش كاهش يافته 
است و از اين رو، خطر كمبود اين محصول در بازار طي 
ماه هاي آتي احساس مي شود.در همين رابطه، ابراهيم 
بهادراني، مشاور عالي رييس اتاق تهران، نيز با اشاره به 
اينكه تا ۹۰ درصد مواد اوليه كارخانه هاي توليد روغن 
نباتي كشور، وارداتي است، خواستار نامه نگاري شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي اس��تان تهران با 
بانك مركزي براي برداشتن ممنوعيت تخصيص ارز 

به واحدهاي اين بخش شد.

    نياز فوري بنگاه هاي توليدي به منابع مالي
در ادامه اين جلسه، معاون كسب وكار اتاق تهران طي 
سخناني، به چالش هايي كه بنگاه ها و كارآفرينان طي 
سال گذشته با سازمان تامين اجتماعي داشته اند، اشاره 
كرد وگفت: خوش بختانه به دنبال پيگيري مسائل و 
مش��كلات بنگاه ها در اتاق تهران و برگزاري جلسات 
مستمر با سازمان تامين اجتماعي و نيز نامه نگاري  هاي 
متعدد اتاق تهران با دولت به منظور حل مش��كلات 
واحدهاي توليدي با س��ازمان تامين اجتماعي، اين 
سازمان نسبت به ادوار گذشته رويه مسالمت آميزي را 

در مواجهه با كارآفرينان و فعالان بخش خصوصي در 
پيش گرفته است.

هومن حاجي پور، افزود: طبق توافق صورت گرفته با 
مسوولان سازمان تامين اجتماعي، مقرر شده است تا 
اتاق تهران با گردآوري و احصاي مشكلات تشكل هاي 
صنفي و كارفرمايي و طبقه بندي آن، در نشست هاي 
منظم با س��ازمان، نسبت به دستيابي به راهكارهايي 
براي حل مش��كلات موج��ود اقدام ش��ود. او يكي از 
چالش هاي كارآفرينان با سازمان تامين اجتماعي را 
نحوه محاسبه حق بيمه قراردادها عنوان كرد و افزود: 
در اين رابطه، پيشنهاد تجديدنظر در اين نحوه محاسبه 
از سوي اتاق تهران مطرح شده و در حال پيگيري آن 
هستيم.همچنين، رييس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان تهران در اين جلسه گزارشي از وضعيت 
توليد واحدهاي صنعتي مس��تقر در استان تهران را 
ارايه كرد. يداله صادقي با بي��ان اينكه در حال حاضر 
2۹۰ طرح ب��الاي 6۰ درصد پيش��رفت فيزيكي در 
استان تهران نياز به 322۴۰ ميليارد ريال منابع مالي 
دارد، گفت: معادل 7۹.3 درصد واحدهاي توليدي در 
استان تهران، فعال و 2۰.7 درصد نيز غيرفعال هستند 
و در حال حاضر، نياز اصلي صنايع استان، دسترسي به 
منابع مالي است. او از آمادگي سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان تهران براي برگزاري تور بازديد مديران 
عامل بانك ها از ش��هرك هاي صنعتي استان تهران و 
بررسي امكان س��نجي تخصيص منابع به واحدهاي 

توليدي خبر داد.

رييس اتحاديه بافندگان فرش دستباف با بيان اينكه 
فرش دستباف به درس��تي در كشور و بازارهاي هدف 
شناخته نشده است، گفت: بيمه قاليبافان كه در بودجه 
س��ال جاري از آن نام برده ش��ده، توان تحت پوشش 
ق��رار دادن تمام افراد را ندارد و نياز به آن اس��ت كه در 
سال رونق توليد از ملي ترين محصول كشور حمايت 
شود. محمدعلي زرينه كفش در گفت وگو با ايسنا، در 
رابطه با بيمه قاليبافان در سال جاري اظهار كرد: مركز 
ملي فرش بايد حق و حقوق و خواس��ته بافندگان را از 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت و دولت مطالبه كند. 
رييس اتحاديه بافندگان فرش دستباف ادامه داد: در 
بررسي لايحه بودجه سال 13۹8 و همچنين در اوايل 
سال جاري اعلام شد كه تمام بافندگان تحت پوشش 
بيمه قرار مي گيرند، اما بررس��ي ها حكايت از آن دارد 

كه بودجه تعيين شده براي اين مهم كافي نيست و تا 
به امروز حداقل دو سوم بافندگان كشور تحت پوشش 

بيمه قرار نگرفته اند.
او يادآور ش��د: با توج��ه به بودجه تعيين ش��ده براي 
قاليبافان به نظر مي رس��د تنه��ا 1۰۰۰ نفر به جمع 
بيمه شدگان قاليبافي اضافه شوند و اين در حالي است 
كه با توجه به اطلاعات رسمي بيش از يك ميليون بافنده 
و دارقالي شناخته شده در كشور وجود دارد و در كنار آن 
آمارهاي غيررسمي و ثبت نشده حكايت از وجود بيش 
از دو ميليون قاليباف در كشور دارد. زرينه كفش با بيان 
اينكه مساله مطرح شده در زمينه بيمه قاليبافان در حد 
حرف بوده است، گفت: جاي سوال است كه چرا وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در سال رونق توليد آنچنان به 

بومي ترين صنعت كشور توجه ندارد.

او تاكيد كرد: بيمه عامل مش��وق براي بافندگان است 
تا حجم كار و فعاليت خود را افزايش دهند كه با رشد 
كسب وكار بافندگان، حجم توليد كشور در زمينه توليد 
ملي و فرش دس��تباف افزايش قابل توجهي را به ثبت 
مي رس��اند.رييس اتحاديه بافندگان فرش دستباف 
همچني��ن تاكيد كرد: ب��راي رونق اي��ن صنعت بايد 
قاليبافان، توليدكنندگان و طراحان با بازارهاي جهاني 
و روش هاي جديد آشنا شوند و در اين حوزه علم و نگاه 

جديد و به روز تزريق شود.
زرينه كفش با بيان اينكه با حمايت از قاليبافان در سال 
رونق توليد شغل پايدار ايجاد و حفظ مي شود، گفت: 
فرش دستباف ايران به بازارهاي ديگر درست معرفي 
نشده و حتي در كش��ور خود، مردم اطلاعات كامل و 
دقيقي نسبت به اين محصول هنري و كاملًا ملي ندارند.

وي تاكيد كرد: اس��تفاده از فرش دستباف مزيت هاي 
بسياري همچون رونق توليد، رونق كسب وكار، ارزش 
افزوده، سلامت فردي و جسمي و رونق كسب وكارهاي 

مرتبط با توليد فرش را به همراه دارد كه اگر همين روال 
و روند فعلي ادامه يابد اكثر فعالان اين بازار از حوزه توليد 

و عرضه فرش دستباف خارج خواهند شد.
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گراني به روغن موتور رسيد
ايسنا|رييس اتحاديه مكانيسين هاي تهران گفت: 
كارخانجات توليد روغ��ن موتور به صورت يكپارچه 
قيمت محصولات خود را تا 7۰ درصد افزايش داده اند. 
عليرضا نيك آيين اظهار كرد: به صورت چراغ خاموش 
و در سكوت اطلاع رساني، شركت هاي توليدكننده 
روغ��ن موتور محصولات خود را ت��ا 7۰ درصد گران 
كرده ان��د و اين موضوع منجر به آن خواهد ش��د كه 
صاحبان خودرو ديرتر به تعوي��ض روغن بپردازند و 
در نهايت مش��كلات اساس��ي براي خودرو و هواي 
كشور ايجاد مي شود. او در مورد دليل افزايش قيمت 
روغن موتور، گفت: كارخانجات مدعي آن هس��تند 
كه قيم��ت مواد اولي��ه وارداتي تولي��د روغن موتور 
افزايش قابل توجهي داش��ته و اين در حالي است كه 
تمامي كارخانج��ات توليد روغن قيمت را به صورت 
همزمان و يكپارچ��ه افزايش داده اند.رييس اتحاديه 
مكانيس��ين هاي تهران در رابطه با شرايط تعمير و 
نگهداري خودرو خاطرنشان كرد: تا حدودي كمبود 
قطعات خودرو كه در ايام پاياني سال گذشته ايجاد 
شده بود رفع شد اما نگراني در حال حاضر نبود قطعات 
يدكي خودروه��اي جديد مونتاژ داخل اس��ت. او با 
اشاره به كمبود قطعات خودروهاي مونتاژي توسط 
خودروسازان داخلي، تاكيد كرد: كاركرد اين دست 
خودروها افزايش يافته و در حال حاضر نياز به قطعات 
يدكي همچون لنت ترمز و صفحه كلاژ پيدا كرده اند 
كه خودروسازان بايد سريعاً براي اين موضوع با وجود 

تمام مشكلات راهكاري اتخاذ كنند.

قيمت شكر اعلام شد
تسنيم|انجمن حمايت از حقوق مصرف كنندگان 
در قالب اطلاعيه اي قيمت مصوب شكر را 3۴۰۰تومان 
اعلام و به مردم توصيه كرد به هيچ عنوان شكر گران 
نخريد. انجمن ملي حمايت از حقوق مصرف كنندگان 
در جلسه روز دوشنبه مورخ بيست وسوم ارديبهشت 
ماه ۹8 مباحث روز بازار كالا و شكر در كشور را مورد 
بررس��ي قرار داده و اعلام كرده اس��ت: »با توجه به 
ش��رايط ويژه ماه مبارك رمضان و بالا رفتن ميزان 
مصرف ش��كر در كش��ور برابر اعلام رسمي مقامات 
مسوول هيچگونه كمبودي در زمينه شكر در كشور 
وجود ندارد و ميزان موجودي و توزيع بيش از اندازه 
نياز روزانه است. همچنين قيمت در ستاد تنظيم بازار 
براي مصرف كنندگان از قرار كيلويي 3۴۰۰ تومان 
اعلام شده است بنابراين تقاضا مي شود از خريد شكر 

به قيمت هاي بيشتر خودداري كنيد.«

علت افزايش قيمت هندوانه 
در بازار چيست

رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي از كاهش 
قيمت انواع ميوه در بازار خبر داد وگفت: در كنار اين 
كاهش قيمت ها، انواع س��بزي و برخي محصولات 
همچون هندوانه، گوجه فرنگي و سيب زميني افزايش 
قيمت را در هفته گذشته تجربه كردند كه منطقي 
به نظر نمي رسد.اسدالله كارگر در گفت وگو با ايسنا، 
اظهار كرد: در هفته گذشته قيمت بسياري از ميوه ها 
به ويژه محصولات درختي همچون پرتقال و سيب 
رو به كاهش بوده، اما در كنار آن قيمت انواع س��بزي 
و محصولات��ي همچ��ون هندوان��ه، گوجه فرنگي و 
سيب زميني روند افزايشي داشته است.او در اين باره 
توضيح داد كه ميوه هايي همچون پرتقال و سيب در 
حال تمام شدن هستند و در عوض برخي ميوه هاي 
هس��ته دار از جمله زردآلو در كنار گوجه سبز و ديگر 
ميوه ها جايگزين آنها شده اند و به همين دليل قيمت 
سيب و پرتقال روند كاهشي پيدا كرده است. كارگر 
با بيان اينكه قيمت گوجه س��بز در بازار كاهش پيدا 
كرده، تاكيد كرد: هيچگاه قيم��ت اين محصول به 
2۰۰ هزار توم��ان و 3۰۰ هزار توم��ان و نرخ هايي از 
اين دست نرس��يده بود و برخي از رسانه ها شيطنت 
مي كردند اما هم اكنون قيمت گوجه س��بز كاهش 
يافته اس��ت و مي توان گفت بسته به كيفيت و نحوه 
عرضه آن قيمت هر كيلوگرم گوجه س��بز از ۵ هزار 
تومان تا 2۵ هزار تومان متفاوت است.رييس اتحاديه 
فروشندگان ميوه وسبزي با اشاره به بالا رفتن تقاضا 
براي انواع ميوه و سبزي در ماه رمضان به عنوان يكي 
از دلايل افزايش قيمت ميوه، تصريح كرد: با توجه به 
افزايش س��طح و ميزان توليد انواع ميوه و سبزي در 
كشور بالا رفتن تقاضا نمي تواند دليل موجهي براي 
افزايش قيمت ميوه و سبزي باشد، اما يكي از دلايل 
گران شدن هندوانه اين است كه كشورهاي همسايه 
به ميادين مركزي ميوه و تره بار همچون ميدان تهران 
مي آيند و از همين جا اين محصولات را خريداري و به 
كشورشان مي برند و افزايش صادرات اين ميوه ها عاملي 

براي گراني شده است.

خلاء شبكه توزيع و ناكارآمدي 
قوانين كسب وكار 

رييس اتاق اصناف س��نندج با بي��ان اينكه اصناف و 
بازاريان هميشه همراه دولت بوده اند، گفت: مشكلات 
حوزه اصناف و بازاريان در سال هاي اخير دوچندان 
شده و حمايت نكردن مسوولان امر به برطرف كردن 
مسائل اصناف از ديگر دغدغه هاي اصناف است. فرهاد 
عزت پور در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق اصناف ايران 
افزود: نبود شبكه توزيع يكپارچه و هماهنگ در سطح 
كش��ور و ناركارآمدي قوانين حوزه تعزيرات جهت 
برخورد با متخلف��ان و عدم تخصيص عادلانه كالا بر 
اساس شاخص جمعيتي، تورم و درآمد سرانه، افزايش 
هزينه هاي حمل و نقل و بار و نبود كارخانجات توليدي 
در اس��تان ها از جمله مس��ائل و مشكلاتي است كه 
اتاق هاي اصناف را با مشكل همراه كرده است. او تصريح 
كرد: پرداخت حقوق بازرسان و تامين منابع بودجه 
بازرسي مساله بسيار مهمي است و در سال هاي قبل 
پرداخت مي شد، اما در حال حاضر با توجه به قانوني 
شدن يك سوم درآمد جرايم تعزيرات به نام اتاق اصناف 
ايران باز اين مساله اجرايي نشده و حق اصناف پرداخت 
نشده است و اتاق هاي اصناف براي تامين هزينه هاي 

بازرسي با مشكل مواجه هستند.



آمار 7 انرژي

صنعتگران حوزه برق طرح اصلاح ساختاري اقتصاد برق را تهيه كردند 

خاموشي انتهاي جاده تثبيت قيمت برق 
گروه انرژي| 

پس از آنكه مجلس ش��وراي اس��امي ط��رح دولت 
براي تغيير دادن قيمت ب��رق پرداختي پرمصرف ها 
را نپذيرفت، به نظر مي رس��د صنعتگران حوزه برق 
به فكر روش هايي ديگر براي رساندن مشكات خود 
به گ��وش تصميم گيران افتاده ان��د. آن طور كه نايب 
رييس س��نديكاي صنعت برق به ايرنا گفته اس��ت، 
طرحي موس��وم به »طرح اصاح ساختاري اقتصاد 
برق« به كميسيون انرژي اتاق بازرگاني ارسال شده 
است. پيش تر ديگر بازيگران عرصه صنعت برق نيز از 
مشكاتي كه واقعي نبودن قيمت برق در ايران براي 
اين صنعت ايجاد كرده است صحبت كرده بودند. در 
ايران 300 ميليارد كيلووات ساعت برق در طول سال 
فروخته مي شود كه قيمت هر كيلووات ساعت در اروپا 
بين 20 تا 30 يورو س��نت است، اين قيمت در ايران 
حدود 65 تومان است. نايب رييس سنديكاي صنعت 
برق هشدار داده اس��ت كه در صورتي كه تصميمات 
درست براي واقعي شدن قيمت برق اتخاذ نشود، تكرار 

خاموشي هاي سال گذشته ناگزير است. 
نايب رييس س��نديكاي صنعت برق ايران با اشاره به 
مشكات مالي كه گريبان فعالان اين صنعت را گرفته 
است، گفت: طرح اصاح ساختاري اقتصاد صنعت برق 
تدوين و به كميسيون انرژي اتاق بازرگاني براي اخذ 

نظر كارشناسان ارايه شده است.
پيام باقري افزود: اصاح ساختاري اقتصاد برق مدت ها 
است به دليل كمبود منابع مالي كه در اين صنعت رخ 
داده مورد توجه فعالان اين صنعت و كارشناس��اني 

كه با اين صنعت در ارتباط هستند قرار گرفته است.
وي عل��ت كمبود مناب��ع مالي صنعت ب��رق را طرح 
تثبيت قيمت حامل هاي انرژي كه در مجلس هفتم 
مصوب ش��د دانس��ت و ادامه داد: مق��رر بود قيمت 
حامل هاي انرژي هرس��اله افزايش ياب��د اما به دليل 
وج��ود درآمد هاي نفتي خ��وب در آن مقطع زماني، 
قيمت ها ثاب��ت ماند و كمبود ها از محل اين درآمدها 

جبران مي شد.
باقري خاطرنشان ساخت: همان مقطع از محل اين 
درآمدها يارانه هم در اختيار جامعه قرارمي گرفت و 
اين يارانه ها در بخش برق در بخش خانگي و صنعتي 

و كشاورزي بود.
نايب رييس س��نديكا ادامه داد: پرداخت اين يارانه، 

تعادل قيمت تمام شده برق و قيمت تكليفي را بر هم 
مي زد كه اين نابرابري در مقاطعي با درآمد هاي نفتي 

جبران مي شد.
وي گف��ت: اما از ي��ك طرف در س��ال هاي 1389 و 
1392با توجه به تحريم هايي كه اتفاق افتاد و از طرف 
ديگر مطرح شدن تكليفي در حوزه قوانين كشور براي 
هدفمند كردن يارانه ها، به تدري��ج اثر اين ماجرا در 

صنعت برق آشكار شد.
نايب رييس س��نديكاي صنع��ت برق يادآور ش��د: 
بدين ترتيب به دليل آنكه درآمد هاي نفتي در كشور 
دچار مشكل شد و اين منابع نتوانستند جبران يارانه ها 
را در بودجه به عهده بگيرند با اين موضوع مواجه شديم 

كه وزارت نيرو با كمبود منابع مالي روبرو شد.
باقري ادامه داد: اين كمبود ناش��ي از اين بود كه برق 
با يك قيمتي توليد مي شد كه متناسب با آن قيمت 
تمام شده، درآمد نداشت. بنابراين گردش مالي وزارت 
نيرو منفي شد كه در نتيجه آن امروز، رقم چند ده هزار 
ميليارد توماني بدهي به مجموعه فعالان صنعت برق و 

سيستم بانكي ايجاد شده است.
شركت توانير بيست و يكم فروردين ماه امسال اعام 
كرد: دفتر تامين منابع مالي شركت توانير در سال 97 
با بهره گيري حداكثري از ظرفيت هاي قانون بودجه 
)از محل ظرفيت اوراق تس��ويه نوع دوم( 106 هزار و 
265ميليارد ريال از بدهي هاي بانكي توليد كنندگان 
خصوصي برق، پيمانكاران و تامين كنندگان تجهيزات 

و شركت هاي زير مجموعه را تسويه كرد.
نايب رييس سنديكاي صنعت برق وجود اين بدهي ها 
و كمبود منابع مالي را نشان دهنده ناكارآمدي اقتصاد 

برق دانست.
وي افزود: يكي از روش هايي ك��ه در آن مقطع براي 
جبران كمبود منابع مالي مطرح ش��د اجراي قانون 
هدفمندي يارانه هااست كه بر اساس آن قرار بود در 
مدت پنج سال قيمت حامل هاي انرژي از جمله برق 
به قيمت واقعي برسند، به اين ترتيب و با واقعي شدن 
قيمت ها، بهاي تمام ش��ده و قيم��ت كالايي كاهش 
مي ياف��ت و يارانه ه��ا نيز به مصرف رفاه و بهداش��ت 

جامعه مي رسيد.
باقري گفت: اين طرح نيز به درس��تي اجرايي نش��د 
و امروز با مش��كات زيادي در اي��ن صنعت از جمله 

سرمايه گذاري روبه رو شده ايم.

نايب رييس سنديكاي صنعت برق افزود: صنعت برق 
نيازمند سرمايه گذاري هايي است كه هر ساله بايد در 
اين صنعت رخ دهد تا ميزان تقاضاي موجود را كه رقم 

كوچكي نيز نيست پاسخگو باشد.
به گفت��ه وي، حدود پنج هزار مگاوات نيروگاه جديد 
بايد هر س��اله وارد مدار ش��ود تا نيازها را جواب دهد 
كه هزينه احداث آنها بسيار قابل توجه است و منابع 

مورد نياز نيز در اختيار وزارت نيرو نيست و به همين 
دليل نمي توان به ميزاني كه تقاضا را پوش��ش دهد، 

سرمايه گذاري كرد.
نايب رييس س��نديكاي صنعت ب��رق اضافه كرد: به 
همين دليل در نهايت با كمبود س��رمايه گذاري و در 
نتيجه كمبود انرژي برق مواجه مي شويم كه به شكل 

خاموشي هاي سال قبل خود را نشان داد.

باقري با بيان اينكه در س��نديكاي صنعت برق طرح 
اصاح س��اختاري اقتصاد صنعت برق را كليد زديم، 
گفت: اين موضوع به مراجع مختلفي ارس��ال شده و 
در كميس��يون انرژي اتاق بازرگاني نيز مطرح شده 
و انتظار مي رود با جزييات بيش��تر كامل تري آماده 
شود تا در اختيار متوليان امر قرارگرفته و در صورت 

تصويب اجرايي شود.

متوسط مصرف روزانه سوخت نشان مي دهد

رشد 50 درصدي مصرف بنزين ايران در 7 سال 

ايسنا| 
با وجود اينكه طبق آمار، س��رانه مالكيت خودرو در ايران پايين است اما 
شدت مصرف انرژي بالا تخمين زده مي شود؛ به گونه اي كه تعداد خودرو 
در ايران به ازاي هر 1000 نفر 2۴0 دستگاه تعريف شده كه اين عدد براي 
امريكا 833، ژاپن 591 و آلمان 589 است و با اين حال طبق اعام، متوسط 
مصرف سوخت خودروهاي توليدي ايران در سال گذشته، حدود 7.7 ليتر 
در 100 كيلومتر بوده كه بالا بودن مصرف سوخت و آلايندگي خودروهاي 

توليدي را نشان مي دهد.
تا پايان سال 1397، حدود 19.7 ميليون خودرو سبك )سواري و وانت( در 
ايران وجود داشته كه از اين تعداد، مطابق آمار ناجا، نزديك به 1.3 ميليون 
دستگاه خودرو فرسوده سبك در ناوگان ثبت شده است، نكته قابل توجه 
اينكه در پنج سال آينده، بيش از 1.9 ميليون خودرو به تعداد خودروهاي 
فرسوده اضافه خواهد شد. همچنين از يك ميليون خودرو سنگين نيز 

بيش از 300 هزار دستگاه خودرو فرسوده است.
از سوي ديگر، بر اساس بررسي موسسه مطالعات و كنترل ترافيك تهران، 
ميزان شدت انرژي اتوبوس، سه و نيم برابر، تاكسي 22 برابر و خودروها 
شخصي 26 برابر مترو است كه در اين بين، استراتژي هاي مهم در كاهش 
شدت انرژي و كاهش مصرف سوخت و آلايندگي در بخش حمل و نقل 
در نظر گرفته شده است. با اين حال، متوسط مصرف روزانه بنزين در سال 
1396 حدود 80.7 ميليون ليتر و در س��ال 1397 حدود 87.7 ميليون 
ليتر بوده است و رشد مصرف بنزين در سال 1397 نسبت به سال 1390 
معادل ۴6.5 درصد و همچنين رشد مصرف بنزين در سال 1396 نسبت 
به سال 1395 بيش از هشت درصد بوده است. همچنين در سال 1396 
بطور متوسط روزانه 51.7 ميليون دلار يارانه )13.1 ميليون دلار يارانه 

بابت بنزين و 38.6 ميليون دلار يارانه بابت نفت گاز( پرداخت شده است.
در مجموع، روزانه 35 ميليون دلار يارانه پنهان به بنزين اختصاص مي يابد 
و در شش ماه نخست سال گذشته، بيش از 5.5 ميليارد دلار يارانه به بنزين 

تعلق گرفته است.
به اعتقاد كارشناس��ان، پرداخت سالانه 900 هزار ميليارد تومان يارانه، 
در ش��رايطي كه بودجه س��الانه حدود ۴00 هزار ميليارد تومان است، 
هيچ توجيه اقتصادي ندارد و لازم است هر چه سريع تر، روند غير بهينه 
تخصيص يارانه به بخش انرژي كش��ور اصاح شود. البته و بدون ترديد 
نمي توان يك شبه، مسير اصاح الگوي مصرف انرژي را طي كرد و لازم 
است در اين فرآيند، حمايت از دهك هاي كم درآمد جامعه بطور جدي 
مورد توجه قرار گيرد. در اين باره، محس��ن دلاويز- مديرعامل شركت 
بهينه سازي مصرف س��وخت- گفته است: منطقي كردن سهم هر يك 
از مدهاي حمل و نقل از كل حمل و نقل ايران، توسعه حمل و نقل ريلي 
و كاهش مصرف سوخت در خودروهاي توليدي و ارتقاي فناوري توليد 
خودرو و موتورسيكلت و حركت به سمت توليد هيبريدي و الكتريكي 

بخشي از اقدامات در اين حوزه است.
به گفته وي، ارتقاي كيفيت و كاركرد ناوگان حمل و نقل كشور )نوسازي 
ناوگان(، اصاح، تكميل، بهبود و تدوين قوانين و مقررات و استانداردهاي 
مرتبط با مصرف س��وخت و حمل و نقل و نظارت بر اجراي صحيح آنها، 
اص��اح و بهبود وضعيت ترافيك و كاهش تقاضاي س��فر، اس��تفاده از 
س��وخت هاي اقتصادي و سالم تر با رويكرد س��وخت هاي تجديدپذير، 
بهينه كردن كيفيت سوخت ها و ساير فرآورده هاي نفتي مورد مصرف 
در خودروها و نحوه توزيع آنها و فرهنگ سازي، آموزش و اطاع رساني، 

مهم ترين مواردي است كه در اين حوزه مورد توجه قرار گرفته است.

معاون اسبق بين الملل وزارت نفت: 

ايران شريك مطمئن گازي عراق است 

ايرنا| 
معاون اسبق بين الملل وزير نفت معتقد است كه با وجود موضع گيري 
مقام هاي عراقي براي جايگزيني گاز وارداتي از ايران، عراق فعا گزينه 

ديگري براي تامين گاز مورد نياز خود ندارد.
صادرات گاز چند سالي است كه در ايران مورد توجه قرار گرفته است. 
در همين مورد در دهه گذشته صادرات گاز به تركيه اجرايي شد و يكي 
دو سالي است كه ايران از دو مسير گاز خود را به بغداد و بصره در عراق 
رسانده است. با وجود اينكه عراق در پرداخت پول گاز صادراتي در برخي 
از مواقع كوتاهي كرده اما ايران همواره به عنوان شريكي مطمئن ظاهر 

شده و تعهد فروش را به صورت كامل اجرا كرده است. 
حال با بازگش��ت تحريم ه��اي همه جانبه امريكا عليه نف��ت ايران، 
زمزمه هايي از كشور همس��ايه در مورد جايگزين كردن گاز ايران از 

طريقي ديگر به گوش مي رسد.
تا آنجا كه »ثامبر غضبان« وزير نفت عراق گفته كه كشورش در صورت 
هرگونه توقف واردات گاز از ايران، طرح هايي براي تامين شبكه برق 
خود در نظر گرفته است. وي البته اظهار اميدواري كرده كه اين اتفاق 

رخ ندهد. 
اظهارنظر وزير نفت عراق بيشتر از آنكه رنگ و بوي واقعي داشته باشد 
به يك موضع گيري سياسي شباهت دارد زيرا در حال حاضر عراق هيچ 
خط لوله اي براي واردات گاز از س��اير كشورها ندارد و بنادر اين كشو 

نيز براي واردات گاز طبيعي مايع )ال.ان.جي( طراحي نشده است. 
در همين زمينه »سيد مهدي حسيني« مذاكره كننده ارشد ايران در 
دادگاه لاهه و معاون اسبق بين الملل وزير نفت گفت: اين صحبت ها 
بيشتر موضع سياسي عراق است تا امريكا را براي ادامه واردات گاز از 

ايران مجاب كند.  وي ادامه داد: ايران تنها فروشنده گاز به عراق است 
و اين كشور فعا گزينه ديگري ندارند.

مذاكره كننده ارشد ايران در دادگاه لاهه با اشاره به اينكه دريافت گاز 
به دو صورت خط لوله يا مايع سازي امكان پذير است، افزود: عراق در 
بندرگاه هاي خود تجهيزات تخليه ال.ان.جي را ندارد و در مورد خط لوله 
نيز، به جز دو خط لوله اي كه از ايران به سمت بغداد و بصره مي رود، خط 

لوله وارداتي گاز ديگري در اين كشور احداث نشده است. 
به گفته حس��يني ممكن اس��ت عراق به دنبال واردات گاز از روسيه 
از مس��ير تركيه باش��د اما اين اقدام عاوه بر آنكه زمان بر اس��ت، به 

سرمايه گذاري چند ميلياردي نياز دارد. 
وي با بيان اينكه صادرات گاز تحريم ناپذير است، تاكيد كرد: از سوي 
ديگر خري��دار گاز ايران دولت عراق اس��ت و دولت ها موضع تحريم 

امريكا قرار ندارند. 
معاون اسبق بين الملل وزير نفت ادامه داد: اينكه امريكا به همه دنيا زور 
مي گويد بحث ديگري است اما مقرراتي كه شاكله تحريم را تشكيل 

مي دهند تاكيد دارند كه فروش گاز در تحريم ها وجود ندارد. 
وي با اشاره به اينكه خط لوله موضوع تحريم است، افزود: ايران با عراق 
خط لوله دارد بنابراين نمي توان صادرات گاز به اين كش��ور را متوقف 
كرد اما در موردي مانند پاكس��تان، بحث تكميل خط لوله در موارد 

تحريم جاي مي گيرد. 
پيش از اين مديرعامل شركت ملي گاز ايران، صادرات گاز به تركيه، 
بغداد و بصره در سال گذشته را بيش از ۴0 ميليون مترمكعب در روز 
عنوان كرده و گفته بود كه امس��ال صادرات گاز ب��ه عراق به بيش از 

35ميليون مترمكعب در روز مي رسد.
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آخرين وضعيت سدهاي ايران 
ايلنا|رييس گروه بهره برداري از س��د هاي كشور 
از ذخيره س��ازي ۴0.9 ميلي��ارد مترمكعب آب در 
مخزن سدهاي كشور خبر داد. »وحيد عسكري نژاد« 
درخصوص ميزان ورودي به سدها از ابتداي سال آبي 
98-97 )اول مهرماه( تا 2۴ ارديبهش��ت 98 اظهار 
كرد: مقادير ورودي به سدها از ابتداي سال آبي معادل 
71.6ميليارد مترمكعب بوده كه نسبت به مدت مشابه 
277 درصد افزايش داش��ته است. وي افزود: ميزان 
خروجي از سدها از ابتداي سال آبي نيز 50.6 ميليارد 
مترمكعب گزارش ش��ده كه نسبت به سال گذشته 
در بازه زماني مش��ابه 215 درصد افزايش را نش��ان 
مي دهد. رييس گروه بهره برداري از سد هاي كشور با 
بيان اينكه تعداد 178 سد مهم در حال بهره برداري 
كشور، ظرفيتي معادل 50 ميليارد مترمكعب دارند، 
گفت: بر اساس آخرين آمار، آب ذخيره شده در مخازن 
سدهاي كشور معادل ۴0.9 ميليارد مترمكعب عنوان 
 شده كه نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل از رشد

56 درصدي برخوردار شده است. عسكري نژاد، تعداد 
سدهايي را كه بيش از 90 درصد پرشدگي دارند 91 
سد و تعداد سدهايي كه كمتر از ۴0 درصد پرشدگي 
دارند 26 سد عنوان كرد. وي درصد پرشدگي مخازن 
سدها را حدود 82 درصد اعام كرد و افزود: موجودي 
مخزن سدهاي كشور نسبت به هفته گذشته ۴20 
ميليون مترمكعب افزايش داشته است. رييس گروه 
بهره برداري از سد هاي كشور تصريح كرد: سدهاي 
كشور در چند مرحله وقوع سياب مهم در سال آبي 
جاري، نقش مهمي در مهار، ذخيره سازي و تنظيم آب 
ناشي از جريان هاي سيابي ايفا كردند.عسكري نژاد با 
اشاره به اينكه برنامه ريزي منابع و مصارف سدها با دو 
رويكرد كلي تأمين حداكثري در شرايط خشكسالي 
و ذخيره سازي حداكثري در شرايط ترسالي صورت 
مي پذيرد، خاطرنشان كرد: در شرايطي كه آوردهاي 
پيش بيني شده به مخزن به دليل وقوع خشكسالي 
محقق نگردد، برنامه ريزي به نحوي بازنگري مي شود 
كه بت��وان تا حدي كه تهديدي براي مس��ائل فني، 
كمي و كيفي آب شرب وجود نداشته باشد از ذخاير 
آب مخازن بهره مند ش��د. وي ادامه داد: در ش��رايط 
ترسالي و وقوع رخداد سياب نيز مهار آب و حداكثر 
ذخيره سازي توسط مخازن سدها صورت مي پذيرد، 
تا جايي كه بتوان از منابع آب ذخيره شده براي تأمين 

مصارف در سال هاي آينده بهره برد.

حمايت نفتي از دانش بنيان ها 
شانا|وزير نفت، به منظور بهره گيري حداكثري از 
ظرفيت هاي مغزافزاري و نرم افزاري كش��ور و رونق 
توليد ملي به ويژه شرايط خطير كنوني، دستورعمل 
تشكيل شوراي حمايت از شركت هاي دانش بنيان در 
صنعت نفت را اباغ كرد.در متن اباغيه بيژن زنگنه، 
وزير نفت به سعيد محمدزاده، معاون امور مهندسي، 
پژوهشي و فناوري آمده است: به منظور بهره گيري 
حداكثري از ظرفيت هاي مغزاف��زاري و نرم افزاري 
كشور و رونق توليد ملي به ويژه شرايط خطير كنوني، 
پيرو مباحث انجام شده، به استناد بندهاي ۴، 5 و 6 از 
جزو »ث« ماده 3 قان��ون وظايف و اختيارات وزارت 
نفت مصوب 19 ارديبهش��ت م��اه 1391 مجلس 
شوراي اسامي، بدين وس��يله موارد زير براي اجرا 

اباغ مي شود.
1- به منظ��ور توج��ه و حمايت بيش��تر از ظرفيت 
ش��ركت هاي دانش بني��ان در بخش هاي مختلف 
بالادستي و پايين دستي صنعت نفت، گاز، پتروشيمي 
و نيز توسعه اس��تارت آپ ها، بدين وسيله »شوراي 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان در صنعت نفت« 
با تركيب زير تشكيل مي ش��ود. معاون وزير در امور 
مهندسي، فناوري و پژوهش )رييس شورا(، مديران 
پژوهش و فناوري چهار شركت اصلي، مديران كل 
ذي رب��ط در آن معاونت، نماين��ده معاونت علمي و 
فناوري رياس��ت جمهوري، تا 6 نف��ر افراد حقيقي 
صاحب نظر به پيشنهاد معاون مهندسي و تاييد وزير«. 
با توجه به توافق انجام ش��ده ب��ا مديرعامل محترم 
شركت ملي نفت ايران، مديريت استفاده از محوطه 
عمومي پژوهشگاه سابق صنعت نفت و بخش هاي 
توافق شده از انبار كالاي ري در اختيار آن معاونت قرار 
مي گيرد تا از اين مجموعه به نحو مناسب براي توسعه 
استارت آپ ها و ش��ركت هاي دانش بنيان مرتبط با 

صنعت نفت بهره گرفته شود. 

 برق هيچ مدرسه اي
 قطع نشده است 

تعادل|روابط عمومي توانير پيرو انتش��ار مطالبي 
در خصوص هزين��ه برق مصرفي م��دارس، با بيان 
اينكه براس��اس قانون بودجه امسال، سقف الگوي 
مصرف حداكثر تا سه ماه طي دستورالعملي توسط 
وزارتخانه هاي آموزش و پ��رورش، نيرو و نفت اباغ 
و اجرايي خواهد ش��د، تصريح كرد: به منظور تهيه 
دستورالعمل، جلسه اي در سازمان برنامه و بودجه 
برگزار شده است، اما پس از بررسي هاي نهايي توسط 
سازمان برنامه اباغ خواهد شد. روابط عمومي توانير 
با اش��اره به اينكه بخشودگي مذكور به شركت هاي 
توزيع نيروي برق اباغ شده است، تصريح كرده است: 
در سال گذشته نيز تمامي مدارس وزارت آموزش و 
پرورش با توجه به بند »ي« تبصره »٦« قانون بودجه 
سال ١٣٩٧، با رعايت الگوي مصرف از پرداخت هزينه 
برق مصرفي معاف بودند. همچنين الگوي مصرف 
برق مدارس در ماده »٥« دستوالعمل مربوطه معادل 
»90« درصد متوسط مصرف برق در دوره هاي مشابه 
سال ١٣٩٦ تعيين شده بود. اين گزارش مي افزايد: 
براساس قانون، بهاي برق از مدارسي كه الگوي برق 
را رعايت نكنند، مطالبه خواهد شد و در صورت عدم 
پرداخت، اقدامات لازم صورت خواهد گرفت. لازم به 
ذكر اينكه ممكن است اخطاريه اي صادر شده باشد 
كه دوره هاي مصرفي سال گذشته را شامل مي شود و 
بديهي است در اين موارد نيز مطابق قانون سال گذشته 
رفتار شده است. با اين حال تاكنون برق هيچ مدرسه اي 

قطع نشده است.

مچ قاچاقچي نفت كوره باز شد 
تعادل| 

فرمانده انتظامي شهرستان اشتهارد گفت: 25هزار 
ليت��ر نفت كوره قاچ��اق از يك دس��تگاه خودروي 
تريلر در اشتهارد كشف شد. سرهنگ كامران ملكي 
اظهار داش��ت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز پليس آگاهي اين شهرس��تان در راستاي اجراي 
طرح سراسري مبارزه با كالاي قاچاق به يك دستگاه 

تريلر تانكردار كه به سمت شهرك صنعتي اشتهارد 
در حال حركت بود مش��كوك شدند. وي ادامه داد: 
با دستور ايس��ت ماموران، خودرو متوقف شد و در 
بازرسي از تانكر آن، 25 هزار ليتر نفت كوره قاچاق 
فاقد اس��ناد و مدارك قانوني به ارزش 900 ميليون 
ريال كش��ف و يك نفر نيز در اين رابطه دس��تگير 
شد. پيش تر محمودرضا افش��اريان مديركل دفتر 

پيشگيري از قاچاق سوخت ستاد مبارزه با قاچاق، در 
گفت وگويي با »تعادل« عنوان كرده بود كه اختاف 
قيمت يارانه اي خوراك بعضي فرآورده هاي نفتي كه 
بعضا به 3 الي ۴ هزار تومان در هر ليتر مي رسد، انگيزه 
زيادي را براي قاچاق ايجاد مي كند.  در ايران بعضي 
فرآورده هاي نفتي مانند بنزين، نفت گاز و نفت سفيد 
با قيمتي يارانه اي توزيع مي شود كه اختافي قابل 

توجه با قيمت آن در كشورهاي همسايه و با قيمت 
محصولي كه بايد به جاي آن در توليد هيدروكربور 
ب��ه كار رود دارند.  طبق توضيحاتي كه افش��اريان 
مديركل دفتر پيشگيري از قاچاق سوخت پيش تر 
در اختيار »تعادل« قرار داده بود، بررسي 500مورد 
از پرونده شركت هايي كه محموله هايشان طي روند 
بررسي در ليس��ت قاچاقي ها قرار گرفته نشان داده 

است كه 70مورد مربوط به يك شركت خاص بوده 
است.  برخي از صاحبان اين شركت ها اكنون در حال 
گذراندن دادگاه هاي خود هس��تند كه پيش بيني 
مي شود احكامي س��نگين براي آنها در نظر گرفته 
شود. با اين وجود اين طور كه به نظر مي رسد حاشيه 
س��ود قاچاق، همچنان گروه هايي را به خود جذب 

مي كند.

   در ايران 300 ميليارد كيلووات ساعت برق در طول سال فروخته مي شود كه قيمت هر كيلووات ساعت در اروپا بين 20 تا 30 يورو سنت است، اين 
قيمت در ايران حدود 65 تومان است. نايب رييس سنديكاي صنعت برق هشدار داده است كه در صورتي كه تصميمات درست براي واقعي شدن قيمت 

برق اتخاذ نشود، تكرار خاموشي هاي سال گذشته ناگزير است. 
   بنابراين گردش مالي وزارت نيرو منفي شد كه در نتيجه آن امروز، رقم چند ده هزار ميليارد توماني بدهي به مجموعه فعالان صنعت برق و سيستم 

بانكي ايجاد شده است.

برش
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اثر آكراسيا

شبكه هاي اجتماعي مانند يك جاي پاي ديجيتال هستند

آكراسيا حالتي است كه در آن برخلاف آنچه مي داني درست است رفتار مي كني

سابقهاهمالكاريبشربهيونانباستانميرسد

چرامردمعكسهايشانراازاينستاگرامپاكميكنند

مترجم:  حميد ضرابي|
تحقيقي كه درباره حالات احساس��ي افراد در س��اعات 
شبانه روز انجام شده بود، نش��ان داد ما انسان ها معمولًا 
ش��ب ها قبل از خواب و صبح ها كه ت��ازه از خواب بيدار 
شده ايم، بيش از هر ساعت ديگري، احساس آسودگي و 
خوشحالي مي كنيم. شايد دليل اين حس خوشبختي آن 
باشد كه هر شب تصميم مي گيريم فردا كلي از كارهاي 
عقب مانده م��ان را انجام دهيم، و صبح ه��ا مي خواهيم 
روز بي نظي��ري بس��ازيم. اما به محض آنك��ه از جايمان 
بلند مي ش��ويم، هم��ه اهدافم��ان دود مي ش��ود و هوا 
 مي رود. چ��را نمي توانيم اهم��ال كاري را كنار بگذاريم؟

 جيمز كلير - ويكتور هوگو، در تابس��تان ۱۸۳۰، براي 
تحويل داس��تانش با يك ضرب الاجل غيرممكن روبرو 
شده بود. يك سال قبل از آن، ويكتور هوگو به ناشرش قول 
يك كتاب جديد را داده بود. اما به جاي نوشتن، آن سال را 
صرف مهمان هايش و مسائل ديگر كرده بود و كارش را به 
تعويق انداخته بود. ناشرش هم كه دست خالي مانده  بود، 
در واكنش به اين رفت��ار هوگو، ضرب الاجلي براي كمتر 
از ش��ش ماه آينده تعيين كرده بود. گفته بود اين كتاب 
بايد تا فوريه ۱۸۳۱ تمام شود. هوگو نقشه اي ترتيب داد 
تا اهمال كاري اش را شكست بدهد. تمام لباس هايش را 
جمع كرد و به كسي سپرد تا آنها را در صندوقي مهر و موم 
كند. هيچ چيزي جز يك رداي بزرگ برايش باقي نمانده 
بود كه بپوشد. اينكه براي بيرون رفتن هيچ لباس مناسبي 
نداشت، سبب شد كه حواسش به كار خودش جلب شود. 
تمام پاييز و زمستان سال ۱۸۳۰ به سرعت فقط نوشت 
و نوشت. گوژپشت نتردام دو هفته زودتر از موعد، در ۱۴ 

ژانويه ۱۸۳۱ منتشر شد.

مسالهديرينهآكراسيا
آدم ها قرن هاست كه كارهايشان را به تعويق مي اندازند. 
حتي هنرمند پركاري مثل ويكت��ور هوگو هم مصون از 
تشويش هاي زندگي روزمره نيست. در واقع، فيلسوفان 
يونان باس��تان، چون سقراط و ارس��طو، براي اين رفتار 
واژه اي را جعل كرده اند: آكراسيا. آكراسيا حالتي است كه 
در آن برخلاف آنچه مي داني درست است رفتار مي كني. 
زماني ا ست كه كاري انجام مي دهي در حالي كه مي داني 
درست نيست، و واقفي به اينكه درست اين است كه كار 
ديگري را انجام بدهي. اگر بخواهيم توضيح س��اده تري 
بدهيم، بايد بگوييم آكراس��يا پش��ت گوش انداختن، يا 
نداشتن خودكنترلي  است. آكراسيا آن چيزي  است كه 
س��بب مي ش��ود به دنبال كاري كه بر عهده ات گذاشته  
شده نروي و دايماً به تعويقش بيندازي. چرا ويكتور هوگو 
نوشتن يك اثر را مي پذيرد ولي بيشتر از يك سال نوشتن 
آن را پشت گوش مي اندازد؟ چرا ما برنامه ريزي مي كنيم، 
ضرب الاجل هم تعيين مي كنيم ولي باز نمي توانيم پي اش 
را بگيريم و انجامش دهيم؟ چرا برنامه ريزي مي كنيم، اما به 

آن عمل نمي كنيم؟  براي تحليل اينكه چرا آكراسيا لجام 
زندگي ما را در دس��ت دارد و ما دايماً در دام اهمال كاري 
گرفتار مي شويم، بايد از مفهومي در اقتصاد رفتاري كمك 

بگيريم: تناقض زمان.
تناقض زمان، مي  گويد مغز انسان، به پاداش هاي نقد بيشتر 

بها مي دهد تا پاداش هاي نسيه  و طولاني مدت.
وقتي داريد براي خودتان برنامه ريزي مي كنيد كه مثلًا 
وزنتان را كاهش دهيد يا يك كتاب بنويسيد يا زباني جديد 
بياموزيد، در واقع داريد براي خود آينده تان برنامه ريزي 
مي كنيد. داريد تجسم مي كنيد كه مي خواهيد زندگي تان 
در آينده چگونه باشد و زماني كه به آينده فكر مي كنيد، 
براي مغزتان آسان است كه ارزش كارهاي خود را با منافع 
بلندمدت بسنجد. اما وقتي زمان تصميم گيري فرا مي رسد، 
ديگر براي خود آينده تان تصميم نمي گيريد. حالا ديگر 
داريد همان لحظه را تجربه مي كنيد و مغزتان دارد به خود 
همين حالايتان مي انديش��د. پژوهشگران به اين نتيجه 
رسيده اند كه خود اكنون تان، حقيقتاً لذت هاي فوري و 
نقد را مي پسندد، نه پاداش هاي نسيه را. به همين خاطر 
هم هست كه وقتي در رختخواب هستيد، در خود انگيزه 
عظيمي براي ايجاد تغييري بزرگ در زندگي تان احساس 
مي كنيد. اما به محض اينكه از جايتان بلند شديد، مجدداً 
خودتان را اسير چنگال ش��يوه هاي پيشين زندگي تان 

مي بينيد. مغزتان به دستاوردهاي كلان آينده، تا وقتي 
بها مي دهد كه در همان آينده باش��ند. اما وقتي كه نوبت 
به حال مي رس��د، فقط براي لذات آني ارزش قائل است. 
اين مساله سبب مي شود قابليت به تعويق انداختنِ لذات 
آني، نشانه بزرگي براي موفقيت هاي آتي باشد. فهم اينكه 
چگونه بتوانيم در برابر جاذبه لذات آني بايستيم، تازه آن 
هم نه هميشه، بلكه همين كه گاه گداري بتوانيم مقاومت 
كنيم، مي تواند پلي باشد بين آنچه اكنون هستيم و آنچه 

مي خواهيم بشويم.

دستورالعمليبرايغلبهبراهمالكاري
براي چيره شدن بر آكراسيا، و شكست دادن اهمال كاري، 
و پيگيري آنچه بايد انجام دهيم، سه را پيش روي ماست: 

استراتژي اول: اعمال آينده خود را طراحي كنيد
زماني كه ويكتور هوگو لباس هايش را در صندوقي مهر و 
موم كرد و در نتيجه آن توانست بر كارش متمركز شود، 
در واقع داشت دس��ت به عملي مي زد كه روان شناسان 
اصطلاحاً به آن »دستاويز الزام آور« مي گويند. دستاويز 
الزام آور، انتخابي ا ست كه در زمان حال مي كنيد تا عملكرد 
آينده تان را كنترل كنيد. اين راهي ا ست براي محدود كردن 
رفتار آينده، چسبيدن به عادات خوب و مصون ماندن از 
عادات ب��د. راه هاي زيادي براي ايجاد دس��تاويز الزام آور 

هس��ت. مي ش��ود براي كاهش پرخوري، مواد غذايي را 
به جاي يك خريد كل��ي، روز به روز بخريد. براي اجتناب 
از قمارهاي احتمالي آينده، مي شود داوطلبانه، نام خود 
را در فهرست منع ش��دگان از كازينو و سايت هاي پوكرِ 
آنلاين نوشت. حتي شنيده ام كه بعضي ورزشكارهايي كه 
بايد وزن كشي شوند، براي اينكه وسوسه نشوند فست فود 
بخرند، در هفته قبل از وزن كشي، همه روزه كيف پولشان 
را در خانه مي گذارند و بعد بيرون مي روند. البته شيوه ها، 
بسته به ش��رايط متفاوت اس��ت. اما پيام اين استراتژي، 
يكي است: دستاويزهاي الزام آور مي توانند كمك كنند تا 
بتوانيد رفتار آينده خود را تعيين كنيد. راهي بيابيد تا در 
رقم زدن رفتار آينده خودتان پيش دستي كنيد، نه اينكه 
به اراده آني خود متكي باشيد. نويسنده رفتار بعدي خود 

باشيد. نه قرباني آن.
استراتژي دوم: تا مي توانيد نيروي اصطكاكي كه 

مانع شروع مي شود را كاهش دهيد
هميشه عذاب وجدان و احساس گناه اهمال كاري، از رنج 
شروع كارها بيشتر است. اليزر يودكوفسكي مي گويد: اگر 
لحظات زندگي را با هم مقايسه كنيم، لحظه اي كه در حال 
انجام كاري طاقت فرسا هستيم، كمتر از لحظه اي كه آن 
را به تعويق مي اندازيم رنج آور اس��ت. پس چرا همچنان 
اهمال كاري مي كنيم؟ به خاطر اينكه قس��مت س��خت 

ماجرا، حين انجام كار نيس��ت، ش��روع كردن آن است. 
نيروي اصطكاكي كه مانع انجام يك كار اس��ت، تماماً در 
قسمت شروع ماجرا جمع شده است. غالباً وقتي كه كاري 
را شروع كردي، انجامش برايت خيلي راحت تر مي شود. 
براي همين، وقتي مي خواهي عادت رفتاري جديدي را 
براي خودت ايجاد كني، بيشتر از اينكه نگران اين باشي 
كه آيا موفق مي شوي يا نه، بايد تمركزت بر اين باشد كه 
عادتِ شروع كردن به كار را براي خودت ملكه كني. بايد 
دايماً اندازه عادت هايت را كوچك و كوچك تر كني تا شروع 
كردنشان سخت نباشد. تمام هم و غم خودت را بگذار تا يك 
رسم تازه را بسازي و تا جاي ممكن آن را ساده كن تا بتواني 
شروعش كني. تا وقتي در شروع كردن كارها متخصص 

نشده اي، هرگز نگران نتيجه آنها نباش.
استراتژي سوم: مقاصد اجرايي را به كار ببند

مقصد اجرايي داشتن يعني تصميم  براي به اجرا درآوردن 
رفتاري مش��خص در بازه زماني مشخصي در آينده. مثلًا 
مي گويي: من در فلان تاريخ در فلان ساعت و در فلان مكان 
مشخص، حداقل نيم ساعت ورزش مي كنم. صدها پژوهش 
و مقاله وجود دارد كه نشان مي دهد مقاصد اجرايي چگونه در 
همه شاخه ها به كار مي آيند. از عادت به ورزش كردن گرفته 
تا واكسن س��رماخوردگي. در پژوهش مربوط به واكسن 
سرماخوردگي، محققان، گروهي متشكل از ۳۲۷۲ نفر از 
كاركنان يك شركت در ميدوسترن را مورد مطالعه قرار دادند 
و دريافتند كارمنداني كه تاريخ و زمان خاصي را براي رسيدن 
به اين مقصود تعيين كرده بودند، به احتمال بسيار بيشتري 
موفق به پيگيري و انجام آن در هفته هاي بعد شدند. به نظر 
ساده مي رس��د كارهايي كه براي آنها در آينده زمان بندي 
مشخصي ايجاد شده، مي توانند محقق شوند. اما آنچه من 
پيش تر به آن اشاره كردم اين بود كه مقاصد اجرايي جزئي، 

براي محقق شدن، دو يا سه برابر شانس بيشتري دارند.

نبردباآكراسيا
مغز ما پاداش هاي نقد و كوتاه مدت را هميش��ه نسبت به 
پاداش هاي بلندمدت ترجيح مي ده��د. اين صرفاً پيامد 
شيوه عملكرد مغز ماس��ت. با پذيرفتن اين تمايل ذاتي، 
ناچاريم دايماً استراتژي هاي مضحكي به كار بنديم تا بتوانيم 
كارهايم��ان را انجام دهيم. درس��ت همانطور كه ويكتور 
هوگو تمام لباس هاي��ش را در صندوقي مهر و موم كرد تا 
بتواند كتابش را بنويسد. اما به نظر من مي ارزد. اگر هدفتان 
برايتان مهم است، مي ارزد كه وقت بگذاريد و از اين قبيل 
بهانه هاي الزام آور را بسازيد. ارسطو در برابر آكراسيا، انكراسيا 
را به كار مي برد. آكراسيا به معناي گرايش ماست به اينكه 
قرباني اهمال كاري بشويم و انكراسيا به معني تسلط بر نفس 
است. طراحي اعمال آينده، كاستن از نيروي اصطكاك مانع 
از شروع، و به كارگيري مقاصد اجرايي، گام هايي ساده اند تا 
بتوانيم به جاي زندگي اي كه اسير چنگال آكراسيا است، 

زندگي اي در بستر انكراسيا را تجربه كنيم.

نس��ل Z )دهه هفتادي ها و هش��تادي ها( از شبكه هاي 
اجتماعي ب��راي ثبت يك لحظه اس��تفاده مي كند – نه 
براي بايگاني كردن زندگيش��ان- و در اين عصرِ نظارت 
]توسط افراد، شبكه ها، سازمان ها و دولت ها[، شايد آنها 
در متن اين وقايع قرار دارند. الي مور، دانش آموز ۱۷ ساله 
دبيرستاني در لندن، هر ماه يك بار، همه عكس هايش را 
در اينستاگرام حذف مي كند. جالب است كه او حتي يك 
يادآور روي تلفن خود براي انجام اين كار به صورت دوره اي 
تعيين مي كند. عكس هاي او نه توهين آميز هستند و نه 
غيرقانوني. م��ور مي گويد: عكس هاي من »معمولا فقط 
عكس هايي از خودم هستند كه يك ماسك به صورتم زده ام 
و يا با برخي دوستان بيرون رفته ام«، چيزهايي كه احتمالا 
در اينستاگرام هر نوجواني ديده ايد. او اضافه مي كند كه در 
اينستاگرام، »هرگز پُست خلاف عرف نگذاشته است.« در 
واقع، اينستاگرام او مانند بسياري از دوستانش، خصوصي 
است و او تنها افرادي را كه در زندگي واقعي مي شناسد، به 
همراه تعداد كمي از افراد مشهور و مارك هاي معروف را 
دنبال )فالو( مي كند. بنابراين براي مور، اين پاك كردن هاي 
معمول عكس ها، يك حس كنترل بر »چگونه نشان دادن 
خود به جهان« مي دهد. ي��ا به گفته خودش، »من فقط 
مي خواهم مردم عكس هاي��ي را ببينند كه فكر مي كنم 
به بهترين ش��كل من را نش��ان مي دهند. اينكه من چه 
احساسي در مورد عكس هاي خودم دارم، گاهي در طول 
چن��د روز و گاهي در طول چند ماه تغيير مي كند. گاهي 
اوقات، عكسي را پست مي كنم، چون مي خواهم احساس 
خوبي داشته باشم و تعدادي از دنبال كننده هايم، آنها را 
لايك كنند )بپسندند( . در موارد ديگر، من يك عكس از 
خودم و يكي از دوستانم را براي نشان دادن به كساني كه 
در كلاس ما هستند، پست مي كنم، اما اين تصاوير مشخص 
نمي كنند كه من چه كسي هستم و چه احساسي دارم.« 
به عبارت ديگر، پست كردن عكس هايش به خاطر ذخيره 
كردن و نگه داشتن لحظات زندگي اش و مرور خاطرات در 
سال هاي آينده نيست؛ بلكه، آن عكس ها بيشتر به عنوان 
يك »عكس از يك لحظه« عمل مي كنند و تجربياتي را 
ضبط مي كنند كه او مي خواهد در زمان حال و شايد نه براي 

هميشه به دوستانش نشان دهد.
به م��ور مي گويم كه اين موضوع مرا گيج مي كند. هر چه 
باشد، من كسي هستم كه ازسال ۲۰۱۴ كه به اينستاگرام 
پيوس��ته ام، هنوز يك عكس را حذف نكرده ام. او پاس��خ 
مي دهد كه رفتار او بيش��تر حاصل تفكر نس��ل اوست و 
اينكه آنها بستري )پلتفرمي( مانند اينستاگرام را چگونه 
مي بينند. او مي گويد: »حق داري س��ردرگم شوي. تو از 
اينستاگرام به ش��كل متفاوتي از چيزي كه من استفاده 

مي كنم، استفاده مي كني. اگر بزرگ تر باشي، اينستاگرام 
را مانند يك آلبوم عكس مي بيني؛ اما براي من، اين بيشتر 
مهم است كه در لحظه فعلي زندگي ام چه احساسي دارم.«

سراغ پس��ر عموي ۱۸ س��اله ام رفتم تا بپرسم چرا پاك 
ك��ردن عكس ها در اينس��تاگرام در حال رايج تر ش��دن 
هستند. مشخص شد كه او و اكثريت دوستانش هم اين 
كار را انجام مي دهند. او مي گويد: »اگر دوس��ت داريد به 
عكس ه��اي قديمي خود نگاه كنيد، ش��ايد به اين دليل 
اس��ت كه مي خواهيد بعضي از خاط��رات قديمي تان را 
مرور كنيد«، و مانند مور، توضي��ح مي دهد كه »افرادي 
كه س��ن و سالشان بيشتر است، از اينكه از اينستاگرام به 
عنوان»آلبوم عكس« خود استفاده كنند، لذت مي برند.« 
اما از طرف ديگر، حساب اينستاگرام او، كاملا در مورد اين 
است كه او در لحظه حال چگونه است. به عنوان مثال، يكي 
از عكس هايش، او را در حالي نشان مي دهد كه به جايي دور 
خيره شده  است و ايرپاد در گوش گذاشته و كفش تميز 
نايك اير مكسس را پوشيده است. عكسي ديگر، او را پشت 
فرمان ماشيني مدل بالا نشان مي دهد، يك آيفون X به 
گوشش و با اين عنوان است: »صداي تماس گرفتن من را 
بشنويد«. هر كدام از عكس ها بيش از ٤٠٠ بار لايك خورده 
بودند )پسنديده شده بودند(، عددي كه بسيار بيشتر از 
بهترين پست من -احتمالا مهم ترين لحظه زندگي ام- 

است و آن، ديدن اولين نسخه هاي فيزيكي كتابم بود.
با وجود اين پس��ت هاي جالب و جذاب، پسر عموي من 
احتمالا به زودي آنها را ح��ذف خواهد كرد. او مي گويد: 
»اينكه در زمان حال، تعدادي لايك دريافت كني، حس 
خوب��ي دارد، اما بعد از مدتي، ديگر مهم نيس��ت. پس از 
گذش��ت مدتي، به تصاوير نگاه مي كن��م، و آنها )كمي( 
شرم آور به نظر مي رسند، انگار كه نمي خواهم به آنها نگاه 
كنم. پس فقط از شر آنها خلاص مي شوم. خوب است كه 
يك صفحه تميز و مرتب داشته باشيد. شما مي توانيد هر 
چيزي كه مي خواهيد را پست كنيد، بدون اينكه نگران 
اين باشيد كه عكس هاي ديگرتان چگونه به نظر برسند.«

آماندا نول، يك دختر ۱۶ ساله ساكن واشنگتن مي گويد: 
»حذف همه عكس ها مانند نوعي مداوا است، به شما اين 
فرصت را مي دهد كه دوباره شروع كنيد و شرايط را بهبود 

ببخشيد.«
در همي��ن ح��ال، ديوي��د جون��ز ۱۶ س��اله از برايتون 
انگلس��تان، هر هفته پست هاي اينس��تاگرام خود را به 
دلايل زيبايي ش��ناختي حذف مي كند و مي گويد: »من 
مي خواهم صفحه ام را تميز نگه دارم. وقتي اينس��تاگرام 
كس��ي را مي بيني كه صدها پست دارد و بايد آنها را مرور 
كني، حوصله ات سر مي رود. همچنين اين احساس به شما 

دست مي دهد كه ش��خصي كه همه اين تصاوير را آپلود 
كرده است، در واقع به اينكه افراد ديگر، صفحه اش را چگونه 
مي بينند، اهميت نمي دهد. زماني كه آن را تميز نگه داريد 
و تنها چند عكس واقعا خوب بگذاريد، بيشتر مردم آن را 

دوست دارند و در موردش نظر مي دهند.«
البته هيچ يك از اين ها كاملا جديد نيستند. در سال ۲۰۱۷ 
شركت جان براندون در مورد اينكه »يك سلبريتي هر يك 
از پست هاي خود را در اينستاگرام حذف مي كند« و از همه 
مهم تر »چرا شما هم بايد اين كار را انجام دهيد« نوشت. 
آن موقع، آن سلبريتي در شرف انتشار آلبوم جديدي بود، 
آلبومي كه پس از مدت ها انتظار منتشر شد و قرار بود يك 

تغيير براي او باشد.
براندون مي نويسد: »بسياري از افراد، اين تصميم حذف 
كردن پست هاي قديمي در اينستاگرام را به عنوان بخشي 
از تبليغات گسترده تر بازاريابي آلبوم در نظر گرفتند، چيزي 
كه به آن س��لبريتي اجازه مي داد خودش را فراتر از يك 
آلبوم شناس الهام بخش كشوري با تعدادي روابط معروف 
نشان دهد.« براندون مي نويسد: »شبكه هاي اجتماعي 
مانند يك جاي پاي ديجيتال هس��تند. شما مي توانيد 
سال ها آن را رديابي كنيد و سابقه هر پست را ثبت كنيد. 
اما اين كار هميش��ه مفيد و يا حتي عاقلانه نيست. براي 
برخي از ما، اين يعني ش��ركت ها مي توانند ما را در زماني 
كه در يك ش��ركت مختلف يا در دوره متفاوتي از زندگي 
بوده ايم ببينند. بسياري از ما فراموش مي كنيم كه در مورد 
آن فكر كنيم و اين آرشيو را براي هميشه نگه مي داريم. 

چرا اين طور است؟«
با اين حال، پاك كردن پست هاي اينستاگرام حتي قبل 
از قضيه اين سلبريتي هم وجود داشت. سه سال قبل تر، 
در س��ال ۲۰۱۴، ريچارد كوچي هرناندز، يكي از بهترين 
عكاسان معروف اينستاگرام، تصاوير ارزشمند سالانه كه 
يك مجموع��ه عكس و به نوعي گالري ديجيتال بودند را 
حذف كرد. استدلال او مربوط به چگونگي ارتباط اين كار 
با اهداف اينترنت بود. او به مجله تايم گفت كه شبكه هاي 
اجتماعي »واقعا به زمان، آنگونه كه من فكر مي كنم بايد 
احترام بگذارند، احترام نمي گذارند« و اينكه هنگامي كه هر 
چيز مي تواند بدون در نظر گرفتن كيفيت آن بايگاني شود، 

هنرمندان نمي توانند تدريجا پيشرفت كنند.
عين س��خنان او اين بود: »يك نوج��وان در فيس بوك يا 
توييتر مي خواهد حرف احمقانه اي بزند يا كار احمقانه اي 
انجام دهد. آيا او مي خواهد بعدا با اين چيزها به ياد آورده 
شود؟ احتمالا نه. به همين شكل، عكاسي من و كار من در 
اينستاگرام يك پيشرفت تدريجي براي من به عنوان يك 
عكاس است، در حالي كه اگر در اينستاگرام من، يك كار 

ناكامل وجود داشته باشد ]و آن را پاك نكنم[، براي هميشه 
آنجا وجود خواهد داشت.«

با اين حال، اين هم بيشتر مانند نگراني يك فرد با سن و 
سال بيشتر )و نه شخصي جوان( به نظر مي رسد. چرا كه 
تعداد كمي از نوجوانان كه با آنان صحبت مي كنم، ترس 
از »طرد ش��دن« به خاطر اش��تباهات گذشته را مطرح 

مي كنند.
در اغلب موارد، آنها به خوبي از دام هاي شبكه هاي اجتماعي 
آگاهي دارند و به اندازه كافي آگاه هستند كه بدانند از ارسال 
چه  پيام هايي اجتناب كنند. نينا نايت ١٩ ساله از لندن به 
من مي گويد، »اين قضيه به اين معني نيست كه افرادي 
مي خواهند گذشته يشان را پنهان كنند. هر كسي كه در 
اينستاگرام يا شبكه هاي اجتماعي زياد وقت مي گذراند، 
مي داند كه چه چيزهايي را نبايد پست كند يا در معرض 

عموم نمايش دهد.«
براي نايت، اين يك تفاوت مشخص با نسل هاي قديمي تر 
است؛ آنهايي كه با ]نرم افزارهاي[ فريندستر و ماي سپيس 
قبل از ظهور فيس بوك رشد كردند و قطعا قبل از زماني 
كه اسنپ چت و اينستاگرام به وسيله اصلي تبديل شود كه 
افراد جوان از طريق آنها با يكديگر ارتباط برقرار كنند. او 
مي خندد و مي گويد: »از اينكه چيزهايي كه سال ها قبل 
پست كرده ام، براي هميشه در اينترنت باشند، متنفرم. من 
در چند سال گذشته خيلي تغيير كرده ام و قطعا چيزهايي 
هستند كه من در تامبلر پست كرده ام كه ديگر اعتقادي 
به آنها ندارم. م��ن از اينكه مردم بتوانند آن چيزها را پيدا 
كنند و مرا براساس آنها تعريف كنند متنفرم.« بنا به گفته 
آمليا تايت، خبرنگار ديجيتال فرهنگي سابق و نويسنده  
در حوزه فناوري مستقر در لندن در مجله نيو استيتسمن، 
اينكه چگونه نوجوانان در ش��بكه هاي اجتماعي پس��ت 
مي گذارند، نشان دهنده يك تغيير فرهنگي بزرگ تر در 
چيزي است كه پلتفرم ها )بسترها( قرار است انجام دهند. 
او توضيح مي دهد: »نس��ل زد، ديدگاه متفاوتي در مورد 
چگونگي استفاده از پلتفرم هاي شبكه هاي اجتماعي دارد. 

اين مساله، تا حدودي به خاطر چيزهايي مانند اسنپ چت 
و استوري هاي اينس��تاگرام است كه در آن يك عكس يا 
ويدئو را آپلود مي كنيد كه كمي بعد از آن حذف مي شود.

نسل هاي قديمي تر با پلتفرم هايي بزرگ شدند كه شما 
تمام آلبوم هاي عكس را از يك مهماني آپلود مي كرديد، 
كه احتمالا هنوز هم در فيس بوك وجود دارند. اما نوجوانان، 
امروزه عكس ها را به اين شكل نگاه نمي كنند. بلكه براي 
آنها، مهم تر ثبت فوري يك لحظه است، نه اينكه آن را به 

عنوان يك يادبود نگه دارند.«
تايت ادامه مي دهد: »يك احساس در بين نسل زد وجود 
دارد كه نسل هزاره )دهه شصتي ها( اين كار را بيش از حد 
انجام داده اند – مانند اينكه آنها آنقدر پست گذاشته اند كه 
فكر مي كنند م��ا واقعا براي چيزهايي كه آپلود مي كنيم 
ارزش قائ��ل نيس��تيم.« در عين حال، اين ب��ه اين معنا 
نيست كه در آينده، تصميمات و آپلودهاي انتخابي نسل 
زد براي حذف كردن عكس ها بر آنه��ا تاثير نمي گذارد. 
»موارد مرتبط با دوره ه��زاره در مرحله اي قرار دارند كه 
براي ما نوستالژي هستند و ما به وب سايت هاي قديمي و 
صفحات اجتماعي نگاه مي كنيم و برخي از خاطرات را مرور 
مي كنيم. اما براي افرادي كه در حال بزرگ شدن هستند، 
قضيه نوستالژي مطرح نيست. بنابراين اگر برخي از افراد 
نسل زد ناراحت باشند كه خاطراتي كه داشتند از بين برود 
يا اينكه آنها نخواهند توانست خاطراتشان را با عزيزانشان 

به اشتراك بگذارند، جاي تعجب نيست.«
با اين حال، وقتي اين موضوع را با مور در ميان گذاشتم، او 
گفت كه بعيد است. در حالي كه او در مورد آنچه منتشر 
مي كند، گزينشي عمل مي كند. او همچنين عكس هايي 
را كه دوست دارد براي خودش نگه مي دارد. »ما هنوز هم 
براي لحظات شادي ارزش قائليم. در حقيقت، من مي گويم 
كه ما بيشتر از نسل هاي مسن تر براي آنها ارزش قائليم، به 
همين دليل است كه ما نمي خواهيم هيچ فرد تصادفي و 

غريبه اي در مورد آنها اظهارنظر كند!«
منبع: باشگاه انديشه 
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خبرهايبياعتبار،ببينده
بيشتريدرتلگرامدارد

يك پژوهشگر علوم ارتباطات مي گويد: كانال هاي 
خبري كه در تلگرام فعاليت مي كنند و اعتبار منبع 
ضعيفي دارند، نسبت به كانال هاي معتبر، بيينده 
بيش��تري به خود جذب كرده اند. قادر باستاني، در 
رساله دكتري با عنوان »اعتبار منبع در رسانه هاي 
اجتماعي؛ مطالعه موردي كانال هاي خبري تلگرام«، 
نشان داد كانال هاي خبري فارسي زبان كه در پيام 
رسان تلگرام فعاليت مي كنند و اعتبار منبع ضعيفي 
دارند و اخبار جعلي و كم اعتبار منتش��ر مي كنند، 
نسبت به كانال هاي معتبر، بيينده بيشتري به خود 
جذب كرده اند.  باس��تاني در م��ورد اين پژوهش به 
ايرناپلاس مي گويد: موضوعي كه من به آن پرداخته ام 
اين است كه وضعيت اعتبار اخبار در كانال هاي خبري 
تلگرام چگونه است. چون تلگرام كاملا فضاي خبري 
كشور را احاطه كرده و برخي كانال هايي به وجود آمده 
بود كه بيش از ۳ ميليون عضو داشت. وي ادامه داد: 
اين در تاريخ رسانه اي كشور بي نظير است كه بدون 
مجوز از دولت، بدون اينكه اصحاب قدرت و ثروت در 
آن دخالتي داشته باشند، افراد مي توانستند رسانه اي 
را تاس��يس و چنين ش��رايطي را ايجاد كنند. »من 
يك سري از كانال ها را به عنوان نمونه مورد مطالعه 
قرار دادم. اينها واريانس بالايي با يكديگر داشتند و 
بررس��ي آنها نتيجه خوبي در اختيار من گذاشت.« 
وي در مورد جزييات اين پژوه��ش گفت: ۳ هزار و 
۱۶۰ پست خبري را به شكل علمي از ميان اخبار اين 
كانال ها انتخاب كردم و از جنبه هاي مختلف مورد 

بررسي قرار دادم.
 در بررس��ي به اين نكات رسيدم كه حجم اخبار ما 
به شدت در حال كاهش است و اسم آن را زوال متن و 
برجسته شدن تيتر گذاشته ام. يعني مردم ديگر متن 
اخبار را نمي خوانند بلكه آن را اصطلاحا »اس��كن« 
مي كنند و فقط تيتر ها را مي بينند. به گفته وي اين 
يك پديده جديد است چون وقتي اين اتقاق بيفتد، 
خبر ديگر خبر كاملي نيست و شما مجبوريد عناصر 
خبري را حذف كنيد تا به اندازه تيتر از آن استخراج 
شود. بنابراين عنصر چرا و چگونه به شدت كاهش 
يافته است و از همين رو خواننده امروزي نمي تواند 
دليل و چگونه يك خبر را بفهمند. او مي گويد: نكته 
جالب ديگر اينكه در بررسي تعداد ديده شدن اين ۳ 
هزار و ۱۶۰ پست خبري متوجه شدم هرچه اعتبار 
اخبار اين كانال ها كمتر است بيشتر ديده مي شود. 
وي با بيان اينكه كانال هايي كه از نظر اين متغير ها 
اعتبار كمتري دارند، بيشتر از بقيه عضو پيدا كرده اند 
تصريح كرد: البته مشخص است كه بسياري از افراد 
لزوما طرفدار و همس��و با يك كانال نيستند، بلكه 
مي خواهند ببينند چه خبر است. باستاني توضيح 
مي دهد: وقتي كانالي 5۰۰ هزار نفر مخاطب دارد اگر 
۳۰ درصد اعضا خبري را ببينند يعني اين خبر ديده 
شده است، حالا وقتي خبري از اين كانال ۶۰۰ هزار 
بار ديده شده يعني بازنشر هم شده و بيشتر ديده شده 
است. وي متذكر شد: نتيجه اي كه به آن دست يافته ام 
اين است كه اين پديده، ارتباط زيادي با خبر و علم 
ارتباطات ندارد و بيشتر يك پديده اجتماعي و مربوط 
به اين موضوع است كه ما سرمايه اجتماعي و اعتماد 
را در طول سال هاي اخير به طرق مختلف سوزانده ايم. 
اين فقدان و كمبود سرمايه اجتماعي باعث شده كه 
مخاطبين و مردم ما علاقه داشته باشند كه بيشتر 

اخبار منفي و بي اعتبار را دنبال كنند. 
او بي��ان كرد: طبق يافته هاي تحقي��ق، اثرگذاري 
خارج از قاعده س��لبريتي  ها و ابركاربران بر فضاي 
خبري، بطور مشخص و ملموس در تحليل محتوا 
ديده شد. تغييري كه در ارزش  هاي خبري به وجود 
آمده و ارزش شهرت را بالاكشيده و در عنصر »كه«، 
وجود درصد بالايي افراد معروف هنرمند و ورزشكار، 
نشان دهنده تحولي است كه در رسانه هاي جديد 
به وقوع پيوسته و سمت و سوي اخبار را تغيير داده 
است. تحليل  محتوا نشان داد، بخش اعظم اخبار به 
سمت فشردگي پيش رفته كه اين امر، زوال متن و 
اهميت تيتر را هويدا مي سازد. او با بيان اينكه طبق 
يافته  هاي تحليل محتوا، بيش��ترين حجم اخبار 
كانال هاي تلگرامي را خبر هاي ورزشي، فرهنگي 
و سرگرمي تش��كيل مي دهد، خاطرنشان كرد: از 
جمله يافته  هاي مهم پژوهش اين است كه ۳۶.۲ 
درصد اخبار، فاقد منبع هستند، . ۳۰.۳ درصد اخبار 
بررسي شده، لحن انتقادي دارد. فقط ۱9.9 درصد 
اخبار، بار معنايي مثبت دارد؛ ۳5.5 درصد منفي و 
۴۴.۷ درصد خنثي است. در ۲۰.۸ درصد اخبار، از 
استراتژي بزرگ نمايي استفاده شده، ۲۳.۷ درصد 
اخبار، سياه  نمايي دارد و در كل ۲۶.5 درصد اخبار، 
ساختار ايدئولوژيك داشته و صرفاً 5۰ درصد اخبار، 
ساختار حرفه  اي دارند. او با بيان اينكه تغيير »عصر 
اطلاع��ات« به »عصر اعتبار«، تغييري اس��ت كه 
انسان بايد در برابر اخبار دروغين، اطلاعات غلط و 
روش هاي مختلف نشر اكاذيب، توانمند شود، تصريح 
كرد: شهروندي كه در عصر ديجيتال به رشد و بلوغ 
رسيده است، نبايد صرفاً در جست وجوي »صحت« 
اخبار باشد، بلكه بايد بتواند با پيگيري منابع اخبار و 
اطلاعات، اعتبارشان را ارزيابي كند. همچنين بتواند 

اهداف پخش كنندگان اطلاعات را ارزيابي كند.
او افزود: طبق يافته هاي اين پژوهش، برخي رسانه هاي 
نامعتبر، با وجود آمار بالاي انتش��ار اخبار ناصحيح، 
داراي دنبال  كننده و مخاطبان زياد و نرخ بازنش��ر 
بالايي هستند. براي انتشار يك محتواي ساختگي، 
نياز به آماده بودن فضاي اجتماعي در جامعه، براي 
دريافت اينگونه اخبار وجود دارد. سياست رسانه  اي در 
كشور، به ويژه نحوه فعاليت خبري سازمان صداوسيما 
و محدوديت هاي رسانه هاي بزرگ و رسمي، به نحوي 
است كه مردم براي شنيدن اخبار ساختگي، آمادگي 
خوبي دارند؛ اين مشكل با توسعه رسانه هاي موبايلي 
دو چندان شده است. متوليان امر لازم است، جوانب 
جامعه  شناختي، روان شناختي و ارتباطي اين معضل 
را به درستي كاوش و برنامه  ريزي كنند. هرگونه تعلل و 
سهل انگاري در اين امر، آسيب  هاي جدي به فرهنگ 
عمومي، رسانه ها و البته عامه مردم وارد خواهد كرد.



ديدگاه 9 بانكوبيمه

»تعادل« از برگزاري میزگرد رمز دوم یک بارمصرف؛ چالش ها و فرصت ها گزارش مي دهد

دغدغه دادستاني و پلیس فتا در ارقام زیر 500 هزار تومان با رمز پویا رفع نمي شود
35 درصد جرايم سايبري سرقت اطلاعات كارت بانكي است 

گروه بانك و بيمه|
بانک مرکزی باهدف افزایش امنیت تراکنش های بدون 
حضور کارت با همکاری شرکت کاشف نسبت به انتشار 
س��ند الزامات رمزهای پویا و ابلاغ بخشنامه پیاده سازی 
رمز دوم یک بارمصرف و ارائه آن توسط شبکه بانکی اقدام 
کرد؛ بر همین اس��اس تمامی بانک ها و مؤسسات مالی و 
اعتباری کشور باید زیرساخت ارائه رمز دوم یک بارمصرف 
به مشتریان را ارائه کنند، اما تهیه زیرساخت رمز پویا، نحوه 
مواجهه بانک ها و ش��رکت های پرداخت به همراه تجربه 
کاربری و استفاده مشتریان از آن چالش ها و فرصت هایی 

را ایجاد کرده است.
 به گزارش »تعادل«، هر چند قرار بود این طرح از ابتدای 
خردادماه اجرایی شود اما بانک مرکزی در روزهای گذشته 
اعلام کرد رمز دوم یک بار مصرف فعلا اجباری نیس��ت و 
بانک هایی که زیرس��اخت لازم را ندارند می توانند از رمز 
ایستا استفاده کنند در همین حال بانک مرکزی همچنین 
اعلام کرده است بانک هایی که زیرساخت آنها آماده است 

می توانند این برنامه را اجرایی کنند.
با توجه به اهمی��ت این موضوع و س��ردرگمی هایی که 
مشتریان نظام بانکی برای رمز پویا داشته اند، میزگردی 
با عنوان رم��ز دوم یک بارمصرف؛ چالش ها و فرصت ها  و 
با حضور علیرضا اطهری فر مدیر طرح و برنامه ش��رکت 
کاش��ف، محمدمهدی صادق از شرکت س��داد، مهدی 
شهیدی و مهرداد حداد و محمد گرکانی نژاد برگزار شد 
تا زوایای مختلف پیاده س��ازی و عملیاتی سازی رمز دوم 
یک بارمصرف در نظام بانکی مورد بحث و بررسی قرار گیرد 
علیرضا اطهری فر،گفت : از اواسط شهریورماه سال ۹۷، 
کاشف با مشارکت بانک مرکزی درزمینه روند رو به رشد 
جرائم و سرقت ها بررسی و پیمایشی انجام داد؛ گزارش ها 
حاکی از سرقت اطلاعات کارت های بانکی در کشور بود 
که از ابتدای س��ال ۹۷ شروع ش��ده و در اواسط سال ۹۷ 
مشکلات به نقطه بحرانی رسیده بود. این مهم نظام بانکی و 
پرداخت تحت فشار دستگاه قضایی و پلیس به دلیل حجم 
پرونده های شکایتی در حوزه کلاه برداری مالی از طریق 
تراکنش های بدون حضور کارت قرار داده بود؛ همچنین 
فشار به نظام بانکی برای حضور فین تک ها و کسب وکارهای 
جدید و به منظور جلوگیری از کلاهبرداری و رعایت حقوق 
مشتریان نظام بانکی منجر به این شد که بانک مرکزی به 
دنبال راهکاری برای افزایش امنیت و رفع دغدغه ها باشد 
که در همین راستا پویاسازی رمزهای بانکی با همکاری 

کاشف پیگیری شد.
معاونت فناوری های نوین بان��ک مرکزی گفت: با توجه 
به استانداردهای بین المللی س��ند پیش نویس الزامات 
رمزهای پویا را تدوین و با اشتراک گذاری و دریافت نظارت 
بانک ها، شرکت های پرداخت و دستگاه  قضایی و پلیس 
نسبت به تهیه نسخه نهایی و انتشار سند الزامات رمزهای 
پوی��ا در تراکنش های مبتن��ی بر کارت اق��دام کرد و در 
ابلاغیه ای به بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری فرصت 
داده شد تا زیرساخت رمز دوم یک بارمصرف را ایجاد کنند.

وي اف��زود: در ح��ال حاضر رمزهایی که ش��هروندان در 
پرداخت باکارت استفاده می کنند، رمزهای ایستا )ثابت( 
اس��ت؛ رمزهای ایستا آسیب پذیر هس��تند و در صورت 
سرقت یا اشتراک گذاری توسط دارنده کارت، زمینه لازم 
برای دسترسی و برداشت غیرمجاز از حساب بانکی فراهم 
می ش��ود و درعین حال رمزهای ایستا نسبت به حملات 
فیشینگ آس��یب پذیر هستند که بر همین اساس بانک 
مرکزی پویاسازی رمز دوم به معنای تولید یک بارمصرف با 
طول عمرمحدود برای هر تراکنش را در دستور کار قرارداد 

که می تواند به رفع آسیب پذیری های فعلی کمک کند.
محمدمهدی صادق، نیز گفت:  موضوع رمز یک بارمصرف 

در ح��وزه عملیاتی ارتباط خاصی با ش��رکت های حوزه 
پرداخت الکترونیک ندارد، اما شرکت های پرداخت تحت 
تأثیر تجربه کاربری مش��تریان در اس��تفاده از خدمات 
پرداخت اینترنتی و موبایلی با کاهش مواجه خواهد شد 
زیرا با این شیوه تجربه ایجاد و درنهایت ممکن است منجر 
به از دس��ت رفتن مشتریان و تراکنش برای شرکت های 
PSP ش��ود. علی رغم روش های رای��ج در دنیا مدل ارائه 
رمز دوم به ص��ورت یک بارمصرف برای هر تراکنش با هر 
مبلغ که در ابتدای این طرح مطرح بود، متداول نیس��ت 
البته چندی بعد بانک مرکزی ب��ا اعلام بندهایی جدید 
در این سند تجدیدنظر کرد و برای مبالغ سقف قائل شد. 
البته از دیدگاه یک شرکت پرداخت الکترونیک که درگیر 
موضوعات کلاه برداری است این مهم که با بهره گیری از 
رمز یک بارمصرف پویا امکان فعالیت های کلاهبردارانه 
کاهش می یابد، امنیت و کاهش ریسک فعالیت ها بسیار 
مهم است. اما همچنان مسئله کاهش تراکنش به دلیل 
ایجاد تجربه نامناسب در میان کاربران آسیب بیشتری به 
شرکت های پرداخت وارد می کند که رگولاتور باید به این 

موضوع توجه جدی داشته باشد.

   دغدغ�ه دادس�تانی و پلی�س فت�ا در مبال�غ
 زير 500 هزار تومان 

مهدی شهیدی، كارشناس پرداخت نیز گفت: در ابتدای 
طرح رمز دوم یک بارمصرف باوجود تبصره بانک مرکزی 
برای تراکنش های کمتر از ۵۰۰ هزار تومان انتظار می رود 
تغییرات خاصی در کار شرکت های پرداخت ایجاد نشود و 
امیدواریم تا چالش جدی در حوزه مشتریان نداشته باشیم 
چراکه بخش نامه درزمینه فعالیت  شرکت های پرداخت 
الکترونیک تأثیرگذار اس��ت. نظام بانکی با شرایط فعلی 
آماده اجرای رمز یک بارمصرف نیست؛ با عدم اجرای رمز 
یک بارمصرف برای تراکنش های کمتر از ۵۰۰ هزار تومان 
دغدغه دادس��تانی و پلیس فتا کاهش پیدا نخواهد کرد 
چراکه روزانه با سقف ۵۰۰ هزار تومان کلاه برداری انجام 
می شود. تغییرات در حوزه رمز دوم و پویاسازی این رمز 
برای شرکت های PSP درگیری خاصی ندارد و در حوزه 
درآمدی نیز تأثیر خاصی نخواهد داشت. اما توجه به این 
مهم ضروری اس��ت که باید الزامات رمز پویا در عملیات 
انتقال وجه و خرید ب��ا رمز دوم به گونه ای پیاده س��ازی 
شود که مشتری اگر تراکنش بالای ۵۰۰ هزار تومان را با 
رمز دوم یک بارمصرف انجام داد بعدازآن هم بتواند دیگر 
تراکنش های زیر ۵۰۰ هزار تومان را با رمز ایستا انجام دهد 
که این موضوع در حال حاضر اجرای این طرح عملیاتی 
نشده اس��ت.  همچنین مهرداد حداد، كارشناس حوزه 
امنیت پرداخت گفت: راهکاری که هم اکنون در اختیار 
بسیاری از بانک ها است، ارائه رمز یک بارمصرف از طریق 
اپلیکیشن های موبایلی به شمار می رود که دو مشکل را 
به دنبال دارد؛ اول این که مش��تری باید برای استفاده از 
رمز دوم پویا تلفن همراه هوشمند داشته باشد و از طرفی 
دیگر با توجه به امکان محدودیت خدمات از سوی اپل و 
گوگل برای گوشی های هوشمند فعال در ایران و احتمال 
مسدودسازی، ارائه رمز یک بارمصرف تنها از طریق اپ های 
موبایلی از ریس��ک بالایی برخوردار است. البته در حال 
حاضر بعد از  اعلام بانک مرکزی در ارائه رمز یک بارمصرف 
علاوه بر عرضه رمز پویا از طریق اپلیکیشن های موبایلی، 
ایجاد بستر ussd و پیامک را برای دارندگان موبایل های 
غیرهوشمند در دستور کار قراردادیم. البته در دنیا به جای 
بهره گیری از رمز یک بارمصرف در تمام تراکنش ها بیشتر 
به دنبال راهکارهایی برای احراز هویت قوی از مشتریان 
هستند. وي افزود: در بررس��ی هایی که در بخش مبالغ 
تراکنش ها صورت گرفت؛ مش��خص ش��د که حدود ۷ 

درصد تراکنش ها بالات��ر از ۵۰۰ هزار تومان و ۹۳ درصد 
تراکنش ها را مبالغ پایین ت��ر از ۵۰۰ هزار تومان به خود 
اختصاص داد؛ بر همین اساس انتظار می رود در شرایط 
فعلی مراجعه مشتریان به ش��عب بانک زیاد نباشد اما با 
توجه به این که ۵۰ درصد مشتریانی که از رمز دوم استفاده 
می کنند، مشتریان اینترنت بانک و موبایل بانک هستند 
چراکه لزومی به حضور در ش��عب برای فعال سازی رمز 
دوم یک بارمصرف ندارند، حجم مراجعات حضوری برای 
فعال سازی رمز دوم و سامانه های اینترنت بانک و موبایل 

بانک کمتر خواهد بود.
وي ادامه داد: یکی از مهم ترین مسائل و چالش هایی که 
هم اکنون وجود دارد این است که اگر مشتری نسبت به 
فعال س��ازی رمز دوم یک بارمصرف اقدام کند، خدمات 
صرفاً به صورت پویا به وی ارائه می شود و دیگر به صورت 
ایستا نمی تواند باش��د. ازاین رو اگر مشتری قصد خرید 
شارژ داشته باشد؛ قابلیت تشخیص تراکنش ها تا سقف 
۵۰۰ هزار تومان برای انجام عملیات با رمز ایستا و بالاتر 
از این مبلغ با رمز پویا در حال حاضر فراهم نیست و برای 
تحقق این مهم باید فرآیندهایی در کربنکینگ  بانک ها 
پیاده سازی شوند، اما موضوع تجربه کاربری این غربالگری 
را برای بانک ها سخت کرده است. گرکانی نژاد نیز اظهار 
داشت: کشمکش میان تقلب و مبارزه با تقلب یک اصل 
همیشه پابرجا اس��ت اما مرز میان تجربه کاربری آسان 
و امنی��ت از مهم ترین مس��ائل در نظام بانکی به ش��مار 
می رود که باید به آن توجه ویژه داش��ت چراکه رمز دوم 
یک بارمصرف تا به امروز وجود نداشته و قرار است کاربران 
را به سمت امنیت سوق دهد تا از رمز دوم ایستا استفاده 
نکنند که البته عملیات بانکی را سخت خواهد کرد ولی 
مأموریت بانک مرکزی و کاشف در حوزه تجربه کاربری و 

امینت چه بوده است؟

   35 درصد جرايم سايبري سرقت اطلاعات 
كارت بانكي است 

از سوي دیگر، علیرضا اطهری فر، گفت: بر اساس آمار جرائم 
و کلاه برداری های مالی که در اختیار کاشف و بانک مرکزی 

قرارگرفته باید گف��ت که ۳۵ درصد از جرائم س��ایبری 
مختص به سرقت اطلاعات اصلی کارت بانکی است و آمار 
مراجع قضایی حاکی از آن است که رمز پویا می تواند تا ۵ 

درصد کلاه برداری ها را کاهش دهد.
بالانس میان امنیت و تجربه کاربری مسئله مهمی است 
که رگولاتور در تمامی الزامات ابلاغی بر آن تأکید دارد و 
بر همین اساس در بحث قانون گذاری تلاش می کند تا با 
بررسی نظرات تمام فعالان مختلف صنعت و با مشارکت 
آن ها الزامات قانونی را تدوین کند. بانک مرکزی در همین 
راستا در خصوص رمز دوم یک بارمصرف نیز جلساتی را با 
بانک ها و شرکت  های پرداخت برگزار کرد و چندین دوره 
زمانی را برای پیاده س��ازی زیرساخت ها در نظر گرفت تا 

مشکل و اختلالی ایجاد نشود.
یک نکته بسیار مهم که ش��هروندان در خصوص امنیت 
کارت بانکی باید بدانند، این است که کلاه برداری باکارت 
صرفاً محدود به برداشت غیرمجاز و خالی کردن حساب 
بانکی نمی شود. بس��یاری از پرونده ها در مراجع قضایی 
مختص به جرائمی می شود که کلاه برداران با دسترسی 
به اطلاعات کارت بانکی و حس��اب ش��هروندان به دلیل 
سهل انگاری آن ها، اقدام به پول شویی با حساب این افراد 
کرده اند و درنهایت مشتری سیستم بانکی بدون اطلاع از 
این که اتفاقی رخ داده باید در دادگاه حاضر و ادله ای ارائه 
دهد که در این جرم نقش��ی نداش��ته است. حجم بالای 
پرونده ها در این بخش منجر به تصمیم بانک مرکزی در 
خصوص بهره گیری شبکه بانکی از زیرساخت رمز پویا شد.

محمدمهدی صادق، نیز اف��زود: درزمینه تراکنش های 
تحت تأثیر یعن��ی تراکنش های بدون حض��ور کارت با 
مبلغ بالاتر از ۵۰۰ هزار تومان در ش��رکت های پرداخت 
الکترونیک باید انتظار داش��ت که اگر عملیات کارت به 
کارت در نظر گرفته نشود، بالغ بر ۵ درصد تراکنش ها متأثر 
از الزامات بانک مرکزی اس��ت اما در صورت ایجاد سقف 
روزانه برای تراکنش های با مبلغ کمتر از ۵۰۰ هزار تومان با 
رمز دوم ایستا این مقدار تا ۳۰ درصد افزایش پیدا می کند.

در ش��رایط فعلی بانک مرکزی روندی را در دس��تور کار 
قرار داده تا ۵ درصد از تراکنش های شرکت های پرداخت 

الکترونیک درگیر رم��ز دوم یک بارمصرف ش��وند اما با 
توجه به این که بانک مرکزی در دو بند جدید بخش��نامه 
رم��ز یک بارمصرف تأکید ک��رده که بانک ه��ا باید برای 
تراکنش های کمتر از ۵۰۰ هزار تومان قبول مسئولیت 
در جبران خس��ارت داش��ته باش��ند و نحوه پیاده سازی 
برای دس��تگاه  های عمومی به صورت خاص انجام شود 
که در ش��رایط فعلی در زیرس��اخت ها بانک ها عملیاتی 
نشده اس��ت این امر منجر می ش��ود میزان درآمدهای 
تحت تأثیر شرکت های پرداخت الکترونیک از ۵ درصد 
به ۷۵ درصد افزایش پیدا کند. من مجدد تأکیددارم که 
مردم برای امینت حاضرند صبر کنند اما حاضر به سخت 
شدن کار نیستند. مهرداد حداد، نیز ادامه داد: هنگامی که 
بخشنامه ای در خصوص تراکنش های کمتر از ۵۰۰ هزار 
تومان از س��وی بانک مرکزی ابلاغ می شود که تنها برای 
پیاده سازی آن ۹ روز زمان وجود دارد، دیگر نمی توان انتظار 
انتخاب بهترین راهکار را داشت زیرا هرگونه پیاده سازی 
نیاز به آزمایش های متعدد و سپس عملیاتی سازی دارد. 
افزایش امنیت تراکنش ها مسیر خوبی به شمار می رود اما 
مسئله فرهنگ سازی از طریق مراجعی مثل بانک مرکزی، 
بانک ها و پلیس فتا موضوع مهمی اس��ت ک��ه باید آن را 

به صورت همگرا اجرایی و موردتوجه قرارداد.
مهدی شهیدی، نیز گفت: در حوزه کیف پول احراز هویت 
با کد ملی و ش��ماره موبایل انجام می شود که در شرایط 
فعلی با محدودیت هایی روبرو است و صرفاً تنها ۱۰ بانک 
بعد از گذشت یک سال و چند ماه در جواب تراکنش های 
پرداخت شماره کد ملی و شماره شبا صاحب کارت را به 
ش��رکت پرداخت الکترونیک به منظور احراز هویت در 
کیف پول ارس��ال می کنند؛ درواقع بسیاری از بانک ها از 
این زیرساخت بی بهره هستند. محمدمهدی صادق، نیز 
افزود: به عقیده من تا زمانی که ش��رکت های پرداخت از 
بازار پرداخت خرد در تراکنش های آنلاین کارمزد کسب 
کنند و این نوع از تراکنش ها برای مشتریان رایگان است، 
پرداخت خرد با کیف پول و بهره گی��ری از این ابزار برای 
مشتری جذابیت ندارد و به منظور رایج شدن استفاده از 

کیف پول باید نظام کارمزد اصلاح شود.

ناترازي بودجه، ارز و نفت
حسين سلطان آبادي| كارشناس بانكي|

درآمدهاي مالیاتي در حالي در قانون بودجه ۹۸ معادل ۱۴.۵ 
درصد نسبت به لایحه بودجه این سال و ۱۰.۵ درصد نسبت 
به قانون بودجه ۹۷ افزایش یافت��ه كه ركود موجود اجازه 

تحقق درآمد مالیاتي پیش بیني شده را نمي دهد.
پس از تقدیم لایحه بودجه سالانه از طرف دولت به مجلس، 
عمدتاً بحث هاي فراوان كارشناسي در مي گیرد و تا حدودي 
زیر و بم این لایحه چه از طرف رسانه ها و چه از طرف مراكز 
پژوهشي مورد بررس��ي قرار مي گیرد. اما معمولًا تصویب 
قانون بودجه در مجلس با سكوت رسانه اي و پژوهشي همراه 
است. این در حالي است كه آنچه در عمل در دستور كار قرار 
مي گیرد قانون بودجه است و نه لایحه بودجه- قانوني كه 
در مواردي تفاوت هاي اساسي با لایحه دارد. دولت لایحه 
بودجه سال ۱۳۹۸ را در دو سقف تنظیم كرده بود، به نحوي 
كه مناب��ع و مصارف عمومي بودجه در س��قف اول حدود 
۴۰۸ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده بود و در صورت 
تحقق بیشتر برخي از منابع از قبیل درآمدهاي نفتي، امكان 
افزایش ۴۰ هزار میلیارد توماني بودجه عمومي در سقف دوم 
وجود داشت. پس از افت شدید قیمت نفت در سال ۱۳۹۳، 
قانون بودجه سال ۱۳۹۴ نیز براي مقابله با این اثر كاهش 
درآمدهاي نفتي به صورت دو سقفي تنظیم شده بود. آنچه 
در عمل در سال ۱۳۹۴ رخ داد، عدم تحقق منابع متناسب با 
سقف دوم و تحقق مصارف متناسب با سقف دوم بود. به این 
ترتیب جدا از ایراد بنیادین شیوه بودجه ریزي دو سقفي كه 
برنامه مالي سالانه دولت را نامطمئن و غیرشفاف مي كند، 
این سبك بودجه ریزي به تشدید كسري بودجه نیز دامن 
مي زند. در عین حال، درآمد نفتي پیش بیني شده در سقف 
اول لایحه بودجه س��ال ۱۳۹۸، به گواه مراكز پژوهشي از 
جمله مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي به خودي 
خود داراي بیش برآورد بوده و تحق��ق ۱۴۳ هزار میلیارد 
تومان درآمد نفتي با فرض تخصیص ۱۴ میلیارد دلار ارز 

به واردات كالاهاي اساس��ي با نرخ ۴ هزار و ۲۰۰ تومان به 
ازاي هر دلار، دور از دسترس است. به هر تقدیر مجلس در 
فرآیند تصویب قانون بودجه فقط یك سقف در نظر گرفت 
تا از تكرار اشتباه سال ۱۳۹۴ جلوگیري كند. اما سقف قانون 
مصوب مجلس براي منابع و مصارف عمومي بودجه معادل 
۴۴۹ هزار میلیارد تومان و حتي اندكي بیش از سقف دوم 
لایحه پیشنهادي دولت است، بدون اینكه منابع قابل تحقق 
مطمئني به این لایحه اضافه شده باشد. درآمدهاي نفتي در 
قانون بودجه حدود ۱۵۹ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده كه ۷.۱ درصد بیش از رقم پیش بیني شده در لایحه 
است. نكته اینجا است كه مجلس برآوردهاي ضمني دولت 
از قیمت نفت، میزان صادرات نفت و گاز و نرخ تسعیر را تغییر 
نداده تا درآمد دولت از محل صادرات نفت و گاز همان ۱۴۳ 
هزار میلیارد تومان باشد. آنچه به این رقم اضافه شده، ۹.۷ 
هزار میلیارد تومان تحویل نفت خام به طلبكاران دولت و 
۸۴۰ میلیارد تومان عرضه حامل هاي انرژي در بازارچه هاي 
مرزي به قیمت كشورهاي همجوار است. مجلس در قانون 
بودجه به دولت اجازه داده است كه تا سقف ۴۰ هزار میلیارد 
تومان از بدهي هاي خود را از طریق تحویل نفت خام تهاتر 
كند. مبناي محاسبه قیمت نفت در این فرآیند قیمت كشف 
شده در بورس انرژي یا قیمت منطقه اي نفت خواهد بود. 
براي كشف قیمت در بورس انرژي نیز مجلس دولت را مكلف 
كرده است تا حداقل ماهانه ۲ میلیون بشكه نفت سبك، 
۲ میلیون بشكه نفت سنگین و ۲ میلیون بشكه میعانات 
گازي را در بورس انرژي عرضه كند. البته عرضه هاي قبلي 
نفت در بورس انرژي مشتري چنداني نداشته و تا حد زیادي 
بدون خریدار باقي مانده است. در واقع به دلیل تحریم هاي 
امریكا، فعالان بخش انرژي توان تجارت نفت با قیمت هاي 
عرضه ش��ده در بورس انرژي را نداش��ته اند، چه رس��د به 
طلبكاران دولت كه نه تخصصي در فروش نفت دارند و نه 
تجهیزات و امكانات صادرات آن را در اختیار دارند به بیان 

دیگر، براي آنچه كه دولت توان فروش آن را ندارد، واگذاري 
به منظور تسویه بدهي در نظر گرفته شده است. البته این 
تنها مورد تسویه بدهي دولت از محل درآمدهاي غیرقابل 
تحقق در قانون بودجه سال ۱۳۹۸ نیست. به عنوان نمونه، 
واگذاري طرح ه��ا و زیرطرح هاي عمراني جهت رد بدهي 
دولت به سازمان تأمین اجتماعي، صندوق هاي بازنشستگي 
لشكري و كشوري و صندوق بازنشستگي فولاد، یكي دیگر 
از این موارد افزوده شده به قانون بودجه سال ۱۳۹۸ است، 
در حالي كه دولت در سال هاي اخیر عملًا موفق به فروش 
این طرح هاي عمراني نشده است. البته درآمد نفتي دولت 
از محل نرخ تس��عیر درآمدهاي ارزي امكان افزایش دارد. 
مجلس در قانون بودجه این اختیار را به دولت داده است كه 
یا ۱۴ میلیارد دلار ارز با نرخ ترجیحي براي واردات كالاهاي 
اساسي اختصاص دهد یا این كار را با نرخ سامانه نیما به انجام 
رسانده و مابه التفاوت نرخ سامانه نیما و نرخ ارز ترجیحي را 
صرف حمایت از معیشت مردم یا حمایت از تولید كالاهاي 
اساسي كند. نرخ ترجیحي نیز در قانون مشخص نشده و 
دولت هر نرخ پایین تر از سامانه نیما را مي تواند در نظر گیرد.

با فرض صادرات ۸۰۰ هزار بشكه نفت در روز با قیمت هر 
بشكه ۵۴ دلار )با لحاظ ارایه تخفیف براي فروش نفت در 
ش��رایط تحریمي( و نرخ ۱۰ هزار تومان به ازاي هر دلار در 
سامانه نیما، درآمد نفتي دولت پس از اضافه شدن صادرات 
گاز و فروش میعانات به پتروشیمي هاي داخلي و همچنین 
كسر سهم صندوق توسعه ملي ۱۴۸ هزار میلیارد تومان 

خواهد شد كه نزدیك به پیش بیني قانون بودجه است.
حذف ارز ترجیحي اثر چنداني بر سطح عمومي قیمت ها 
نخواهد داش��ت، چرا كه به جز بخ��ش دارو و درمان كه به 
دلیل حضور بیمه ها و نظام نظارتي مس��تقر و عدم امكان 
آربیتراژ در آن تا حدودي در كنترل قیمت ها موفق بوده، در 
سایر بخش ها قیمت كالاهاي قابل تجارت بطور طبیعي بر 
مبناي هزینه فرصت تعیین شده و از نرخ دلار در بازار آزاد 

تاثیرپذیرفته است. حذف ارز ترجیحي حتي با كنترل كسري 
بودجه از تشدید تورم هاي آتي نیز جلوگیري خواهد كرد.

درآمدهاي مالیاتي در قانون بودجه ۱۳۹۸ معادل ۱۴.۵ 
درصد نسبت به لایحه بودجه این س��ال و ۱۰.۵ درصد 
نسبت به قانون بودجه سال گذشته افزایش یافته است. این 
در حالي است كه عملكرد مالي دولت در نه ماهه نخست 
سال ۱۳۹۷ از تحقق ۷۱.۸ درصدي این درآمدها نسبت 
به قانون مصوب حكایت دارد. ركود اقتصادي موجود به 
ویژه در زمینه مالیات اش��خاص حقوقي – با سهم ۵۸.۷ 
درصدي از مالیات هاي مستقیم در قانون بودجه ۱۳۹۸ – 
اجازه تحقق ارقام پیش بیني شده براي درآمدهاي مالیاتي 
در قانون بودجه س��ال ۱۳۹۸ را نمي دهد. در این قانون 
بودجه، مالیات بر ارزش افزوده بیش از ۵۰ درصد نسبت 
قانون بودجه سال ۱۳۹۷ افزایش یافته است. اگرچه تورم 
موجود به افزایش مالیات بر ارزش افزوده مي انجامد، اما 
باید توجه داش��ت كه در ۹ ماهه نخست سال ۱۳۹۷ و با 
وجود تورم فزاینده این سال، تنها ۷۹ درصد از درآمدهاي 
پیش بیني ش��ده قانون بودجه در عمل محقق ش��د. در 
زمینه سایر درآمدهاي جاري نیز وضعیت نسبتاً مشابه 
اس��ت. این در حالي است كه مخارج جاري دولت عمدتاً 
اجباري بوده بخش بزرگي از بودجه جاري صرف پرداخت 
حقوق و دستمزد و پرداخت هاي مربوط به صندوق هاي 
بازنشستگي مي شود و معمولًا نزدیك به قانون مصوب 
تحقق مي یابد. بنابراین و با وجود رشد اندك ۷.۸ درصدي 
مخارج عمراني در قانون بودجه س��ال ۱۳۹۸ نسبت به 
قانون بودجه سال قبل، حتي در صورت عدم تخصیص 
حدود یك سوم از این اعتبارات، لاجرم دولت باید واگذاري 
دارایي هاي مالي را افزایش دهد. در شرایطي كه نه امكان 
دریافت تسهیلات خارجي وجود دارد و نه دولت عملكرد 
قابل قبولي در واگذاري ش��ركت هاي تابعه خود داشته، 
این انتش��ار اوراق بدهي دولتي است كه در سال ۱۳۹۸ 
رشد قابل توجهي خواهد داش��ت. نتیجه این وضعیت 
افزایش نرخ سود است كه مي تواند از طریق ارایه سودهاي 
غیرواقعي به سپرده هاي بانكي به افزایش نقدینگي و تورم 

دامن بزند و همچنین از طریق محدود كردن منابع مالي در 
اختیار بخش خصوصي، تعمیق ركود را در پي داشته باشد.

البته براي نخستین بار در قانون بودجه مجوز انجام عملیات 
بازار باز به بانك مركزي داده ش��ده كه از این طریق بتواند 
نسبت به كنترل نرخ سود اقدام كند. اما نباید از این نكته 
غافل ش��د كه بازپرداخت این اوراق به همراه بازپرداخت 
تس��هیلات دریافتي از صندوق توسعه ملي، وزن تملك 
دارایي هاي مالي را در سمت مصارف بودجه سال هاي بعد 
به شدت افزایش خواهد داد، در حالي كه هیچ چشم انداز 
مثبتي براي افزایش قابل توجه در سمت منابع بودجه این 
سال ها وجود ندارد. به عبارت دیگر نسبت بدهي عمومي به 
تولید ناخالص داخلي كه همواره در اقتصاد ایران به نسبت 
سایر اقتصادهاي جهان اندك بوده و نگراني چنداني از این 
بابت متوجه اقتصاد ایران نب��وده، در چرخه اي معیوب با 
سرعتي زیاد در حال افزایش است. در خصوص وضعیت 
صندوق توس��عه ملي در قانون بودجه ۱۳۹۸، به جز ارایه 
تس��هیلات تكلیفي تا س��قف دو میلیارد و ۳۷۵ میلیون 
یورو به مواردي از قبیل تقویت بنیه دفاعي، سازمان صدا 
و سیما، طرح هاي آبیاري تحت فشار و نوین، آبخیزداري 
و آبخوان داري و مقابله ب��ا اثرات مخرب ریزگردها، دولت 
۱۴ واحد درصد از س��هم ۳۴ درصدي صندوق توس��عه 
ملي از درآمدهاي نفتي )طبق قانون برنامه ششم توسعه( 
را پرداخت نخواهد كرد. البته مجلس این برداش��ت ها از 
صندوق توسعه ملي را به عنوان بدهي دولت به صندوق در 
نظر گرفته و مقرر كرده كه در قوانین بودجه ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۴ 
نسبت به بازپرداخت آن اقدام شود با این حال بازپرداخت 
تسهیلات دریافتي دولت از صندوق توسعه ملي در سال 
۱۳۹۷ كه قرار بود در بودجه سال ۱۳۹۸ و سال هاي بعدي 
آن لحاظ شود، در قانون بودجه سال ۱۳۹۸ در نظر گرفته 
نشده و به س��ال هاي بعد از آن موكول شده است. به این 
ترتیب بیم آن مي رود كه به همین ترتیب در قوانین بودجه 
سالانه بازپرداخت تس��هیلات دریافتي دولت از صندوق 
توسعه ملي به تعویق انداخته شده و به عبارت دیگر تبدیل 

به تسهیلات مشكوك الوصول شود.
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نوسان نرخ ارز مهم ترين عامل 
اثرگذار بر بازارهاي مالي 

سميرا  منصوري |
نوس��انات نرخ ارز مهم ترین شاخص اثرگذار بر بازار 
سرمایه اس��ت. ارزش حقیقي بازار سرمایه معادل 
تنزیل جریانات نقدي مورد انتظار آتي شركت ها است. 
یكي از عوامل اثرگذار بر جریان نقدي شركت ها و به 
تبع آن سودآوري آنها، نرخ ارز است. جهش نرخ ارز در 
سال ۹۷ به دلیل سیاست هاي كنترلي مبني بر اجبارِ 
شركت ها به فروشِ ارز در قیمت ۴۲۰۰ تومان -در 
نیمي از سال- عملا سودآوري شركت ها را مطابق با 
قیمت واقعي ارز تعدیل نكرد و نرخ موثر ارز در بازار 

سرمایه بسیار پایین تر و حدود ۶۷۰۰ تومان بود. 
در حال حاضر نرخ دلار در س��امانه نیما كه مبناي 
تسعیر درآمد و ارزش شركت هاي صادراتي فعال در 
بورس نیز هست حدود ۱۰۵۰۰ تومان است. حتي 
اگر فرض كنیم میانگین نرخ ارز تا پایان س��ال نیز 
همین رقم باشد؛ باز هم ارزش بازار سرمایه جاي رشد 
دارد. میانگین تاریخ��ي ارزش دلاري بورس حدود 
۱۱۵ میلیارد دلار است كه در حال حاضر حدود ۹۰ 

میلیارد دلار معامله مي شود.
هر چند اس��تفاده از ای��ن ش��اخص داراي ایرادات 
مهمي اس��ت با ای��ن وجود مي تواند ش��ماي كلي 
از حباب س��نجي بازار را ارایه نماید. ب��ا وجود ورود 
شركت هاي بزرگ، ارزش دلاري بازار بورس هنوز به 
میانگین هاي تاریخي برنگشته است و براي رسیدن 
به میانگین هاي قبلي، حتي با سناریو محافظه كارانه 

نیز جاي رشد دارد.
شناس��ایي و تحلیل محرك هاي اثرگذار و انتخاب 
محتمل ترین محرك و واكاوي اثر آن بر بازار سرمایه، 
پیش نیاز بررسي چشم انداز این بازار است. اصلي ترین 
محرك هاي بازار س��رمایه، تغییرات قیمت جهاني 
كامودیتي ها، نوسانات ارز، تغییرات نرخ تورم، عوامل 
سیاسي و دستورالعمل هاي قیمت گذاري دستوري 
داخلي در برخي كالاها اس��ت كه در ادامه با بررسي 
هر كدام از عوامل اصلي و شناسایي سناریو محتمل 

در هر عامل، چشم انداز پیش رو ترسیم خواهد شد.
ش��رایط تورمي موجود و چش��م انداز مربوط به آن 
منجر به جذابیت بازار دارایي و سرمایه شده است؛ 
به طوري  كه ارزش برخي از دارایي ها نظیر خودرو با 
افزایش چشمگیري همراه بوده و در این بازار حباب 
قیمتي ایجاد شده است. تورم از یك طرف بر ساختار 
هزینه اي و از طرف دیگر به رشد قیمت هاي اسمي 

محصولات و خدمات تولیدي شركت ها مي انجامد.
عوام��ل سیاس��ي مي توان��د یك��ي از موضوعات 
نگران كننده بازار س��رمایه باش��د كه اثرات آن در 
ریسك و نرخ بازده مورد انتظار نشان داده مي شود لذا 
p/e تعادلي بازار را مي تواند به صورت قابل ملاحظه اي 
كاهش دهد. موضوعاتي نظیر تحركات سیاس��ي 
در منطقه خاورمیانه، تنگناهاي صادراتي ناشي از 
تحریم و نحوه بازگش��ت منابع حاصل از صادرات و 
تخفیفات اعطا ش��ده جهت جذابیت خرید در این 
دسته قرار مي گیرد. در مقابل نباید نادیده گرفت كه 
به دلیل افزایش جذابیت هاي صادراتي و كاهش بهاي 
تمام شده ارزي شركت هاي ایراني، مزیت رقابتي این 
ش��ركت ها به خصوص جهت فروش در كشورهاي 

همسایه تقویت شده است.
قیمت گ��ذاري دس��توري، نرخ ه��اي تحمیلي و 
تخصی��ص دلار ۴۲۰۰ توماني در برخ��ي از اقلام، 
نگراني هایي را در س��طح اقتصاد و به تب��ع آن بازار 
سرمایه ایجاد كرده است. تخصیص ارز حمایتي با 
هدف حمایت از دهك هاي پایین درآمدي و كنترل 
تورم اجرایي ش��د؛ اما به واقع چقدر اثر بخش بود؟ 
گزارش مرك��ز پژوهش هاي مجل��س حاكي از آن 
است كه در عمل، سیاست تخصیص ارز ترجیحي 
به گسترش زمینه فساد و رانت جویي، كاهش ذخایر 
ارزي در دوران محدودیت ارزي، تضعیف تولید داخلي 
خصوصا در كالاهاي اساسي مشمول قیمت گذاري 
و عدم انتفاع گروه هاي هدف منجر شده است نكته 
جالب این گزارش این اس��ت كه اگر از ابتداي سال 
۹۷ تا آذر ماه همان س��ال، هیچ گونه ارز ترجیحي 
به كالاهاي اساس��ي اختصاص نمي یافت و واردات 
این كالاها نیز با ارز سامانه نیما انجام مي شد، سطح 
عمومي قیمت ها در پایان آذرم��اه، حدود ۶ درصد 

بیش از وضعیت كنوني بود.
چشم انداز بازار سرمایه در سال ۹۸ با مبنا قرار دادن 
گزاره هاي فوق و در صورتي كه ش��رایط خاصي در 
حوزه سیاسي اتفاق نیفتد؛ امیدوار كننده است. عناصر 
حمایتي بازار نظیر نرخ ارز و قیمت هاي جهاني در 
س��طوح جذابي قرار گرفته است كه مي تواند اثرات 
ناشي از كاهش فروش در شرایط تحریمي را جبران 
كند. با نزدیك شدن به فصل مجامع و اثرات رواني 
ناشي از آن و پیش بیني رشد سودهاي تقسیمي در 
مجامع به دلیل جهش سود خالص شركت ها در سال 
۹۷، ترازوي خوش بیني به بازار سرمایه به خصوص 
در ۶ ماهه ابتدایي س��ال سنگین تر مي شود. با این 
وجود جهت اجتناب از توهم پولي و گرفتن بازدهي 
حقیقي از این بازار، باید به انتخاب سهام هاي مناسب 

در صنایع خوب توجه كرد. 
نزدیك ش��دن به فصل مجامع و پیش بیني رش��د 
سودهاي تقسیمي ترازوي خوش بیني به بازار سرمایه 
به  خصوص در ش��ش ماهه ابتدایي س��ال جاري را 

سنگین تر مي كند.
س��هم صنایع كالامحور از ارزش بازار سرمایه ایران 
بیش از ۶۵ درصد اس��ت. ای��ن صنایع عمدتا داراي 
سیكل تجاري هستند؛ از این رو شناسایي دوره هاي 
رونق و ركود آنها اهمیت زیادي دارد. در حال حاضر 
در دوره رونق كامودیتي ها به سر مي بریم كه از سال 
۹۶ شروع شده است. هر چند پیش بیني موسسات 
بزرگ در س��ال ۲۰۱۹ حاك��ي از كاهش قیمت ها 
است؛ با این وجود اطلاعات منعكس شده از بازارهاي 
دو اقتصاد بزرگ دنیا، ریسك هاي مربوط به جنگ 
تجاري و چش��م انداز ش��اخص دلار ممكن اس��ت 
قیمت كامودیتي ها را در مسیر افزایشي قرار دهد؛ 
لذا در مجموع س��ناریوي محتمل در ارتباط با بازار 

كامودیتي ها ثبات نسبي قیمت ها خواهد بود.

يادداشت



دانش و فن10اخبار

رييس سازمان فضايي ايران خبر داد 

واگذاري ساخت و پرتاب ماهواره به بخش خصوصي 
گروه دانش و فن   

 رييس س��ازمان فضاي��ي ايران از صنعتي س��ازي 
زيرساخت هاي فضايي كشور توسط بخش خصوصي 
خب��ر داد و گفت: بخش خصوصي ب��راي قراردادن 
ماهواره در مدار، فعال مي ش��ود و ما ديگر ماهواره را 

در زمين تحويل نمي گيريم.
مرتضي ب��راري با بيان اينكه مطاب��ق اهداف برنامه 
۱۰ س��اله دوم فضايي كش��ور ۴ پروژه كلان شامل 
ماهواره ه��اي س��نجش از دور اپتيك��ي، راداري، 
مخابراتي و ايستگاه چند منظوره ماهواره اي به عنوان 
زيرساخت فناوري فضايي ايجاد خواهيم كرد، اظهار 
داش��ت: اين هدف با تكيه بر ت��وان داخل و ظرفيت 
بخش خصوصي محقق مي ش��ود. به اين معني كه 
پروژه ها را از دانشگاه به سمت شركت هاي خصوصي 
س��وق مي دهيم. وي با بيان اينك��ه تاكنون در اين 
زمينه ۳ فراخوان صادر كرده ايم، گفت: شركت هاي 
خصوصي در حال ايجاد كنسرسيوم ساخت و توليد 
ماهواره ها هس��تند. ب��ه اين ترتي��ب صنعت توليد 
ماهواره توس��ط بخش خصوصي ش��كل مي گيرد. 
رييس س��ازمان فضايي ايران اضافه كرد: هم اكنون 
صنعتي سازي زيرساختهاي فضايي را توسط بخش 
خصوصي استارت زده ايم و برنامه مان اين است كه 
بخش خصوصي در عرص��ه فضايي ورود پيدا كند و 
ب��راي قراردادن ماهواره در مدار فعال ش��ود. به اين 
معني كه بخش خصوصي بايد كنسرسيوم تشكيل 
داده و هم ماهواره بس��ازد و هم ماهواره را با پرتابگر 

در مدار قرار دهد.
معاون وزير ارتباطات با بيان اينكه بخش خصوصي 
باي��د تبديل به ش��ركت هاي ارايه دهن��ده خدمات 
ماهواره اي از ابتدا تا انتها شود، گفت: به اين ترتيب 
ما ديگر ماه��واره را در زمين تحويل نمي گيريم و با 
اپراتور پرتاب، پرتابگر و ماهواره به صورت يكپارچه 

قرارداد مي بنديم.

براري ادامه داد: مطابق اين برنامه ريزي، س��ازمان 
فضايي ب��ا بخش خصوصي ق��رارداد مي بندد و اين 
بخش با رعاي��ت تمام ملاحظات، ماهواره را در مدار 

به ما تحويل داده و پروژه پايان مي يابد.
وي به مهر گفت: در اين زمينه فراخوان ماهواره هاي 
س��نجش از دور اپتيكي و راداري را ابلاغ كرده ايم و 
تلاش ما اين اس��ت كه ان ش��اء الله بتوانيم در آينده 
نزديك، فراخوان ماهواره ه��اي مخابراتي را نيز كه 
هم اكنون در مرحله توس��عه فناوري در پژوهشگاه 
فضايي ايران ق��رار دارد هم، ابلاغ كرده و از ظرفيت 
بخش خصوصي استفاده كنيم. اين موضوع در حال 

بررسي است.
رييس سازمان فضايي ايران ادامه داد: بهره برداري 
از ايستگاه هاي چند منظوره فضايي نيز آغاز شده و 
طرح هاي آن نهايي شده است. برخي مناقصات اين 
پروژه نيز به صورت ماژولار در حال انجام اس��ت كه 

همه اين اقدامات در مسير توسعه صنعتي است.
وي گفت: امس��ال مناقصه و قرارداد بهره برداري از 
ايستگاه هاي چند منظوره فضايي را نهايي خواهيم 
كرد و اين به معني ورود شركت هاي بزرگ فناوري 

در حوزه ساخت ماهواره است.
گفتني اس��ت در حال حاضر ۴ ماهواره مخابراتي و 
سنجشي در حال س��اخت است كه سازمان فضايي 
ايران از اتمام س��اخت اين ماهواره ها در سال جاري 
خبر داده است.به گفته مسوولان سازمان فضايي و 
وزير ارتباطات، امسال پرتاب و ساخت ماهواره هاي 
ناهيد ۱، ناهيد ۲، پارس يك و ظفر در دس��تور كار 

قرار دارد.
در همين خصوص چندي پي��ش وزير ارتباطات با 
اشاره به اينكه آينده ايران در صنعت فضايي روشن 
اس��ت، گفت: با اتكا بر دانش جوانان امروز موفق به 
تكميل چرخ��ه آزمايش فناوري فضايي ش��ده ايم. 
برنامه فضايي ما به جديت در حال پيش روي است 

و تجربه هاي��ي كه از ماهواره »دوس��تي« و »پيام« 
داش��ته ايم را آناليز و مدون كرده تا براي پروژه هاي 

بعدي مورد استفاده قرار دهيم.
وي تاكي��د كرد: فرآيند تحويل ماه��واره مخابراتي 
»ناهيد يك« كه در پژوهش��گاه فضايي ايران انجام 
ش��ده، به وزارت دفاع براي قرار گرفتن در مدار آغاز 
شده است و پيش بيني مي كنيم خرداد اين اتفاق رخ 

دهد و يك ماهواره مخابراتي عملياتي شود.

به گفته جهرمي ۵۰ درصد مراحل ساخت ماهواره 
»ناهيد يك« در دولت دهم و ۵۰ درصد آن در دولت 
يازدهم انجام شد و در دولت دوازدهم اين ماهواره به 
اتمام رسيد و هم اكنون بخش فضايي كشور مشغول 

فرآيندهاي آن است كه در مدار قرار گيرد.
آذري جهرمي تصريح كرد: در شهريور ماه سال ۹۸ 
نيز ماهواره سنجشي »ظفر« كه در دولت يازدهم و 
دوازدهم پيگيري س��اخت آن انجام شده را تحويل 

خواهيم گرفت و فرآين��د تحويل آن به وزارت دفاع 
براي ق��رار گرفتن در مدار را پيش خواهيم برد.وزير 
ارتباطات گفت: در بهمن ماه سال آينده نيز ساخت 
ماهواره »پارس يك« كه در دولت يازدهم آغاز و در 

دولت دوازدهم ادامه يافت، به اتمام مي رسد.
از سوي ديگر برنامه ريزي براي قرار گرفتن ماهواره 
ايراني در مدار بالاي زمين ني��ز از ديگر برنامه هاي 

كشور است كه قرار است تا سال ۹۹ اجرايي شود. 

انگجت| اتحادي��ه اروپا مجموعه تحريمي جديدي 
را براي عاملان عمليات هك در نظر گرفته است. اين 
تحريم ها شامل ممنوعيت سفر و مسدود شدن اموال 
عاملان هك است.اتحاديه اروپا درباره مجموعه اي از 
تحريم ها عليه عامل عمليات هاي هك به توافق رسيده 
است.اين مجموعه تحريمي جديد كه روز گذشته در 
بروكسل امضا شده در حقيقت پيام واضحي براي هكرها 
در انگليس و اتحاديه اروپا است و عواقب وخيمي را براي 
عاملان آن در نظر گرفته اس��ت.اين تحريم ها شامل 
ممنوعيت سفر و مسدود كردن دارايي ها و اموال افراد 
مسوول عمليات هاي هك است.هرچند هنوز نام هيچ 
مظنوني اعلام نشده اما اتحاديه اروپا اميدوار است اين 
سيستم جديد به اعضاي آن كمك مي كند در صورت 
حمله سايبري س��ريع تر واكنش نشان دهند.جرمي 
هانت وزير امور خارجه انگليس در بيانيه اي اين حركت 

را اقدامي تعيين كننده براي اجتناب از حملات سايبري 
آتي خواند.اين در حالي است كه كشورهاي اروپايي ادعا 
مي كنند روسيه و چين بطور مداوم حملات سايبري 
عليه اتحاديه اروپا و كشورهاي ديگر انجام مي دهند. 
در اوايل سال جاري نيز هكرهاي چيني اعلام كردند 
حملاتي عليه ش��ركت نرم افزاري نروژي Visma و 

ايرباس انجام داده اند.

تحريم هكرها توسط اتحاديه اروپا
ورج | گزارش هاي زيادي منتش��ر ش��ده كه نشان 
مي ده��د گوگل ب��راي مدتي طولاني ب��ه اطلاعات و 
تاريخچه خريده��اي اينترنتي كاربران دسترس��ي 

داشته است.
از آنجايي كه در سال هاي اخير شبكه هاي اجتماعي 
و غول هاي تكنول��وژي در جهان به علت نقض حريم 
خصوصي كاربران تحت فش��ار نهادهاي سياس��ي و 
غير سياس��ي قرار گرفته اند، كارشناس��ان و محققان 
فعال در حوزه فناوري و امنيت سايبري سعي دارند با 
تحقيقات و بررسي هاي خود دريابند كه شركت هاي 
بزرگ تكنولوژي همچون گوگل، آمازون، اپل و غيره 
تا چه حد به اطلاعات خصوصي كاربرانشان دسترسي 
دارند و در همين خصوص هرازگاهي با پژوهش هاي 
جديد خود گزارش هاي جديدي نيز منتشر مي كنند 
كه معمولًا جنجال و س��ر و صداي زي��ادي در فضاي 

مجازي به راه مي اندازد.نتايج يكي از اين بررسي هاي 
جديد كارشناسان نشان مي دهد كه گوگل تاريخچه 
تمامي پرداخت آنلاين و خريدهاي اينترنتي كاربران 
خود تحت تعقيب داشته و به تمامي داده هاي مربوط 
به آن دسترسي داشته است.آنها بر اين باورند كه گوگل 
از طريق حساب هاي كاربري جيميل اكانت كاربران 
توانسته به اطلاعات مربوط به پرداخت هاي آنلاين و 

خريدهاي اينترنتي كاربرانش دسترسي داشته باشد كه 
البته هنوز مشخص نيست اين دسترسي براي چه مدت 
زماني وجود داشته است.گوگل در واكنش به جنجال ها 
بعد از انتش��ار اين اخبار در بيانيه اي عنوان كرده است 
كه به منظور پيگيري پرداخت هاي اينترنتي و آنلاين 
كاربران اين قابليت در اختيار كاربران س��رويس هاي 
گوگل قرار داده شده است و آنها هر زمان كه بخواهند 
مي توانند اين اطلاعات را حذف كنند.گوگل در ادامه 
اين بيانيه همچنين تاكيد كرده است كه اين اطلاعات 
تنها براي خود كاربران قابل مشاهده و پيگيري است و 
توسط هيچ كار براي ديگري حتي گوگل قابل مشاهده 
و استفاده نخواهد بود.همچنين گوگل خاطرنشان كرده 
اس��ت كه هيچيك از اطلاعات مربوطه توسط گوگل 
براي نمايش تبليغات و سايت هاي تبليغاتي به كاربران 

استفاده نشده و نخواهد شد.

دسترسي گوگل به خريد هاي اينترنتي كاربران 
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رويداد

سايبر كاربر

 رباتي كه مي تواند دستخط 
و طراحي انسان ها را كپي كند

نيواطل�س| پژوهشگران دانشگاه براون در امريكا 
موفق به توليد رباتي شده اند كه قادر به كپي كردن 

دستخط و نيز طراحي هاي انسان است.
اين ربات با بهره گيري از هوش مصنوعي و الگوريتم 
ويژه اي كه براي آن طراحي ش��ده، مي تواند با دقت 
نسبتاً بالايي حركت قلم انسان را تقليد كند و دست 
نويس ها و طرح هايي مش��ابه با دس��ت نويس ها و 
طرح هاي انسان هاي مختلف را در دسترس قرار دهد.

ربات يادش��ده پس از قرارگرفته ش��دن يك قلم در 
بازويش مي تواند كلمات و حروفي را كه قبلًا نياموخته، 
ترسيم كند. اين ربات در جريان يك آزمايش كلمه 
سلام را به ده زبان مختلف و از جمله زبان هاي يوناني، 
هندي، اردو، چين��ي و غيره به نگارش درآورد. نكته 
جالب اين است كه با توجه به ژاپني بودن دانشجويي 
كه ربات مذكور را طراحي كرده، اين ربات در ابتدا تنها 
قادر به نگارش حروف و كلمات به زبان ژاپني بود.در 
جريان آزمايش هاي انجام ش��ده، اين ربات توانست 
طرحي اوليه از تابلوي موناليزا را نيز ترسيم كند. سازنده 
اين ربات وعده داده كه از طريق باز ترسيم طرح هاي 
متنوعي از افراد مختلف در آينده دقت اين ربات در 

زمينه نقاشي افزايش خواهد يافت.

 تقليد صداي سلبريتي ها 
با هوش مصنوعي

ديلي ميل| يك استارتاپ جديد يك سيستم هوش 
مصنوعي ساخته كه قادر است به طرز عجيبي كار 

تقليد صدا را انجام دهد.
يك شركت توسعه دهنده »هوش مصنوعي« به نام 
»دسا« )Dessa( يك نرم افزار يادگيري ماشين 
ساخته كه صداي س��لبريتي ها را تقليد مي كند.

اين ش��ركت ويدئويي را منتشر كرد كه سيستم 
 هوش مصنوعي آنها توانست صداي »جو روگان« 
)Joe Rogan( پادكس��تر مع��روف را ب��ه طرز 
شگفت انگيزي تقليد كند.دقت و شباهت صداي 
توليد شده به اندازه اي شبيه به واقعي بود كه »جو 
روگان« اظهار كرد، اين سيستم به طرز وحشتناكي 
دقيق اس��ت.نرم افزار شركت دسا كه »ريل تاك« 
)Real Talk( ن��ام دارد، منبعي از اطلاعات براي 
آموزش خود دارد.ما تا چند سال آتي شاهد پيشرفت 
اين فناوري به نقطه اي خواهيم بود كه تنها چند ثانيه 
از يك فايل صوتي براي ساخت يك نسخه تقليدي 
از آن كاف��ي خواهد بود.البته باي��د گفت با وجود 
مزاياي اين فناوري، ممكن است كلاهبرداري هايي 
هم در اين زمينه انجام ش��ود.محققان با استفاده 
از فناوري هاي مشابه قادر به دستكاري در تصوير 
و ويدئو هم هس��تند تا نسخه جعلي آن  را بسازند.

شركت »دس��ا« اعلام كرده كه فعلًا قصد انتشار 
مجموعه داده ها، تحقيقات و مدل هاي خود را ندارد.

 تحقيقات ايتاليا از گوگل 
به علت انحصارطلبي تجاري

آس�ين ايج| دولت ايتاليا قصد دارد تحقيقاتي را 
در مورد عملكرد گوگل در اين كشور به عمل آورد تا 
مشخص شود آيا اين شركت از موقعيت برتر خود براي 
اعمال نفوذ در بازار محصولات هوشمند سوءاستفاده 
كرده است يا خير. بر اساس بيانيه اي كه در اين زمينه 
صادر شده، گوگل از گنجاندن اپليكيشني موسوم به 
  Android Auto در اپ  Enel X Recharge
خودداري كرده است.اين اپليكيشن توسط شركت 
ايتاليايي Enel توليد ش��ده كه در حوزه انرژي و به 
خصوص برق و گاز فعال است. اپليكيشن يادشده براي 
مديريت شارژ خودروهاي برقي از طريق گوشي هاي 
هوشمند به كار مي رود. همچنين از آن مي توان براي 
يافتن نزديك ترين ايستگاه شارژ خودروهاي برقي 
و ذخيره كردن نوبت استفاده كرد.گوگل با استفاده 
از موقعي��ت برتر سيس��تم عامل اندروي��د، در بازار 
اپليكيشن هاي متنوع تجاري و حرفه اي نيز دست 
برتر را دارد و با حذف يا افزودن اپليكيشن هاي خاص 
بر تعداد كاربران آنها افزوده يا از ميزان آنها مي كاهد كه 

اين امر به معناي انحصارطلبي تجاري است.

 شماره تلفن هاي ژاپن
تمام مي شود

انگجت| احتمال دارد تا سال ۲۰۲۲ ميلادي شماره 
تلفن هاي ۱۱ رقمي در ژاپن تمام ش��وند. در همين 
راستا اين كشور تصميم دارد ۱۰ ميليارد شماره تلفن 

۱۴ رقمي تا ۲۰۲۱ ميلادي عرضه كند.
ژاپن تصميم دارد تا ۲۰۲۱ ميلادي ۱۰ ميليارد شماره 
۱۴ رقمي عرضه كند. اين در حالي است احتمالًا تا 
۲۰۲۲ ميلادي تلفن هاي ۱۱ رقمي در اين كش��ور 
تمام شوند.گسترش سريع استفاده از دستگاه هاي 
اينترنت اشيا كه نيازمند شماره تلفن هاي مخصوص 
خود است، سبب شده تا ذخاير شماره تلفن هاي ۱۱ 
رقمي در اين كشور تمام شود. اين در حالي است كه 
 5G ژاپن در ۲۰۲۰ ميلادي شبكه اينترنت موبايل
را عرض��ه مي كند. به اين ترتيب ش��ماره تلفن هاي 
بيشتري استفاده خواهد شد.در همين راستا سه اپراتور 
مخابراتي ژاپن پيش��نهاد وزير مخابرات ژاپن براي 
عرضه شماره تلفن هاي ۱۴ رقمي را قبول كرده اند. 
در حال حاضر ش��ماره تلفن هاي ۱۱ رقمي ژاپن با 
پيش ش��ماره هاي ۰۹۰، ۰۸۰ و ۰۷۰ براي موبايل 
استفاده مي شوند.در سال ۲۰۱۷ ميلادي اين كشور 
۸۰ ميليون شماره تلفن ۱۱ رقمي با پيش شماره ۰۲۰ 
براي دستگاه هاي مجهز به اينترنت اشيا عرضه كرد 
كه تاكنون نيمي از آنها مورد استفاده قرار گرفته است.
البته ژاپن تنها كشوري نيست كه در آينده با مشكل 
تمام شدن شماره تلفن براي دستگاه هاي مختلف 
روبرو مي شود. سال گذشته تعداد دستگاه هاي مجهز 
به اينترنت اشيا در جهان از تعداد موبايل ها فراتر رفت. 
پيش بيني مي شود تا ۲۰۲۰ ميلادي در سراسر جهان 

۵۰ ميليارد دستگاه به اينترنت متصل شوند.

دوردست ترين شي فضايي 
قرمز رنگ است

انگج�ت| محققان نتايج علم��ي اطلاعات مربوط 
به »اولتيماتول« دور دس��ت ترين شي فضايي رصد 
شده را منتشر كردند. طبق گزارش اين شي آسماني 
قرمز رنگ است و هر ۱۵.۹۲ ساعت يك بار دور محور 

خود مدار مي زند.
در ماه فوريه ناسا واضح ترين تصوير از »اولتيما تول« 
دوردست ترين شيء فضايي رصد شده را منتشر كرد. 
اين ش��يء فضايي در كمربند سياركي كوييپر قرار 
دارد و فضاپيماي رباتيك نيوهورايزنز از كنار آن رد 

شد و تصاويري ثبت كرد.
اكنون محقق��ان تيم نيوهواريزنز نخس��تين نتايج 
علمي اطلاع��ات دريافت��ي از فضاپيما را منتش��ر 
كرده اند. اين تحقيق كه در نش��ريه ساينس منتشر 
ش��ده اطلاعاتي از تركيبات سطح شناس��ي ش��يء 
آسماني و فرايند تشكيل آن را فراهم مي كند. طبق 
اطلاعات قبلي ناسا، اولتيماتول از ۲ بخش تشكيل 
شده و شبيه يك آدم برفي است. اما در اصل مسطح 

و شبيه پنكيك است.
به نظر مي رسد دو بخش سيارك نزديك به يكديگر 
تش��كيل و در نهايت ادغام ش��ده اند. اندازه قسمت 
بزرگ ت��ر ۲۲ در ۲۰ در ۷ و ان��دازه بخش كوچك تر 

حدود ۱۴ در ۱۴ در ۱۰ كيلومتر است.
علاوه بر اين م��وارد اولتيماتول قرمز رنگ اس��ت و 
سرخي آن حتي از پلوتو نيز بيشتر است. در حقيقت 
اولتيماتول قرمزترين شيء اس��ت كه نيوهورايزنز 
رصد كرده اس��ت. ام��ا محققان هن��وز در اين باره 
مطمئن نيستند. به اعتقاد آنان سرخي اولتيماتول 
در نتيج��ه تغيي��رات مواد معدني س��طح آن ايجاد 

شده است.
همچنين تحقيق نش��ان مي دهد ش��يء آس��ماني 
مذكور هر ۱۵.۹۲ ساعت دور محور خود مدار مي زند. 
همچنين درخشان ترين قسمت شيء آسماني گردن 

آن يا محل اتصال دو بخش به يكديگر است.

تنظيم دماي بدن با بازوبندي از 
آلياژهاي ترموالكتريك

ديلي ميل| محققان دانشگاه كاليفرنيا سن ديه گو 
يك بازوبند حاوي وصل��ه اي مخصوص ابداع كرده اند 
كه دماي پوس��ت بدن را تغيير مي دهد و براي افرادي 
مناسب است كه بطور مداوم احس��اس سرما يا گرما 
مي كنند.محققان بازوبندي ابداع كرده اند كه به عنوان 
ترموستات شخصي كار مي كند و سبب مي شود افرادي 
كه بطور مداوم احساس سرما يا گرما مي كنند راحت تر 

دماي بدنشان را تنظيم كنند.
وصله موجود در اين بازوبند بيش از ۸ ساعت كار مي كند 
و مي تواند دماي پوست فرد را تا ۱۰ درجه سانتي گراد 

بالا يا پايين ببرد.
در اين بازوبند از آلياژهاي ترموالكتريك استفاده شده 
كه با استفاده از الكتريسيته تمايز دمايي ايجاد مي كنند. 
آلياژه��اي مذكور بين ورقه هايي كشس��ان با قابليت 
رس��انايي گرما قرار مي گيرند و در نهايت به يك پك 

باتري كوچك متصل مي شوند.
اي��ن بازوبند تا به ح��ال روي يك فرد آزمايش ش��ده 
است. در اين آزمايش دماي محيط بين ۲ تا ۳۶ درجه 
س��انتي گراد تغيير كرد اما دماي بازوبند بطور مداوم 
۳۲ درجه باقي ماند.پروفس��ور چن رهبر اين تحقيق 
در دانشگاه كاليفرنيا در سن ديه گو مي گويد: اين نوع 
دستگاه ها مي تواند براي افراد در هر زمان و مكاني دماي 
مناسب را فراهم كند.همچنين اگر فرد هنگام استفاده 
از طيف وسيع تر دمايي با بازوبند احساس بهتري داشته 
باشد، ديگر نيازي نيست دماي محيط را در زمستان يا 
تابستان تغيير دهد.به هرحال وصله موجود در بازوبند 
يك صفحه با قطر ۵ سانتي متر از جنس انعطاف پذير و 
سبك است. دانشمندان تخمين مي زنند حدود ۱۰۰ 
نمونه از اين وصله ها براي تنظيم دماي نقاط مختلف 
مانند از جمله گردن لازم است.اين دستگاه در يك روز 
گرم حدود ۲۶ وات استفاده مي كند كه كمتر از نصف 
برق مورد نياز براي روشن شدن لپ تاپ است. اما هزينه 

توليد آن صدها پوند است.

 پخش موسيقي در خودرو 
با فرمان صوتي

ديلي ميل| »اس��پاتيفاي« يك دستگاه هوشمند 
كنترل صدا س��اخته كه قادر به پخش موس��يقي در 
 “ Car Thing“ داخل خودرو است. اين دستگاه كه
نام گرفته است، به فندك خودرو متصل مي شود و به 
كاربران اجازه مي دهد كه موسيقي مورد علاقه خود 
را در حين رانندگي و بدون نياز به دست پخش كنند.

 “ Car Thing “ در هفته ه��اي آتي مورد آزمايش 
كاربران قرار خواهد گرفت.

زمانيكه اين دستگاه به فندك خودرو متصل مي شود، 
از طريق اتصال بلوتوثي به گوشي كاربر يا خودرو وصل 
مي شود.مانند دستگاه هايي كه با صدا فعال هستند، 
كاربران “Car Thing “ هم مي توانند با اس��تفاده از 
يك كلمه به آن فرمان دهند.گفتن “هي اسپاتيفاي 
“ )Hey Spotify( ب��ه كاربران اج��ازه مي دهد كه 
صداي آهنگ، آلبوم، خواننده يا ليس��ت پخش مورد 
نظرشان را بشنوند.دستگاه مذكور همچنين مي تواند 
به حساب كاربري صاحبش در »اسپاتيفاي« ارتباط 
پيدا كند تا فهرس��ت آهنگ هاي حساب وي پخش 
شود.اسپاتيفاي )به انگليسي: Spotify( يك رسانه 
موسيقي، پادكست و ويدئو است كه بطور رسمي در 
۷ اكتبر ۲۰۰۸ راه اندازي ش��د. “ Car Thing “ در 
سمت چپ خود يك نمايشگر كوچك دارد كه آهنگ 
در حال پخش را به نمايش مي گذارد.تعدادي دكمه 
هم در كنار نمايشگر وجود دارد كه توانايي دسترسي به 
آهنگ ها را فراهم مي كند. »اسپاتيفاي« معتقد است 
كه آزمايش هاي Car Thing به معناي ايجاد حركتي 
بزرگ در سخت افزارها نيست.اين شركت در نظر دارد 
محصول خود را در زمره پلتفرم هاي صوتي ش��ماره 
يك جهان قرار دهد. نه اينكه يك سخت افزار بسازد.

آزمايش هاي محصول تنها در امريكا انجام مي ش��ود 
ولي اسپاتيفاي گفته كه مي تواند دستگاه را به كاربران 
بيشتر توسعه دهد يا فضاي استفاده از آن را به جاهاي 

ديگر مثلًا خانه نيز اضافه كند.

بودجه ۴۵.۵ ميليون دلاري 
ناسا براي فرود انسان در ماه

انگجت| ناس��ا بودجه اي ۴۵.۵ ميلي��ون دلاري در 
اختيار ۱۱ ش��ركت از جمله اسپيس ايكس و آمازون 
قرار مي دهد تا طي ۶ ماه مطالعاتي درباره سيستم فرود 

انسان در ماه انجام دهند و نمونه اوليه آن را بسازند.
ناسا پس از اعلام برنامه اكتشاف ماه به نام »آرتميس« 
از تلاش هاي خود براي ابداع يك سيستم فرود انسان 

به ماه خبر داده است.
در همين راس��تا س��ازمان فضايي امريكا )ناسا( با ۱۱ 
ش��ركت خصوصي فضايي از جمله اسپيس ايكس و 
بلواوريجين قراردادي امضا ك��رده تا مطالعات درباره 
ساخت يك لندر با قابليت حمل فضانوردان به سطح 
ماه انجام دهند و نمونه اوليه آن را بسازند.ناس��ا در كل 
بودجه ۴۵.۵ ميليون دلاري در اختيار اين ش��ركت ها 
قرار مي دهد تا در ۶ ماه آتي تحت پروژه »فناوري هاي 
فضايي آتي براي برنامه شراكتي اكتشافات« فعاليت 
كنند.اين سازمان اميدوار است چنين اقدامي به توسعه 
سيستم فرود انس��ان در ماه منجر شود. اين سيستم 
ش��امل يك وسيله نقل و انتقال فضانوردان است كه با 
اس��تفاده از ايستگاه هاي مداري ماه به نام گيت وي به 
فضانوردان كمك مي كند به مدار مدار بروند.علاوه بر 
آن ناسا خواهان آن است كه لندر ماه و اجزاي مختلف 
آن قابليت هاي سوختگيري مجدد داشته باشند تا چند 
بار قابل استفاده باشند.برخي شركت كنندگان روي 
تمام بخش ها تمركز مي كنند اما عده ديگر فقط روي 
يك يا دو بخش اين سيستم مطالعاتي انجام مي دهند. 
به عنوان مثال هم اكنون اسپيس ايكس مشغول انجام 
پژوهشي روي قسمت هاي فرود لندر، وسيله حمل ونقل 
و همچنين ساخت يك نمونه از اين وسيله حمل و نقل 
است.چند روز قبل دولت امريكا اصلاحيه را به بودجه 
مالي ۲۰۲۰ اضافه كرد كه طبق آن ۱.۶ ميليارد دلار به 
بودجه ۱۰.۷ ميليارد دلاري ناسا براي ارسال فضانوردان 
از جمله نخستين فضانورد زن به ماه تا ۲۰۲۴ ميلادي 

افزوده مي شود.

توقف فروش اطلاعات كاربران 
توسط شركت هاي مخابراتي

ديلي ميل| اعتراض كاربران و حاميان حفظ حريم 
شخصي بالاخره سبب شد شركت هاي حامل مخابراتي 
امريكا فرايند جمع آوري و به اشتراك گذاري اطلاعات 

كاربران خود با شركت هاي مشكوك را متوقف كنند.
ش��ركت هاي بزرگ مخابراتي امريكا اع��لام كرده اند 
فرايند جمع آوري اطلاعات موقعيت مكاني مشتريان 
و به اش��تراك گذاري آن با ش��ركت هاي طرف سوم را 

متوقف كرده اند.
شركت هاي وريزون، اسپرينت، AT&T  و تي موبايل 
طي نامه هايي به كميسيون فدرال مخابرات امريكا اين 

ادعا را اعلام كرده اند.
اين در حالي اس��ت كه يك س��ال قب��ل گزارش هاي 
متعددي نشان داد ش��ركت هاي مخابراتي اطلاعات 
كاربران را به ش��ركت هاي مشكوكي مي فروشند. اين 
ش��ركت ها با اس��تفاده از اطلاعات كاربران مي توانند 
موقعيت مكاني آنها را رديابي كنند. همين امر منجر به 
اعتراض كاربران، حاميان حفظ حريم شخصي و البته 

قانونگذاران در امريكا شد.
به هرحال اكنون شركت هاي مخابراتي ادعا مي كنند 
روند جم��ع آوري و فروش اطلاعات كاربران را متوقف 
كرده اند يا در حال پايان دادن به چنين روندي هستند. 
نامه هاي اين ش��ركت ها نشان مي دهد كنترل و پايان 
دادن به برنامه هاي مشكوك اشتراك گذاري اطلاعات 
كاربران چند ماه طول كشيده است. اين در حالي است 
كه جس��يكا روزن ورس��ل يكي از اعضاي كميسيون 
مخابرات فدرال امريكا از س��كوت اين سازمان در برابر 
چنين مشكلي و همچنين روند كند واكنش شركت ها 
ابراز نااميدي كرده است.شركت AT&T ادعا مي كند 
از ۲۹ مارس اشتراك گذاري اطلاعات كاربران را متوقف 
كرده اس��ت. از سوي ديگر شركت اسپرينت نيز اعلام 
كرده در ۳۱ ماه مه فرايند جمع آوري و اشتراك گذاري 
اطلاعات كاربران را متوقف مي كند. تي موبايل نيز اين 

روند را در ۹ مارس متوقف كرده است.
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اتاق هاي بازرگاني، تعاون و اصناف در حمايت از بيانات مقام معظم رهبري بيانيه مشتركي صادر كردند

اعلام آمادگي بخش خصوصي براي مشاركت در جهاد اقتصادي
گروهبنگاهها|

اتاق هاي بازرگاني، تعاون و اصناف در حمايت از بيانات 
مقام معظم رهبري در نشست با مسوولان و كارگزاران 

نظام بيانيه مشتركي صادر كردند
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، در آغاز اين بيانيه امده است: »بيانات ارزشمند 
و راه گش��اي مقام معظم رهبري درخصوص مس��ائل 
اقتصادي كش��ور در جمع مسوولان وكارگزاران نظام 
بار ديگر عمق ش��ناخت و معرفت معظم له نسبت به 
اقتصاد كشور و مسائل مبتلابه آن را به همگان نشان 
داد. ايش��ان تأكيد فرمودند ب��ا برنامه ريزي، مديريت 
شجاعانه، اميدوارانه و جهادي توسط مسوولان و توجه 
ويژه به رونق توليد و محور قراردادن توان داخلي، توسعه 
و رشد اقتصادي كشور ميس��ر خواهد شد و اين مهم 
محقق نخواهد شد مگر با تسهيل و بهبود مستمر فضاي 
كسب وكار. در طي سه دهه گذشته عناوين نامگذاري 
هر سال از يك اولويت و منطقي آگاهانه برخوردار بوده 
كه پيام نهفته در آن رسيدگي و هدف قراردادن يكي 
از مشكلات نظير وجدان كاري، توليد، مبارزه با فساد، 
اصلاح الگوي مصرف و از اين قبيل بوده است. جا دارد 
مسوولان امر اجرا و نظارت نيز به اين پيام هاي روشن 
توجه بيشتري مبذول كنند. زيرا موضوعات و مشكلات 
مورد تأكيد مقام معظم رهبري از دهه 70 تاكنون كاملًا 
بر طرف نشده و حل آنها نياز به عزم جدي، اراده جمعي 

و اقدام جهادي دارد.«
در ادامه اي��ن بيانيه امده اس��ت: »مهم تري��ن موارد 
سياست هاي كلي اصل ۴۴ بر كاهش اندازه دولت، عدم 
مداخله در امور بنگاه ه��ا، واگذاري صحيح و بي عيب 
بنگاه ها، كاهش فقر و فاصله طبقاتي، رس��اندن سهم 

اقتصاد تعاوني به ۲۵%، استفاده از ظرفيت و توان بخش 
خصوصي و تعاوني كش��ور، ايجاد اشتغال مولد، رفع 
موانع توليد و بهبود فضاي كسب وكار و حذف مقررات 
دس��ت وپا گير، تاكيد داشته اس��ت؛ حال آنكه پس از 
حدود ۱۴ سال از ابلاغ سياست هاي مذكور، صعوبت 
توليد و فرآيند اخذ مجوزها، و همچنين توليد انبوه و 
روز افزون بخش��نامه ها و آيين نامه هاي مخل علاوه بر 
محدوديت هاي بيروني، موانع و مشكلات كسب وكار 
و توليد را تشديد كرده است. تسلط بلامنازع دولت بر 
اقتصاد كشور، رقابت پذيري و هرگونه قدرت ابتكار عمل 
و حضور موثر در اقتصاد ملي را از فعالان اقتصادي سلب 
نموده اس��ت. عدم توجه مسوولان ذي ربط به موضوع 
بسيار مهم محيط كسب وكار موجب گشته تا ايشان 
به وجود پيچ و خم هاي دستگاه هاي دولتي كه موجب 
تخريب فضاي كس��ب وكار شده اس��ت، مكرراً اشاره 
فرمايند. اجراي دقي��ق و كامل قانون رفع موانع توليد 
رقابت پذير و قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار و 
حذف مقررات و ضوابط و دستورالعمل هاي زائد و مخل 
فضاي كسب وكار از طريق ابزار و راهكارهاي پيش بيني 
شده در قوانين مي تواند مس��ير رونق توليد و فعاليت 
سازنده و س��الم كارآفرينان و فعالان خدوم اقتصادي 
كش��ور را هموار كند.« در پايان تاكيد ش��ده اس��ت: 
»اس��تفاده از ظرفيت مردمي به ويژه توجه به جوانان 
با انگيزه و كار آفري��ن در فعاليت هاي اقتصادي، كليد 
حل بس��ياري از مشكلات فعلي و راه گشاي معضلات 
اقتصادي خواهد بود. ات��اق بازرگاني، صنايع و معادن 
و كش��اورزي، اتاق تعاون ايران و اتاق اصناف به عنوان 
نمايندگان فعالان اقتصادي كشور كه در شرايط حاضر 
خود را به عنوان نيروهاي خط مقدم جنگ اقتصادي 

مي دانند، ضمن حمايت قاطع از بيانات بسيار ارزشمند 
مقام معظم رهبري خواستار اجراي كامل و همه جانبه 
دستورات ايشان توسط تمام مسوولان محترم كشور 
در هر سه قوه هس��تند. همچنين آمادگي كامل خود 

و تمام فعالان عرصه اقتص��ادي در بخش خصوصي و 
تعاوني و اصناف را جهت هرگونه همكاري و همراهي با 
مسوولان خدوم كشور براي تحقق فرمايشات رهبري و 
كمك به اجراي سياست هاي متخذه براي گره گشايي از 

معضلات اقتصادي كشور و حل مشكلات مردم شريف 
ايران اسلامي اعلام مي كند.« 

اتاقبازرگانيوصنايعومعادنوكشاورزي
ايران؛اتاقتعاونايران؛اتاقاصنافايران

مديركل مديريت بحران استانداري همدان:

پرداخت تسهيلات به سيل زدگان سختگيرانه است
مديركل مديريت بحران استانداري همدان گفت: شرايط 
پيش بيني شده از سوي بانك ها براي پرداخت تسهيلات 
به آسيب ديدگان سيل اخير سختگيرانه بوده و اين موضوع 
نارضايتي هايي را به همراه داشته است. عليمردان طالبي 
ديروز اظهار داشت: ضمانت زنجيرهاي مورد تاكيد دولت 
در مصوبه ها است اما بانك ها سليقه اي عمل مي كنند. وي 
با بيان اينكه دستور العمل واحدي براي دريافت تضمين 
كافي وجود ندارد افزود: برخي بانك ها از وام گيرنده تقاضاي 
۲ كارمند، برخي ۲ كاسب معتمد و برخي اسناد ملكي براي 
رهن در بانك مي كنند. مديركل مديريت بحران استانداري 
همدان اضافه كرد: افرادي كه خانه آنها در س��يل ويران 
شده براي تامين ضامن كارمند با مشكل مواجه هستند 
بنابراين نارضايتي هايي در اين باره ايجاد شده است. طالبي 
تاكيد كرد: طبق مصوبه هيات دولت بانك ها بدون در نظر 
گرفتن بدهي و چك برگشتي فرد بايد ضمانت زنجيره اي 
را پذيرفت��ه و وام را پرداخت كنن��د. وي گفت: با توجه به 
گزارش هاي ارسالي به وزارت كشور و درخواست تسهيلات 
بانكي، با ابلاغ بانك مركزي به بانك هاي استان مقرر شد 
۱80 ميليارد ريال به همراه 30 ميليارد تسهيلات ارزان 
قيمت در اختيار آسيب ديدگان ناشي از سيل قرار گيرد. 
مديركل مديريت بحران استانداري همدان افزود: براي 
بازس��ازي اماكن شهري تا س��قف ۵00 ميليون و اماكن 
روس��تايي ۴00 ميليون ريال پرداخت مي شود. طالبي 
ادامه داد: همچنين براي تعمير اماكن شهري، روستايي و 

تجاري آسيب ديده از سيلاب ۱۵0 ميليون ريال و تهيه 
لوازم معيشتي نيز ۱۵0 ميليون ريال وام بانكي پرداخت 
مي شود. وي اضافه كرد: براي جبران خسارت واحدهاي 
تجاري، شهري و روستايي آسيب ديده، از محل تسهيلات 
معيشتي ۴۵0 ميليون ريال پرداخت مي شود. مديركل 
مديريت بحران اس��تانداري همدان كه با ايرنا گفت وگو 
مي كرد درباره كمك بلاعوض به آسيب ديدگان نيز توضيح 
داد: سقف پرداخت كمك بلاعوض براي بازسازي واحدهاي 
مسكوني شهري ۱۲0 ميليون و روستايي ۱00 ميليون 
ريال است. طالبي ادامه داد: همچنين كمك بلاعوض براي 
تعمير واحدهاي مسكوني شهري، روستايي و تجاري ۵0 
ميليون ريال و براي تامين لوازم معيشتي هر واحد تا سقف 
۵0 ميليون ريال پيش بيني شد. وي گفت: كمك هزينه 
اس��كان موقت براي افرادي كه بطور كامل مس��كن آنها 
تخريب شده در شهرها ۱۲0 ميليون و روستاها 60ميليون 
ريال است. طالبي بيان كرد: افراد خسارت ديده از سيلاب 
پيش تر نس��بت به تكميل فرم و نامنويس��ي در سامانه 
اقدام كرده و فرمانداري ها و بنياد مسكن انقلاب اسلامي 
خس��ارت ديدگان را براي دريافت وام به بانك هاي عامل 
معرفي مي كنند. بر اس��اس آمارهاي منتشر شده، سيل 
فروردين امس��ال ۱۴ هزار و 8۲9 ميليارد و 9۲۴ ميليون 
ريال به بخش هاي مختلف استان همدان از جمله مسكن، 
كشاورزي، راه ها، ارتباطات، ميراث فرهنگي، شبكه گاز، 
صدا و سيما، واحدهاي صنعتي و شهرداري ها خسارت زد.

مديرعامل گروه خودروسازي سايپا: 

سايپا پويش ملي داخلي سازي قطعات خودرو را راه اندازي كرد
مديرعامل گروه خودروسازي سايپا از راه اندازي پويش 
ملي داخلي سازي قطعات خودرو براي نخستين بار در 

صنعت خودرو كشور در گروه سايپا خبرداد.
به گزارش »تعادل« از سايپانيوز، سيدجواد سليماني 
با اش��اره به تأكي��د رهبر معظم انق��لاب درخصوص 
استفاده از توان و ظرفيت داخلي براي رفع نياز توليدي 
كش��ور، گفت: در اين طرح قرار اس��ت از توان و دانش 
پژوهشگران، نخبگان و دانش��گاهيان كشور باهدف 
توسعه داخلي سازي قطعات خودرو، ساخت محصولات 
جديد و همچنين كاهش ارزب��ري در صنعت خودرو 

استفاده شود.
وي تحقق ش��عار رونق توليد را تضمين كننده اقتدار 
كشور دانست و افزود: با هدف اجراي اقتصاد مقاومتي و 
رونق بخشي به توليد داخل، گروه سايپا براي نخستين بار 
در صنعت خودرو كش��ور و در يك اق��دام مبتكرانه، از 
تمامي شركت هاي دانش بنيان و صنعتي كشور دعوت 
كرده تا طرح ها و ايده هاي خود را به اين مجموعه ارايه 

كنند.
مديرعامل گروه س��ايپا تصريح كرد: ضرورت استفاده 
از توان ش��ركت ها و صنعت گران ايراني در كنار وجود 
تحريم هاي بين المللي و محدوديت ها در زمينه واردات 
قطعات پيش��رفته خودرويي و عدم همكاري شركاي 
خارجي كه منجر به حذف برخي محصولات از خطوط 
خودروسازان و در نهايت، عدم امكان تحويل خودروهاي 

توليد مشترك شده، باعث شد گروه سايپا تلاش كند 
شركت هاي دانش بنيان و صنعت گران، به توليد قطعات 

پيشرفته خودرويي سوق پيدا كنند.
سليماني تأكيد كرد: سايپا قصد دارد تا هرگونه پژوهش، 
طرح علمي و مطالعاتي يا ايده ناب قابل اجرا در زمينه 
طراحي، كاربري و ساخت قطعات بامحور بومي سازي 
فناوري هاي پيش��رفته خودرويي را م��ورد حمايت و 

بهره برداري قرار دهد.

اس��ت پژوهش��گران، دانش��گاهيان،  گفتن��ي 
صنعت گران و ش��ركت هاي دانش بني��ان مي توانند 
جه��ت كس��ب اطلاعات بيش��تر و دقيق تر ب��ا مركز 
 تحقيقات و ن��وآوري صنايع خودرو س��ايپا به آدرس

www.airicsaipa.com تم��اس گرفت��ه ي��ا از 
نمايشگاه دايمي قطعات بومي نش��ده مورد نياز گروه 
سايپا در ش��ركت سازه گستر واقع در كيلومتر 9 جاده 

مخصوص تهران - كرج بازديد كنند.

از محل زكات براي آزادي 
زندانيان غيرعمد استفاده شود
قم| مرجع تقليد شيعيان 
با اشاره به اهميت تلاش 
در مس��ير ريشه كني فقر 
در جامعه اسلامي گفت: 
دولت اسلامي بايد ريشه 

فقر در جامعه را بسوزاند.
به گزارش تسنيم، آيت الله 
سبحاني ديروز در سلسله مباحث تفسير قرآن كريم 
اظهار داش��ت: كمك از محل زكات به سيل زدگان 
كشور كه تمام هس��تي خود را از دست  داده اند نيز 
از مصاديق مصرف زكات است. استاد سطوح عالي 
حوزه علميه با اشاره به ويژگي هاي دولت اسلامي 
بيان كرد: دولت اسلامي نبايد اسراف كار باشد و قانون 

اسلام قانوني متوازن است.
آيت الله سبحاني ادامه داد: دين اسلام ديني متوازن 
است كه داراي قوه مجريه و مقننه و اقتصادي است 
و همه قوا در اسلام وجود دارد به شرطي كه همه آنها 
را مطالعه كنيم. وي با اشاره به اهميت تلاش در مسير 
ريشه كني فقر در جامعه اسلامي تأكيد كرد: دولت 
اسلامي بايد ريشه فقر در جامعه را بسوزاند. مرجع 
تقليد شيعيان با بيان اينكه همه دلايل بروز فقر به 
دولت بر نمي گردد، افزود: جهات ديگري نيز در فقير 
ش��دن افراد دخيل است، بسياري از گرفتاري هاي 
مادي به خاط��ر عوامل ديگر چون بلاياي طبيعي، 
ويژگي هاي ف��ردي و غيره مربوط اس��ت. آيت الله 
سبحاني با تأكيد بر اينكه از محل زكات براي آزادي 
زندانيان جرايم غيرعمد استفاده شود، گفت: زندان 

براي برخي افراد آبرومند وصله ناجوري است.
استاد س��طوح عالي حوزه علميه خاطرنشان كرد: 
مسكين نسبت به فقير در درجه بالاتري از نيازمندي 
و كمك قرار دارد، فقير در منطق قرآن فردي بوده 
كه با وجود نياز مالي دست نياز به سوي فردي دراز 

نمي كند.

با شركت هاي عراقي متخلف 
برخورد مي كنيم

خوزستان| اس��تاندار 
خوزستان در مورد تخلف 
برخ��ي از ش��ركت هاي 
عراق��ي در اي��ران گفت: 
برخي از شركت هايي كه 
با كنسولگري عراق جهت 
ارايه ويزا ارتباط دارند مبالغ 
زيادي از مردم دريافت مي كنند كه اين مساله با وزارت 
خارجه در ميان گذاشته مي شود. غلامرضا شريعتي در 
جلسه ستاد اربعين حسيني كه در محل سالن جلسات 
استانداري خوزستان برگزار شد، با اشاره به افزايش آمار 
تردد زائران اربعين در سال 98 اظهار داشت: با توجه 
به اعلام رايگان بودن ويزاي عراق پيش بيني مي شود 
بيش از 3 ميليون و ۵00 هزار نفر در اربعين امسال عازم 
كربلا شوند. وي در مورد تخلف برخي از شركت هاي 
عراقي در ايران، گفت: برخي از ش��ركت هايي كه با 
كنسولگري عراق جهت ارايه ويزا ارتباط دارند مبالغ 
زي��ادي از مردم دريافت مي كنند كه اين مس��اله با 
وزارت خارجه در ميان گذاش��ته مي شود. استاندار 
خوزس��تان ادامه داد: سازمان حج و زيارت بايد براي 
معضل شركت هاي عراقي كه براي ارايه ويزا كارشكني 
مي كنند گزارشي تهيه كند تا براساس آن نامه اي به 
وزارت خارجه زده و فساد اين شركت ها برطرف شود. 
شريعتي با اشاره به استفاده از زيرساخت هاي اربعين 
در كمك رس��اني به مردم سيل زده، تصريح كرد: در 
بحث سيل اخير زيرساخت هايي مانند مواكب كه در 
اربعين شكل گرفته بود با ساماندهي صحيح به كمك 
هلال احمر آمد و اين نشان داد برخي زيرساخت هاي 
مناسبتي مي توانند در مواقع بحراني به ما كمك كنند. 
وي   گفت: زيرس��اخت هاي راهيان نور نيز مي تواند 
در اربعين به ما كمك كند و لازم اس��ت فرمانداران 
محترم اين موض��وع را پيگيري كرده و آمادگي لازم 

را داشته باشند.

 40 درصد شبكه توزيع آب 
تهران نياز به اصلاح دارد

ته�ران| مديرعام��ل 
آبف��اي جنوب ش��رقي 
اس��تان تهران گفت: در 
شرايط موجود ۴0 درصد 
از يك هزار و ۴00 كيلومتر 
ش��بكه توزيع آب در اين 
منطقه نياز به اصلاح دارد.

به گزارش ش��ركت آب منطق��ه اي تهران، عليرضا 
كارگري اظهارداشت: بازسازي شبكه هاي توزيع آب، 
نه تنها پاشنه آشيل شهرهاي جنوب شرقي استان 
است بلكه در بس��ياري از شهرهاي كشور وضعيت 
همين گونه اس��ت.  وي گفت: در كشور بيشترين 
لوله هايي كه در شبكه هاي توزيع آب شهري استفاده 
مي شود از جنس پلي  اتيلن و ميانگين عمر آنها در 
تاسيس��ات ما ۲0 سال است كه براي حفظ شرايط 
موجود شبكه هاي توزيع آب، بايد سالانه حدود پنج 
درصد از آنها را اصلاح كنيم كه با توجه به پايين بودن 
قيمت آب بها ب��راي اين كار محدوديت منابع مالي 
داريم. كارگري با اش��اره به كندبودن روند كاهش 
سرانه مصرف آب در جنوب شرق استان تهران افزود: 
سرانه مصرف آب در حوزه شهرهاي جنوب شرقي 
استان كم تر از ۲00 ليتر در شبانه روز است در حالي 
كه طبق استانداردي كه از سوي شركت مهندسي 
آبفاي كشور اعلام شده، سرانه مصرف خانگي ۱80 
ليتر در شبانه روز اس��ت. مديرعامل آبفاي جنوب 
شرقي استان تهران اظهارداشت: در مصوبه هيات 
وزيران براي شرايط خشك و تغيير اقليم در شهرهاي 
بالاي ۱00هزار نفر جمعيت، مصرف ۱0۵ ليتر در 
شبانه روز در نظر گرفته شده است.  وي گفت: با اين 
شرايط بايد به سمت اصلاح مصرف به سوي الگوي 
استاندارد برويم و عدد كم تر از ۲00 ليتر را به ۱۵0 
ليتر در شبانه روز و در مرحله بعدي به ۱0۵ ليتر در 

شبانه روز برسانيم. 

آمادگي اصفهان براي همكاري 
در امتداد جاده ابريشم

اصفهان| شهردار اصفهان 
گفت: در اجلاس شانگهاي، 
اصفه��ان آمادگي خ��ود را 
ب��راي هم��كاري در زمينه 
مسائل اقتصادي، مديريت 
ش��هري، همچنين احياي 
ماموريت ه��اي تاريخ��ي 
كشورها و شهرهاي در امتداد جاده ابريشم اعلام كرد. 
به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، 
قدرت الله نوروزي ضمن تبريك نايب قهرماني سپاهان 
در رقابت هاي ليگ برتر، اظهار كرد: اميدوارم پس��ران 
طلايي سپاهان در نيمه نهايي جام حذفي و در بازي مقابل 
پرسپوليس كه مي تواند جام ارزشمندي را براي اصفهان 
به ارمغان بياورد نيز موفق ظاهر شوند.  وي در ادامه با اشاره 
به برگزاري اجلاس همكاري هاي شانگهاي، تصريح كرد: 
كشورهاي عضو اين اجلاس مانند چين، روسيه، پاكستان 
و برخي ديگر از كشورها براي توسعه مسائل اقتصادي 
در كشور چين گردهم آمده بودند، برخي استانداران و 
ش��هرداران از كشورهاي عضو حضور داشتند، ايران در 
اين اجلاس به عنوان عضو ناظر است و من نيز به عنوان 

شهردار اصفهان يكي از سخنرانان اين اجلاس بودم. 
ش��هردار اصفهان گفت: در اين اج��لاس در خصوص 
آمادگي شهر اصفهان براي همكاري در زمينه مسائل 
اقتصادي صحب��ت ش��د، مديريت ش��هري، احياي 
ماموريت هاي تاريخي كش��ورها و شهرهاي در امتداد 
جاده ابريش��م به عنوان يك ش��بكه ارتباطي تجاري و 
فرهنگي سه هزار ساله و مهم ميان شرق و غرب از جمله 

مسائلي بود كه در اين اجلاس مطرح شد. 
وي با بيان اينكه در حاش��يه اين اجلاس در جلساتي با 
برخي شركت ها حضور يافتم، اظهار داشت: در حاشيه 
اين اجلاس با يك شركت بين المللي در خصوص تراموا 
مذاكره ش��د كه قرار ش��د براي ادامه اين مذاكرات اين 

شركت به اصفهان آمده و مذاكرات ادامه يابد. 

فراهم سازي بسترهاي 
سرمايه گذاري

فارس| اس��تاندار فارس 
ب��ه جمعي��ت دو ميليوني 
كلان شهر شيراز و اهميت 
خدمت رس��اني ب��ه اي��ن 
جمعيت اش��اره ك��رد و از 
شهرداري شيراز خواست با 
حركتي رو به جلو بسترهاي 
سرمايه گذاري را فراهم كنند. به گزارش ايلنا عنايت  الله 
رحيمي در جلسه شوراي برنامه ريزي و توسعه استان با 
بيان اينكه منازل و آپارتمان هاي شهرك آرين به صورت 
به هم چسبيده در كنار هم س��اخته شده اند گفت: در 
اين منطقه عواملي مانند فضاي سبز، فضاي باز و... ديده 
نشده است بطوري كه عمق خاكبرداري جهت احداث 

ساختمان در اين منطقه به ۴ الي ۵ متر مي رسد.
رحيمي ادامه داد: واحدهايي كه به صورت تكي مجاور 
پ��ارك علم و فناوري قرار گرفته اند در يك ش��يب تند 
احداث شده اند. وي با اشاره به اينكه مديريت استان از 
هيچ تلاشي در جهت مشاركت و همكاري با مجموعه 
مديريت شهري شيراز دريغ نمي كند ادامه داد: اگرچه 
حدود دو سال از عمر شوراي پنجم مي گذرد بنابراين بايد 
به سمتي حركت كنيم كه در راستاي آن بتوانيم بازتاب 
فعاليت مان را بيان كنيم چرا كه در حال حاضر پرداختن 

به اتفاقات گذشته ضروري نيست.
اس��تاندار فارس گفت: مجموعه مديريت شهر شيراز 
بايد با ارايه عملكرد به رس��انه ها به تشريح برنامه هاي 

پيش رو بپردازد.
وي همچنين ظرفيت هاي تبصره ۱9 و ۱8 قانون بودجه 
در مش��اركت بخش خصوصي و واگ��ذاري پروژه هاي 
دولتي به بخش خصوصي را بس��يار اثر گذار دانست و 
عنوان كرد: در صورتي كه بعضي پروژه ها جذابيت لازم 
براي سرمايه گذار نداشته باشند مجموعه مديريت استان 
آمادگي دارد از اختيارات قانوني براي جذاب كردن اين 

پروژه ها استفاده كند. 
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افزايش پروانه ها  نگران كننده 
نيست

همدان| رييس اداره حفاظت محيط زيست استان 
همدان طغيان پروانه ها را بي خطر اعلام كرد و گفت: 
در روزهاي اخير شاهد افزايش و طغيان پروانه ها نه 
تنها در استان همدان بلكه در سطح كشور هستيم 
كه خوش��بختانه اين موضوع نگران كننده نيست. 
سيدعادل عربي افزود: يكي از عوامل افزايش و طغيان 
پروانه ها را مي توان بارندگي هاي ش��ديد اخير اعلام 
كرد. بارش فراوان باران، محيط زيست مناسبي را براي 
توليد مثل پروانه ها به وجود آورده است. البته طغيان 
پروانه ها نه تنها نگران كننده نيست بلكه چرخه غذايي 
پرندگان نيز تأمين ش��ده و غذاي پرندگان در سال 
جاري شرايط بهتري نسبت به سال گذشته خواهد 
داشت. وي يادآور شد: با تأمين چرخه غذايي پرندگان، 
وضعيت جوجه آوري هم نسبت به سال هاي گذشته از 

وضعيت مناسبي برخوردار خواهد بود.

مشكلات ساماندهي صنوف 
آلاينده

اروميه|  رييس اتاق اصناف اروميه گفت: كم كاري ها 
سازمان هاي مرتبط مانع از ساماندهي صنوف آلاينده 
اروميه شده است. اصغر طاهري پور افزود: از سال 9۱ 
زميني در جاده بالانج براي ساماندهي صنوف آلاينده 
اروميه مشخص شده كه متأسفانه با كم كاري برخي 
س��ازمان هاي مربوطه تاكنون اقدام مفيدي در اين 
خصوص انجام نشده است. طاهري پور با اشاره به اينكه 
به دليل شرايط اقتصادي تعداد ضايعات فروشان در 
اروميه افزايش يافته است تصريح كرد: در حال حاضر 
300 صنف ضايعات فروش داراي پروانه و ۱00 صنف 
بدون پروانه در اروميه فعال هستند كه در هر كدام از 
اين مغازه ها ميانگين ۲۵ نفر بطور مستقيم مشغول 
به كار بوده و معاش بيش از 3000 خانوار از اين شغل 
تأمين مي شود. وي با اشاره به اينكه تا پيش از سال 
90 اين ش��غل فاقد صنف و اتحاديه بود خاطرنشان 
كرد: از س��ال 90 براي س��اماندهي و اخذ مجوز اين 
شغل داراي صنف شد كه بعد از تعيين محل استقرار 
ضايعات فروش��ان، اتاق اصناف منتظر مجوز تغيير 
كاربردي زمين از س��وي اداره راه و شهرسازي براي 
اس��تقرار صنوف آلاينده است ولي با گذشت 7سال 
تاكن��ون هيچ اقدامي از س��وي اين س��ازمان انجام 

نشده است.

 ابهام در هزينه كرد
ارز  صادراتي

اراك| نماينده ولي فقيه در اس��تان مركزي گفت: 
در بخش صادرات غيرنفتي رشد قابل توجهي را در 
سال هاي اخير داشته ايم اما هزينه كرد ارز حاصل از 
اين صادرات مشخص نيست، در صورتي كه اگر اين 
ارز به داخل انتقال داده شود مي تواند مشكل تامين 
ارز كشور را برطرف كند. قربانعلي دري نجف آبادي 
با اش��اره ضرورت صرفه جويي در اس��تفاده از منابع 
اظهار داشت: يكي از مشكلاتي كه سبب نابساماني 
و ظهور و بروز مسائل و مشكلات در حوزه اقتصادي 
كشور ش��ده، بحث مصرف گرايي است كه اين روند 
و زندگي اش��رافي مي تواند در بلندمدت مشكلات 
جبران ناپذيري را براي كشور به همراه داشته باشدف 
از اين رو حركت به سمت صرفه جويي و استفاده بهينه 
از منابع و امكانات به شدت بايد مورد توجه قرار گيرد. 
وي افزود: مصرف بيش از ۱30 ميليون ليتري بنزين 
با كمترين قيمت در بيست و هشتم اسفندماه سال 
گذشته نمونه اي محسوس از هدر دادن منابع است 
كه ضرورت فرهنگ سازي صرفه جويي و اصلاح الگوي 

مصرف را مي طلبد.

ويژهچهرههاياستاني

خدمات پس از فروش برندهای 
لوازم خانگی کره ای ادامه دارد

»عباس هاشمی« مديرکل صنايع فلزی و لوازم خانگی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: مشتريان اين 
برندها مطمئن باشند همچنان می توانند از خدمات 
پس از ف��روش آنها برخوردار ش��وند.کارخانه های 
برندهای ياد شده در کشور داير و فعال است و طرف 
های ک��ره ای نيز برای تامين نياز کارخانجات و بازار 
ايران اعلام آمادگی کرده اند.با وجود فشارهای بين 
المللی، سختی نقل و انتقالات بانکی و تحريم برخی 
اقلام، اما ش��رکت های ال. جی، سامسونگ و دوو با 
احتياط همکاری با کشورمان را دنبال کرده و به دنبال 
راه حل های مختلفی برای دور زدن تحريم ها هستند.

وي افزود: هدف اصلی ش��رکت ه��ای توليدکننده 
لوازم خانگی در کشور که تحت برند کره جنوبی کار 
می کنند، افزايش عمق توليد و استفاده از قطعات و 
پيمانکاران داخلی تا حد ممکن است که در اين زمينه 
موفق عمل کرده اند. امروز ارزبری محصولات کره ای 
در ايران به طور متوسط ۵0 درصد کاهش يافته است.

 فعاليت کارخانه سامسونگ 
قانونی است

معاون صنايع س��ازمان صنعت استان تهران با بيان 
اينکه براساس ضوابط سازمان صنعت فعاليت شرکت 
تکوين الکترونيک مشکلی ندارد، گفت: چرا عده ای در 
سال رونق توليد به جای کمک به واحدهای توليدی 
به دنبال ايجاد مش��کل برای توليدکنندگان کشور 
هستند.  وی با بيان اينکه اين شرکت تمام مجوزهای 
لازم را برای فعاليت دريافت کرده و مس��تندات آن 
وجود است، افزود: براساس ضوابط سازمان صنعت 
فعاليت شرکت تکوين الکترونيک مشکلی ندارد و 
به حضور شخص خاصی هم ربط ندارد، حتی در آن 
زمان معاون وقت نيز توضيحات لازم را در اين رابطه 

بيان کرده است.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

محيط زيست براي ساخت جاده در آشوراده مجوز صادر كرده بود

لودرها با مجوز به آشوراده رفتند
تنها نقطه پاك و تميز خط ساحلي شمال ايران است 
كه آس��مانش با پرواز انواع پرندگان زينت مي يابد و 
گونه هاي جانوري فارغ از خطر انساني در آن جولان 
مي دهند. از مع��دود زيس��تگاه هاي باقيمانده فك 
خزري است و چشم بگرداني ش��نگ و انواع اردك 
ماهي خوار و پليكان و فلامينگو در ديدرس��ند. حالا 
اما بولدوزرها و غلطك ها قلب آن را هدف گرفته اند 
و نامه اي كه نشان مي دهد ادعاهاي سازمان محيط 
زيس��ت مبني بر بي خبري پيمانكار از واقع ش��دن 
جاده در حريم پناهگاه حيات وحش ميانكاله دروغي 

بيش نبوده است.
اواس��ط س��ال گذش��ته بود كه بعد از چندين سال 
مقاوم��ت فعالان محيط زيس��ت، مناف هاش��مي 
استاندار معزول گلستان اعلام كرد مجوزهاي لازم را 
براي اجراي طرح طبيعت گردي آشوراده از سازمان 
حفاظت محيط زيست دريافت كرده و به زودي اين 
طرح وارد فاز اجرايي مي شود اما چند ماه بعد به جاي 
اجراي طرح »طبيعت گردي« آشوراده، كلنگ سايت 
پشتيبان آش��وراده در ساحل بندرتركمن در غياب 
رس��انه ها به زمين زده شد و مناف هاشمي استاندار 
معزول گلستان هم در پاسخ به رسانه ها به اعلام اين 
خبر كه سازمان همياري شهرداري ها پيمانكار اين 

پروژه است و مجوزهاي لازم اخذ شده بسنده كرد.
حمي��د ظهرابي، مع��اون محيط طبيعي س��ازمان 
محيط زيست در اين باره گفت: اين توافق انجام شد 
كه سازمان به هيچ وجه اجازه ساخت و ساز سنگين 
در آشوراده را نمي دهد و ساخت و سازها در جزيره 
بايد موقت، سبك، با مصالح بومي، مطابق و موزون 
با طبيعت منطقه طراحي و اجرا شود؛ با اين شرايط 

تفاهم كرده و قرارداد منعقد كرديم. 
ظهرابي درباره جاده اي كه آشوراده را هدف گرفته 
بود نيز اظهار كرد: مس��وولان استان گلستان تصور 
مي كردن��د چون س��ايت پش��تيبان و… در داخل 
جزيره آش��وراده نيس��ت ش��روع كردند به اجراي 
طرح ها بدون اينكه سازمان حفاظت محيط زيست 
در جريان جزييات كار باشد. متأسفانه جاده اي كه 
احداث مي كردند در حريم تالاب قرار داشت و به نظر 
مي رسد مي خواستند اسكله اي به سمت دريا ايجاد 
كنند؛ كه هيچ كدام با سازمان حفاظت محيط زيست 

هماهنگ نشده بود.
با اين حال روايت فعالان محيط زيست و اسنادي كه به 
دست مهر رسيده خلاف اين موضوع و ادعاهاي ديگر 

سازمان محيط زيست را نشان مي دهد.

    مجوز رسمي محيط زيست در دستان پيمانكار
فرزاد علي��زاده، مدير روابط عمومي س��تاد مردمي 
نجات آشوراده )سمنا(، در اين باره مي گويد: روزهاي 

پاياني سال گذش��ته بود كه ما از طريق دوستانمان 
در بندر تركمن متوجه ش��ديم كه سازمان همياري 
ش��هرداري ها كه مج��ري پروژه طرح گردش��گري 
آشوراده اس��ت از طريق شركت پارس عمران شمال 
مش��غول ساخت جاده اي به س��مت جزيره آشوراده 
است. دوس��تانمان را به موقعيت فرستاديم و متوجه 

شديم كه اين اتفاق واقعاً افتاده است.
عليزاده ادامه مي دهد: من بلافاصل��ه با دفتر معاون 
محيط طبيعي آقاي ظهرابي تماس گرفتم و پرسيدم 
كه ماجرا چيس��ت و كارمند ايشان اظهار بي اطلاعي 
كردند و باور نمي كردند چنين اتفاقي افتاده باش��د. 
تماس هايي گرفتند و متوجه شدند كه موضوع واقعيت 
دارد. آقاي عبدوس مس��ووليتش به عنوان مديركل 
محيط زيست استان گلس��تان تمام شده بود و آقاي 
كنعاني به عنوان سرپرست اين اداره كل مشغول كار 
بودند. سريعاً نامه اي به آقاي كنعاني تنظيم كرديم و 
خواستار پيگيري شديم. معاونت محيط طبيعي هم 
وقتي متوجه اين موضوع شدند نامه اي تنظيم كردند 
خطاب به اداره كل گلس��تان و مازن��دران و اداره كل 
مازندران هم به اداره بهش��هر نامه اي زد و خواس��تار 

پيگيري شدند.
او يادآور مي ش��ود: در نهايت آقاي زمان رضااحمدي 

رييس اداره بهش��هر شخصاً حضور پيدا مي كنند و با 
اخطاريه قانوني جلوي كار را مي گيرند و به پيمانكار 
مي گويند اگر مجوز داري ظرف ۴۸ ساعت مجوز خود 
را به اداره بياور و ارايه كن كه مشخص مي شود اتفاقاً 

پيمانكار مجوز داشته است!

    حريم آب�ي در مجوز محيط زيس�ت ذكر 
شده است

بر خلاف آنچه حميد ظهرابي معاون محيط طبيعي 
سازمان محيط زيست درباره احداث جاده در حريم 
پناهگاه حيات وحش ميانكاله مدعي ش��ده و گفته 
بدون هماهنگي و مجوز سازمان محيط زيست بوده 
اما طي نامه اي كه آقاي عبدوس در زمان رياس��تش 
اين مجوز را ص��ادر كرده اين موضوع تصريح ش��ده 
است. آقاي ظهرابي در مصاحبه خود گفته پيمانكار 
نمي دانسته كه اين احتياج به مطالعات ارزيابي دارد و 
نمي دانسته كه حريم آبي تالاب جزو پناهگاه حيات 
وحش ميانكاله محس��وب مي ش��ود اما همه اينها را 
آدرس غلط داده اند. به گزارش مهر، در نامه اي كه امير 
عبدوس مديركل وقت حفاظت محيط زيست استان 
گلستان به پيمانكار داده، چند اولويت برشمرده شده 
كه در اولويت چه��ارم اين نامه به اين پيمانكار اجازه 

داده در حري��م آبي تالاب ج��اده اي احداث كند و در 
همين بند چهارم اشاره ش��ده كه »حريم آبي خليج 
گرگان در محدوده پناهگاه حي��ات وحش ميانكاله 
قرار دارد« يعني پيمانكار مي دانسته كه اين محدوده 
در حريم پناهگاه است و طرحي كه آغاز مي كند طرح 
گردشگري آش��وراده اس��ت. در اين نامه از پيمانكار 
خواسته شده ملاحظات محيط زيستي را لحاظ كرده 
و از ورود پس��اب و آلاين��ده در آب جلوگيري كنند و 
زيباي��ي را در نظر بگيرند و زمان كار هم خيلي كوتاه 

و سريع باشد.

    تخلف با دستور غيرقانوني 
اما چرا عبدوس، مديركل وقت محيط زيست استان 
گلستان، به خود اجازه داده چنين مجوز غيرقانوني 
را صادر كند؟ زيرا در نامه ديگري ش��خص عيس��ي 
كلانتري، رييس س��ازمان حفاظت محيط زيست، 
نظارت و مديريت پروژه را بر خلاف قانون بالادستي 

به اداره كل گلستان تفويض كرده است.
اين دستور به اين دليل غيرقانوني است كه مديريت 
پناهگاه هاي حيات وحش يكپارچه است و مديريت 
پناهگاه حيات وحش ميانكاله بر اساس تصميمي كه 
در شوراي عالي محيط زيس��ت گرفته شده به اداره 

كل مازندران سپرده شده است. شوراي عالي محيط 
زيست ش��امل چندين وزير، رييس سازمان محيط 
زيس��ت و با رياست ش��خص رييس جمهور تشكيل 
مي شود و سازمان محيط زيست نقش دبيرخانه شورا 
را دارد و بر اين اساس عيس��ي كلانتري اجازه ندارد 
كه برخلاف اسناد بالادستي مديريت پناهگاه حيات 
وحش را در قسمتي كه طرح گردشگري آشوراده اجرا 
مي شود از استان مازندران بگيرد و به گلستان تفويض 
كند و به اين ترتيب خلاف قانون اتفاق افتاده است مگر 
اينكه بپذيريم رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
حتي نمي دانس��ته پناهگاه حيات وحش ميانكاله و 
جزيره آشوراده در تقس��يمات سازمان متبوعش در 

كدام استان قرار گرفته است! 
عليزاده تاكيد مي كند: آقاي ظهرابي در مصاحبه خود 
يك آدرس غلط ديگر ه��م مي دهند و ادعا مي كنند 
سي سال اس��ت كه اجراي طرح گردشگري آشوراده 
يك مطالبه عمومي است. من نمي دانم چطور به اين 
نتيجه رس��يده اند كه اين موض��وع مطالبه عمومي 
است. از 30 سال پيش كه برخي افراد دنبال اين بودند 
و عده اي حتي يك زماني براي جزيره آشوراده سند 
زدند مخالفت مردم با اين موضوع اعلام ش��ده است. 
هميشه دنبال اين قضيه بودند و در دولت آقاي خاتمي 
و رياست خانم معصومه ابتكار بر سازمان محيط زيست 
حتي يكي از نهادها سند آورد كه مالك جزيره است. 
بعد از آنكه مش��كلاتي براي ش��ان به وجود آمد يك 
شركت گردشگري به نام شركت مناطق گردشگري 
جهان ثبت كردند اما جلوي اين كار هم گرفته شد و 
در دوره رياست خانم واعظ جوادي از طرف سازمان 

بازرسي كل كشور اين مجوز ابطال شد. 
اين فع��ال محيط زيس��ت تأكيد مي كن��د: بعد هم 
يك ش��ركت لبني آمد آنجا و ادع��اي مالكيت كرد و 
مي خواست جزيره را صاحب شود. آن زمان خانم ابتكار 
در شوراي شهر تهران بودند و مخالف اين كار بودند اما 
شگفتا كه با روي كار آمدن دولت »محيط زيستي« 
آقاي روحاني و رياس��ت خانم ابتكار بر سازمان، يك 
تفاهم نامه ضد محيط زيس��تي بين آقاي شيركوند و 
آقاي كيخا كه آن موقع بر مسند امروز آقاي ظهرابي 
تكيه داده بودند امضا كردند و آن تفاهم نامه هم هنوز 

لغو نشده است.
عليزاده اظهار مي كند: در ارزيابي طرح گردش��گري 
جزيره آشوراده به توسعه تدريجي كاربري ها و اعداد و 
ارقامي اشاره شده كه به هيچ عنوان متناسب با ظرفيت 
بردي كه تعريف كرده اند يعني ۵00 نفر گردشگر در 
روز و ۸0 نفر اقامت شبانه نيست. ما نگران اين موضوع 
هستيم كه نگاه به كل جزيره است و مطالبه عمومي 
در كار نيست و اتفاقاً بايد خدمت آقاي ظهرابي بگوييم 

مطالبه عمومي توقف اين طرح هاي مخرب است.
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نشان اهداي عضو در 
گواهينامه رانندگي چه شد؟

حدود 30 سال از روزهاي آغازين حيات پيوند اعضا در 
ايران مي گذرد؛ حياتي كه پس از سال ها هنوز هم در 
گير و دار برخي قانون گذاري ها ممكن است طرح هاي 
جديد آن به بن بس��ت خورده يا با سال ها تاخير اجرا 
ش��ود. طرح درج نش��ان تمايل افراد به اهداي عضو 
بر روي گواهي نامه هاي راهنمايي رانندگي يكي از 
همين طرح هاست كه دست كم حدود ۶ سال است كه 
دست اندركاران اهداي عضو در ايران در حال پيگيري 
براي اجرايي ش��دن آن هستند. كتايون نجفي زاده، 
مديرعامل انجمن اهداي عض��و ايرانيان، مي گويد: 
موضوع درج نش��ان تمايل افراد به اهداي عضو يك 
اقدام بسيار ارزشمند خواهد بود. البته اين نشان جنبه 
قانوني نخواهد داشت تا اين نگراني براي دولت ها وجود 
داشته باشد كه فقط با اكتفا به همين نشان بتوانيم 
اهداي عضو را انجام دهيم. نجفي زاده با بيان اينكه در 
ساير كشورها نيز اوضاع به همين منوال است، ادامه 
مي دهد: ما تاكيد داريم تا بدانند درج اين نشان به هيچ 
عنوان باعث اجباري براي اهداي عضو نخواهد شد. وي 
مي افزايد: حدود شش سال است كه در حال پيگيري 
اين طرح هستيم. مراحل قانوني آن و قسمت هايي كه 
به وزارت بهداشت، وزارت كشور، پليس ناجا و ساير 
نهادهاي مربوطه بوده، طي ش��ده است. يك تبصره 
نوشته شده كه بايد به قانون گواهي نامه ها اضافه شود. 
وي با ابراز اميدواري نس��بت به هرچه زودتر اجرايي 
ش��دن اين طرح مي گويد: اين طرح يك بار تا هيات 
دولت رفت اما در كميسيون اجتماعي رد شد. پس از 
پيگيري هاي مجدد ما فعال شد و در حال حاضر نيز 
مشغول مذاكره با هيات دولت هستيم كه اميدوارم 

باعث زودتر اجرايي شدن طرح شود.

 مهم ترين عامل مرگ 
در ايران و دنيا

فشارخون يكي از مهم ترين عوامل خطر تهديدكننده 
سلامت مردم و اصلي ترين عامل مرگ ومير درجهان 
و ايران محسوب مي شود؛ به طوري كه طبق گفته 
كارشناسان با نگاهي به آمار مرگ ومير ناشي از آن 
مي توان اين بيماري را قاتل خاموش ناميد. مطالعه 
روند بار بيماري  ها در كشور در بازه زماني سال هاي 
۱3۶۹ تا ۱3۹۴ نش��ان داده كه فش��ارخون بالا از 
جمله مهم ترين عوامل خطر تهديدكننده سلامت 
مردم و اصلي ترين عامل مرگ ومير در جهان و ايران 
محسوب مي شود. همچنين مرگ زودرس ناشي از 
سكته  هاي قلبي و مغزي، به دليل بيماري پرفشاري 
خون بوده و بالغ بر نيمي از كل موارد مرگ در كشور 
را به خود اختصاص داده اس��ت. طب��ق آمارها در 
سال ۱3۹۵ به طور متوس��ط ۲۲ درصد زنان و ۲۱ 
درصد مردان ايراني مبتلا به فشارخون بالا بوده اند. 
همچنين بيش از ۵0 درصد گروه س��ني ۵۵ تا ۶۹ 
سال دچار عارضه فشار خون بالا هستند. متاسفانه 
برآوردها حاكي از آن اس��ت كه ح��دود ۶0 درصد 
مبتلايان به فشارخون بالا، از اين مساله آگاهي ندارند. 
بايد توجه كرد كه شرايط تاريخي در دهه هاي اخير 
و بروز تغييرات گسترده در شيوه زندگي مردم مانند 
رشد شهرنش��يني، آلودگي هوا، مصرف غذاهاي 
پرنمك به عنوان بزرگ ترين عامل ايجاد پرفشاري 
خون كه در ايران دو تا سه برابر بيش از حداكثر ميزان 
مجاز مصرف مي ش��ود، كم  تحركي و اضافه وزن، 
اختلالات خواب، استرس  هاي فردي و اجتماعي 
و... از عوامل اصلي خطر بروز فشارخون بالا به شمار 
مي آيند. البته و خوشبختانه بايد توجه كرد كه كليد 
اصلي مبارزه با فش��ار خون نيز در مديريت همين 
عوامل خطر نهفته است؛ به طوري كه رعايت صحيح 
و كنترل اين عوامل از سوي آحاد جامعه بيشترين 
كمك را دركاهش موارد ابتلاء به اين بيماري مهلك 

فراهم مي كند. 

 سرطان شناسي كودكان 
در ايران، مديون وثوق

زنده ياد پروفس��ور پروانه وثوق بنيان گذار علم خون 
و آنكولوژي كودكان در اي��ران و رييس فقيد هيات 
امناي محك در سال ۱3۴۲ از دانشگاه علوم پزشكي 
ته��ران فارغ التحصيل ش��د و دوره هاي تخصص و 
فوق تخصص اش در علم خون و سرطان شناسي را 
در دانش��گاه هاي كمبريج، ماساچوست، ايلينوي و 
واشنگتن پشت سر گذاشت. در اين مدت نه تنها از 
دغدغه او نسبت به ارايه خدمات درماني به كودكان 
مبتلا به سرطان سرزمينش كاسته نشد بلكه در سال 
۱3۵0 كار در بهترين مراكز درماني جهان را رها كرد و 
با بازگشت به وطن اولين بخش هماتولوژي و آنكولوژي 
كودكان در ايران را در بيمارستان حضرت علي اصغر 
تأسيس كرد. يكي از دغدغه هاي بزرگ اين پزشك، 
درمان كودكان مبتلا به سرطان بود.  عظيم مهرور، 
رييس بيمارستان فوق تخصصي سرطان كودكان 
محك با اش��اره به هدايت هاي علمي استاد وثوق و 
دغدغه اش نسبت به درمان كودكان مبتلا به سرطان، 
گفت: »صداقت و انسانيت از جمله خصايصي است 
كه دغدغه درمان كودكان مبتلا به سرطان را در اين 
بانوي دانشمند ايجاد كرد و باعث شد تا آخرين روزهاي 
حيات خود به صورت داوطلبانه لحظات عمر و دانش 
ارزشمند خود را وقف نجات جان كودكان مبتلا به 
سرطان كند.« مهرور در ادامه بيان كرد: »پروفسور 
وثوق در زمان حيات خود با بردباري و رعايت اخلاق 
پزشكي توانس��ت كودكان مبتلا به سرطان زيادي 
را تحت درمان قرار دهد. او همواره مي كوش��يد تا در 
هر ش��رايطي با به روزرس��اني علم خود و استفاده از 
پروتكل هاي جديد و استاندارد درماني، سلامتي و 
آرامش را به بيماران و خانواده هايشان بازگرداند. اين 
راه پرفسور وثوق بود كه از س��ال ۱3۹3 با برگزاري 
كنگره دوسالانه خون و آنكولوژي كودكان و دعوت 
از متخصصان بين المللي براي ارتقاي دانش پزشكي، 
ارايه تجربيات درماني در اين حوزه، بهره مندي از نتايج 
علمي آخرين تحقيقات انجام شده به صورت عملي و 

كاركردي در محك ادامه دارد.«

افزايش ۴۰۰ هزار توماني حقوق شامل همه معلمان نمي شود
بار ديگر شيوه هاي متنوع جذب معلمان توسط آموزش و 
پرورش چالش ايجاد كرد و اين بار در اعتراض معلمان به 

عدم افزايش ۴00 هزار توماني حقوق خود را نشان داد.
از آنجايي كه طبق قانون مصوب مجلس درباره افزايش 
حقوق ها در سال جديد، بايد به تمام كارمندان دولت ۴00 
هزار تومان به صورت ثابت اضافه شود، برخي از معلماني 
كه استخدامي سال ۹۷ بودند و به حقوق آنها تنها ۲۷0 
هزار تومان اضافه ش��ده است، نسبت به عدم اجراي اين 
قانون اعتراض داشتند. حتي برخي از فيش هاي حقوقي 
معلمان كه در بخش كسورات مبلغ ۴00 هزار تومان از 
فيش حقوقي ارديبهشت ماه آنها اضافه شده يا فيش هاي 
حقوقي مقايسه اي اسفند و ارديبهشت اين روزها در فضاي 
مجازي قابل پيگيري است اما ظاهراً به نظر مي رسد باز هم 
بحث خوانش قانون در ميان است. علي الهيار تركمن معاون 
برنامه ريزي و توسعه منابع آموزش و پرورش در اين رابطه 
گفته اس��ت كه با وجود نظر آموزش و پرورش كه بايد به 

حقوق تمام كارمندان رسمي و پيماني ۴00 هزار تومان 
اضافه شود اما ظاهراً بنا بر همين نظر اشتباهي در صدور 
احكام صورت گرفته بوده و اشتباهي در محاسبه ميزان 
افزايش حقوق صورت گرفته بوده و تنها تكليف دولت براي 
افزايش ۴00 هزار توماني حقوق خاص نيروهاي رسمي 
و پيماني آموزش و پرورش است و ظاهراً اين قانون براي 
معلماني كه طبق ماده ۲۸ جذب شده اند يا دانشجو معلم ها 
نيست. از آنجايي كه شمار معلماني كه طبق اين دو صورت 
در سال ۹۷ جذب شده اند، حال بايد احكام شمار زيادي 
از معلمان دوباره تغيير كرده و به همان افزايش ۲۷0 هزار 
توماني بازگردند. الهيار تركمن نيز گفته است: اگر هر مرجع 
ديگري چون مجلس ايرادي به مصوبه دولت دارد بايد آن 
را با دولت حل و فصل و بررسي كند، اگر تشخيص دادند 
مصوبه باطل است، بخشنامه اصلاحي مي آيد و اگر هم 
كه مصوبه درست بود، همان عملي مي شود. اين امر بايد 
توسط مراجع ذي ربط پيگيري شود. معلماني كه طبق 

ماده ۲۸ جذب شده اند پيماني آموزش و پرورش نيستند 
و دوران كارورزي را مي گذرانند و دانشجو معلمان نيز در 
حال تحصيل هستند و كارمند رسمي محسوب نمي شوند.  
آن طور كه به نظر مي رسد بار ديگر مشكلات بودجه اي به 
اضافه قوانيني كه خوانش هاي متفاوتي مي توان از آن كرد، 
بار ديگر گريبان آموزش و پرورش را گرفته اس��ت. حال 
بايد فرض كرد در يك مدرس��ه كه عده اي معلم در كنار 
هم مشغول تدريس هستند و يكي از آنها كارمند رسمي، 
يكي استخدام پيماني، يكي دانشجو معلم و ديگري طبق 
ماده ۲۸ جذب ش��ده، وقتي فيش هاي حقوقي خود را با 
هم قياس مي كنند و به صورت طبيعي ش��اهد تبعيض 
مي ش��وند چه نتيجه اي بر كاركرد آنها خواهد داش��ت. 
همين است كه بسياري از كارشناسان نسبت به جذب به 
شيوه هاي مختلف توسط آموزش و پرورش ايراد مي گيرند 
چرا كه نتيجه اين تفاوت ها خود را در بزنگاه هاي متفاوتي 

نشان خواهد داد.

خسارات طرح تحول سلامت به تامين اجتماعي
عضو هيات امناي تامين اجتماعي با اشاره به خسارات طرح تحول 
س��لامت براي بيمه شدگان و بيمه گران از دولت خواست براي عدم 
ضرر بيش��تر بيمه شدگان و مس��تمري بگيران بدهي خود با تامين 

اجتماعي را تسويه كند.
در حال حاضر س��ازمان تأمين اجتماعي بي��ش از ۴۲ ميليون نفر 
جمعيت تحت پوش��ش دارد كه براي ارايه خدمات به آنها و تأمين 
هزينه ها گاهي با كس��ري اعتبارات مواجه است به طوري كه براي 
جبران آن مجبور است از بانك وام هايي با بهره بالا بگيرد اين در حالي 
است كه دولت نيز حدود ۲00 هزار ميليارد تومان به تأمين اجتماعي 
بدهكار است و اگر اين بدهي را پرداخت كند بسياري از مشكلات اين 

سازمان برطرف مي شود.
اكبر شوكت عضو هيات امناي س��ازمان تأمين اجتماعي، در مورد 
كسري اعتبارات سازمان تأمين اجتماعي گفت: ماهيانه حدود دو 
هزار ميليارد تومان سازمان تأمين اجتماعي با كسري بودجه مواجه 
اس��ت كه براي جبران آن بايد وام هاي 30 درصدي از بانك بگيرد تا 

بتواند امورات جاري خود را انجام دهد.
او افزود: از س��وي ديگر ۲0 ت��ا 30 هزار ميليارد ريال نيز انباش��ت 
بدهي هاي گذشته سازمان تأمين اجتماعي بوده كه به دليل اجراي 
طرح تحول س��لامت و همچنين درمان بيمه شدگان و بدهي هاي 
بانكي بر دوش سازمان افتاده است كه اميدوار بوديم با تهاتر بانكي 
بتوانيم اين بودجه را تأمين كنيم كه متأس��فانه اينگونه نشد و اينها 
بدهي هايي هستند كه ناخواسته ايجاد شده و دولت باعث و باني آن 
بوده است. ش��وكت به مهر گفت: ماهيانه هزار ميليارد تومان سود 
بانكي پرداخت مي شود و اينها ضرباتي است كه دولت بر پيكره تأمين 

اجتماعي وارد كرده است.
عضو هيات امناي س��ازمان تأمين اجتماعي با اشاره به اينكه سال 
گذش��ته قرار بود بر اس��اس مصوبه مجلس دولت ۵0 هزار ميليارد 
تومان از بدهي هاي خود را به تأمين اجتماعي پرداخت كند، اظهار 

داشت: در اين خصوص پيشنهاداتي به دولت داشتيم كه متأسفانه با 
وجود اينكه اين پيشنهادات بار مالي نداشت هيچكدام عملي نشد.

وي افزود: با اين بي خيالي كه در دولت وجود دارد و روالي كه پيش 
گرفته مشكلات را بر دوش دولت هاي آينده مي گذارد و اين همان 
تفكر دولت هاي پيشين اس��ت كه دولت دوازدهم نيز پيش گرفته 
است. ش��وكت اظهار كرد: دولت بايد فكري كند چراكه اگر تأمين 
اجتماعي ورشكست شود و نتواند حقوق يك ماهه بازنشستگان را 
پرداخت كند، دولت و كل كشور با مشكلات متعددي روبرو خواهند 
شد. عضو هيات امناي سازمان تأمين اجتماعي ادامه داد: پيشنهاد 
داده بوديم در قب��ال بدهي هاي دولت، منطقه آزاد مكران به تأمين 
اجتماعي واگذار شود، اما اين اتفاق رخ نداد و هنوز هم هيچ كاري در 
آن منطقه انجام نشده است. دولت بايد اين منطقه را به سهامداران 
صندوق كه ۴۵ ميليون نفر هستند، واگذار كند و اين جايي است كه 
ساليان س��ال افتاده و مانده و چند بار هم مقام معظم رهبري براي 
احياي آن تأكيد كردند كه آنجا مي تواند مثمر ثمر باشد و تبديل به 
مهم ترين منطقه آزاد كشور شود. هم اكنون در تصميم گيري هاي 
تأمين اجتماعي ۶ نفر دولتي، ۲ نفر كارگر و يك كارفرما حضور دارد 
در حالي كه بايد سهم كارگران و كارفرمايان بيشتر باشد. به همين 
دليل در حوزه اصلاحات ساختاري يك سري اتفاقاتي بايد رخ دهد كه 
به نفع جامعه كارگري و كارفرمايي باشد تا بتوانند در تصميم گيري ها 
مشاركت داشته باشند در حالي كه كل مجموعه اقتصادي را دولت 
مي چيند. عضو هيات امناي س��ازمان تأمين اجتماعي گفت: البته 
اقدامات ديگري را نيز مي توان انجام داد. به عنوان مثال س��الانه ۱۶ 
هزار نفر در تصادفات جاده اي فوت يا از كار افتاده مي شوند كه خانواده 
آنها مس��تمري بگير تأمين اجتماعي مي شوند در حالي كه تأمين 
اجتماعي در اين اتفاق نقش��ي نداشته اما هزينه را بر دوش سازمان 
مي اندازند و حداقل خس��ارت تأمين اجتماع��ي از محل بيمه هاي 

شخص ثالث و ماده ۱۶ بايد جبران شود.

نقدي بر بگير و ببندها پس از انتشار كليپ هاي پرحاشيه از مدارس
چندي پيش، كليپي از همخواني دس��ته جمعي يك موس��يقي 
غيرمجاز در حياط يك دبس��تان به سرعت دست به دست شد و 
بازتاب هاي فراواني در جامعه به دنبال داشت، به گونه اي كه وزير 
آموزش و پرورش و نمايندگان مجلس را نيز به واكنش واداشت و 
پس از آن اخباري مبني بر پيگيري هاي تكميلي و لغو ابلاغ چند 

مدير مدرسه به گوش رسيد.
فارغ از اظهارنظرهاي برخي مس��وولان كه به نظر مي رس��د بايد 
به دور از شتاب زدگي و با دقت نظر بيشتري مطرح مي شد، انتشار 
چند كليپ موس��يقي غيرمجاز در مدارس، ب��ار ديگر اين نكته را 
يادآوري كرد كه جاي شادي و فعاليت هاي نشاط آميز در مدارس 
خالي است و امروز دغدغه ها، تفكرات و ذائقه نسل نوجوان تغيير 

كرده است.
محي الدين به��رام محمديان، رييس مركز مطالعات فقهي تعليم 
و تربيت و معاون اسبق وزير آموزش و پرورش پيرامون اظهاراتي 
مبني بر س��اختگي بودن اين كليپ ها گفت: با پيگيري هايي كه 
آموزش و پ��رورش انجام و چند مدير متخلف را شناس��ايي كرد، 
مشخص اس��ت كه همه كليپ ها س��اختگي نبودند و به هر حال 

اتفاقي است كه هرچند محدود، اما در مدارس رخ داده است.
او افزود: اما حتماً بازنشر آن از روي غرض ورزي بوده است و برخي 
س��عي مي كنند اوضاع آموزش و پرورش را آش��فته نشان دهند. 
واقعيت اين است كه در اين تهاجم و شبيخون فرهنگي نتوانستيم 
ذائقه صحيح نسل جوان را حفظ كنيم و اكنون با يك تغيير ذائقه 
روبرو هس��تيم كه نيازهاي جديدي را به دنبال خود آورده است. 
رييس اسبق س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي با اشاره به 
اينكه ما خودمان گاهي اوقات بسترساز شبيخون فرهنگي شده ايم، 
به ايسنا گفت: تا كجا قرار است بچه ها را گرسنه و تشنه نگه داريم 
و غذاي س��الم براي آنها فراهم نكنيم؟ درست است كه برگزاري 
مسابقات فرهنگي، قرآني، نهج البلاغه و غيره باعث انبساط ديني 

مي شود، اينها سر جاي خودش، اما در مناسبت ها و اعياد چگونه 
ش��ادي مي كنيم؟ وي افزود: آيا هيات شادي كنان دانش آموزي 
داريم؟ آيا فستيوال فكاهي و طنزپردازي و فستيوال خنده داريم؟ 
البته عقلانيت بايد بر اينها حاكم باشد و لودگي، بي قيدي و خروج 
از عقلانيت شادي نيست. بايد براي شادي هاي سالم كار كنيم. اگر 
پنج شنبه ها را احيا مي كردند ديگر اين كارها لازم نبود. بايد غريو 
شادي از مدارس در روزهاي پنج ش��نبه ها بالا مي رفت. قرار بود 
يك روز بدون كيف و كتاب داشته باشيم، حالا چه كسي پيگيري 

مي كند كه اين قانون اجرا مي شود يا خير؟ 
وي ادامه داد: امنيتي كردن موضوع انتشار كليپ هاي همخواني 
موس��يقي هاي مبتذل و بگي��ر و ببندها ج��واب نمي دهد و بايد 
دوس��تان در معاونت پرورشي پاسخگو باش��ند. بخشنامه سرود 
مدارس را ابلاغ كرده اند و بگويند كه چيست؟ سرودي كه هويت 
ملي و انقلابي را تقويت نكند و نشاط آفرين نباشد و شامل همان 
اشعار كتاب درسي باش��د، ديگر فوق برنامه نيس��ت بلكه برنامه 

رسمي است.
رييس اس��بق س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزش��ي با بيان 
اينكه آموزش و پرورش بايد پويا باش��د عنوان كرد: يك آموزش و 
پرورش ايس��تا نمي تواند نياز جاري و نوي نسل جديد را پوشش 
دهد. قاعده اي مبني بر تغيير هر پنج س��ال يك بار كتب درس��ي 
وجود دارد، اما به نظرم لازم است كتب درسي هر دو سال بازبيني 
شوند، زيرا تغييرات چه در حوزه علوم و فنون و تكنولوژي و چه از 
حيث اجتماعي و سياسي سرعت بالايي دارد، اما مباحث درسي 
و آموزش��ي به كندي تغيير مي كند. او ادام��ه داد: فناوري روز به 
روز گسترش مي يابد و تأثيرات آن در عرصه هاي مختلف زندگي 
نمايان مي ش��ود و به همين علت نيازمند توجه به تغييرات جديد 
هس��تيم. تعليم و تربي��ت بايد به تازه ها توجه و نس��ل آينده را بر 

اساس آن تربيت كند.
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»تعادل« تبعات پرداخت تسهيلات شناور خريد مسكن متناسب با توان مالي متقاضي را بررسي مي كند 

با امضاي تفاهمنامه صورت گرفت

4  اثر مثبت و منفي افزايش سقف وام خريد 

استارت همكاري شهرداري پايتخت و وزارت راه در بافت فرسوده

رويكرد شوراهاي معماري مناطق تهران درآمدزايي است
رييس كميسيون معماري و شهرسازي شوراي شهر تهران:

تكذيب افزايش 400 درصدي عوارض ساخت
رييس كميته شهرسازي شوراي اسلامي شهر تهران عنوان كرد

گروه راه و شهرسازي|
اواسط ارديبهشت سال جاري، وزارت راه و شهرسازي 
با همكاري بانك مسكن، از بس��ته جديد رونق بازار 
مس��كن رونمايي كرد؛ براس��اس يكي از راهكارهاي 
ارايه شده در اين بسته قرار است كه تسهيلات خريد 
مسكن به تناسب درآمد خانوارها و قدرت بازپرداخت 

آنها به متقاضيان پرداخت شود.
پيش از اين، سقف تسهيلات پرداختي به متقاضيان 
خريد مس��كن، ثابت ب��ود يعني تمام��ي خريداران 
مس��كن تنها از يك ميزان وام استفاده مي كردند اما 
از اين پس و در صورت اجراي اين بس��ته، سقف هاي 
تس��هيلاتي به صورت متغير و بر اساس قدرت خريد 
و توان بازپرداخت متقاضيان خريد مس��كن، تعيين 
مي شود، يعني خريداران از ماهيانه 800 هزار تومان 
تا 5 ميليون تومان مي توانند اقس��اط خود را به بانك 

مسكن پرداخت كنند.
البته مفاد بس��ته جديد رونق بازار مس��كن، هنوز به 
تصويب شوراي پول و اعتبار نرسيده و اجرايي شدن 
آن ه��م با ام��ا و اگرهايي همراه اس��ت، اما در همين 
ابتداي راه، با واكنش هاي متفاوتي از س��وي فعالان 
بازار مس��كن مواجه شده اس��ت، موافقان اين طرح، 
اجراي آن را به معناي متعادل سازي سقف تسهيلات 
بانكي مي دانند كه به هر خري��داري با توجه به توان 
اقتصادي��ش امكان خريد مس��كن مي دهد و همين 
موضوع مي توان به افزايش خريد مسكن منجر شود 
ضمن اينكه افزايش تقاضا، رشد توليد را هم به همراه 

خواهد داشت.
از سوي ديگر، مخالفان اين طرح معتقدند كه پرداخت 
تسهيلات براساس تناس��ب درآمد خانوارها موجب 
تشديد ش��كاف طبقاتي ميان اقشار مختلف جامعه 

مي شود و تورم در بازار مسكن را به دنبال دارد.
در اين ميان و با وجود واكنش هاي متناقض از سوي 
فعالان بازار مسكن، بررسي اظهارات وزير جديد راه 
و شهرس��ازي طي 7، 8 ماهه گذشته نشان مي دهد 
كه محمد اسلامي، همواره با افزايش سقف وام خريد 
مسكن مخالفت كرده اس��ت، او دليل مخالفت خود 
را هم تورم زا بودن تس��هيلات مسكن مي داند ضمن 
اينكه معتقد است كه رشد سقف وام كمكي به افزايش 

توان خريد متقاضيان مسكن نمي كند. 
ضمن اينكه براساس اظهارات مسوولان بانك مسكن 
در ماه هاي اخي��ر مبني بر نبود بودج��ه كافي براي 
افزايش سقف تس��هيلات خريد مسكن پيش بيني 
مي شود كه اجراي اين طرح تسهيلات با مشكل مواجه 
شود، اواسط سال گذشته بود كه محمدحسن مرادي، 

مدير امور طرح و برنامه اين بانك در واكنشي نسبت 
به خبر افزايش سقف تسهيلات خريد اعلام كرد كه 
بانك مذكور، توانايي مالي لازم براي افزايش س��قف 

وام مسكن را ندارد.

  افزايش قيمت ها با شناورسازي سقف تسهيلات
اگرچه پيش از اين مسوولان وزارت راه و شهرسازي 
و بانك مس��كن مخالفت هاي خود را درباره تغيير در 
سقف تس��هيلات خريد مس��كن اعلام كرده بودند 
اما با اين وجود در بس��ته جديد رونق بازار مس��كن، 
شناورسازي سقف تسهيلات در نظر گرفته شده است 
كه به گفته برخي فعالان بازار مسكن مي تواند افزايش 

قيمت مسكن را به همراه داشته باشد.
مهدي غلام��ي، مدير گروه مس��كن مركز مطالعات 
دانش��گاه علم و صنع��ت در گفت وگو ب��ا مهر اظهار 
مي كند: مسكن مانند هر كالاي ديگر در صورتي كه 
ميزان عرضه آن كمتر از تقاضاي واقعي موجود در بازار 

باشد، با افزايش قيمت روبه رو خواهد شد.
غلامي ادام��ه مي دهد: ب��ا توجه به كمب��ود تعداد 
واحدهاي مس��كوني نس��بت به تع��داد خانواده ها 
و همچني��ن تقاضاه��اي جديد ناش��ي از ازدواج و 
همچنين نياز به بازس��ازي و نوسازي بافت فرسوده 
ش��هري و روس��تايي، س��الانه به ۲ ميلي��ون واحد 
مس��كوني جديد در بازار مسكن نياز است، درحالي 
كه مطابق با داده هاي مركز آمار كمتر از ۳50 هزار 
واحد مسكوني در سال ساخته مي شود بنابراين در 
اين ش��رايط تحريك تقاضا ب��دون افزايش توليد و 
عرضه، تورم بيش از پي��ش آن را به دنبال دارد. اين 
كارشناس مسكن به سوداگري در بازار مسكن اشاره 
كرد و گفت: از آنجايي كه در اين ش��يوه تسهيلات، 
س��قفي در نظر گرفته نشده اس��ت، افزايش شديد 

قيمت ها دور از انتظار نيست.
او اضافه مي كند: شايد اين تصور وجود دارد كه عرضه 
واحدها با قيمت هاي س��نگين، خريداري نداشته و 
بازار به تعادل مي رسد، اما تجربه نشان داده است كه 
اين اتفاق نخواهد افتاد. ضمن��اً احتكار و عدم عرضه 
واحدهاي مس��كوني به بازار، در غي��اب عدم اجراي 
ماليات برخانه هاي خالي، هيچ هزينه اي براي صاحبان 
آنها نخواهد داشت كه در س��ال هاي اخير با افزايش 

چشمگير تعداد واحدهاي خالي مواجه بوده ايم.

  افزايش شكاف طبقاتي؟
ش��كاف طبقاتي هم از ديگر تبعات منفي اس��ت كه 
برخي كارشناسان مخالف اجراي طرح شناورسازي 

سقف تسهيلات خريد مسكن به آن اشاره مي كنند. 
اگرچ��ه موافقان اي��ن طرح معتقدند ك��ه ايجاد اين 
شكاف از آثار حاشيه اي اجراي اين طرح است ضمن 
اينكه چندان هم موثر نخواهد بود، چرا كه اثر اصلي 
شناور سازي سقف تسهيلات افزايش توان اقتصادي 
خانوارها و كمك به خانه دارشدن بسياري از متقاضيان 

خريد مسكن و به تبع آن افزايش عرضه خواهد بود.
به گفته اين موافقان، شناورس��ازي سقف تسهيلات 
خري��د، ش��كاف ثروت بين قش��ر متوس��ط و پايين 
درآمدي را افزايش مي دهد و در ايجاد ش��كاف بين 

دهك هاي بالا و پايين درآمدي تاثيري ندارد.
در همين حال، غلامي كارش��ناس بازار مس��كن كه 
از مخالفان بس��ته جديد رونق بازار مسكن است، به 
تشديد شكاف طبقاتي بر اثر افزايش سقف تسهيلات 
خريد مسكن اشاره مي كند و مي گويد: با افزايش بدون 
سقف وام خريد مس��كن، افزايش شديد قيمت ها در 
بازار مسكن رخ مي دهد كه تأثير خود را در بازار اجاره 

هم بر جاي مي گذارد.
اين كارش��ناس بازار مس��كن اضافه مي كن��د: بر اثر 

افزايش شديد قيمت ها، تعداد بيشتري از خانواده ها 
توان خري��د مس��كن را نخواهند داش��ت و كاملًا از 
تقاضاي موثر بازار مسكن خارج مي شوند و به سمت 
بازار اجاره روي خواهن��د آورد كه اين افزايش تقاضا 
در بازار اجاره مزيد بر علت شده و هزينه اجاره بها دو 

چندان افزايش پيدا مي كند.
به گفته او، در نتيجه افرادي كه داراي مسكن ملكي 
بوده اند، واحد مسكوني آنها با افزايش قيمت مواجه 
مي شود، در حالي كه خانواده هاي مستأجر هم هزينه 
زندگي شان افزايش شديد پيدا مي كند و هم از صاحب 

خانه شدن فاصله بيشتري مي گيرند.
در اين مي��ان، موافقان طرح شناورس��ازي س��قف 
تس��هيلات معتقدند كه با اجراي اين طرح، ش��اهد 
افزايش تقاضا و به تبع آن رش��د عرضه خواهيم بود 
اين درحالي است كه مسكن، كالايي است كه فرايند 
توليد آن به نسبت ساير كالاها زمانبر است بنابراين در 
صورت افزايش تقاضا، عرضه آن نمي تواند به سرعت 
افزاي��ش يابد، بنابراين تا زماني كه توليد مس��كن به 
ميزان كافي نرسيده است، افزايش تقاضا بيش از آنكه 

افزايش توليد را در پي داشته باشد، افزايش قيمت ها را 
به دنبال خواهد داشت.

مخالف��ان اين طرح به تداوم ركود توليد مس��كن در 
سال هاي اخير با وجود 8 برابر شدن سقف وام خريد 
مسكن اش��اره مي كنند،  آنها مي گويند با وجود رشد 
سقف تسهيلات، طي اين مدت توليد مسكن از ركود 

خارج نشده است.
اظهارات موافقان و مخالفان طرح شناورسازي سقف 
تسهيلات و برشمردن تبعات مثبت و منفي اين طرح 
درحالي است كه در ساير كشورها، حدود 85 درصد 
از هزينه خريد مس��كن با تس��هيلات خريد مسكن 
پوشش داده مي ش��ود ضمن اينكه دوره باز پرداخت 
اين تس��هيلات بالاي ۲5 س��ال و س��ود آن كمتر از 
۲.5 درصد اس��ت اما در ايران حتي با افزايش سقف 
تسهيلات هم شاهد پوشش دهي ۲0 تا ۳0 درصدي 
قيمت يك واحد مسكوني متوسط خواهيم بود. جدا از 
اينكه پيش بيني مي شود كه دوره بازپرداخت اقساط 
آن بيشتر از 1۲ سال نخواهد بود و سود وام هم كمتر 

از 8 درصد نيست.

روز گذشته شهرداري تهران و وزارت راه و شهرسازي 
با هدف بازس��ازي بافت هاي فرس��وده ش��هر تهران 

تفاهم نامه امضا كردند.
به گزارش مهر، محس��ن هاشمي رفسنجاني، رييس 
ش��وراي ش��هر تهران در مراس��م امضاي تفاهم نامه 
ش��هرداري و وزارت راه و شهرس��ازي در خص��وص 
بازس��ازي محله هاي ه��دف پايتخ��ت و بازآفريني 
بافت هاي فرس��وده ش��هري گفت: طرح جامع شهر 
تهران سال 8۶ تصويب شد و سال هاي قبل از آن هم 
كه روي اين طرح كار مي شد من مديرعامل مترو بودم 
و از ما نقشه مترو تهران را خواستند كه در طرح جامع 
لحاظ شود اما وقتي طرح تهيه شد ديديم ۹5 درصد 
طرح جامع تهران صرفاً شهرسازي بود و در آن خبري 
از پس��ماند، حمل و نقل عمومي، توزيع آب و برق يا 

تصفيه خانه ها نبود.
وقتي ايراد گرفتيم گفتن��د در طرح تفصيلي لحاظ 
مي شود. نهايت اين شد كه هر قدر خواستند ساختمان 
ساختند، گفتند در طرح تفصيلي آمده، در منطقه ۲۲ 
هم هر قدر خواستند س��اختند، وقتي سوال كرديم، 
گفتند در طرح تفصيلي نيامده بنابراين به ش��هر به 

سبك كاسبكارانه نگاه شد.

وي اف��زود: امروز هم اين ايراد ب��ر طرح جامع حاكم 
اس��ت و نمي دانيم در اطراف ۲5۶ ايستگاه مترو كه 
از هر ايستگاه ۴0 هزار نفر تردد مي كنند، چه اتفاقي 
قرار اس��ت رخ مي دهد، قرار بود تعداد دپو پسماندها 

بيشتر شود اما هنوز هم تمام پسماند در كهريزك دپو 
مي شود. شهرسازها صرفا به ساختمان توجه مي كنند 

و به ملزومات شهر توجهي ندارند.
وي با بي��ان اينكه در طرح تفصيلي ب��ه اراضي بافت 

فرسوده توجهي نشد و در مقابل اراضي مناطق بالاي 
ش��هر مورد توجه قرار گرفت، ياد آور شد: نتيجه اين 
شد كه قيمت زمين بافت فرسوده تهران از سال هاي 
قبل ارزان تر شد يك سال به محله هرندي رفتيم زمين 
متري س��ه ميليون تومان بود سال بعد رفتيم گفتند 
دو ميليون تومان ش��ده است در حالي كه در نياوران 
در عرض ش��ش ماه زمين از متري 15 ميليون به ۳0 
ميليون تومان رسيد. هنوز هم سياست درجا سازي را 

براي نوسازي بافت فرسوده ادامه مي دهيم.

   ساخت۵۲۰  واحد در محله سيروس
پيروز حناچي ش��هردار تهران نيز در نشست امضاي 
تفاهم نامه همكاري ش��هرداري ته��ران و وزارت راه 
و شهرسازي براي نوس��ازي محله سيروس پايتخت 
گفت: براي اجراي طرح جامع شهر تهران بايد از اول 
ميان شوراي عالي شهرسازي و معماري و شهرداري 
تهران هماهنگي ايجاد مي شد و اگر اين هماهنگي به 
وجود آمده بود شاهد ناهنجاري هاي بصري در تهران 
نبوديم. اميدواريم امضاي تفاهمنامه هاي همكاري 
ش��هرداري تهران در وزارت راه و شهرسازي منجر به 

برنامه ريزي عملي براي بهتر شدن شهر تهران شود.

ش��هردار تهران درباره بازسازي بافت فرسوده تهران 
افزود: توجه به منافع ذي نفعان و ايجاد اطمينان براي 
س��اكنان اين بافت ها از جمله موضوعاتي اس��ت كه 

توسعه گران بايد به آن توجه كنند.

  س�اخت ۵۲۰ واح�د مس�كوني در محل�ه 
سيروس

او در حاش��يه اين نشس��ت در جمع خبرنگاران نيز 
تصري��ح كرد: كل محله س��يروس ۴0 هكتار اس��ت 
نقطه اي كه قرار اس��ت مورد بازسازي قرار گيرد ۴.۲ 
هكتار ب��وده و 5۲0 واحد مس��كوني در آن توس��ط 
توسعه گران )انبوه س��ازان( بخش خصوصي ساخته 
خواهد ش��د. در احداث اين مجموع��ه الگوي بومي 
محله و ارزش هاي معم��اري اين منطقه مورد توجه 

قرار خواهد گرفت.
ش��هردار تهران تصريح كرد: تا به ح��ال براي محله 
س��يروس دو طرح مصوب داش��تيم كه اولي ساخت 
بلوك هايي شبيه مس��كن مهر و دومي با نام مسكن 
اميد كه طرح مناسب تري بود. امروز طرح سوم مورد 
تفاهم شهرداري و وزارت راه و شهرسازي قرار گرفت 

كه براي آن برنامه ريزي مي شود.

رييس كميسيون معماري و شهرسازي شوراي شهر 
تهران با بيان اينكه رويكرد غالب شوراهاي معماري 
با نگرش درآمدزايي ش��كل گرفته است، گفت: در 
شوراهاي معماري مناطق تصميماتي اتخاذ مي شود 
كه عموما با اس��ناد فرادس��ت از جمل��ه مفاد طرح 

تفصيلي، مغايرت دارد.
به گزارش تس��نيم، محمد س��الاري درباره كاهش 
تخلفات ش��وراهاي معماري مناطق اظهار كرد: در 
دوره جديد شورا، طرحي توسط كميسيون معماري 
شوراي شهر تهران مبني بر الزام شهرداري به ارايه 
ش��رح وظايف و حدود اختيارات شوراهاي معماري 
مناط��ق ۲۲ گانه ش��هر ته��ران ارايه و در ش��وراي 
شهر تصويب ش��د. دليل ارايه اين طرح اين بود كه 
متأسفانه طي سال هاي گذشته بعضا شاهد بوده ايم 
كه در ش��وراهاي معماري مناطق تصميماتي اتخاذ 
مي ش��ود كه عموما با اسناد بالادستي از جمله مفاد 
ط��رح تفصيلي و مقررات شهرس��ازي ملاك عمل، 

مغايرت جدي دارد.
او تصريح كرد: تصميماتي كه در اين ش��وراها اتخاذ 
مي شود مانند اضافه طبقات، تبديل فضاهاي عمومي 
ب��ه حيات يا تبديل ب��ه كاربري تج��اري و اداري يا 
همچنين پيشروي در ميزان سطح اشغال و پوشش 

نورگيرها، حتي در حد و ح��دود اختيارات اعضاي 
شوراي شهر و شهرداري نيست.

وي با بيان اينكه رويكرد غالب ش��وراهاي معماري 
با نگ��رش درآمدزايي ش��كل گرفته اس��ت، افزود: 
متأس��فانه يك��ي از دلايل عمده ع��دم تحقق مفاد 
طرح تفصيل��ي و ضواب��ط و مقررات شهرس��ازي، 
ش��وراهاي معماري بودند ك��ه تخلفات را به صورت 
جمعي تصميم گي��ري مي كردند البت��ه در فرآيند 
تدوين طرح تفصيلي نيز برخي از تكاليف اين طرح 
تعيين نش��ده، به عنوان مثال اعلام شده شهرداري 
طي ۶ ماه يا يكس��ال نسبت به انجام مطالبات اقدام 
كند، اين وضعيت كدهاي��ي را ارايه داده و زمينه را 
براي تصميم گيري شوراهاي معماري فراهم كرده 
اس��ت در واقع برخي مفاد طرح تفصيلي به افزايش 

اختيارات شوراهاي معماري دامن زده است.
سالاري تصريح كرد: ش��هرداري را ملزم كرده ايم با 
ارايه لايحه اي حدود اختيارات ش��وراهاي معماري 
را مش��خص كند به گونه  اي كه رويكرد درآمدزايي 
در آنها وجود نداش��ته باش��د همچنين كيفيت در 
تصميم گيري ها نيز بايد ارتقا يابد يعني به جاي اينكه 
شوراهاي معماري، مجموعه مسوولان شهرسازي 
و مدي��ران ش��هرداري يكج��ا جمع ش��وند و براي 

درآمدزايي، قانون فروشي و دور زدن طرح تفصيلي 
تصميم بگيرند، تصميمات��ي كيفي اتخاذ كنند كه 

حق عمومي شهر در آن رعايت شود.
وي ادام��ه داد: در حال حاضر با توجه به نظارتي كه 
در س��امانه شهرس��ازي وجود دارد ميزان تخلفات 
كاهش يافته اما همچنان شاهد وقوع آن هستيم از 
اين رو قرار است در شوراهاي معماري، متخصصان 
و ديدبان هاي شهري و همچنين ناظر شوراي شهر 
عضو ش��وند و حق رأي داشته باشند؛ مواردي كه به 
آن اشاره كردم مربوط به كليات موضوعي است كه 
مدنظر داريم و قرار اس��ت بزودي توسط شهرداري 

به شورا ارايه شود.
رييس كميس��يون معماري و شهرس��ازي شوراي 
ش��هر تهران در پاس��خ به اين پرس��ش كه چرا اين 
موضوع در قالب طرح ارايه نش��ده است، گفت: اين 
موضوع نياز به مطالعاتي دارد كه شهرداري ظرفيت 
كارشناسي بيشتري در فرآيند صدور پروانه دارد ما 
نيز نظرات كارشناس��ي خودمان را اعمال خواهيم 
كرد؛ ش��هرداري نيز اعلام ك��رده در فرآيند تدوين 
اختي��ارات 10 هزار پرون��ده را به عنوان پيوس��ت 
مطالعات��ي براي ارايه لايحه، آسيب شناس��ي كرده 

است.

رييس كميته شهرسازي شوراي اسلامي شهر تهران 
گفت: نرخ پايه عوارض بعد از چند س��ال از نرخ پايه 
سال ۹۳ به س��ال ۹7 به روز رساني شده است و اين 
نرخ افزايش داشته اما همچنان عوارض بافت فرسوده 

صفر است.
به گ��زارش فارس، زه��را نژاد به��رام در واكنش به 
خب��ري مبني ب��ر افزايش ۴00 درص��دي عوارض 
ساختماني در سال ۹8 گفت: مبناي تعيين عوارض 
تقويم املاك سال ۹۳ بوده و شورا مكلف بوده بر اين 
اساس عوارض را تعيين كند كه متاسفانه شهرداري 
تهران آن را اعمال نكرده اس��ت كه اين خود اولين 
اشتباه از سوي شهرداري بوده است كه چرا اين نرخ 
در س��ال هاي بعد از ۹۳ افزايش پيدا نكرده است. از 
اي��ن رو نرخ پايه عوارض براي س��ال ۹۴، ۹5، ۹۶ و 
۹7 بر اس��اس همان نرخ پايه سال ۹۳ بوده و اينكه 
در طول اين س��ال ها افزايش نداش��ته يك اشتباه 

بوده است.
او ادامه داد: بنابراين طبيعي است كه با افزايش نرخ 
پايه ۴ س��اله با يك افزايش ناگهاني مواجه شويم. بر 
اساس تقويم املاك سال ۹8 كه توسط معاون اول 
رييس جمهور به ما ابلاغ ش��د ما پايه س��نجش را از 
سال ۹۳ به سال ۹8 منتقل كرديم و در سال ۹8 هم 

بر اساس تورم ۳۶ درصد افزايش داشتيم.
نژاد به��رام با گلاي��ه از رويكرده��اي انتقادي غير 
كارشناس��ي تصريح كرد: در ابتدا ه��م گفتم اينكه 
در طول س��ال هاي قبل اين افزايش صورت نگرفته 
خود يك خطا بوده چ��را كه عوارض را دچار چالش 

كرده است.
اما چرا منتقدان به اين موضوع توجه نمي كنند كه 
شهرداري تهران در راس��تاي رويكرد عدالت محور 
خود و با وجود افزايش قيمت ها، همچنان عوارضي 
در بافت فرسوده نمي گيرد. به بياني عوارض در بافت 
فرس��وده آن هم بافت ۳۲۶7 هكتاري صفر است. يا 
اينكه از محور خيابان انقلاب به پايين تا س��ه طبقه 

عوارض ندارد.
او گفت: ش��ما ببينيد در حوزه ه��اي ديگر افزايش 
قيمت ها چگونه است اما مديريت شهري همچنان 
در راس��تاي عدالت مح��وري و نيز در راس��تاي باز 
زنده سازي اين بافت ها كه در نهايت منفعت شهر و 

شهروندان را در پي دارد عوارضي نمي گيرد.
عوارض ساختماني در سال ۹8 مبتني بر محاسبات 
دقيق و فرمول هاي برآوردي افزايش داشته است اما 
اين افزايش بر اساس عدالت منطقه اي بوده و به هيچ 

عنوان هم ميزان آن ۴00 درصد نيست.
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 قيمت مسكن دوباره
از آگهي ها حذف شد

پس از گذشت چند روز از درج دوباره قيمت مسكن 
در آگهي ه��اي اينترنتي، دوباره س��ايت ها اقدام به 
ح��ذف قيمت كردن��د و آگهي ها با عن��وان توافقي 
منتشر مي شود. به گزارش ايسنا، روز 1۲ ارديبهشت 
1۳۹8 به دستور دادستاني قيمت مسكن و خودرو 
از آگهي سايت ها حذف و مجدداً روز ۲1 ارديبهشت 
ابتدا قيمت به آگهي هاي املاك و سپس به خودرو 
بازگشت، روز گذشته يك بار ديگر قيمت ها حذف 
شده است، البته در توضيحات بعضي آگهي ها هنوز 
قيمت ديده مي شود.  رييس اتحاديه مشاوران املاك 
در اين خصوص اظهار كرد: دادستاني چند روز قبل 
كه موافقت كرد قيمت ها مجدداً به سايت ها برگردد 
اين مساله را مشروط به اعلام قيمت بر اساس معاملات 
قطعي كرد كه در واقع قيمت ها حقيقي باش��د. اما 
مي بينيم كه بعضاً قيمت هاي اعلامي، بالاس��ت و 
قرار شد سايت املاك و مستغلات به عنوان مرجع 
مورد استفاده قرار گيرد كه بايد مقداري تقويت شود. 
مصطفي قلي خسروي افزود: معتقديم كه قيمت بايد 
از آگهي ها حذف شود؛ زيرا از زماني كه قيمت برداشته 
ش��د ش��اهد آرامش و ثبات بازار بوديم. درج قيمت 
پيشنهادي به طور دايم منجر به رقابت كاذب در بازار 
مسكن مي شود؛ در حالي كه سايت املاك و مستغلات 
و همچنين كد رهگيري مي تواند، شفافيت بازار مسكن 
را افزايش دهد كه اميدواريم تمامي دس��تگاه هاي 

مرتبط با ما در اين زمينه همكاري كنند. 

پيش بيني بارش هاي سيل آسا 
و تگرگ در ۶ استان

سازمان هواشناس��ي طي اخطاريه اي از بارش هاي 
رگباري همراه با رعد و برق و وزش باد شديد موقت، 
احتمال وقوع تگرگ و سيلابي شدن ناگهاني و موقتي 
رودخانه ها و مسيل ها در برخي استان ها خبر داد. به 
گزارش تسنيم، در اخطاريه سازمان هواشناسي آمده 
است: به سبب بارش هاي رگباري همراه با رعدو برق و 
وزش باد شديد موقت، احتمال وقوع تگرگ و سيلابي 
شدن ناگهاني و موقتي رودخانه ها و مسيل ها به ويژه 
در مناطق كوهپايه اي و كوهستاني در جنوب اصفهان، 
شمال فارس، شرق كهگيلويه و بويراحمد، ارتفاعات و 
بخش هاي غربي كرمان، سيستان و بلوچستان به ويژه 
مناطق شرقي، شرق كهگيلويه و بويراحمد به اين شرح 
پيش بيني مي ش��ود.  از اين رو به هموطنان توصيه 
مي شود از اسكان در حاشيه رودخانه ها و مسيل ها 
خودداري كرده و به سازمان ها و ارگان هاي ذي ربط 
توصيه مي شود تمهيدات لازم جهت كاهش خسارات 

احتمالي را به عمل آورند.

 صادرات نفت از بنادر
در حال انجام است

معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه به هيچ وجه 
ارسال محموله هاي نفتي از بنادر كشورمان متوقف 
نشده است، گفت: شايد مقاصد محموله هاي نفتي از 
بنادر كشورمان تغيير كرده  باشد اما هنوز هم صادرات 
رس��مي ادامه دارد. هادي حق شناس در گفت وگو 
با ايلنا با تاكيد بر اينكه طبق روال گذش��ته عمليات 
تخليه و بارگيري نفت و فرآورده هاي نفتي در بنادر 
كشورمان انجام مي شود، اظهاركرد: مانند ماه هاي 
گذشته عمليات تخليه و بارگيري نفت و فرآورده هاي 
نفتي در بنادر انجام مي شود و تمام بارهاي نفتي به 
صورت رسمي راهي مقاصد خود مي شوند. او ادامه 
داد: البته كاهش ميزان بارگيري نفت و فرآورده هاي 
نفتي نسبت به گذشته قابل انكار نيست اما به هيچ وجه 
ارسال محموله هاي نفتي از بنادر كشورمان متوقف 

نشده است. 

 تاثير7۰ درصدي زمين
در قيمت مسكن

مديركل دفتر اقتصاد مس��كن با تشريح ۴ فاكتور 
اصلي در توليد مس��كن،  گفت: در شهرهاي بزرگ 
فاكتور زمين تا 70 درصد در قيمت واحد مسكوني 
تاثيرگذار اس��ت. عباس فرهادي��ه در گفت وگو با 
تسنيم، ضمن طرح اين پرسش كه ساز و كار تامين 
مسكن چيست، تصريح كرد: در دسته بندي وزارت 
راه و شهرسازي ۴ فاكتور اصلي براي ساخت مسكن 
وجود دارد، فاكتور اول در شرايط كنوني كه خيلي 
هم مهم است به خصوص در شهرهاي بزرگ تا 70 
درصد بر قيمت واحدها مس��كوني تاثير مي گذارد 
فاكتور زمين اس��ت.  او با اعلام اينكه در حال حاضر 
در شهرهاي متوسط و رو به بالا، زمين فاكتور بسيار 
مهمي در ساخت و س��ازها به شمار مي آيد، گفت: 
فاكتور دوم الزامات اجراي ساختمان مانند پروانه، 
نظارت، هزينه هاي طراحي، بيمه كارگران، ماليات، 
عوارض و ... كه اجازه مي دهد س��ازه شكل بگيرد. بر 
خلاف تصور عده اي كه مي گويند اين عدد، عدد قابل 
توجهي نيست، اتفاقا قابل توجه است. برآوردهاي ما 
نشان مي دهد كه در شهري مانند تهران تقريبا اين 
هزينه ها به ازاي هر مترمربع 500 تا ۶00 هزار تومان 
است. مديركل دفتر سرمايه گذاري و اقتصاد مسكن 
وزارت راه ادامه داد: اين هزينه عوارض مازاد اس��ت. 
عوارض تا س��قف تراكم و طرح تفصيلي عدد قابل 
توجهي نيس��ت. اما وقتي از 180 درصد روي ۳00 
درصد مي خواهد توزي��ع را انجام دهيد هزينه هاي 
مرتبط به طراحي، نظارت، بيمه، ماليات، و... به ازاي 
هر مترمربع 500 تا ۶00 هزار تومان مي شود. فرهاديه 
با بيان اينكه فاكتور سوم نهاده ها و مصالح ساختماني 
است، اظهار كرد: براي فاكتور سوم بايد بازاري شكل 
بگيرد و فاكتور چهارم نيز تامين مالي پروژه است. او 
اظهار كرد: آمار نشان مي دهد كه حدود ۲.5 ميليون 
واحد خانه خالي در كشور وجود دارد البته اين آمار 
اصلاح شده چون قيمت ها افزايش يافته و بخشي از 
اين واحدها ديگر خانه خالي نيستند و فروخته شده اند 
و هم اكنون مسكن مازاد در كشور داريم و توزيع آن نيز 
در شهرهاي بزرگ و كلان شهرها درصد بيشتر و در 

شهرهاي كوچك درصد كمتري وجود دارد.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

»تعادل«بررسيميكند

خوب و بد  ورود خودروهاي دست دوم 
تعادل |

طرح ورود خودروهاي اس��توك )دس��ت دوم( اين 
روزها به يك بحث داغ در بازار خودرو مبدل ش��ده 
اس��ت؛ اما پرس��ش اينجاس��ت كه آيا چنين طرح 
پيش��نهادي مي تواند به شرايط ملتهب بازار خودرو 
كم��ك كند يا خير؟ اما خوب و ب��د اين طرح از نگاه 
موافقان ومخالفان چيس��ت؟ »تعادل« در گزارش 
امروز خود به واكاوي اين موضوع از زواياي مختلف 
پرداخته است. تحولات بازار خودرو در روزهاي اخير 
نشان مي دهد كه س��ه گانه، »كاهش توليد، كاهش 
عرضه و ممنوعيت ه��اي وارداتي« عطش تقاضا در 
بازار خودرو را به شدت افزايش داده است. رصد اين 
وضعي��ت در بازار خودرو، موجب ش��ده تا برخي در 
مقام موافقت با طرح ورود خودروهاي دس��ت دوم 
به كش��ور برآيند. از نگاه آنها، ب��ا ورود خودروهاي 
دست دوم، عرضه وتقاضا وقيمت ها در بازار خودرو 
به ثبات خواهد رسيد. اما در مقابل ديدگاه مخالفان 
اين اس��ت كه با وجود تعرفه بالاي واردات خودرو، 
ورودخودروهاي كاركرده قطع��ا در كاهش قيمت 
خ��ودرو بي اثر خواهد بود. همچنين ب��ه گفته آنها، 
واردات خودروه��اي كاركرده باع��ث اتلاف منابع 
ارزي در جه��ت واردات كالاي بي ارزش ش��ده، كه 
به دليل فقدان لوازم يدك��ي و قطعه روانه انبارهاي 
خودروهاي استوك )دس��ت دوم( خواهند شد. اما 
اين طرح، واكنش وزير صنعت را هم در پي داشت؛ 
رضارحماني با رد چنين پيشنهادي، آن را غيرقابل 

اجرا توصيف كرده است. 

   موافقان و مخالفان چه مي گويند؟ 
اين روزها بحث ورود خودروهاي كاركرده خارجي 
به كشور داغ شده است؛ هفته گذشته بود كه حميد 
بعيدي نژاد، س��فير اي��ران در انگلي��س در صفحه 
ش��خصي خود در فضاي مجازي پيشنهاد »واردات 
خودروهاي دست دوم« به كش��ور را مطرح كرد. او 
نوشته بود: »بسياري از كشورها مانند روسيه، چين 
و هند كه خود داراي صناي��ع داخلي توليد خودرو 
هس��تند براي رفاه م��ردم، مديريت ب��ازار، كاهش 
قيم��ت وافزايش اس��تانداردهاي محيط زيس��ت، 
واردات خودروه��اي دس��ت دوم كمپاني هاي مهم 
اتومبيل سازي را با تعرفه و تضمين كيفيت تسهيل 
كرده اند.« همچنين به گفته او، »واردات خودروهاي 
دست دوم با كيفيت كه مي تواند قيمت خودروهاي 
مناس��ب را تا حد زيادي كاهش ده��د، در ايران نيز 

شايسته بررسي جدي تري است.«
اما چرا اساس��ا چنين پيش��نهادي مطرح مي شود؟ 
در پاس��خ به اين س��وال بايد گفت كه با اوج گرفتن 
قيمت خودروه��ا در بازار و بالا ب��ودن خودرو هاي 
وارداتي، خريد اين نوع خودروها، براي قشر متوسط 
و ضعيف جامعه تبديل به يك رويا ش��ده اس��ت. با 
همين نگاه، بسياري از افراد به دليل گراني سرسام آور 
قيد خريد اي��ن خودرو ها را زده و بيش��تر به دنبال 
همان خودروهاي داخلي هس��تند؛ اما اوج كشيدن 
قيمت خودروه��اي توليد داخل نيز، مش��تريان را 
چالش خريد مواجه كرده اس��ت. حال با وجود سه 
گانه، كاهش توليد، كاهش عرضه وممنوعيت هاي 
وارداتي، تقاضا براي خودرو در بازار سير صعودي به 
خود گرفته و به افزايش قيمت ها نيز دامن زده است. 
مواجهه با چنين وضعيتي، برخي پيشنهاد واردات 
خودروهاي دس��ت دوم را مطرح كردن��د، تا از اين 

طريق، هم بازار عرضه وتقاضا و هم قيمت ها در بازار 
به تعادل برسد. از س��وي ديگر، با ايجاد يك فضاي 
رقابتي، خودروسازان را ترغيب به بالابردن كيفيت 

محصولاتشان كند. 
اما اين پيشنهاد همچنان با انتقاداتي نيز روبرو است؛ 
از نگاه منتقدان، صدور مج��وز واردات خودروهاي 
دس��ت دوم نياز ب��ه ارايه خدمات پ��س از فروش و 
تامين ل��وازم يدكي و قطع��ات آن دارد، كه در اين 
زمينه مشكلات ومحدوديت هايي وجود دارد كار را 
براي تصميم گيري درباره ورود اين نوع خودروها به 
بازار ايران سخت مي كند. همچنين براساس ديدگاه 
مخالفان، واردات خودروهاي كاركرده باعث اتلاف 
منابع ارزي در جهت واردات كالاي بي ارزش مي شود 
و مشكلات تامين قطعه را هم به دنبال خواهد داشت. 
در اين ميان وزير صنعت، معدن وتجارت هم نسبت 
به طرح »واردات خودروهاي دس��ت دوم« واكنش 
نشان داده است. رضا رحماني، وزير صنعت، معدن 
و تج��ارت در واكنش با اين پيش��نهاد عنوان كرده 
بود: »با كدام منابع ارزي اين كار بايد صورت گيرد؟ 
موضوعي كه مطرح شده است، اصلا پيشنهاد خوبي 

نيست و نمي توان به آن جامه عمل پوشاند.«
در همي��ن رابطه، ي��ك عضو كميس��يون صنايع و 
معادن مجلس مي گويد: واردات خودروهاي دست 
دوم خارجي به كش��ور از نظر اقتصادي و اجتماعي 
دردي از بي خودرويي اقشار كم درآمد دوا نمي كند. 
محمدحس��ين فرهنگي معتقد اس��ت كه با توجه 
به وضعيت ارزي و اقتصادي كش��ور ب��ه جاي باز و 
بس��ته ك��ردن درِ واردات خودروه��اي خارجي به 
كش��ور بهتر اس��ت تا خودروهاي خارجي دپو شده 
در گم��ركات ترخيص ش��ود. فرهنگ��ي در تحليل 
اثرگ��ذاري خودروهاي دس��ت دوم خارجي بر بازار 
خودرو مي گويد: با توجه به قيمت بالاي ارز در كشور 
و همچنين تعرفه بالاي واردات، خودروي خارجي 
بي ارزش هم افزايش قيمت قابل توجهي پيدا كرده 

و از دسترس اقشار متوسط جامعه خارج مي شود.
علاوه براين، محس��ن كوهكن عضو ديگر كميسيون 
صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي هم در اظهاراتي 
گفته است كه كسي نمي خواهد خودروهايي به كشور 
وارد ش��ود كه به دليل فقدان لوازم يدكي و قطعه روانه 
انبارهاي خودروهاي استوك )دست دوم( شود؛ بنابراين 
در بررسي صدور مجوز واردات خودروهاي دست دوم به 
واردات قطعه و لوازم يدكي اين خودروها نيز بايد توجه 

جدي داشت.
اما در همي��ن رابطه، رييس اتحاديه فروش��ندگان 
خ��ودرو در موافقت با ط��رح پيش��نهادي واردات 
خودروهاي دس��ت دوم، به خبرگزاري فارس گفته 
اس��ت: اگر واردات خودروهاي دست  دوم به كشور 
صورت گيرد؛ شاهد كاهش 40 تا 50 درصدي قيمت 
خودرو در بازار خواهيم بود. به گفته سعيد موتمني، 
در حال حاضر قيمت »سانتافه مدل 2016« در بازار 
حدود 750 ميليون تومان است، در حالي كه مي توان 
همين خودرو را با كاركرد 20 هزار كيلومتر و قيمت 
كمتر از 10 هزار دلار به كشور وارد كرد و در نهايت 
با در نظر گرفتن تعرف��ه 100 درصدي، قيمت اين 
خودرو در داخل حدود 250 ميليون تومان خواهد 
بود. او با بيان اينكه اين تجربه در كوتاه مدت مي تواند 
خ��ودرو را از كالاي س��رمايه اي ب��ه كالاي مصرفي 
تبديل كند، افزود: در ص��ورت واردات خودروهاي 
دست دوم، واسطه گري در بازار خودرو جمع خواهد 

شد و قيمت هر خودرو بر اساس نرخ جهاني مشخص 
مي شود. محمدرضا منصوري عضو كميسيون صنايع 
و معادن مجلس ش��وراي اس��لامي هم با موافقت با 
اين طرح پيش��نهادي، بر اين باور است كه واردات 
خودروهاي دست دوم، هم قيمت ها در بازار را كاهش 
مي دهد، هم به نفع آلودگي هوا و مش��كلات زيست 
محيطي اس��ت و از طرفي، تقاضاي بازار را نيز پاسخ 
خواهد داد. اما اين نماينده مجلس پيشنهاد داده كه 
خودروهايي كه در مناطق آزاد و قشم و كيش وجود 
دارن��د را با پرداخت گمركي وارد بازار داخلي كنند؛ 
چراكه قيمت خودروهاي دس��ت دوم خارجي بطور 
متوسط 3 هزار دلار اس��ت، درحالي كه ارزان ترين 
خودروي توليدي در كشور حدود 50 ميليون تومان 
است؛ بنابراين با استقبال مردم هم مواجه خواهند 
شد. بنابه اظهارات او، در حال حاضر در مناطق آزاد 
س��قف خودروهاي خارجي كه در حد صفر هستند 
را اس��قاط مي كنند در حالي كه اين خودروها كمتر 
از 50 ه��زار كيلومتر كار كرده اند و تنها 8 س��ال از 
عمرش��ان گذشته اس��ت. او براي س��اماندهي بازار 
خودرو و جلوگيري از افزايش قيمت ها در اين حوزه، 
پيش��نهاد مي ده��د، در وهله نخس��ت خودروهاي 
موج��ود در مناط��ق آزاد مانن��د »جزيره قش��م«، 
»كيش« و »بندر انزلي« را با پرداخت گمركي وارد 
بازار كرد و سپس اقدامات لازم براي واردات خودرو 

دست دوم خارجي باكيفيت انجام شود. 

   باخت دولت در بازار خودرو
دبير انجمن خودروس��ازان اما تحليلي ديگر از اين 
موض��وع دارد. احم��د نعمت بخش در اي��ن باره به 
»تعادل« مي گوي��د: »واردات خودروهاي دس��ت 
دوم خارجي توجيه اقتصادي ندارد؛ چراكه قطعات 
مصرفي اي��ن خودروها مس��تهلك ش��ده و نياز به 
تعويض دارند؛ در حالي كه برخي از قطعات آنها در 
كشور موجود نيس��ت. مگر آنكه خودروي وارداتي 

تكنولوژي جديدي به همراه داشته باشد كه در اين 
صورت توجيه پذير اس��ت.« در عين حال او معتقد 
است در شرايط كنوني كه منابع ارزي و ريالي براي 
دولت از اهميت بالايي برخوردار اس��ت، دولت بايد 
سياست هاي نادرس��تي را كه در بازار خودرو به كار 
گرفته، اص��لاح كند تا علاوه بر حفظ وضعيت توليد 

و اشتغال فعلي، بازار خودرو نيز ساماندهي شود. 
اما سياست غلط دولت در بازار خودرو چه بود؟ سال 
گذشته پس از خروج شوراي رقابت از قيمت گذاري 
خودرو، قيمت گذاري اين كالا تحت نظارت سازمان 
حمايت و 5 درصد زير حاشيه بازار به تصويب رسيد. 
اما به گفته نعمت بخش، اين مكانيزم به درستي اجرا 
نش��د و هم اكنون شاهد اختلاف بيش از 5 درصدي 
قيمت ها از درب كارخانه تا بازار هس��تيم. اختلاف 
قيمت ها و الزام خودروس��ازان به فروش هاي فوري 
باعث جذب نقدينگي سرگردان در بازار شد و خودرو 
را به كالاي سرمايه اي تبديل كرده است. به گفته او، 
نتيجه اين موضوع عواقبي چون ورود دلالان با كارت 
ملي هاي اجاره اي براي خري��د خودروهاي فروش 
فوري را در پي داشته است؛ اتفاقي كه سال گذشته 

در بازار سكه روي داد. 

   ضلع ديگر گراني خودرو
اما عامل ديگري كه گفته مي شد، در آشفتگي بازار 
خودرو نقش دارد، بهره گيري دلالان از سايت هاي 
خريد و فروش آنلاين خودرو بود. از همين رو، درج 
قيمت ها روي س��ايت هاي فروش اينترنتي خودرو 
ممنوع اعلام شد. اما به فاصله اندكي كه ممنوعيت 
قيمت ها اثر معكوس بر بازار داشت؛ مجددا قيمت ها 
به سايت ها بازگشت. با اين ش��رط كه پس از اعلام 
كف قيمت خودروها توسط اتحاديه نمايشگاه داران 
خودرو ته��ران به مديران س��ايت هاي درج آگهي، 
درج قيمت خودرو با حداكثر 3 درصد بيش از قيمت 
اعلامي، در آگهي هاي اينترنتي ممكن خواهد بود. 

حال همين موضوع، مساله ديگري را در بازار خودرو 
ايجاد كرده اس��ت؛ بطوريكه قيمت ها با فهرس��تي 
محدود و زماني كه نيمي از روز گذش��ته اس��ت، به 
دست صاحبان سايت هاي فروش اينترنتي مي رسد 
و اين فرجه زماني فرصتي را براي سودجويان مهيا 
مي كن��د تا فعاليتش��ان را ادامه بدهن��د. در همين 
رابطه، سخنگوي اتحاديه كسب و كارهاي اينترنتي 
هم مي گويد: متاس��فانه اتحاديه نمايشگاه داران در 
ارايه ليس��ت قيمت به ما تعلل كرد و نهايتا ليستي 
ش��امل قيمت 25 خودرو را به ما اعلام كرد؛ اين در 
حالي است كه حداقل 250 برند خودرو دايما خريد 

و فروش مي شوند.
از ديگر سو، كمبود در بازار خودروي كشور در حالي است 
كه همزمان با توقف ثبت سفارش و واردات خودروهاي 
خارجي در سال 96، نه تنها قيمت خودروهاي خارجي 
در بازار به ش��دت افزايش يافت، بلك��ه حدود 15 هزار 
خودرو هم در گمركات كش��ور دپو شد. اين در حالي 
اس��ت كه فعالان بازار خودرو بر اين عقيده هستند كه 
ممنوعيت خودروه��اي واردات��ي و همچنين دپوي 
خودروهاي وارداتي در گمركات كشور، موج ديگري 
بود كه باعث افزايش قيمت هاي خودروهاي خارجي 
در بازار كش��ور شد. در عين حال، در شانزدهم دي ماه 
97، هيات دولت مصوبه اي مبني بر فراهم شدن امكان 
خروج اين تعداد خودروي مان��ده در گمرك را صادر 
كرد اما اين مصوبه كه با نگاه گره گش��ايي از مشكلات 
مردم و ايفاي تعه��دات واردكنندگان خودرو تصويب 
شد؛ به گفته مهدي دادفر، دبير انجمن واردكنندگان 
خودرو، تا امروز كمتر از 1600 دستگاه خودرو از بابت 
اين مصوبه از گمركات خارج شده است. در همين حال، 
دولت هفته گذشته مصوبه مهلت ترخيص خودروهاي 
س��واري وارداتي را تا 2 ماه ديگر تمديد كرد. بنابراين 
مي توان اميدوار بود كه خودروهاي محبوس در گمرك 
به زودي به راهي بازار شده و بخشي از التهابات بازار را 

كاهش مي دهند. 
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آخرين فرصت براي
ثبت كالاي مسافري

خبرگزاري ف�ارس| طبق اعلام سخنگوي ستاد 
مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، رجيستري موبايل 
مسافري به شكل فعلي از اول خرداد لغو مي شود و از 
ماه آينده اين سامانه فقط پذيراي گوشي هاي مسافران 
واقعي خواهد بود كه اين مهلت به هيچ وجه تمديد 
نمي شود. حميدرضا دهقاني نيا در توضيح اين مطلب 
گفت: رجيستري موبايل مسافري از اول خرداد لغو 
مي شود و انتهاي ارديبهشت آخرين مرحله راه اندازي 
سامانه رجيستري گوشي مسافري خواهد بود؛ به اين 
ترتيب قرار اس��ت از ماه آينده اين سامانه ديگر روي 
گوشي هاي غيرمسافري بسته شود. به گفته او، اين 
زمان مشخص آخرين مهلت براي راه اندازي اتصال 
سامانه گمرك به نيروي انتظامي است و با توجه به 
اطلاع رس��اني هاي انجام ش��ده به هيچ وجه تمديد 
نخواهد ش��د و تمامي فعالان بازار بايد تا انتهاي اين 
بازه دس��تگاه هاي تلفن همراه خريداري شده خود 
را يا بفروش��ند يا به طريقي رجيس��تر كنند. اين در 
حالي اس��ت كه نياز گوشي تلفن همراه كشور بطور 
معمول چيزي حدود 1 ميليون و 500 هزار دستگاه 
در ماه است كه با توجه به شرايط ارزي كشور در حال 
حاضر به 900 هزار گوشي در ماه رسيده، اما بر اساس 
آمار هاي ثبت شده در سامانه »همتا« از شهريور 97 تا 
4 ارديبهشت 98 حدود 4 ميليون و 100 هزار گوشي 

تلفن همراه از طريق مسافر وارد كشور شده است.

ارز واردات برنج
۴۲۰۰ توماني ماند

ايسنا|مديركل دفتر برنامه ريزي تأمين، توزيع و 
تنظيم بازار وزارت صنع��ت، معدن و تجارت اعلام 
كرد: ميزان ذخاير برنج كشور دو برابر سال گذشته 
اس��ت و اين محصول همچنان با ارز 4200 توماني 
وارد مي شود. محمدرضا كلامي با اعلام اين مطلب 
افزود: طبق مصوبه ستاد تنظيم بازار مقرر بود عرضه 
خرما با قيمتي 10 تا 15 درصد كمتر از بهاي مصوب 
ميادين ميوه و تره بار عرضه شود و اقدامات لازم در 
اين حوزه طبق اعلام مس��وولان اين حوزه صورت 
گرفته اس��ت. او با اشاره به اينكه با هدف حمايت از 
سفره خانوار عرضه بسياري از اقلام مهم و پرمصرف 
در ميادين ميوه و تره ب��ار با قيمت هايي پايين تر از 
سطح شهر آغاز شده است، گفت: خوش بختانه مرغ 
در بازار بدون مشكل در حال توزيع است و كمبودي 
در اين بخش وجود ندارد. كلامي ادامه داد: بسياري 
از كالاهاي اساسي با نرخ هاي ترجيحي در ميادين 
توزيع مي شوند، به عنوان مثال برنج توليد داخل نيز 
در تخفيفات ماه مبارك رمضان در ميادين عرضه 
مي شود. او در پاسخ به اين سوال كه ارز مبناي واردات 
برنج آيا تغيير كرده است يا خير، گفت: واردات برنج 
همچنان با ارز 4200 توماني ادامه دارد و بررسي ها 
نشان مي دهد توليد برنج در س��ال جاري بيش از 
سال گذش��ته خواهد بود. كلامي تاكيد كرد: بازار 
با كمبودي مواجه نيست، بررسي ها نشان مي دهد 
سيل آسيبي به توليد برنج كشور نزده است از اين 
رو دس��تگاه هاي نظارتي با كساني كه قصد آشفته 
كردن بازار برنج را دارند، برخ��ورد لازم را خواهند 
كرد. كلامي در توضيح اين مطلب ادامه داد: نه تنها 
ميزان ذخاير برنج كشور دو برابر سال گذشته است 
بلكه آمار مويد رشد قابل توجه ميزان واردات برنج 
در سال 97 است. او در بخش ديگري از سخنانش 
تاكيد كرد: در راستاي مديريت تأمين برنج كشور و 
با توجه به ضرورت جلوگيري از سوء استفاده برخي 
از اعمال ممنوعيت فصلي و از طرفي قابل نگهداري 
بودن كالايي مانند برنج در سال جاري، ممنوعيت 

فصلي واردات برنج لغو گرديده است.

افزايش صدور گواهي
و پروانه تحقيق و توسعه 

ش�اتا| معاون آموزش، پژوهش و فن��اوري وزارت 
صنعت، مع��دن و تج��ارت گف��ت: 387 گواهي و 
پروانه تحقيق و توسعه در سال 1397 توسط مركز 
توسعه فناوري و صنايع پيشرفته اين معاونت صادر 
شده اس��ت. برات قباديان با بيان اين مطلب، افزود: 
189 گواهي صادر ش��ده در زمينه تحقيق و توسعه 
و 198 فقره ديگر پروانه تحقيق و توسعه بوده است. 
او با بيان اينكه در سال گذشته 338 پرونده تحقيق 
و توس��عه مورد بررسي قرار گرفت، تصريح كرد: اين 
پرونده ها ش��امل 142 پرسش��نامه مركز تحقيق و 
توسعه و 196 پرسشنامه محصول تحقيق و توسعه 
بوده است. معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به بررسي 22 طرح 
مشترك ميان واحدهاي صنعتي و دانشگاه ها و مراكز 
پژوهش��ي براي بهرمندي از مزاياي بند س ماده31 
قانون رف��ع موانع توليد رقابت پذي��ر و ارتقاي نظام 
مالي كشور، گفت: درسال گذشته 480 عنوان نياز 
پژوهشي بخش صنعت، معدن و تجارت در راستاي 
تفاهم نامه با صندوق پژوهش��گران و فناوران كشور 
احصا شد. قباديان همچنين بيان كرد: سال گذشته 
298 نياز فناورانه بخش صنعت، معدن و تجارت در 
راستاي به كارگيري ظرفيت مراكز پژوهشي، جهاد 
دانشگاهي و شركت هاي دانش بنيان احصا شد. او با 
اشاره به برنامه اجرايي استقرار و حمايت از 150 بنگاه 
صنايع پيشرفته و شركت دانش بنيان در قالب برنامه 
اقتصاد مقاومتي، گفت: 87 طرح متقاضي دريافت 
جواز تاسيس با پروانه بهره برداري صنايع پيشرفته 
مورد بررس��ي قرار گرفت و سطح فناوري 54 طرح 
متقاضي تاييد شد و در نهايت جواز تأسيس و پروانه 
بهره برداري براي 49 طرح صادر شد. معاون آموزش، 
پژوهش و فناوري وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
پايان تأييد صلاحيت دانش بنياني 917 بنگاه صنعتي 
در سال 97 در ادامه عضويت وزارت صنعت در كارگروه 
ارزيابي و تشخيص صلاحيت شركت هاي دانش بنيان 
و پيشنهاد س��رفصل دانش بنيان صنعتي را از ديگر 

اقدامات سال 97 دانست.
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مديركل دفتر صنايع معدن��ي وزارت صنعت گفت: 
امروز ص��ادرات از اهميت بالايي برخوردار اس��ت و 
به دليل كاهش ارزش پول مل��ي، صرفه بالايي پيدا 
كرده است، اما اولويت اول كشور، تامين نياز داخلي 
است. سيف اله اميري، مديركل دفتر صنايع معدني 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در نشس��ت مشترك 
با اعضاي هيات مديره انجمن س��رب و روي ايران در 
كنفدراسيون صادرات گفت: امروز صادرات بسياري 
از كالاهاي ايراني به خارج از كشور از صرفه اقتصادي 
بالايي برخوردار است و حتي اگر خاك هم صادر شود، 
مي توان��د به دليل كاهش ارزش پ��ول ملي، با ارزش 
افزوده براي صادركنندگان مواجه باشد؛ بنابراين بايد 
تدابيري را اتخاذ كرد كه ابتدا، بازار داخلي تأمين شود 

و سپس بتوان راه را براي صادرات باز كرد.
به گ��زارش مهر، او افزود: در رابطه با رفع مش��كلات 
بخش معدن و صنايع معدني كشور، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به عنوان يكي از اعضاي كارگروه هاي 
مختلف، همواره تلاش كرده تا شرايط را براي دفاع از 
حقوق بخش خصوصي فراهم نمايد؛ اما به هر حال اين 
وزارتخانه هم يك عضو ستادها و مراجع تصميم گير 
دولت است. به گفته اميري، در اين ميان براي برطرف 
كردن مش��كلات صنعت سرب و روي ايران در حوزه 
صادرات و تأمين مواد اوليه، جلسات متعددي برگزار 
شده اس��ت؛ اين در حالي اس��ت كه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موافق افزاي��ش صادرات در صنعت 
سرب و روي است؛ چراكه به اندازه كافي در اين حوزه 
توليد داريم و اگر اين محصولات صادر نشود، به ضرر 

توليدكننده و كشور است.
او گف��ت: تا جايي كه صادرات ب��راي تأمين نياز بازار 
داخلي مش��كل ايجاد نكن��د، هيچ مس��اله اي براي 
صادركنندگان وجود ندارد و آنها مي توانند كالاهاي 
خود را صادر كنند؛ ضمن اينكه در خصوص واردات 
برخي مواد اوليه اين صنعت همچون پرمنگنات نيز، 
واردات اين كالا در گروه 4 اولويت بندي ها قرار گرفته 

كه به نظر مي رس��د به دليل اين است كه اين كالا در 
كشور به اندازه كافي توليد مي شود و دولت خواسته 
به منظور حماي��ت از توليدكنندگان، جلوي واردات 

آن را بگيرد.
همچنين س��يدمحمد تقوي، معاون مديركل دفتر 
صادرات گمرك جمهوري اس��لامي ايران نيز گفت: 
س��ال گذش��ته مش��كلات مرتبط با واردات موقت 
كالاه��اي مرتبط با س��رب و روي تس��هيل ش��ده و 
موضوع به گمركات اس��تان ها نيز ابلاغ شده است تا 
بنا به ظرفيت هر كارخان��ه، اجازه واردات موقت به او 
داده ش��ود، اما اين واردات موقت به دليل اينكه نبايد 
گمرك را به لحاظ مطالبات معوق، با مش��كل مواجه 
س��ازد؛ با نظارت گمركات صورت مي گيرد. او افزود: 
برخي واحدها توان توليد بس��يار بالاي��ي دارند، اما 
س��ابقه صادراتي ندارند كه بر اين اساس، تلاش شده 
تا بر اساس ظرفيت ها و س��بقه صادراتي، مجوزهاي 
واردات موقت براي آنها صادر شود. به گفته تقوي، در 
مورد ارزش گذاري كالاهاي وارداتي تفاوتي ميان ورود 
موقت و ورود قطعي وجود ندارد و ضوابط يكسان است.

   تسهيل در بازگشت ارز صادراتي 
همچنين در اين نشس��ت محم��د لاهوتي، رييس 
كنفدراسيون صادرات ايران نيز گفت: تا دي ماه سال 
97 مسيرهاي واردات در مقابل صادرات بسيار محدود 
بود و ارز صادراتي قابليت به كارگيري در اولويت 3 را 

نداشت؛ اما از ديماه اين مش��كل برطرف شده است 
و اكنون واردات با ارز صادراتي با تس��هيل بيش��تري 

مواجه شده است.
در عي��ن ح��ال، يوس��ف مرادل��و، ريي��س انجمن 
توليدكنندگان و صادركنندگان س��رب و روي ايران 
نيز گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت به يك معضل 
اساسي براي صادركنندگان سرب و روي تبديل شده 
است؛ بنابراين در شرايطي كه وضعيت كشور خاص 
است، روا نيس��ت كه يك وزارتخانه مانع از ارزآوري 
كالاهاي صادراتي شود و مانع تراشي كند. اين در حالي 
است كه اين وزارتخانه، برخي تصميمات غلط را اتخاذ 
كرده و اصرار دارد كه آنها از سوي صادركنندگان سرب 
و روي، اجرايي و پياده سازي ش��ود. او افزود: اگرچه 
اكنون واردات مواد اوليه بسيار كم شده، اما برخي از 
شركت ها با سختي هاي بسيار، اقدام به واردات مواد 
اوليه از كشورهاي مختلف دنيا مي كنند و كالا را اتفاقاً 
با ارز آزاد خريداري مي نمايند؛ اين در حالي است كه 
70 درصد كار ما صادرات اس��ت و در مقابل، هفته اي 
700 تن نيز بايد در بورس كالا عرضه كنيم؛ اما بعضاً 
خريداري براي كالاهاي ما وجود ندارد؛ ضمن اينكه 
بورس كالا ني��ز فضا را ط��وري مديريت مي كند كه 

خريداري براي كالاهاي ما وجود ندارد.
به گفته مرادلو، به ازاي هر 100 تن ماده اي از صنعت 
س��رب و روي كه در بورس كالا عرضه مي شود، يك 
تا 1.5 ميليارد تومان رانت توزيع مي ش��ود كه اتفاقاً 
از جيب مصرف كننده داده مي ش��ود و اين در حالي 
است كه در يك ماه گذشته، تنها يكي از كارخانجات 
ما بيش از 2 ميليارد و 800 ميليون تومان ضرر كرده 
است. او ادامه داد: از سمت گمرك خيال ما راحت است 
و بس��ياري از كارها به صورت روان در گمرك انجام 
مي ش��ود؛ اين در حالي است كه برخي از راهكارهاي 
حل مش��كلات را در جلسات متعدد گمرك و وزارت 
صنعت، مطرح و صورتجلسه كرديم تا اجرا شود، اما 

متأسفانه وزارت صنعت آن را اجرايي نمي كند.

عضو هيات رييسه اتاق ايران با تأكيد بر اينكه اظهارنظرهاي 
مطرح شده در مورد عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات به 
چرخه اقتصادي كشور، در بسياري از موارد صحيح نيست، 
گفت: در اين حوزه فقط بانك مركزي به عنوان مس��وول 
اعلام نظر شناخته مي شود. به گفته كيوان كاشفي، بسياري 
از اظهارنظرهايي كه در مورد عدم برگش��ت ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصادي كشور مي شود، بر اساس آمار 
و منطق صحيح نيست و نبايد با اينگونه نظرات همكاري 
خوب صادركنندگان با بانك مركزي را زير سوال برد. او با 
اشاره به مشكلات فراوان پيش روي صادركنندگان، افزود: 
نبود سيس��تم بانكي براي انتقال ارز، فشار تشديد شونده 
تحريم ها، اجرايي نشدن سازوكار اينستكس و نوع خاص 
صادرات به كشورهاي عراق و افغانستان مسائل خاصي براي 
صادركنندگان ايجاد كرده و طبيعتاً نوع فعاليت آنها را نسبت 

به سال هاي قبل تغيير داده است.
كاشفي، ايجاد هماهنگي براي سهولت در برگشت ارز را يكي 
از اقدامات اصلي و مهم يك ساله اتاق ايران دانست و تأكيد 
كرد: اتاق ايران با تش��كيل كميته ارزي و انعكاس به موقع 
نظرات و مشكلات به بانك مركزي موجب شد با رفع بعضي از 
مشكلات روند برگشت ارز شتاب بهتري بگيرد و اين تلاش ها 
همچنان براي مساعدسازي شرايط ادامه دارد. او همچنين 
نرخ ارز را يكي از مشكلات اصلي عدم اشتياق و برگشت ارز 
دانست و اظهار كرد: روش نرخ گذاري در سامانه نيما هميشه 
موجب نقد جدي صادركنندگان بود كه موجب ضرر و زيان 
آنان مي شد كه خوش بختانه با كم شدن فاصله اين نرخ با نرخ 
حاشيه بازار، روند برگشت ارز به كشور شتاب گرفت. به عقيده 
او موضوع ديگر قيمت پايه صادراتي كالاهاست كه هنوز هم 

به صورت كامل مرتفع و منطقي نشده است.
عضو هيات رييسه اتاق ايران گفت: اصلاح پايه هاي صادراتي 
بر اس��اس قيمت واقعي، گپ موج��ود را از بين مي برد؛ اما 
سازمان هاي متولي صادرات كش��ور از بيم كم شدن آمار 
اين حوزه، عزم جدي براي حل اين موضوع را از خود نشان 
نمي دهند. كاش��في ادامه داد: از سوي ديگر اقلام متنوع و 
فراوان كالاهاي صادراتي نيز اصلاح اين قيمت ها را بسيار 

زمان بر كرده است، ازاين رو اتاق ايران در نامه اي به رييس كل 
بانك مركزي پيشنهاد هايي ارايه داده كه در صورت اجرايي 
شدن بخش ديگري از اين مشكلات حل وفصل خواهد شد. 
رييس اتاق كرمانشاه با اشاره به اينكه هنوز صادركنندگان 
براي بازگش��ت ارز صادرات به عراق و افغانس��تان مشكل 
دارند، گفت: نبود سيستم بانكي و حتي صرافي هاي مجاز 
جهت انتقال ارز صادراتي مهم ترين اين مشكلات است كه 
در جلس��ات كارشناسي نيز مورد تأييد كارشناسان بانك 
مركزي قرار گرفت��ه و اميدواريم بزودي اين موضوع هم به 

يك تصميم منطقي برسد.
كاشفي در پاسخ به اينكه چه ميزان از ارز حاصل از صادرات 
به چرخه اقتصادي كش��ور برگشت است؟ تصريح كرد: 
بررسي ها نشان مي دهد كه حدود 70 درصد از ارز حاصل 
از صادرات غيرنفتي، به كشور برگشته است كه اين ميزان با 
توجه به مشكلات فراوان پيش روي بازرگانان در يك سال 
گذشته، نشان دهنده تعهد و احساس مسووليت فعالان 
اقتصادي و صادركنندگان كشور است. او اظهار اميدواري 
كرد با هماهنگي و تعامل سازنده اتاق ايران و بانك مركزي 
شرايط ارزي كشور از ثبات و نظم بيشتر و بهتري برخوردار 
شود. عضو هيات رييسه اتاق ايران همچنين بانك مركزي 
را نهاد اصلي اعلام نظر در مورد مس��ائل ارزي، خصوصاً 
موضوع ارز حاصل از صادرات دانست و گفت: در شرايط 
امروز كه دشمنان كشور تمام سعي خود را در نااميد كردن 
مردم به كار مي گيرد، بايد اظهارنظرها، سنجيده و بر اساس 

آمار و شواهد كافي ارايه شود.
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امريكا با كانادا و مكزيك بر سر تعرفه هاي گمركي توافق كرد

بحران سياسي در پي بزرگ ترين رسوايي تاريخ معاصر اتريش

سهل گيري  واشنگتن  بر متحدان  براي  تمركز  بر چين 

سياستمدار اتريشي به دام افتاد 

گروه جهان| سمانه قرباني| 
با تشديد فشارهاي داخلي بر دولت امريكا به دليل بالا 
رفتن تنش هاي تجاري ايالات متحده با اقصي نقاط 
جه��ان، دولت دونال��د ترامپ تنش ه��اي تجاري با 
متحدان امري��كا را كم مي كند تا بتواند بر دش��من 
ش��ماره يك خود، يعني چين تمركز كند. در همين 
راستا رسانه ها گزارش داده اند كه دولت امريكا با كانادا 
و مكزيك بر سر حذف تعرفه هاي فولاد و آلومينيوم 
به توافق رسيده است. خبرگزاري فرانسه نيز گزارش 
داده ترامپ اعمال تعرف��ه واردات خودرو از اتحاديه 

اروپا و ژاپن را به 6 ماه بعد موكول كرده است. 
فايننش��ال تايمز نوش��ته، ايالات متحده ب��ا كانادا و 
مكزيك براي حذف تعرفه هاي فولاد و آلومينيوم به 
توافق رس��يده است. تعرفه هايي كه در سال گذشته 
منش��أ اختلاف در امريكاي ش��مالي بوده است. اين 
تواف��ق پس از آن ص��ورت گرفت ك��ه دولت ترامپ 
با وجوداع��لام اينك��ه واردات خودروهاي خارجي 
و وس��ايل نقليه تهديدي براي امني��ت ملي ايالات 
متحده است، تصميم گرفت تا ماليات موردنظر روي 
خودروهاي س��اخت اتحاديه اروپا ژاپن را به  سرعت 
اعمال نكند. به گفته دونالد ترامپ، بر پايه توافق هاي 
انجام ش��ده، امريكا كالاهاي خ��ود را بدون تعرفه يا 

تعرفه هاي ويژه به كانادا و مكزيك صادر مي كند.
رييس جمهوري امري��كا به رابرت لايت��زر نماينده 
تجاري ايالات متحده، دس��تور داده ت��ا مذاكرات با 
توكيو، بروكسل و ديگر شركاي تجاري امريكا را آغاز 
كند، مذاكراتي كه هدف از آن رسيدن به توافق بر سر 
تعديل روند واردات خودرو به ايالات متحده در يك 

بازده شش ماهه است.
بازارهاي جهاني هفته گذشته در پي جنگ تعرفه اي 
ايالات متحده و چين به ش��دت سقوط كرده بودند. 
رقابت هاي اقتصادي واش��نگتن و پكن چهارشنبه و 
پس از اينكه ترامپ، هواوي شركت بزرگ مخابراتي 
چين، را در فهرس��ت سياه صادرات قرار داد، تشديد 
ش��د. به گ��زارش فايننش��ال تايمز، از آنجاي��ي كه 
نمايندگان كنگره به ويژه جمهوري خواهان نس��بت 

به تبعات ويرانگر سياس��ت هاي يك جانبه گرايانه و 
حمايت گرايان��ه دولت ترامپ بي��ش از پيش نگران 
ش��ده اند، كاخ س��فيد تلاش مي كند تا دامنه تبعات 

ويرانگر چنين سياست هايي را كم كند. 
ترام��پ از ابتداي ژوئن س��ال گذش��ته ب��ه خاطر 
 آنچه تامي��ن امنيت ايالات متحده خوانده ش��ده تا

 ۲۵ درصد بر واردات كالا از دو كشور همسايه، كانادا 
و مكزيك تعرفه گمركي وضع ك��رده بود. اين اقدام 
ادامه اجراي پيمان بازرگاني ميان سه كشور را كه در 
سال ۱۹۹۴ به امضاء رسيده بود با چالش جدي روبرو 
كرد. مطابق اين پيمان داد و ستد كالا و خدمات ميان 

كانادا، مكزيك و امريكا تقريبا بدون هيچ محدوديتي 
انجام مي شد.

توافق بر س��ر تعرفه هاي فولاد ب��ا كانادا و مكزيك از 
جمله تقاضاهاي بلندم��دت نمايندگان كنگره بوده 
است. كنگره قصد داشت كه از اين توافق براي هموار 
كردن مسير تصويب توافق  نفتا استفاده كند، توافقي 
كه س��ال گذش��ته مطرح بود. در نهايت نيز پس از 
تماس هاي بسيار جاستين ترودو نخست وزير كانادا، 
اين توافق ها با ترامپ انجام ش��د. حذف تعرفه هاي 
ايالات متحده و تعرفه ه��اي تلافي جويانه كانادا در 
بخش فلزات يك ش��نبه )امروز( انجام خواهد شد و 

براي جايگزيني مالياتي كه واشنگتن از ابتدا دنبال 
آن بود، هيچ توافقي نشده است. در عوض، كشورهاي 
كانادا، امريكا و مكزيك موافقت كردند روندي براي 
نظارت بر تجارت فولاد و آلوميني��وم ايجاد كنند تا 
بتوانن��د هرگونه تغيير را رصد كرده و در صورت نياز 
تعرفه هاي��ي را بر محصولات خاص��ي اعمال كنند. 
همچنين آنها در ظاهر بر سر اقداماتي عليه چين هم 
توافق كردند، از جمله اين كشورها توافق كردند تا از 
حمل و نقل محصولات آلومينيوم و فولاد ساخته شده 

در خارج از كانادا و ايالات متحده جلوگيري كنند.
جاستين ترودو نخست وزير كانادا، در اين باره گفته: 

»هنگامي كه ايالات متح��ده تعرفه ها را اعمال كرد 
ما براي اقتصاد كانادا، كارگ��ران فولاد، آلومينيوم و 
خانواده هاي آنان ايستادگي كرديم. بلافاصله دلار را 
تحريم كرديم كه اين قوي ترين اقدام تلافي جويانه 
در جهان بود. ما ايس��تادگي كرديم و تا زماني كه به 
نتايج امروز دست نيافتيم تسليم نشديم.« مكزيك 
نيز اعلام ك��رده كه توافق براي دو طرف س��ودمند 
بوده اس��ت، معامله اي ك��ه در آن مكزيك اقدامات 
تلافي جويان��ه خود را عليه اي��الات متحده لغو كرد. 
آندرس مانوئل لويز اوبرادور رييس جمهور مكزيك، با 
انتشار بيانيه اي گفته: »تعرفه ها لغوشده و در فهرست 
تعرفه هاي فولاد و آلومينيوم امريكا نامي از كشور ما 
باقي نمانده است.« گفته شده، دو كشور شكايت هاي 
متقابل از يكديگر را در سازمان تجارت جهاني پس 

خواهد گرفت. 
به گفته مكزيك، واش��نگتن و مكزيكوس��يتي براي 
جلوگيري از واردات آلومينيوم و فولاد با قيمت ارزان 
اقدامات لازم را انج��ام خواهند داد و فرآيندي براي 
نظارت بر تجارت فلزات ايجاد خواهد كرد. مكزيك 
اما هيچ جزيياتي از نحوه اجرايي كردن اين بخش از 

توافق ارايه نكرده است. 
كن اس��ميت راموس مس��وول تي��م مذاكره كننده 
مكزيكي در توافق سه جانبه ايالات متحده، مكزيك، 
كانادا به فايننش��ال تايمز مي گويد: »تمام مشكلات 
در همين جزييات اس��ت. سيستم نظارت يك چيز 
است اما ساز وكاري كه بتواند صادرات مجدد فولاد 
از مكزيك را محدود كند، چيز ديگري اس��ت، فولاد 
كه از راه قانوني به مكزيك وارد مي شود. طرفين بايد 

اين روند نظارتي را تقويت كنند.« 
جس��وس س��ي آدي معاون وزير مكزي��ك در امور 
امريكاي ش��مالي، مي گويد: »مكزي��ك و امريكا در 
حال همكاري با يكديگر براي ايجاد وضعيتي دوستانه 
هستند.« اين مقام مكزيكي تاكيد كرده آنچه او لحن 
دوستانه ترامپ در اعلاميه هاي مهاجرتي اش خوانده 
در واقع منظورش اين بوده كه رييس جمهوري امريكا 

در اين بيانيه ها مكزيك را متهم نكرده است. 

گروه جهان| 
هاينس كريستيان اشتراخه معاون صدراعظم اتريش، 
در پي انتش��ار ويديويي جنجالي از سمت خود استعفا 
كرد. اشتراخه در اين ويديو به فردي وعده مي دهد كه در 
قبال كمك به پيروزي حزبش در انتخابات، قرارداد هاي 
كلان دولتي دريافت مي كند. او در اين نشست به ظاهر 
محرمانه كه به اعتقاد كارشناسان تله سياسي بوده، وعده 
داده قصد دارد پس از پيروزي در انتخابات رس��انه ها را 
محدود كند و سياست هاي سركوبگرانه در پيش بگيرد. 
با انتشار اين ويديو، دولت ۱7ماهه اتريش دچار مشكل 
شده و احتمال برگزاري انتخابات زودهنگام وجود دارد. 
اشتراخه رييس حزب راست افراطي آزادي اتريش است 
كه دسامبر ۲0۱7 و با كسب ۲6درصد آراء در انتخابات 

به عنوان شريك ائتلافي وارد دولت شد.
نشريه هاي آلماني اشپيگل و روزنامه زوددويچه زايتونگ 
ش��نبه از ويديويي گ��زارش دادند ك��ه در آن، مذاكره 
هاينس كريستيان اشتراخه معاون صدراعظم اتريش 
و رهبر حزب راس��ت افراطي آزادي با »آليونا ماكارووا« 
زني كه خود را متعلق به يك خانواده ثروتمند و اليگارش 
روسيه جا زده ضبط شده است. دو نشريه آلماني احتمال 
مي دهند كه كسي يا كساني براي رهبران حزب آزادي كه 
مدعي دفاع از اخلاقيات و ارزش هاي سنتي اتريش است، 
تله گذاشته اند. در اين ديدار سري كه در جولاي ۲0۱7، 

چند ماه پيش از انتخابات پارلماني اتريش، در جزيره ابيزا 
صورت گرفته، يوهان گودنوس، رييس فراكسيون حزب 

آزادي در پارلمان نيز حضور داشته است. 
هاينتس كريستيان اشتراخه و يوهان گودنوس برپايي 
چنين نشستي را تاييد كرده اند اما مي گويند مرتكب كار 
اشتباهي نشده اند. حزب اپوزيسيون سوسيال دموكرات 
اتريش ام��ا از اين واقعه به عنوان بزرگ ترين رس��وايي 
در تاريخ معاصر اين كش��ور نام برده است. حزب ليبرال 
»نئوز« خواهان انحلال دولت ائتلافي و برگزاري انتخابات 
زودرس شده اس��ت. گفته شده، سباس��تين كورتس 
صدراعظم اتريش، احتمالا پيشنهاد حزب آزادي براي 
جايگزيني اشتراخه با »نوربرت هوفر« وزير زيرساخت ها 
در مقام معاون صدراعظم موافقت نخواهد كرد. همزمان 
رسانه هاي اتريشي گزارش داده اند كه انتخابات زودهنگام 

زودتر از سپتامبر )شهريور( برگزار نخواهد شد.
 كورت��س پي��ش از اين ني��ز ب��ا انتقادهاي��ي از طرف

 هم حزبي هاي خود درخصوص لفاظي هاي ملي گرايانه 
درباره مهاجرت و مسائل رفاهي روبرو شده است.

بر اساس گزارش اشپيگل و زود دويچه زايتونگ، زن به 
 اصطلاح روس در اين ويديو كه اصل آن هفت س��اعت 
اس��ت، به اش��تراخه گفته قصد دارد ۲۵0 ميليون يورو 
در اتريش سرمايه گذاري كند و بارها تاكيد كرده است 
كه اين پول مي تواند س��ياه باشد. اشتراخه كه به همراه 

همس��رش براي ديدار با اين زن به ويلاي��ي در جزيره 
ايبزاي اسپانيا رفته نه تنها به غيرقانوني بودن پول توجه 
نشان نداده بلكه از طرف مذاكره اش تقاضاي كمك مالي 
كرده و در اين راستا گفته است، كساني هستند كه بين 
۵00 هزار تا يك ميليون و ۵00 هزار يورو از راه غيرقانوني 
به حزب آزادي كمك مالي مي كنند؛ به اين ش��كل كه 
پول را به حساب يك انجمن غيرانتفاعي مي ريزند؛ پس 
او هم مي تواند پول هايش را از طريق كانال هاي مخفي به 
حزب منتقل كند و قوانين مالي مربوط به كمپين هاي 

انتخاباتي را دور بزند.
اش��تراخه علاوه بر اين، از زن روس خواسته است كه 
روزنامه اتريش��ي »دي كرونن زايتونگ« را بخرد و در 
آن براي حزب آزادي اتريش طوري تبليغ كند كه اين 
حزب بتواند پيروز انتخابات شود. اشتراخه در آن نشست 
به ط��رف مذاكره گفته كه اگر بتواند كنترل روزنامه را 
سه هفته پيش از انتخابات در دست بگيرد و آنها را به 
جايگاه اول ببرد در اين صورت مي توانند درباره همه چيز 
صحبت كنند. اش��تراخه در اين ويديو عنوان مي كند 
كه قصد دارد وضعيت رسانه ها را در اتريش تغيير دهد 
و سياس��ت هاي س��ركوبگرانه اي نظير سياست هاي 
ويكتور اوربان نخست وزير راست گراي مجارستان، را در 
سركوب آزادي مطبوعات در پيش بگيرد. در اين ويديو 
اشتراخه در يك مقطع به خبرنگاران توهين كرده و آنها 

را با الفظ ناپسند خطاب مي كند.
معاون صدراعظم اتريش همچنين به طرف مذاكره وعده 
داده است كه در مقابل مي تواند در اتريش به شكل كلان 
سرمايه گذاري كند؛ از جمله وعده هاي رهبر حزب آزادي 
اتريش تاسيس يك شركت كلان ساختمان سازي براي 
رقابت با شركت ساختمان س��ازي اتريشي استرابگ و 

اعطاي قراردادهايي در زمينه راهسازي است.
كريستين هافنكر دبيركل حزب آزادي گفته، وكلاي اين 
حزب در حال بررسي فيلم منتشر شده هستند. او با انتشار 
بيانيه اي گفته: »نه اش��تراخه و نه حزب آزادي هيچ گاه 
مزايايي از افراد موردنظر دريافت نكرده اند. از آنجا كه اين 
فيلم ظاهرا بطور غيرقانوني تهيه ش��ده ما همچنين در 

تدارك اقدامات حقوقي هستيم.« 

كارشناس��ان سياس��ي معتقدند كه با اين رسوايي، از 
محبوبيت حزب آزادي اتريش كاس��ته مي ش��ود و اين 
ح��زب در انتخابات پارلمان اروپا كه قرار اس��ت روز ۲6 
ماه مه برگزار ش��ود، آراي زيادي را از دست خواهد داد. 
دادس��تان هاي اتريش نيز اعلام كرده اند كه گزارش ها 
را بررس��ي كرده و سپس تصميم خواهند گرفت كه آيا 
علت كافي ب��راي تحقيقات وجود دارد ي��ا خير. ديوان 
حسابرسي اتريش نيز از حزب آزادي اتريش خواسته تا 
درباره اين ويديو توضيح دهد. بلومبرگ نوشته: ارتباطات 
حزب آزادي اتريش با روس��يه هم��واره در كانون توجه 
كارشناسان بوده است. اشتراخه و هوفر دسامبر ۲0۱6 در 
مسكو يك توافق كاري با حزب »روسيه متحد« به رهبري 

ولاديمير پوتين امضا كردند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

بانك جهاني ۱۰۰ ميليون دلار 
ديگر به كنيا مي دهد

گروه جهان| دولت كنيا از موافقت بانك جهاني 
با پرداخت ۱00ميليون دلار اعتبار به اين كشور 
خبر داده اس��ت. به گزارش اكوفين، ويليام روتو 
معاون رييس جمهور كنيا اعلام كرده اين كشور 
۱00ميليون دلار از بانك جهاني با هدف كمك به 
برنامه هاي توسعه اي دريافت مي كند. به گفته اين 
مقام ارشد دولت كنيا، اين اعتبار براي برنامه هاي 
وي��ژه كنيا درزمين��ه س��اماندهي پناهندگان و 

آوارگان مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
انتظار مي رود با استفاده از اين منابع مالي جديد 
انعطاف پذيري جمعيتي به  خصوص در ش��مال 
كنيا به ميزان قاب��ل توجهي بهبود يابد، علاوه بر 
اين دسترسي به منابع آب، پزشكي و سلامت نيز 
افزايش خواهد يافت. اعتبار ۱00ميليون دلاري 
جديد بخش��ي از ابتكار بانك جهاني براي كمك 
به وضعيت شمال و ش��مال شرق كنيا محسوب 
مي شود كه از ماه مه  ۲0۱۸ آغاز شده و بخش هاي 
انرژي، راهس��ازي، تامين آب، كشاورزي را دربر 
مي گيرد. بر اس��اس اين گزارش، ديويد مالپاس، 
رييس جديد بانك جهان��ي هدف اصلي خود در 
مديري��ت فصل جديد بانك جهان��ي را كمك به 
كشورهاي در حال توس��عه براي بهبود عملكرد 
عنوان كرده است. وي گفته كه چيزي كه دوست 
دارم ببينم كشورهايي هستند كه موفقيت هاي 
واقعي كسب كرده باشند؛ اين كشور ها به رهبري 
درس��ت احتي��اج دارن��د و البته برنام��ه اصلاح 
س��اختاري كه س��رمايه گذاري را ب��راي بخش 

خصوصي جذاب كند.

شكايت كره شمالي در سازمان 
ملل از امريكاي »گانگستر«

گ�روه جهان|پيونگ يانگ از دبيركل س��ازمان 
ملل خواسته است كه به مس��اله ضبط اموال اين 
كشور به دس��ت امريكاي »گانگستر« رسيدگي 
كند. به گزارش رويترز، اين موضوع در نامه نماينده 
كره شمالي در سازمان ملل قيد و به آنتونيو گوترش 
دبيركل سازمان ملل، تسليم ش��ده است. دولت 
امريكا از ضبط يك كش��تي باري كره شمالي خبر 
داد كه به دليل نقض تحريم هاي سازمان ملل عليه 
پيونگ يانگ توقيف شده است. وزارت دادگستري 
امريكا در همان زمان اعلام كرد كشتي ۱7هزار تني 
»وايزآنست«، يكي از بزرگ ترين كشتي هاي باري 
اين كشور كه آوريل ۲0۱۸ در اندونزي توقيف شده 
بود اينك در اختيار ايالات متحده است. گفته شده 
اين كشتي در حال حركت به سمت آب هاي امريكا 
است.  نماينده كره شمالي در سازمان ملل در نامه 
خود واشنگتن را گانگستري خوانده كه براي قوانين 
بين المللي ارزشي قائل نيست. مقام هاي دادگستري 
امريكا پيش تر اعلام كرده اند توقيف كش��تي باري 
كره شمالي بخشي از برنامه گسترده واشنگتن براي 
اجراي تحريم هاي بين المللي عليه پيونگ يانگ تا 
فش��ار بر مقام هاي كره براي حل مناقشه اتمي در 
شبه جزيره كره افزايش يابد. آخرين دور از مذاكرات 
ترامپ با رهبر كره شمالي در ويتنام به نتيجه نرسيد. 
ماه جاري كره شمالي با تداوم بن بست در مذاكرات 
مربوط به خلع س��لاح هس��ته اي اين كشور دست 
به چند آزمايش تس��ليحاتي زد. اين آزمايشات به 
عنوان اقدامي اعتراضي در پي رد درخواست كاهش 

تحريم ها عليه اين كشور تلقي شد.

پيشتازي حزب كارگر در 
انتخابات سراسري استراليا 

گروه جهان| ميليون ها اس��تراليايي ش��نبه براي 
ش��ركت در انتخاب��ات پارلماني اين كش��ور به پاي 
صندوق هاي راي رفتند. ائتلاف محافظه كار حاكم بر 
استراليا به رهبري اسكات موريسون، نخست وزير اين 
كشور از سال ۲0۱۳ ميلادي تاكنون قدرت را در دست 
دارد. اما نظرسنجي ها از پيش��تازي حزب كارگر به 
رهبري بيل شورتن حكايت دارد. شورتن پيش از ورود 
به عرسه سياست سال ها رهبري يك اتحاديه كارگري 
را بر عهده داشته است.  به گزارش يورونيوز، شركت در 
انتخابات در استراليا اجباري است. حدود ۱7 ميليون 
نفر در اين كشور واجد شرايط شركت در راي گيري 
هستند. آخرين نظرسنجي پيش از انتخابات كه نتيجه 
آن جمعه منتشر شد از پيشتازي سه درصدي حزب 
كارگر حكايت داشت. در اين نظرسنجي حزب كارگر با 
۵۱.۵ درصد از ائتلاف محافظه كار حاكم با ۴۸.۵ درصد 
پيشي گرفته بود. حزب محافظه كار در جريان كارزار 
انتخاباتي بر دس��تاوردهاي خود در عرصه اقتصادي 
تاكيد كرده اس��ت. در مقابل حزب كارگر وعده داده 
است كه ضمن اجراي برنامه اصلاح مالياتي، مبارزه با 
تغييرات اقليمي را به عنوان يكي از اولويت هاي دولت 
آينده دنبال كند. بسياري از راي دهندگان استراليايي 
از منازع��ات درون حزبي محافظه كاران كه منجر به 
بركناري مالكوم ترنبول نخست وزير پيشين و به قدرت 
رسيدن اسكات موريسون ش��د ناراضي هستند. در 
صورت شكست ائتلاف تحت رهبري حزب ليبرال در 
اين انتخابات، اسكات موريسون نخست وزير استراليا 
كوتاه تري��ن دوره فعاليتش را در تاريخ ۱۱۸ س��اله 

فدراسيون استراليا خواهد داشت.

چين، شكاف مرزي افغانستان 
و تاجيكستان را مي بندد

گروه جهان| افزايش حضور گروه هاي تروريستي 
در برخي شكاف هاي مرزي و كوهستاني افغانستان 
و تاجيكستان كه نظارتي بر آن صورت نمي گيرد، 
نگراني همسايگان تاجيكستان را برانگيخته است؛ 
از اين رو پكن از ساخت راه هاي مرزي در تاجيكستان 
به منظور جلوگيري تهديدهاي احتمالي خبر داده 
است.  به گزارش ايرنا، چين با ساخت راه به منظور 
بستن بزرگ ترين شكاف مرزي ميان تاجيكستان 
و افغانس��تان در ناحيه »ش��مس الدين شاهين«، 
به دوش��نبه كمك كرده اس��ت. اين راه كه به گفته 
مقام��ات به ب��راي حفاظت م��رزي داراي اهميت 
راهبردي است، بيش از 70 كيلومترخواهد بود كه 
توسط تاجيكستان ساخته مي شود. در اين منطقه 
به دليل وج��ود كوه ها و تپه هاي س��نگي، تاكنون 
راهي ساخته نشده است؛ نبود راه نظارت بر مناطق 
مرزي را بسيار دشوار كرده و حتي قسمت هايي از 
زمين هاي تاجيكستان از سوي قاچاقچيان و ساكنان 
عادي افغانستان مورد استفاده قرار مي گيرد. به گفته 
مقام هاي تاجيكستاني، ساخت اين راه بايد تا ۲0۲۱ 
به اتمام برسد. چين كه پيش تر طرح هاي اقتصادي 
بسياري را در تاجيكستان سرمايه  گذاري كرده، در 
سه سال اخير به امنيت مرزي اين كشور همسايه اش 
نيز توجه بسزايي داشته اس��ت؛ بطوري كه در سه 
سال گذشته تنها در محدوده منطقه شمس  الدين 
ش��اهين بيش از ۲0 پاس��گاه مرزبان��ي كوچك و 
بزرگ به منظور مبارزه با تروريسم با سرمايه چين 
 ساخته شده است. تاجيكستان و افغانستان بيش از

 ۱۴00 كيلومتر مرز مشترك دارند.

ونزوئلا: بزرگ ترين سقوط 
اقتصادي4دهه گذشته جهان 
گروه جهان| اقتصاددانان مي گويند سقوط ونزوئلا 
بزرگ ترين سقوط اقتصادي خارج از دوره جنگ در 
حداقل ۴۵ سال گذشته است. نيويورك تايمز نوشته: 
زيمبابوه تحت حاكميت رابرت موگابه سقوط كرد، 
فروپاشي ش��وروي، ناآرامي فاجعه بار كوبا در دهه 
۹0 مي��لادي. اكنون اما اقتصاد رو به زوال ونزوئلا از 
همه آنها پيشي گرفته است. اقتصاددانان مي گويند 
سقوط ونزوئلا، بزرگ ترين سقوط اقتصادي خارج 

از دوره جنگ در دست كم ۴۵ سال گذشته است. 
براي يافتن سطوح مش��ابهي از ويراني اقتصادي، 
اقتصاددان��ان در صن��دوق بين الملل��ي پ��ول به 
كشورهايي اشاره كردند كه با جنگ تكه پاره شدند، 
مانند ليب��ي در اوايل همين دهه ي��ا لبنان در دهه 
۱۹70. ونزوئلا اما ك��ه در بره هاي از ثروتمندترين 
كشورهاي امريكاي لاتين محسوب مي شد، گرفتار 
درگيري هاي مس��لحانه نبوده اس��ت. به جاي آن، 
اقتصاددانان مي گويند حاكميت ضعيف، فس��اد و 
سياست هاي نادرس��ت نيكولاس مادورو و هوگور 
چاوز، رييس جمهوري پيش از او جرقه تورم نجومي، 
تعطيلي كس��ب وكارها و به زانو افتادن اين كشور 
را ش��عله ور ك��رد و در ماه هاي اخي��ر دولت ترامپ 
تحريم هاي ش��ديدي را براي فلج كردن آن اعمال 
كرده است. با افت اقتصاد اين كشور، گروه هاي مسلح 
كنترل همه ش��هرها را به دست گرفتند، خدمات 
عمومي متلاشي شد و قدرت خريد بسياري از مردم 
ونزوئلا به چند كيلوگرم آرد در ماه كاهش يافت. اين 
بحران با تحريم هاي امريكا كه قصد دارد مادورو را به 

ترك قدرت وادار كند، تركيب شده است. 
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 جليقه  زردهاي فرانسه 
چه به دست آوردند؟

گروه جهان| جليقه زردها ش��نبه براي بيست و 
هفتمين هفته متوالي به خيابان هاي فرانسه آمدند. 
ش��ش ماه پس از آغاز اين جنبش به  نظر مي رسد 
معترضان خسته شده اند اما برخي از جليقه زردها 
هنوز معتقدند كه مسوولان اجرايي توجه كافي به 
اعتراض آنها نكرده اند. معترضان از نوامبر گذشته 
واقعا چه امتيازهايي را توانسته اند از دولت بگيرند؟

يورونيوز نوشته، شش ماه از زماني كه جليقه زردها 
به خيابان ها آمدند و خواس��تار عدالت اجتماعي و 
قدرت خريد بيش��تر ش��دند، مي گذرد. براي آرام 
كردن خشم معترضان در شش ماه گذشته، رييس 
دولت مجبور شده مماشات در مقابل اين حركت 
اعتراضي را چند برابر كند. از ابتداي ۲0۱۹، افراد با 
حداقل دستمزد، هر ماه ۱00يورو اضافه تر به دليل 
افزايش پ��اداش دولتي كار و كمك هاي اجتماعي 
كه ماكرون آن را در دس��امبر گذشته اعلام كرده 
بود، دريافت مي كنند. ق��درت خريد يكي ديگر از 
خواسته هاي جنبش جليقه زردها بود كه ماكرون 
قول داد ماليات بر درآمد را با رقم قابل توجهي كاهش 
دهد. ماكرون گفته از اين پس اخذ ماليات از اضافه 
كاري ها حذف مي ش��ود. او از ش��ركت ها خواست 
به صورت داوطلبانه، پاداش پايان س��ال كارمندان 
خود را بدون كسر ماليات يا هزينه اضافي پرداخت 
كنند. رييس جمهوري فرانس��ه آوريل اعلام كرده 
اين امتياز براي ۲0۱۹ تمديد مي ش��ود و ش��امل 
درآمدها تا سقف ۳600 يورو در ماه خواهد شد. طبق 
اصلاحاتي كه ماكرون اعلام كرد، افرادي كه حقوق 
بازنشستگي آنها كمتر از دو هزار يورو در ماه است، از 
طرح افزايش ماليات رفاه اجتماعي معاف مي شوند. 
بازنگري در مستمري  بازنشستگان بر اساس تورم، 
يكي از اصلاحات مهمي اس��ت كه توسط ماكرون 
مطرح شد. ماكرون گرچه همه پرسي به پيشگامي 
شهروندان را كه جليقه زردها خواستار آن هستند 
رد كرده اما گفته برگزاري همه پرسي به پيشگامي 
مشترك تسهيل مي شود. طبق قانون فرانسه اگر 
در موضوعات مختلف، يك ميليون امضا جمع شود 
مي توان تصميم گيري درب��اره آن را به راي عموم 
 گذاش��ت. اما هم اكنون رييس جمهوري فرانس��ه 
در نظر دارد اين ميزان امضا را كاهش دهد تا امكان 
برگزاري همه پرس��ي راحت تر شود. درگير شدن 
و مداخله در موضوعات محيط  زيس��تي، مقابله با 
تعطيلي م��دارس و بيمارس��تان ها و مقابله با فرار 
مالياتي نيز از جمله اقدام��ات دولت در مواجهه با 

جنيش جليقه زردهاست. 

ترامپ امتياز تجارت ترجيحي 
تركيه را لغو كرد

دونالد ترامپ توافق تجارت ترجيحي امريكا با 
تركيه را، كه به اين كشور اجازه مي داد دسترسي 
بدون تعرفه اي به بازارهاي ايالات متحده داشته 
باش��د، لغو كرد. به گزارش راش��اتودي، دونالد 
ترامپ توافق تجارت ترجيحي امريكا با تركيه 
را، كه به اين كشور اجازه مي داد دسترسي بدون 
تعرفه اي به بازارهاي ايالات متحده داشته باشد، 
لغو كرد. بسياري از تحليلگران معتقدند اين اقدام 
در برابر سياس��تگذاري هاي مستقل روز افزون 

آنكارا صورت مي گيرد. 

۲۰۰ كارمند امريكايي عراق را 
ترك كردند

ح��دود ۲00 كارمند امريكايي ك��ه به عنوان 
مربي نظامي در عراق فعالي��ت مي كنند، اين 
كش��ور را ترك كردند. به  گزارش بغداد اليوم، 
يك منبع در كنسولگري امريكا در اربيل گفته 
اين اقدام آنها پس از درخواست سفارت امريكا 
براي خروج كارمن��دان غيرضروري از عراق تا 
زمان آرام ش��دن اوضاع صورت گرفته است. از 
سوي ديگر كميته امنيتي شوراي استانداري 
بغداد اعلام كرده اوضاع امنيتي در پايتخت و 
تمامي استان هاي عراق باثبات و تحت كنترل 
است و هيچ نشانه اي از اقدامات خشونت آميز يا 
تروريستي عليه هيات هاي بين المللي در بغداد 

يا استان هاي ديگر وجود ندارد.

احتمال ديدار رهبران امريكا 
و پاكستان 

وزير خارجه پاكستان از احتمال ديدار عمران خان 
و دونالد ترامپ پس از حصول پيشرفت در مذاكرات 
طالبان در دوحه خبر داده اس��ت. ش��اه محمود 
قريش��ي به ش��بكه اردونيوز گفته اگر مذاكرات 
دوحه ادامه يابد و پيشرفت بيشتري در مذاكرات 
حاصل ش��ود، احتمال نخس��ت وزير پاكستان و 
رييس جمهوري امريكا وجود دارد. قريشي شنبه 

براي سفري دو روزه عازم كويت شده است.

 عربستان كريمه را 
به رسميت شناخت

روزنامه روسي ايزوستيا مدعي شده عربستان 
سعودي با صدور رواديد براي ساكنان منطقه 
كريمه از طريق مسكو به منظور انجام مناسك 
حج، عملا س��اكنان اين منطقه را بخش��ي از 
روسيه خوانده است. دفتر مطبوعاتي سفارت 
عربستان س��عودي در مس��كو نيز اين خبر را 
تاييد كرده است. ۲0۱۴ و پس از وقوع تغييرات 
در اوكراين كه كي يف از آن به عنوان »انقلاب« 
 و روس ه��ا »كودتا« ياد مي كنن��د، اختلافات 

دو طرف بر سر كريمه بالا گرفت. 
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عكسروز

بازارهنر

پروازهمايدرتهرانرويصحنهميرود

»كميتهنان«نمايش،تلخامااميدواركننده

ازسرگيريفروشبليتنمايش»عروسمردگان«

هفتميننمايشگاهمهمانيهنرافتتاحشد

پرواز هماي به همراه گروه »مستان نو« از 
روز پنج شنبه شانزدهم خردادماه، مجموعه 
كنسرت هاي خود را در تالار وحدت تهران 
آغاز مي كند. »هماي« در اين كنسرت ها از 
تركيب جديدي از نوازندگان بهره خواهد 
برد. اين خواننده موس��يقي ايراني كه در 
سال گذشته عمده فعاليت هاي خود را بر 
اجراي اپراي »حلاج« در تهران و شهرهاي 

مختلف و اجراهاي زنده در خارج از كشور متمركز كرده 
بود، روزهاي پنج شنبه شانزدهم، جمعه هفدهم و شنبه 

هجدهم خردادماه، كنس��رت هايي را در 
تالار وحدت تهران برگ��زار خواهد كرد. 
پرواز هماي سال گذشته اپراي »حلاج« 
را در ايوان عطار كاخ سعدآباد روي صحنه 
برد. هماي پيش از اين نيز اپراهايي چون 
»موسي و شبان« و »عشق و عقل« را اجرا 
كرده بود. هماي در ماه هاي اخير مجموعه 
برنامه هايي را در شهرهاي بجنورد، كرمان، 
بوشهر، ساري و سقز برگزار كرده بود كه اين كنسرت ها 

نيز با استقبال مخاطبان مواجه شد.

ليلي عاج ضمن اشاره به موضوع نمايشش 
گفت: »كميته ن��ان« يك نمايش تلخ اما 
اميدوار كننده اس��ت. در ح��ال حاضر در 
جامعه با مشكلات زيادي روبرو هستيم 
ول��ي اميدواري��م كه از اين من��زل نيز به 
سلامت عبور كنيم. نمايش »كميته نان« 
به نويسندگي و كارگرداني ليلي عاج از روز 
دوشنبه ۲۳ ارديبهشت ماه اجراي خود 

را هر شب س��اعت ۱۸:۳۰ در تالار قشقايي مجموعه 
تئاترشهر آغاز كرده اس��ت. ليلي عاج درباره موضوع و 
محوريت اين نمايش گفت: »كميته نان« در راستاي 
نمايشنامه هاي قبلي من است؛ نمايش هايي با مضامين 
زندگي كارگري. نمايش نسبتاً تلخي درباره مشكلات 
معيشتي طبقه كارگر است و محوريت نمايشنامه هاي 
من يك خانواده كارگر است. او افزود: يك بار در نمايش 
»قن��د خون« موض��وع كارگرهاي از كار بيكار ش��ده 
كارخانه قند ورامين بودند، اين بار هم موضوع كارگران 
روزمزد بازار ميوه و تره بار تهران  هستند كه مهاجر و كرد 

هستند. در اين نمايش اتفاقاتي رخ مي دهد 
كه قصه به سوي كول برها و خانواده يك 
كول بر پيش مي رود. ع��اج با بيان اينكه 
»تئاتر در جدي تري��ن حالتش براي من 
زماني ارزش مبارزه كردن به معني روي 
صحنه بردن و توليد دارد كه در مورد طبقه 
كارگر باشد« ادامه داد: چرا كه فكر مي كنم 
تماشاگر موثر تئاتر طبقه متوسط است و 
براي طبقه بالاي متوسط هيچ چيزي تأثير ندارد چون 
موقيعتش تثبيت شده است، بنابراين تئاتر نيز برايش 
اهميت ندارد. كارگردان »خواب زمستاني« در پايان 
صحبت هايش گفت: »كميته نان« يك نمايش انتقادي 
است و از صبوري مركز نظارت و ارزشيابي مركز هنرهاي 
نمايشي تشكر مي كنم كه اجازه دادند يك نمايش انتقاد 
روي صحنه برود. »كميته ن��ان« يك نمايش تلخ اما 
اميدوار كننده است. در حال حاضر در جامعه با مشكلات 
زيادي روبرو هستيم ولي اميدواريم كه از اين منزل نيز 

به سلامت عبور كنيم.

س��ايت فروش بليت نماي��ش »عروس 
مردگان« دوباره باز شد. نمايش »عروس 
مردگان« به كارگرداني اميدرضا سپهري 
چهارشنبه هفته قبل )۲۵ ارديبهشت ماه( 
پس از ۶ ش��ب اجرا ناگهان با بسته شدن 
سايت فروش بليت روبرو شد و مديركل 
هنرهاي نمايش��ي هم از توقيف نمايش 
ب��ه دليل رعايت نك��ردن برخي تذكرها 

پس از بازبيني حين اجرا خب��ر داد. البته اين توقيف 
در روزي انجام ش��د كه اجراي نمايش به دليل وفات 
حضرت خديج��ه)س( تعطي��ل ب��ود و در روزهاي 
آخر هفته هم به خاطر بليت هاي زياد فروخته ش��ده 
اجازه اجرا به ش��رط بازبيني دوباره داده شد و نمايش 

روي صحنه رفت. به اين ترتيب نمايش 
»عروس مردگان« كه به نظر مي رس��د 
از ابت��دا هم توقيفش ج��دي نبود، براي 
روزهاي ۲۹ و ۳۰ ارديبهش��ت ماه بليت 
آم��اده فروش در س��ايت tik۸ دارد. اين 
نمايش به تهيه كنندگي مريم نراقي و با 
بازي بازيگراني همچون ميلاد كي مرام 
)ويكتور(، نازنين بياتي )امِيلي(، شقايق 
دهقان )مدْلين(، مهران احمدي )الْدِر گوتِنيك(، مهران 
امام بخش )فينيس اوِِرگِلت(، ناصر عاشوري )ويليام 
وندورت(، علي عامل هاشمي )ميهيو( و امير جعفري 
)لٌرد باركيس( با حضور نيكي كريمي )ويكتوريا( ساعت 

۲۲ در سالن تهران رويال هال روي صحنه مي رود.

هفتمين نمايشگاه مهماني هنر با عنوان 
»فيگوراتيو« با حضور جمعي از هنرمندان 
جوان در تمام گالري هاي خانه هنرمندان 
ايران افتتاح ش��د. نمايشگاه مهماني هنر 
هر س��اله در ماه مبارك رمض��ان در خانه 
هنرمندان ايران برپا مي شود كه اين دوره 
ب��ا موضوع طراح��ي »فيگوراتي��و« از ۲۷ 
ارديبهش��ت تا ۲۱ خ��رداد در گالري هاي 

خانه هنرمندان ايران ميزبان ۳۰۰ اثر از هنرمندان متولد 
دو دهه ۶۰ و ۷۰ است. مهماني هنر در هفتمين دوره خود 
با تمركز بر آثار هنرمندان جوان به خصوص هنرمندان 
غير تهران��ي تصوير تازه اي از وضعي��ت طراحي ايران را 
نمايش مي دهد. در طول نمايشگاه كارگاه هاي تخصصي 
به صورت مداوم در گالري مميز برگزار خواهد شد. علاوه بر 
اين پنل هاي تخصصي هم با حضور صاحب نظران و اساتيد 
برگزار خواهد شد. نگار نادري پور )مدير مسوول انجمن 
مجسمه سازان( در حاشيه افتتاحيه نمايشگاه مهماني هنر 
گفت: اين نمايشگاه توسط معاونت هنري خانه هنرمندان 
ايران طراحي، اجرا و جمع آوري ش��ده اس��ت. به گفته 
نادري پور، هنرمندان دهه ۶۰ و ۷۰ كه در اين نمايشگاه 
 شركت كرده اند ممكن است بعضي در دنياي تجسمي

 بنام باش��ند ولي ش��ناخته شده نيستند 
و تاكنون ديده نش��ده اند، اين نمايش��گاه 
مي توان��د محلي براي تب��ادل و مواجهه با 
تكنيك ه��اي جديد در موض��وع طراحي 
فيگوراتي��و باش��د. مجي��د رجبي معمار، 
مديرعامل خانه هنرمندان ايران نيز گفت: 
خوشحالم كه با برنامه ريزي و تلاش چند 
ماهه توسط معاونت فرهنگي هنري خانه 
هنرمندان و با همكاري و همفكري ش��وراي تجسمي 
خانه مركب از نمايندگان همه انجمن هاي تجسمي اين 
نمايشگاه برگزار شد. او ادامه داد: هفتمين دوره مهماني 
هنر با موضوع فيگوراتيو نگاه جديدي به مبحث طراحي 
مدرن داشته است، همچنين از ويژگي هاي اين نمايشگاه 
حضور آث��ار هنرمندان جوان ده��ه ۶۰ و ۷۰ و طراحان 
شهرستاني است كه توانا هستند ولي در جايي شناخته 
شده نيس��تند و آثار آنها ديده نشده است. رجبي معمار 
افزود: در اين دوره مهم ترين گالري خانه يعني گالري مميز 
به اجراي كارگاه هاي تخصصي و نمايش فيلم هاي مستند 
متناسب با طراحي اختصاص داده شده است. همچنين 
در اين كارگاه ها علاقه مندان با تكنيك ها و ابزارهاي كار 

هنرمندان در اين رشته هنري بيشتر آشنا مي شوند.

تاريخنگاري

كشتهشدنيپرمخان
بيست و نهم ارديبهشت ۱۲۹۱ يپرم خان ارمني از انقلابيون و رهبران نظامي دوران 
مشروطه كه در دوران استبداد صغير و بعد از آن در نبردهاي متعددي عليه نيروهاي 
مخالف مشروطه شركت كرده بود، كشته شد. يپرم در سال ۱۲۴۴ خورشيدي در 
يكي از توابع گنجه )واقع در جمهوري آذربايجان امروزي( موسوم به »پورسوم« به 
دنيا آمد. او از جواني به خاطر روحيه ماجراجويي با گروه هاي مسلح آشنايي پيدا كرد 
و وارد عرصه مبارزه و فعاليت عليه سياست هاي ضد ارمني امپراتوري عثماني شد. 
وي در فاصله سال هاي ۱۲۶۶ تا ۱۲۶۸ شمسي عضو گروه فداييان ارمنستان جوان 
بود. چون دولت روسيه قصد دستگيري مخالفان را داشت، يپرم با گروهي از ارامنه بر 
آن شد كه به خاك عثماني پناهنده شود اما به دست مرزداران روسيه گرفتار شد.

پس از دو سال بلاتكليفي در زندان تفليس، دادگاه روسيه تزاري يپرم و يارانش را 
به ۲۴ سال زندان با اعمال شاقه محكوم كرد و همگي را به يك اردوگاه كار اجباري 
به نام ساخالين در سيبري فرستاد. يپرم پس از سه سال كه در تبعيد و زيرنظر بود، 
به اتفاق سه نفر از تبعيدشدگان از سيبري فرار كرد و از مرز روسيه گذشت و خود را 
به ژاپن رساند. پس از اقامتي كوتاه در ژاپن به سوي ايران به راه افتاد تا اهداف حزبي 
خود را پيگيري كند در سال ۱۲۷۹ خورش��يدي يپرم از طرف »داشناك« براي 
تشكيل شاخه حزب در گيلان، راهي شد. در اين دوران بود كه گروهي از قفقازيان 
و ارمنيان جنگجو به عنوان كارگر به رش��ت آمده و در آنجا مشغول به كار شدند. 
اين كارگر ها بعد ها گروه مجاهدين فدايي ارمني را شكل دادند كه به سركردگي 
يپرم خان در سال ۱۳۲۷ قمري همراه با سپهدار تنكابني از رشت راهي تهران شدند.

پس از فتح تهران و خلع محمدعلي شاه قاجار از سلطنت يپرم خان نقشي اساسي در 
اين پيروزي داشت. در اين ايام هيات مديره اي تشكيل شد و يپرم را با دادن اختياراتي 
نامحدود به رياست شهرباني كل )نظميه( پايتخت منصوب كرد. محمدعلي شاه با 
اينكه از ايران گريخته بود، اما به تحريكات خود ادامه مي داد. اندكي بعد، قواي دولتي 
براي دفع سالارالدوله به سمت غرب رهسپار شد. در اين لشكركشي نيز يپرم يكي از 
فرماندهان بود. سرانجام در ۲۹ ارديبهشت ماه ۱۲۹۱ شمسي برابر با ۱۹۱۲ ميلادي 

در جريان يكي از جنگ هاي دوران مشروطه، يپرم خان و همراهانش هنگام عزيمت 
از همدان به كرمانشاه، به قلعه شورجه كه اهالي آن با سالارالدوله همراهي كرده 
بودند، يورش بردند كه در ميانه تيراندازي ها گلوله اي به يپرم اصابت كرد. اينچنين 
بود كه يپرم خان در حالي كه ۴۸ س��ال داشت، جان باخت و بعد ها روشن شد كه 

ضارب وي به نام »عبدالباقي«، ارباب آن آبادي بوده است. 

میراثنامه

اينموزهرافراموشكردند!
يك درش رو به دريا باز مي ش��ود و در ديگر به س��مت زمينِ مس��طح خاكي كه 
س��رانجامش رو به بلندترين خيابان سيراف است، ساختماني كه تا همين سال 
گذشته هيچ تابلوي مُعرفي نداشت و حالا حدود يك سال است معرفش تابلوي 

»پايگاه ميراث فرهنگي بندر تاريخي سيراف« شده ...
فضاي باز پايگاه، اتاق هاي س��فيد رنگ دور تا دور حياط، درخت انجير معابد كه 
سايه باني مهربان براي كتيبه ها و آثاري است كه تا يك سال پيش، زير سايه اش 
جا خوش كرده بودند و حتي باقي مانده لنجي كه مشخص نيست چند دهه است 
زير آفتاب سوزان سيراف، قد خم مي كند. اين جا در اصل خانه »وايت هاوس« - 
سرپرست گروه باستان شناسي بندر سيراف در دهه ۴۰ - بوده، كه بدون هيچ تابلو 
و نامي از وجود »موزه باستان شناسي بندر سيراف«، چند سالي است اين كاربري 
را با خود يدك مي كش��د. هر اتاق يك نام دارد؛ »اتاق كتيبه ها«، »اتاق سفال «، 
»اتاق سكه« و…، هر كدام آثار تاريخي متفاوتي چه از كاوش هاي باستان شناسي 
گرفته تا آثاري كه مي توان در موزه هاي مردم شناسي ديد و سفال ها و خمره ها و 
تنبوشه هايي كه هر كدام قدمت و تاريخِ علم در اين بندر تاريخي را به رخ مي كشند. 
هر اتاق در كنار آثاري كه به نمايش گذاشته، اما اطلاعات مكتوبي را نيز در اختيار 
بازديدكننده قرار مي دهد، معرفي مشاهير، وجه تسميه سيراف، سيراف از نظر 
برخي مورخان و جغرافي نويسان، دريانودري و تجارت در سيراف و حتي سكه هاي 
سيراف. مانند آنچه استخري در كتاب مسالك و ممالك نوشته: »در پارس فرضه 
بزرگ آن ست، شهري بزرگ اس��ت و از عمان پارس، و آن جا كشت و كشاورزي 
نباشد و آب از دور برند.« سيراف قصبه اي است و سه منبع دارد. »… و از آن پس 
سيراف چند شيراز بود و بناي ايشان ساج است و چو ب هايي كي از هندوستان و 
زنگبار آرند. چنانكه مردي بازرگان بُود كي سي هزار دينار بر عمارت سرا خرج كند 
و پيرامون سيراف هيچ درخت نباشد و كوهي بر شهر مشرف و ان را جم خوانند. 
همه ميوه و آب شهر از آن كوه بود و سيراف از آن همه شهرها گرمسيرتر است.« 
يا وقتي ياقوت حموي در كتاب »معجم البدان« مي نويسد: »من آنجا )سيراف( را 

ديدم. در آنجا آثار عمارات زيبا و مساجد جامع ظريف با ستون هايي از چوب ساج 
وجود داشت. در آنجا لنگرگاهي براي كشتي ها نبود و اگر كشتي ها به آنجا نزديك 
مي ش��دند در خطر بودند. در نزديكي آن محلي به نام »نابند- ناوبند« است كه 
خليجي است. بين دو كوه و لنگرگاه مناسبي براي كشتي ها بود در آنجا كشتي ها 
از وزش انواع بادها مصون بودند. من در آنجا به جز عده اي از مردم تنگدست نديدم. 
آنان را نيز جز حب وطن وادار به اقامت در سيراف نكرده بود.« اما اين موزه، قطعاً 
تنها جايي نيست كه تاريخِ سيراف را نشان مي دهد، تپه ها، كوچه پس كوچه ها 
و بيابان هاي اطرافش همه تاريخي خليج ف��ارس را در خود پنهان كرده اند، زير 
خاك و سال هاس��ت بدون توجه ميراث فرنگي منطقه، بخش هاي خصوصي و 
نيمه خصوصي زمين هايش را صاحب مي شوند و دورش حجاب مي كشند تا قدمي 
آن سوي ديوارهايشان رنجه نكند و در اين ميان آنقدر آثارِ تاريخي زير خاك و زير 

لودرهايش پنهان و خرد شده اند كه به يك اتفاق عادي تبديل شده اند.

ايستگاه

ژوليتبينوش
به»بيندودنيا«ميرسد

اعتراضكنلوچ
ازسياستمداراندروغينچپ

بازيگر سرشناس فرانسوي 
در فيلمي با عنوان »بين دو 
دنيا« ايفاي نقش مي كند. 
به گ��زارش ورايتي، »بين 
دو دنيا« فيلمي از امانوئل 
كارِير نويسنده-كارگردان 
فرانسوي است كه با بازي 
ژوليت بينوش ساخته شده 

اس��ت. در اين فيلم كه بر مبناي يك رمان پرفروش 
ساخته شده ژوليت بينوش نقش اصلي را ايفا كرده 
است. اين فيلم با اقتباس از رماني نوشته فلورانس اوبنا با 
بازي بينوش در نقش ماريان وينكلر ساخته شده است. 
او نويسنده شناخته شده اي است كه تصميم مي گيرد 
كتابي درباره ناامني ش��غلي بنويس��د و از تجربيات 
دست اول استفاده كند. براي اين كار او به نظافت گر 
بدل مي شود و كشف مي كند كه زندگي چقدر متزلزل 
است. او در جامعه نامرئي شده است؛ اما در عين حال 
با برخي از همراهانش در اين بدبختي همراه مي شود و 
پيوندهاي واقعي برقرار مي كند. وقتي واقعيت روشن 
مي شود بايد اين دوستي ها به بوته آزمون درآيند. اين 
فيلم توسط عوامل و تهيه كنندگان فرانسوي ساخته 
شده و به تازگي فيلمبرداري آن به اتمام رسيده و قرار 
است از سوي »مارس فيلمز« در نيمه اول سال ۲۰۲۰ 
به نمايش درآيد. از »بي��ن دو دنيا« به عنوان فيلمي 
معاصر ياد شده كه مردم فقير و زندگي در حاشيه جامعه 
را به تصوير مي كشد. اين فيلم تمي اجتماعي دارد و 
بازتاب اروپاي امروز است. بازيگر ۵۵ ساله فرانسوي 
س��ال ۲۰۱۸ با ۳ فيلم ديده شد كه شامل »ديدن«، 
»زندگي رفيع« و »غيرداستاني« بوده است. او براي 
سال ۲۰۱۹ نيز در ۲ فيلم بازي كرده است كه شامل 

»فكر مي كني من كي هستم« و »حقيقت« است. 

جديدتري��ن فيل��م كن 
لوچ كارگردان بريتانيايي 
ب��ا عن��وان »ببخش��يد 
ج��ا مان��دي« در بخش 
رقابتي جش��نواره فيلم 
كن به نماي��ش درآمد. به 
گزارش گاردين، كن لوچ 
با نمايش فيلم جديدش 

در هفتاد و دومين دوره جشنواره فيلم كن به انتقاد 
از سياس��تمداران دروغين چپ پرداخت. او با انتقاد 
از سياستمداراني چون اد ميليبند و توني بلر آنها را 
حاميان كاپيتاليس��م خواند و گفت نتيجه كار آنها 
افزايش بي امنيتي ش��غلي در جامعه است. كن لوچ 
پس از نمايش فيلمش در كن كه پنج ش��نبه براي 
نخس��تين بار ديده ش��د، گفت حمايت از بازار آزاد 
از س��وي چهره هاي چپ مياني ب��ه معني افزايش 
اقتصاد بزرگ و طبقه كارگري است كه ضعيف است 
و در حال نابود ش��دن. وي چنين سياستمداراني را 
سياستمداران دروغين چپ خواند. لوچ در جديدترين 
فيلمش با عنوان »ببخشيد جا ماندي« به بي امنيتي 
شغلي در دل يك سوژه رئاليستي اجتماعي پرداخته 
است. پيتر بردشاو منتقد گاردين درباره فيلم جديد 
كن لوچ نوشت كه مانند فيلم قبلي اش يعني »من، 
دنيل بليك« اين فيلم هم هزينه انساني يك توسعه 
اقتصادي را به تصوير مي كشد؛ تصويري كه تشويق 
مي شويم آن را به عنوان يك حقيقت زندگي قبول 
كني��م. اين كارگ��ردان مثل فيلم قبل��ي، از طريق 
مصاحبه هاي بسيار كه پيش از فيلمبرداري انجام داده 
درباره سوژه اش تحقيق بسيار كرده و فيلم جزييات 
بسيار فراواني دارد. بردشاو مي نويسد: »اما به نظرم 
اين فيلم از قبلي بهتر است: تنوع و هضم دراماتيك 
بيشتري دارد و نور و سايه بيشتري در پيشرفت روايتي 
داستان هس��ت و روي هم رفته امكان نقش آفريني 

بيشتري براي بازيگران خود دارد.«

چرا»ويلموتس«قراردادنبستهازايرانرفت؟

بزنبزنبهسبكدخترانفوتباليست

رس��انه هاي اروپايي تحريم هاي بانكي و 
ترس اين مربي بلژيكي از چگونگي دريافت 
دس��تمزد را دليل امضا نكردن ق��رارداد 
فدراسيون فوتبال ايران با مارك ويلموتس عنوان كردند. 
مارك ويلموتس بامداد چهارشنبه به همراه دستيارانش 
وارد تهران ش��د و بعد از بازديد از امكانات فوتبال ايران و 
مذاكره با مهدي تاج، جمعه شب بازي هاي ليگ برتر را 
هم مش��اهده كرد. او بعد از اتمام ليگ برتر، شبانه تهران 
را ترك كرد. hln بلژيك با اعلام بازگشت ويلموتس به 
كشورش نوشت: به نظر مي رسد تحريم هاي بانكي و ترديد 
در چگونگي پرداخت هاي مالي عامل اصلي بازگشت اين 
مربي به كشورش بوده است، چرا كه تحريم ها براي انتقال 
وجه به صورت بانكي، مشكلاتي را به وجود مي آورد و اين 
موضوع باعث شده تا اين امضا قرارداد فعلًا صورت نگيرد. 
خبرگزاري فرانسه و نش��ريه معتبر اكيپ نيز با اشاره به 
بازگشت مارك ويلموتس به كشورش نوشتند كه هنوز 
توافق نهايي بين دو طرف حاصل نشده و به همين خاطر 

قراردادي بين او و فدراسيون فوتبال ايران امضا نشد. 

ديدار تيم هاي ذوب آهن اصفهان و شهرداري سيرجان 
در هفته شانزدهم ليگ برتر فوتبال بانوان با حواشي 
زيادي همراه بود.  هفته ش��انزدهم ليگ برتر فوتبال 
بانوان هم حاش��يه هايي را به همراه داشت. تيم هاي 
ذوب آهن اصفهان و شهرداري سيرجان از ساعت ۲۰ 
و ۳۰ دقيقه جمعه شب برابر هم به ميدان رفتند. اين 
ديدار با شكست دو بر صفر نماينده اصفهان به پايان 
رسيد اما درگيري هاي به وجود آمده در اين بازي يكي 
از بازيكنان ذوب آهن را راهي بيمارستان كرد. جمعه 
شب تصاويري از درگيري هاي بازيكنان سيرجان و 
ذوب آهن منتشر شد كه در آن بازيكنان دو تيم با هم 
درگير شده و بازي را به خشونت كشيدند اما يكي از 
عجيب ترين تصاوير عكس بازيكني است كه در حال 
مشت زدن به سر بازيكن اصفهان است. ضربه اي كه 
گويا بازيكن ذوب آهن را راهي بيمارس��تان مي كند 
تا مورد معالجه قرار گيرد. خش��ونت در اين بازي به 
حدي بوده كه دو بازيكن سيرجان كارت قرمز دريافت 
كرده اند و از بازي اخراج ش��ده اند. به گفته خراساني، 
سرپرست تيم ذوب آهن درگيري ها از نيمه دوم بازي 
آغاز شده و به حدي بالا رفته كه يكي از بازيكنان اين 
تيم راهي بيمارستان شده و تا ساعتي از بامداد تحت 
درمان قرار داش��ته اس��ت. بيان محمودي سرمربي 

ذوب آهن نيز در صفحه ش��خصي اش در اينستاگرام 
به اين حواشي واكنش نشان داد و اشتباهات داوري را 
عامل شكست تيمش دانست. او به وقت كشي هاي تيم 
حريف اشاره كرده كه به همين دليل داور ۱۵ دقيقه 
براي بازي وقت اضافه گرفته است. محمودي گفته كه 
مربي حريف به گلر تيم ذوب آهن نيز فحاشي كرده 
است. بروز چنين رفتارهاي خشونت آميزي در فوتبال 
بانوان آغار فصل جديدي در حاشيه هاي فوتبال زنان 
است كه قطعاً جز دوري و دلزدگي از ورزش را در پي 
نخواهد داشت. انتظار مي رود كه سازمان ليگ و كميته 
انضباطي فدراسيون فوتبال زود به مسائل پيش آمده 
در اي��ن ب��ازي ورود و اقدام مناس��ب را انجام دهند. 
ناظر بازي تيم هاي ذوب آهن اصفهان و ش��هرداري 

سيرجان مي گويد بازي اين دو تيم نيازمند يك جرقه 
بود تا به درگيري منجر شود. الهه كاظمي ناظر بازي 
در اين مورد به ايسنا گفت: اتفاقاتي كه افتاد فوتبال 
نبود، بيشتر به حاش��يه هاي فوتبال مربوط مي شد. 
فكر مي كنم اين دوتيم قبلًا مشكل يا درگيري با هم 
داشتند يا خط و نشاني براي هم كشيدند چون چيزي 
كه از بالا ديدم اين بود كه اين ديدار نياز به يك جرقه 
داشت تا آن اتفاقات بيفتد. جرقه هم از وقتي زده شد 
كه شماره ۱۰ سيرجان هنگام تعويض با آرامش تمام 
زمين را ترك مي كرد. او در اين مورد افزود: بازيكنان 
سيرجان در نيمه اول سرعت بازي را كم مي كردند و 
كمي وقت كشي داشتند اما در نيمه دوم اين موضوع 
بيش��تر شد. ناظر بازي در پاس��خ به اين سوال كه آيا 
بازيكن ذوب آهن هنگام تعويض بازيكن حريف را هل 
داده است؟ بيان كرد: گويا چنين اتفاقي افتاده ولي هل 
دادني كه منجر به درگيري شود نبوده است. يعني از 
بالا كه مش��اهده مي كردم رفتارش اينگونه بوده كه 
مي خواست بازيكن سيرجان زودتر زمين را ترك كند 
و به معني شروع درگيري نبود. در فوتبال مردان و در 
كش��ورهاي ديگر هم اين موضوعي معمولي و عادي 
اس��ت. هيچ ربطي به تيم ها ندارم و كميته انضباطي 

براي تعيين مقصر بايد موضوع را بررسي كند.

ورزشي

دعايروزسیزدهمماهمباركرمضان
بسماللهالرحمنالرحیم

اللهمّطهّرنيفیهِمنالدنسِوالأقْذارِوصبّرنيفیهِعليكائِناتِالأقْدارِ
ووفّقْنيفیهِللتّقيوصُحْبهالأبْرارِبِعوْنِكياقُرّهعینِالمساكین.

خداياپاكیزهامكندراينروزازچركوكثافتوشكیبايیمدهدرآن
بهآنچهمقدراستشدنيهاوتوفیقمدهدرآنبرايتقويوهمنشیني

بانیكانبهياريتايروشنيچشممستمندان.
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